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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ K SPORTS

ΜΟΥΝΤΙΑΛ

Δύσκολη αποστολή 
της Ελλάδας
Το βράδυ της Κυριακής η γαλα-
νόλευκη κοντράρεται με την
Κόστα Ρίκα για μία θέση στους
«8» του Παγκοσμίου Κυπέλ-
λου. Πολυσέλιδο αφιέρωμα.

ΑΠΟΕΛ

Σκληρό πόκερ
για τα τηλεοπτικά
Εκτιμάται ότι τα τηλεοπτικά δι-
καιώματα των γαλαζοκιτρίνων
αξίζουν έως και 2 εκατ. ευρώ.
Cytavision, PrimeTel και ΚΟΠ
δίνουν μάχη.

ΟΜΟΝΟΙΑ

Η ανάλυση της
Μπουντούτσνοστ
Η ομάδα του Μαυροβουνίου,
πιθανή αντίπαλος του «τριφυλ-
λιού» στον β΄ προκριματικό του
Γιουρόπα Λιγκ, έχει πολλά κοινά
στοιχεία με το «τριφύλλι».

ΑΝΟΡΘΩΣΗ

Το ρίσκο του
Πουλλαΐδη
Ο πρόεδρος του σωματείου
της Ανόρθωσης έμεινε εκτός
της εταιρείας, με σκοπό να μη
στερήσει από τη νέα κίνηση
την παρουσία προέδρου.

Απόφαση χρειάζεται 
Είναι έως και οξύμωρο να παρατη-
ρείται κρίση στη σχέση Αστυνομίας
και Νομικής Υπηρεσίας επί του πλέον
καυτού ζητήματος που αντιμετωπίζει
η Πολιτεία, αλλά και η κοινωνία, αυτό
δηλαδή των ερευνών για το σκάνδαλο
της οικονομίας που γονάτισε τη χώρα.
Ο γενικός εισαγγελέας πολλάκις δι-
ευκρίνισε ότι οι ανακρίσεις διεξάγον-
ται από την Αστυνομία υπό την επο-
πτεία του. Ωστόσο, απαρίθμησε και
τα εμπόδια που τίθενται ενώπιόν του
από την έλλειψη ειδικών αλλά και μέ-
σων. Αντί η κυβέρνηση να σπεύσει
να άρει κάθε εμπόδιο παρακολουθεί
σχεδόν ράθυμα και σιγοντάροντας
ενίοτε κομματικούς αξιωματούχους
που διακηρύττουν την ανάγκη επί-
σπευσης της διαδικασίας. Η ανακοί-
νωση ότι εντός Ιουλίου θα πραγμα-
τοποιηθεί σχετική σύσκεψη στο Προ-
εδρικό, μάλλον δείχνει ότι ουδείς βιά-
ζεται, την ώρα μάλιστα που υπάρχει
ένας τεράστιος όγκος εγγράφων που
χρήζουν επεξεργασίας μέσω μηχα-
νογράφησης, πράγμα που χρειάζεται
απόφαση και όχι σύσκεψη.     

Κίνδυνο εκτροπής του προγράμματος στή-
ριξης της Ελλάδας δημιουργεί η απόφαση
του Συμβουλίου της Επικρατείας, με την
οποία κρίνονται αντισυνταγματικές οι πε-
ρικοπές στις αποδοχές των ένστολων και η
απόρριψη των μισθολογικών περικοπών
των δικαστικών, από τον Αύγουστο του
2012. Το οικονομικό επιτελείο συντόμως θα
βρεθεί αντιμέτωπο και με άλλες, ανάλογες,

«νάρκες», καθώς στη Δικαιοσύνη έχουν προ-
σφύγει οι πανεπιστημιακοί και οι γιατροί,
οι εργαζόμενοι στις Ανεξάρτητες Αρχές και
οι υπάλληλοι του Υπουργείου Οικονομικών.
Εκτός των δικαστικών αποφάσεων, η επί-
τευξη των δημοσιονομικών στόχων αντι-
μετωπίζει κι άλλους κινδύνους, όπως η πορεία
των φορολογικών εσόδων και οι τρύπες στα
ασφαλιστικά ταμεία. Σελ. 18

Δικαστικές «νάρκες» στην Ελλάδα
Η ακύρωση των περικοπών δημιουργεί δημοσιονομικό πρόβλημα 

Η Καθημερινή παρουσιάζει το περιοδικό

από τον βραβευμένο σεφ 

Χρίστο Χριστοδούλου

ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 6 ΙΟΥΛΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ «K»

ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΟΜΗΡΟΥ

Προς φρεσκάρισμα
πολιτικών θέσεων 
αλλά και προσώπων

Δεν τίθεται υπό αμ-
φισβήτηση η ιδεολο-
γία της ΕΔΕΚ, υπάρ-
χει όμως η ανάγκη
για επικαιροποίηση
θέσεων που να είναι

εφικτές και ρεαλιστικές, τονίζει στην
«Κ» ο κ. Γιαννάκης Ομήρου. Υποδει-
κνύει ότι το συνέδριο θα πρέπει να
αποτελεί την κορύφωση μιας πορεί-
ας διαλόγου με το κομματικό σύνολο
και την κοινωνία. Ζητούμενο για την
ΕΔΕΚ, σύμφωνα με τον κ. Ομήρου,
δεν είναι η διαχείριση της κομματι-
κής εξουσίας αλλά οι πολιτικές για τα
προβλήματα του λαού. Σελ. 12

ΕΘΝΙΚΗ ΦΡΟΥΡΑ

Μείωση της θητείας
με δύο σενάρια
Δεν εγκαταλείφθηκε η ιδέα για μεί-
ωση της στρατιωτικής θητείας στους
14 μήνες και η πολιτική ηγεσία επε-
ξεργάζεται δύο σενάρια. Ανακοινώ-
σεις θα γίνουν μόνον εφόσον υπάρ-
ξει απόφαση που θα είναι άμεσα
υλοποιήσιμη. Σελ. 13

ΛΥΣΑΝΔΡΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ

Η πτώση δεν ήταν 
κεραυνός εν αιθρία

Το κυπριακό οικονο-
μικό μοντέλο φάνη-
κε εδώ και πολλά
χρόνια ότι δεν θα άν-
τεχε, επισημαίνει
στην «Κ» ο επικεφα-

λής της PHC Franchised Restaurants
Public Ltd, Λύσανδρος Ιωάννου, λέ-
γοντας ότι θα ήταν έκπληξη αν συνέ-
χιζαν οι ίδιοι ρυθμοί της προηγούμε-
νης δεκαετίας. Οικονομική, σελ. 7

Ασταθής κόσμος 
100 χρόνια μετά
Α΄ Παγκόσμιος Πόλεμος

Η επέτειος των 100 χρόνων από τη δο-
λοφονία του διαδόχου της Αυστροουγ-
γαρίας, που πυροδότησε τον Α  ́Παγκόσμιο
Πόλεμο, προκαλεί ανησυχητικούς συ-
νειρμούς σε έναν ασταθή κόσμο. Η απο-
φράδα 28η Ιουνίου του 1914 πέρασε μάλ-
λον στα ψιλά, παρά το γεγονός ότι αφάνισε
14 εκατομμύρια ανθρώπους και γκρέμισε
τέσσερις αυτοκρατορίες. Σελ. 23

Τουρκικό πακέτο για το περιουσιακό
Αποζημίωση Ελληνοκυπρίων από το μερίδιο των Τουρκοκυπρίων από το αέριο, φθηνό ρεύμα και νερό
Πακέτο ιδεών που επιχειρεί να εισάγει νέες πα-
ραμέτρους στο περιουσιακό φέρεται να έχει
επεξεργαστεί η Τουρκία σε μια προσπάθεια να
κάνει «κουμπαρά» για αποζημιώσεις και να απο-
φύγει να επωμισθεί η ίδια το μεγαλύτερο μέρος
του κόστους. Έρχονται να συμπληρώσουν το
τ/κ πακέτο προτάσεων που κατατέθηκε στο
τραπέζι τον Σεπτέμβριο του 2010. Περιλαμβάνουν
την πρόνοια να καταβληθεί το μερίδιο των Τ/κ

από το φυσικό αέριο στους Ε/κ ιδιοκτήτες πε-
ριουσιών που δεν θα αποκατασταθούν μετά τη
λύση. Οι νέες αυτές ιδέες προβλέπουν επίσης
να δοθούν στους Ε/κ ιδιοκτήτες που δεν θα επι-
στρέψουν οι μεγάλες εξοικονομήσεις από τη

διάθεση και στους Ε/κ φθηνού τουρκικού νερού
και ηλεκτρικού ρεύματος που θα μεταφερθούν
σύντομα στα Κατεχόμενα μέσω αγωγού. Η κυ-
πριακή κυβέρνηση εκφράζει σοβαρές επιφυ-
λάξεις. Τονίζει ότι θα μπορούσε ενδεχομένως
να εξετάσει εναλλακτικές ιδέες μόνο αν η Τουρκία
και οι Τ/κ αποδεχθούν τη βασική αρχή να έχει
ο νόμιμος ιδιοκτήτης τον πρώτο λόγο για τη
διαχείριση της περιουσίας του. Σελ. 4

Η διελκυστίνδα 
Προεδρικού-ΔΗΚΟ 
Μας τραυματίζει, λέει ο ΔΗΣΥ

Η Πινδάρου θεωρεί ότι η κόντρα μεταξύ
του Προεδρικού και του Νικόλα Παπα-
δόπουλου, στην οποία ενίοτε λαμβάνει
μέρος και ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας, τραυματίζει τις έως και άρι-
στες σχέσεις των ηγεσιών και των βου-
λευτών των δύο κομμάτων. Το ζήτημα
δημιουργεί κινδύνους απομόνωσης για
τον ΔΗΣΥ. Σελ. 6

ΔΙΑΠΡΑΓΜΑΤΕΥΣΕΙΣ 

Συντήρηση 
της  διαδικασίας 
μέχρι νεοτέρας
Λόγω κρίσης σε Μ. Ανατολή κι
εκλογών Τουρκίας. Σελ. 4

<<<<<<<<

Επιφυλακτική η κυβέρνηση
προτάσσει το δικαίωμα ιδιοκτησίας

Οι γεωστρατηγικοί στόχοι των ΗΠΑ,
η ανάγκη της Ε.Ε. για απεξάρτηση
από το ρωσικό αέριο, οι Ευρωπαίοι
εν δυνάμει πελάτες της Κύπρου, o
κινεζικός παράγοντας και η Deu-
tsche Bank συνθέτουν ένα πολλά
υποσχόμενο πεδίο εκμετάλλευσης
των κυπριακών υδρογονανθράκων
σε συνδυασμό με την ενίσχυση

της πολιτικής θέσης της Λευκωσίας.
Εξαιρετικά ενδιαφέροντα είναι και
τα όσα έχουν προκύψει από τις πε-
ριεκτικές διαβουλεύσεις Κασουλίδη
– Λακκοτρύπη με τον επίτροπο
Ενέργειας στις Βρυξέλλες, καθώς
η Ε.Ε. έχει αναβαθμίσει τη Λεβαν-
τίνη σε εναλλακτικό διάδρομο ενέρ-
γειας. Σελ. 5

Πόκερ σε πολλά ταμπλό
για υδρογονάνθρακες 

Συνάντηση κυβέρνησης με Νοble, Delek , Deutsche Bank

Δεδομένη πρέπει να θεωρείται η
αύξηση κεφαλαίου στην Τράπεζα
Κύπρου, ωστόσο, τα πράγματα
έφτασαν σε σημείο που να εξετά-
ζονται σενάρια που περισσότερο
με αλχημείες μοιάζουν παρά με
γνωστές τραπεζικές διαδικασίες.

Έτσι οι αποφάσεις για την αύξηση
κεφαλαίου της Τράπεζας έχουν
φτάσει σε κρίσιμο σημείο. Η συ-
νεδρία του Διοικητικού Συμβουλίου
της τράπεζας την περασμένη Πέμ-
πτη κύλησε σε υψηλούς τόνους
και εντάσεις. Οικονομική, σελ. 4

ΤΚ: Αύξηση κεφαλαίου
μέσα σε κλίμα εμφυλίου
Όταν ενοχλούνται συμφέροντα βαθαίνουν οι εντάσεις

Όσο προχωρούν οι ενεργειακοί σχεδιασμοί της Κύπρου τόσο πιο έντονη γίνεται η ανάγκη για επιτήρηση της
κυπριακής ΑΟΖ και άλλων ζωτικών χώρων της επικράτειας της Κυπριακής Δημοκρατίας. Τα κενά που υπάρ-
χουν μπορούν να καλυφθούν από αέρος με μη επανδρωμένα αεροσκάφη UAV, όπως αυτό της φωτογραφίας.
Στο τραπέζι παραμένει και η σκέψη για εφοδιασμό της Δημοκρατίας με πλοία ανοικτής θαλάσσης. Σελ. 7

Η προέλαση της σουνι-
τικής οργάνωσης ISIS
και η αποσταθεροποί-
ηση του Ιράκ απειλούν
τα υπάρχοντα ενεργει-
ακά δίκτυα και την τρο-
φοδοσία της Δύσης.
Ιράκ και Ουκρανία αλ-
λάζουν το ενεργειακό
παιχνίδι. Τα ευρωπαϊκά
κράτη στρέφονται
προς φθηνότερες μορ-
φές ενέργειας, περιο-
ρίζοντας τη ζήτηση για
φυσικό αέριο. Σελ. 22 

Ο πόλεμος των αγωγών ενέργειας

Μη επανδρωμένα αεροσκάφη για την ΑΟΖ
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΝΙΚΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑΣ - ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΓΙΩΡΓΟΣ ΜΑΝΤΕΛΑΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

1 Στους Ευρωπαίους. Ένα χρόνο και
τρεις μήνες μετά, μας ξανακου-

ρεύουν, αυτή τη φορά τα κρατικά
ομόλογα. Μετά ξύπνησε ο Χρύσαν-
θος τον Γιάννο Χαραλαμπίδη από τον
εφιάλτη (!).

2 Στην Τσόκκος. Το ότι βρήκαμε να
γράψουμε μία ανακοίνωση πως

φταίνε οι υπάλληλοί μας πως έριξαν
κατά λάθος το σκυλάκι στη μηχανή για
κιμά, δεν σημαίνει πως «καθαρίσα-
με». Γιατί η ιστορία μου θυμίζει τον
Χριστόφια που δεν ήξερε το Μαρί.

3 Στο Δ.Σ. Αυτοί από το Δ.Σ της Τρά-
πεζας Κύπρου που αντιδρούν

στην αύξηση κεφαλαίων μπας και
βρήκαν καμιά ευρετή στα υπόγεια
της Τράπεζας με ράβδους χρυσού;
Ανήρ Πάφιος (όχι ο Αβέρωφ)…

4 Στην Chrystalla. Αυτή η μεγάλη
μορφή του ευρωπαϊκού τραπε-

ζικού συστήματος ακόμη να απο-
φασίσει για το fit and proper των
υποψηφίων για το Δ.Σ της Ελληνι-
κής Τράπεζας; Αν αποφάσισε, πώς
και δεν το μάθαμε; Αν δεν αποφά-
σισε ακόμη, θυμάστε τι του κάναμε
εκείνου του καθηγητάκου του Ορ-

φανίδη που καθυστέρησε δύο
εβδομάδες να εγκρίνει το Δ.Σ. της
τράπεζας Κύπρου (που να μην το
ενέκρινε ποτέ, θα έλεγε τώρα το
Healthy Προεδρικό).

5 Στον Λαϊκισμό. Οι υπουργοί ταξι-
δεύουν στις πίσω θέσεις για να

λαμβάνουν τα χαρτάκια για τα ρου-
σφέτια, ο Πρόεδρος της χώρας να
πηγαίνει με τις ουρές στις Βρυξέλλες
και να χάνει τις ώρες του στα αερο-
δρόμια. Τώρα τρέχουμε πίσω από
τον Τώνη για 400 μπουκάλια κρα-
σιών τεσσάρων ευρώ το ένα. Αφήσα-
με το θέρος και ξικανναουρίζουμε…

Εκτός κι αν ξέρουν άλλα για τον Τώνη
και δεν μας τα λένε. 

6 Στις «Αποκαλύψεις». Πολύ με-
γάλη η «αποκάλυψη» πως παρα-

κολουθούνται τα τηλέφωνα από την
ΚΥΠ. Σε λίγο κάποιοι θα έχουν απο-
κλειστικό πως πέθανε ο Μακάριος.

7 Στον Ελεγκτή. Αγαπητέ κύριε
Ελεγκτά, όταν ξυπνώ το πρωί και

βλέπω τις εφημερίδες η καθεμία
και από ένα «σκάνδαλο» που διέρ-
ρευσε από το γραφείο σας, νιώθω
πως ήρθε ο εξορκιστής στην πόλη.
Game of thrones. 

8 Στην Επικοινωνία. Με λίγα λόγια
ασχολούμαστε καθημερινά με τα

λαπόρτα του Τώνη, με τις λιμουζίνες
και τα σάντουιτς των υπουργών αντί
με τις έρευνες για Βγενόπουλο,
Ηλιάδη, Αριστοδήμου, Ορφανίδη και
της λοιπής παρέας. Ε, κύριοι αρχι-
συντάκτες;

9 Στην Ευρώπη 1. Η επικράτηση Γι-
ούνκερ είναι μια νίκη των ευρω-

παϊστών ενάντια στους ατλαντιστές.
Μόνο μη βάλουν στις λοιπές θέσεις
UFO τύπου Βαρώνης Αστον και Βαν
Ρομπέι.

10 Στην Ευρώπη 2. Βέβαια, θα
μπορούσαν οι Ευρωπαίοι να

βάλουν στη θέση του Ύπατου (εκ-
προσώπου εξωτερικής πολιτικής)
τον Christos Stylianides, να πάει επί-
τροπος η Ελένη (να πνάσει ο Αβέ-
ρωφ), ο Λευτέρης ευρωβουλευτής
(να αποκατασταθεί) και η Στέλλα
αναπληρώτρια (να προσθέτει κοινω-
νικούς πόντους στον Πρόεδρο). Ε, ο
Νίκος, ο Σωτήρης, ο Γιώργος; 

EΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥΝAΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Υ Ψ Ι Κ Α Μ Ι Ν Ο Σ / Γράφει ο ΜΙΧAΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛAΣ

Τα περιττά κιλά του Άντρου
Το πρόβλημα της απώλειας βάρους
για να βγεις στις παραλίες κορμί
θανατηφόρο σε θέλω μ’ έναν όρο
που διαλαλούσε και ο ποιητής Λε
Πα, είναι συνδυασμένο με την κα-
τανάλωση της τροφής και την εικό-
να σου στην κοινωνία, μετά που θα
έχεις διαβεί τα βάσανα και τις στε-
ρήσεις. Κλασική εικόνα αποτελεί το
να περνάς με το αυτοκίνητο έξω
από το γυμναστήριο και να βλέπεις
στη βιτρίνα τους, υπό τη βάσανο
του διαδρόμου, τρεχούμενους να
προσπαθούν να κάψουν μία-μία τις
θερμίδες. Αν οι τρέχοντες γυρί-
σουν στο σπίτι και κάνουν το ψυ-
γείο να στενάξει, τότε όλη η προ-
ηγούμενη δουλειά στον διάδρομο
πάει στράφι. Λογικό; Το παράλογο,
ξεκινάει και πάλι από την αρχή την
επόμενη μέρα που κάνουν ακριβώς
τα ίδια. Το τελικό αποτέλεσμα, το
αλαβάστρινο κορμί, δεν θα έρθει
με αυτόν τον τρόπο. Η μπάκα, η κοι-
λιά, θα είναι εκεί και τα περιττά κι-
λά που τόσο θες να κάψεις, θα πε-
ριτριγυρίζουν μόνιμα σαν σωσίβιο
τη μέση σου. Αυτά τα κιλά τα έχει
και ο Άντρος Κυπριανού.

Περιττά, αχρείαστα αλλά πολιτικά
που τον δυσκολεύουν μα δεν κάνει
τίποτα για να απαλλαγεί από αυτά.
Μάλλον προσθέτει κι άλλα μη προ-
σέχοντας τη διατροφή του. Η δια-
τροφή του Άντρου είναι ή θέλει
έστω να είναι κεντρώα αλλά αυτή η
ισορροπία με λίγο ΔΗΚΟ για ορεκτι-
κό, σοσιαλδημοκρατία-ΕΔΕΚ για
κυρίως και μια κουταλιά Λιλλήκα
στο τέλος, παχαίνει παρά αδυνατί-
ζει. Θέλει και το ΑΚΕΛ και ο ίδιος,
να γίνει κάποτε και πάλι ο γκανιάν
της κυπριακής πολιτικής, μόνο που
διαχειριζόμενος τη μετά Χριστόφια
εποχή προσκολλάται σε υδατάν-
θρακες που παχαίνουν.

Η πρότερη εσωστρέφεια του ΑΚΕΛ
και η διαχείριση των αποτελεσμά-
των της διακυβέρνησης, φέρνει
κοντά το ΔΗΚΟ με άξονα το 2016,
ενώ δεν φαίνεται κανείς στο ΑΚΕΛ
να λέει στην πραγματικότητα όχι,
σε μία διευρυμένη συνεργασία-
σωσίβιο του λεγόμενου κέντρου,
απέναντι στον fit ΔΗΣΥ. Εξού και οι

κουβεντούλες που οδήγησαν σε
«πρόσφορο» έδαφος τον Άντρο και
τον Νικόλα. Εξού και η χλιαρή αντι-
πολίτευση από το πρώτο κόμμα της
αντιπολίτευσης προς τα άλλα κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης.

Όλοι στις ίδιες θερμίδες βράζουν,
όλοι στον ίδιο διάδρομο (θέλουν)
να τρέξουν, προσπαθώντας να
ισορροπήσουν το ποσοστό του λί-
πους στα κομματικά τους σώματα.
Όπου ποσοστό λίπους, είναι το πε-
ριθώριο ελιγμών και υποχωρήσεων
που έχουν ώστε να δημιουργηθεί
«κεντρώο μέτωπο». Αυτό, σύμφω-
να με το πρόγραμμα της δίαιτας, εί-
ναι το πλάνο για το 2016. Μέχρι τό-
τε, ο fit ΔΗΣΥ, θα παίζει ένας και
όλοι τους. Και εκεί είναι το λάθος
εκ μέρους του ΑΚΕΛ. Τεμαχίζοντας
τα… λίπη που προανέφερα, με ποι-
ους ακριβώς θέλει ο Άντρος να τα
έχει καλά; Με ένα ΔΗΚΟ που μπο-
ρεί να είναι και δύο και τρία, εξαρ-
τάται από το ποιον ζητάς στο τηλε-
φωνικό κέντρο, μια ΕΔΕΚ που πάει
σε συνέδριο για να βρει τις ρίζες

της και άρα πίσω στη σιωπή μέχρι
να δούμε τι γίνεται από εμάς για
εμάς και με τον Λιλλήκα που μπαί-
νοντας στο Εθνικό το έχει γυρίσει
στη Σιωπή των Αμνών και τη ρα-
στώνη των τζιτζικιών. Μένουν οι Οι-
κολόγοι, μόνο που αυτοί κοιτάνε με
πράσινη συμπάθεια τα πάθη της
ΕΔΕΚ και δεν έχουν σκοπό να κο-
σκινίσουν τα εντός τους μπας και
κοκκινίσουν επιφανειακά.  Συμπέ-
ρασμα.

Πρώτον, δεν θα γίνεις το κορμί θα-
νατηφόρο που διαλαλούσε ο ποι-
ητής Λε Πα αλλά αυτό λίγο σε απα-
σχολεί, ας είναι καλά οι έντεχνοι
και τα φεστιβάλ της ΕΔΟΝ.

Δεύτερον, η θερμιδική-πολυκομμα-
τική δίαιτα την οποία επιλέγει ο Άν-
τρος, αφενός δεν θα διώξει τα πε-
ριττά κιλά που έχει μαζέψει γύρω
του και αφετέρου δημιουργεί στο
ΑΚΕΛ εμφανέστατο πρόβλημα με-
ταβολισμού. Το πρόβλημα των πε-
ριττών κιλών θα διογκωθεί εφόσον
εκ των πραγμάτων το ΑΚΕΛ τρέχει

πέντε λεπτά στον διάδρομο και
στέκει δέκα λεπτά μπροστά στο
ανοιχτό ψυγείο της αντιπολίτευσης,
περιμένοντας να ταιριάξει γεύσεις
που δεν ταιριάζουν. Γεύσεις που
παχαίνουν, δημιουργούν επιπλέον
λίπος και βάρος και αν μη τι άλλο
βραδυπορούν τη μεταβολική διαδι-
κασία και την έξοδο από την εσω-
στρέφεια που επέφερε η διακυ-
βέρνηση Χριστόφια. Η απερίσκε-
πτη κατανάλωση τροφών, τα επου-
σιώδη ανοίγματα σε όλους και προ-
σβλέποντας σε μια μεγάλη «κεν-
τρώα» συμμαχία κάνουν την εικόνα
σου προς τα έξω να μην είναι και η
καλύτερη, με το όποιο κόστος. Και
τι εννοώ λέγοντας κόστος στο πολι-
τικό διατροφολόγιο του ΑΚΕΛ; 

Να βρει στην Εζεκία πρόσφορο τό-
πο η θυμόσοφη ατάκα του χιουμο-
ρίστα διαιτολόγου από την Αρκαδία
που λέει, «η δίαιτα που μου σύστη-
σε ο γιατρός είναι απλή: Αν είναι
νόστιμο, φτύστο». 

tsikalasm@sppmedia.com

Με άριστα 
το 10

Έλσα, να κάνεις πασμίνα,
για να έχουμε τον Φιλ. μαζί μας.
#myrnarules

@Anastasiadescy

Η κρίση στην Ου-
κρανία αλλά κυρίως
η επέλαση των τζι-
χαντιστών στο Ιράκ
πυροδότησε συζη-
τήσεις περί αναδια-

μόρφωσης συνόρων και εμφάνισης
νέων κρατών σε περιοχές, οι οποίες
μετά την πτώση της Σοβιετικής
Ένωσης, έμοιαζε να βρίσκονται
υπό τον πλήρη έλεγχο των ΗΠΑ.
Παρόλα αυτά, 25 χρόνια μετά, απο-
δεικνύεται ότι στις χώρες που οι
ΗΠΑ εκστράτευσαν, για να τις εμ-
βολιάσουν «δημοκρατία και αν-
θρώπινα δικαιώματα», ανατρέ-
ποντας καθεστώτα και ισοζύγια,
άφησαν πίσω τους, εκτός από εκα-
τοντάδες χιλιάδες νεκρούς, ανοικτά
μέτωπα, εμφύλιες διενέξεις και
σύνορα υπό αμφισβήτηση. Κον-
τολογίς απέτυχαν παταγωδώς. Το
αμερικανικό νυστέρι βρήκε βράχο
στην Ουκρανία, αν και έπρεπε η
Ουάσιγκτον να είχε λάβει το μή-
νυμα από την εποχή που έσπρωχνε
τη Γεωργία να ανατρέψει τις ισορ-
ροπίες στην περιοχή που παρα-
δοσιακά στηριζόταν στοn ρωσικό
άξονα. Το ότι η Ρωσία του Πούτιν
ουδεμία σχέση έχει με τη μεθυ-
σμένη αρκούδα του Γέλτσιν, έπρε-
πε να ήταν αντιληπτό από την πι-
κρή εμπειρία της Γεωργίας. Το ότι
ο Πούτιν «κλείδωσε» την Κριμαία
με συνοπτικές διαδικασίες τον
Φεβρουάριο είναι απόδειξη ότι η
Μόσχα έχει ανακτήσει σχεδόν
πλήρως την ηγεμονική της θέση
στην περιοχή, και όχι μόνο. Το
ότι οι ΗΠΑ αδυνατούν να παρέμ-
βουν πιο δυναμικά στην ουκρανική
κρίση που υπέθαλψαν σπρώχνον-
τας την Ουκρανία προς το ΝΑΤΟ
–και δεν βρίσκουν και συμμάχους
για να το πράξουν– προδικάζει
την κατάληξη της κρίσης. Ο μέγας
φόβος των ΗΠΑ είναι μια δυναμική
αντίδραση της Ρωσίας στην πε-
ριοχή την οποία ούτε μπορούν να
ανακόψουν –ποιον θα στείλουν
να πολεμήσει με την αρκούδα;–
και ούτε θα διακινδυνεύσουν, μετά
από 25 χρόνια την αλλαγή συνό-
ρων και πάλι. Ενώ στην ανατολική

Ευρώπη, ο ηγεμόνας δεν επιδέχε-
ται πλέον αμφισβήτησης, στη Μέ-
ση Ανατολή, η αστοχία της αμε-
ρικανικής πολιτικής γέννησε –
αντί δημοκρατικών κρατών– τέ-
ρατα, που δρουν πια ανεξέλεγκτα.
Κόβεις ένα κεφάλι, φυτρώνουν δέ-
κα. Όπως ακριβώς οι τζιχαντιστές
που στηρίχθηκαν από τον βασικό
σύμμαχο των ΗΠΑ, τη Σαουδική
Αραβία, για να πολεμήσουν τον
Άσαντ και οι οποίοι αυτονομήθη-
καν πλέον και προελαύνουν μα-
ζεύοντας κι εξοπλίζοντας χιλιάδες
κόσμου σε σημείο που να έχουν
καταλάβει το μισό Ιράκ και τη μισή
Συρία, σ’ ένα φεγγάρι, χωρίς αν-
τίσταση. Παράλληλα, άλλες τοπικές
πληθυσμιακές ομάδες, φυλές και
πολιτικά κινήματα εμφανίζονται
στο προσκήνιο προασπίζοντας τα
δικά τους συμφέροντα και γεω-
γραφικά «φέουδα», τα οποία και
διαπερνούν τα σημερινά –επί χάρ-
του– χαραγμένα σύνορα. Η φανερή
απουσία ηγεμόνα και οι κίνδυνοι
που ογκούνται καθημερινά έχουν
διασαλεύσει τις σχέσεις των τριών
συμμάχων των Αμερικανών στην
περιοχή, Σαουδικής Αραβίας, Ισ-
ραήλ και Τουρκίας, ενώ το Ιράν,
η «αυτοκρατορία του κακού» μέχρι
χθες, τώρα εμφανίζεται ως πρω-
τοπόρος σύμμαχος των δυνάμεων
που μάχονται τους τζιχαντιστές
του ISIS. Από τη στιγμή όμως που
ούτε οι σουνίτες μπορούν να εξο-
λοθρεύσουν όλους τους σιίτες σε
Ιράκ και Συρία ούτε το ανάποδο,
το προφανές είναι ότι, από τη στιγ-
μή που οι Αμερικανοί δεν φαίνον-
ται πρόθυμοι να ανοίξουν τις πύλες
της κολάσεως, παρεμβαίνοντας
δυναμικά, θα υπάρξει μια μετα-
βατική περίοδος με «ανεπίσημα»
σύνορα και θα αναζητούνται από
τη Δύση, μοντέλα ειρηνικής συ-
νύπαρξης για να εφαρμοστούν
στη Μέση Ανατολή. Και η διαιρε-
μένη Κύπρος, «διχοτομημένη και
ειρηνική», μοιάζει υπό τας περι-
στάσεις το ιδανικό μοντέλο. Δυ-
στυχώς…

Η Κύπρος και
τα σύνορα που καίνε 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

Game of Thrones.
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paraschosa@kathimerini.com.cy

Το πρωί τρώγε μόνος σου, το μεσημέρι με φίλους, το βράδυ με τον εχθρό σου. 
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ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Οι δύο σοβαρές κρίσεις στο Ιράκ
και στην Ουκρανία αφενός και η
προεκλογική περίοδος που ξεκίνησε
στην Τουρκία ενόψει των προεδρι-
κών εκλογών του Αυγούστου αφε-
τέρου, βάζουν για μία ακόμη φορά
το Κυπριακό στο περιθώριο, καθώς
η αμερικανική διπλωματία δεν είναι
σε θέση να ξεκινήσει τις προσπά-
θειες που είναι αναγκαίες για το
επόμενο βήμα, το οποίο αφορά
πρωτίστως στην Άγκυρα. Μετά την
επίσκεψη Μπάιντεν στην Κύπρο
και την αποτυχία να πεισθεί η τουρ-
κική πλευρά να συμφωνήσει στο
πακέτο των ΜΟΕ και το Βαρώσι,
η Ουάσιγκτον φαίνεται να έχει κα-
ταλήξει στο συμπέρασμα να περι-
μένει να ολοκληρωθούν οι προ-
εδρικές εκλογές στην Τουρκία, κα-
θώς ούτε η αμερικανική κυβέρνηση,
ούτε η Άγκυρα επιθυμούν το Κυ-
πριακό να αποτελέσει θέμα της
προεκλογικής εκστρατείας.

Ωστόσο, η αμερικανική κυβέρ-
νηση έθεσε ολοκληρωμένα τους
προβληματισμούς της στην τουρ-
κική πολιτική ηγεσία, στο υψηλό-
τερο επίπεδο. Πληροφορίες θέλουν
τον αντιπρόεδρο Τζο Μπάιντεν να

έχει στείλει επιστολή στον Τούρκο
πρωθυπουργό Ταγίπ Ερντογάν και
να του αναπτύσσει τους προβλη-
ματισμούς του για το Κυπριακό,
εντάσσοντάς το στον νέο γεωγρα-
φικό χάρτη της περιοχής και τις
εξελίξεις που λαμβάνουν χώρα στη
«γειτονιά» της Τουρκίας, αλλά και
τον ενεργειακό χάρτη.

Ο Μπάιντεν κι οι συνεργάτες
του φαίνεται σύμφωνα με τις ίδιες
πηγές να έχουν μία σφαιρική εικόνα
για τον ρόλο που κάθε «παίκτης»
στην περιοχή μπορεί να παίξει, ενώ
θεωρούν ότι σ’ αυτό το νέο περι-
βάλλον η λύση του Κυπριακού είναι
πιο εφικτή από ποτέ άλλοτε. Στο
ίδιο μήκος κύματος εκτιμούν ότι
το Βαρώσι μπορεί όχι απλώς να δώ-
σει την ώθηση που λείπει από τη
διαδικασία του Κυπριακού, αλλά
και να αποτελέσει σοβαρό οικονο-
μικό κίνητρο και για τις δύο κοινό-
τητες, που θα ωφεληθούν τα μέγι-
στα, Πέραν τούτου, καθώς το πα-

κέτο των ΜΟΕ συμπεριλαμβάνει
και άνοιγμα ενταξιακών κεφαλαίων
της Τουρκίας, θα βοηθηθεί κατ’ αυ-
τόν τον τρόπο και η «δυτική στρο-
φή» της Άγκυρας, που φαίνεται να
είναι η μόνη εναλλακτική λύση
μετά την αποτυχία του «δόγματος
Νταβούτογλου».

Στο ίδιο διάστημα έλαβαν χώρα
τρεις τηλεφωνικές συνομιλίες του

αντιπροέδρου Μπάιντεν με τον
Τούρκο πρωθυπουργό Ταγίπ Ερν-
τογάν, εκ των οποίων τουλάχιστον
στη μία –σύμφωνα με τουρκικές
πηγές– ηγέρθη το Κυπριακό. Ταυ-
τόχρονα το Κυπριακό ήταν στα θέ-
ματα και των συναντήσεων που
είχε την Τετάρτη και την Πέμπτη
στις Βρυξέλλες, ο υπουργός Εξω-
τερικών, Τζον Κέρι, με τους ομο-

λόγους του της Τουρκίας και της
Ελλάδας αντίστοιχα. Όπως αποκά-
λυψε ο Τζον Κέρι με δηλώσεις του,
πριν από τη συνάντησή του με τον
Αχμέτ Νταβούτογλου, «εδώ και ένα
χρονικό διάστημα συνομιλούμε για
την Κύπρο σιωπηρά και ενδελεχώς.
Θα συνεχίσουμε αυτή τη συνομι-
λία».  Ο κ. Κέρι επανέλαβε για μία
ακόμη φορά την πρόθεσή του να
επισκεφθεί την περιοχή κάποια
στιγμή τους προσεχείς μήνες, ωστό-
σο η ημερομηνία παραμένει σε εκ-
κρεμότητα, καθώς εξαρτάται πρω-
τίστως από το πώς θα προχωρήσει
η πρόταση για να επιτραπεί η εί-
σοδος εμπειρογνωμόνων στο Βα-
ρώσι. Με βάση τα ανωτέρω δεδο-
μένα, οι προσδοκίες για πρόοδο
στις συνομιλίες που διεξάγονται
στην Κύπρο από τους διαπραγμα-
τευτές Ανδρέα Μαυρογιάννη και
Κουντρέτ Οζερσάι είναι περιορι-
σμένες. Τόσο τα Ηνωμένα Έθνη,
όσο και οι διεθνείς πρωταγωνιστές
περιορίζονται στο να μη διασαλευ-
θεί το θετικό κλίμα και είναι ικα-
νοποιημένοι από τα όποια μικρά
βήματα σημειώνονται (π.χ. τεχνικές
επιτροπές) και το να συναντώνται
σε τακτά χρονικά διαστήματα οι
δύο ηγέτες. Κυβερνητική πηγή στη
Λευκωσία ανέφερε ότι δεν πρέπει
να αναμένεται κάποια σημαντική

εξέλιξη στις δύο συναντήσεις Ανα-
στασιάδη – Έρογλου. Φαίνεται μά-
λιστα ότι ακόμη και για το Βαρώσι,
που μπήκε στην ατζέντα με επιμονή
της ελληνοκυπριακής πλευράς, δεν
υπάρχουν ελπίδες για αλλαγή της
τουρκικής στάσης, ωστόσο ετέθη
για να διατηρείται η πίεση προς
τον κ. Έρογλου.

Στα υψηλά κλιμάκια του ΟΗΕ
δεν υπάρχει ιδιαίτερη ανησυχία,
ούτε συζήτηση για δραστικές κι-
νήσεις εκ μέρους του γενικού γραμ-
ματέα. Με βάση αυτό, οι πληρο-
φορίες για την έκθεση του γ.γ. που
αναμένεται να εκδοθεί εντός του
πρώτου 10ήμερου του Ιουλίου είναι
πως σε σχέση με την ΟΥΝΦΙΚΥΠ
η έκθεση θα έχει τεχνικό χαρακτή-
ρα, ενώ στο κεφάλαιο για τις καλές
υπηρεσίες θα παραθέτει τα συμ-
βάντα από την έκδοση του κοινού
ανακοινωθέντος μέχρι σήμερα, χω-
ρίς ιδιαίτερες εισηγήσεις πέραν
των γνωστών για αξιοποίηση της
ευκαιρίας και στην ανάγκη επίδει-
ξης πολιτικής βούλησης από τους
δύο ηγέτες. Ανάλογες είναι και οι
προσδοκίες για το ψήφισμα του
Συμβουλίου Ασφαλείας για την
ανανέωση της θητείας της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ. Η υιοθέτηση του ψηφίσμα-
τος έχει προγραμματιστεί για τις
30 Ιουλίου.

Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Μίγμα από φυσικό αέριο, νερό και
ηλεκτρισμό ρίχνει στο μύλο του
περιουσιακού η Τουρκία σε μία
προσπάθεια να ξεφύγει από τα κα-
θιερωμένα, να εισαγάγει νέες πα-
ραμέτρους και να αποφύγει να επω-
μισθεί η ίδια μεγάλο μέρος του κό-
στους των αποζημιώσεων. Σε αυτό
το στάδιο πρόκειται για ιδέες που
έχουν τύχει επεξεργασίας στο τουρ-
κικό Υπουργείο Εξωτερικών, αλλά
δεν έχουν υποβληθεί υπό τη μορφή
προτάσεων στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων. Έρχονται να συμ-
πληρώσουν το ήδη υπάρχον τ/κ
πακέτο προτάσεων που κατατέθηκε
τον Σεπτέμβριο του 2010 (επί Ντερ-
βίς Έρογλου). Δεν είναι βέβαιο,
όμως, ότι έχουν συζητηθεί ενδελε-
χώς ή έχουν τύχει της έγκρισης και

των Τ/κ. Εν συντομία προβλέπουν
ότι το μερίδιο των Τ/κ από το φυσικό
αέριο θα πρέπει να καταβληθεί
στους Ε/κ ιδιοκτήτες που δεν θα
επιστρέψουν στις εστίες τους.

Για τον ίδιο σκοπό προβλέπεται
να χρησιμοποιηθούν οι εξοικονο-
μήσεις από τη διάθεση φθηνού
τουρκικού νερού και ηλεκτρικού
ρεύματος, που θα έλθουν με αγωγό
στα Κατεχόμενα και θα μπορούσαν
να καταναλώνονται στην ε/κ πλευ-
ρά. Συζητείται επίσης και ένα είδος
φόρου που θα πρέπει να καταβά-
λουν οι Τ/κ που θα παραμείνουν
σε ε/κ περιουσίες προς τους Ε/κ αρ-
χικούς ιδιοκτήτες.

Πρόκειται για την αύξηση της
αξίας των περιουσιών τα τελευταία
χρόνια. Όπως προαναφέραμε, η
διαπραγματευτική ομάδα του Νίκου
Αναστασιάδη δεν έχει γνώση των
συγκεκριμένων ιδεών. Μας τονί-
στηκε, όμως, ότι η Τουρκία και οι
Τ/κ αντιμετωπίζουν το περιουσιακό
ως συλλογικό κι όχι ως ατομικό δι-
καίωμα. Βασικό αίτημα της ε/κ πλευ-
ράς είναι να έχει ο κάθε ένας ιδιο-
κτήτης τον πρώτο λόγο για την
τύχη της περιουσίας του. Υπό την
προϋπόθεση αυτή, οι κ.κ. Αναστα-
σιάδης και Μαυρογιάννης θα μπο-
ρούσαν να συζητήσουν εναλλακτι-
κές προτάσεις που θα κατατεθούν

ή έχουν ήδη τεθεί παλαιότερα προς
συζήτηση στο τραπέζι. 

Γκάζι για περιουσίες
Τις ανωτέρω ιδέες για τη ρύθμιση

του περιουσιακού ανέπτυξε Τούρκος
διπλωμάτης ο οποίος, όπως αντι-
λαμβάνεται η «Κ», γνωρίζει το Κυ-
πριακό και ενημερώνεται για τα
όσα λαμβάνουν χώρα στις συνομι-
λίες των ηγετών των δύο κοινοτήτων
και των διαπραγματευτών τους. Το
πρώτο σημείο αφορά το φυσικό αέ-
ριο. Στο τουρκικό Υπουργείο Εξω-

τερικών φέρονται να υπολογίζουν
ότι οι Τ/κ, μετά τη λύση του πολι-
τικού προβλήματος, θα λάβουν με-
ρίδιο γύρω στο 20% από τα αποθέ-
ματα που θα βρεθούν στην κυπριακή
ΑΟΖ. Το συγκεκριμένο ποσοστό θα
πρέπει, σύμφωνα με τη τουρκική
διπλωματική πηγή, να μπει σε ένα
«κουμπαρά» στον οποίο θα συγκεν-
τρωθούν κονδύλια για αποζημιώσεις
Ε/κ ιδιοκτητών που δεν θα μπορέ-
σουν να επιστρέψουν στην περι-
ουσία τους. Στην ουσία, δηλαδή, οι
Τ/κ καλούνται από την Τουρκία να

διαθέσουν το μερίδιό τους από το
αέριο για να αποζημιώσουν ε/κ πε-
ριουσίες που δεν θα αποκαταστα-
θούν. Πολιτικοί αναλυτές εξέφραζαν
αμφιβολίες για το κατά πόσο η συγ-
κεκριμένη τουρκική ιδέα θα βρει
ευήκοα ώτα στα Κατεχόμενα. 

Νερό και ηλεκτρισμός
Πολύ σύντομα, όπως αναφέρουν

τουρκικές πηγές, θα ολοκληρωθεί
το έργο μεταφοράς νερού από την
Τουρκία, μέσω αγωγού, στα Κατε-
χόμενα. Οι τελευταίοι υπολογισμοί

κάνουν λόγο για έξι μήνες. Η τουρ-
κική κυβέρνηση σκοπεύει να δια-
θέτει το νερό αυτό στους Τ/κ προς
1 ευρώ το κυβικό μέτρο. Με την
ίδια τιμή, ή λίγο πιο ακριβά, θα μπο-
ρούσαν να προμηθεύονται πολύ
φθηνό νερό και οι Ε/κ. Η τουρκική
πλευρά υποστηρίζει ότι με τον τρόπο
αυτό οι Ε/κ θα μπορούσαν να εξοι-
κονομήσουν μεγάλα ποσά που αυτή
τη στιγμή δαπανούν στις μονάδες
αφαλάτωσης υδάτων. Τα ποσά αυτά,
σύμφωνα πάντα με την τουρκική
διπλωματική πηγή, θα μπορούσαν

να προστεθούν στον «κουμπαρά»
των περιουσιών και να χρησιμο-
ποιηθούν για αποζημιώσεις ε/κ πε-
ριουσιών που δεν θα επιστραφούν.
Με την ίδια λογική θα μπορούσε
να χρησιμοποιηθούν και οι εξοικο-
νομήσεις από τη διάθεση τουρκικού
φθηνού ηλεκτρικού ρεύματος στο
ε/κ κρατίδιο μετά τη λύση. Στον
αγωγό μεταφοράς νερού θα υπάρχει
και καλώδιο για μεταφορά ηλεκτρι-
κού ρεύματος στα Κατεχόμενα. Το
ρεύμα αυτό η Τουρκία προτίθεται
να το διαθέτει και στους Ε/κ προς
7 σεντ την κιλοβατώρα. Και έχουν
υπολογίσει πως σήμερα μία κιλο-
βατώρα στοιχίζει 23-25 σεντ στην
ε/κ πλευρά. Η διαφορά (και είναι
πολλά χρήματα) θα μπορούσε επίσης

να χρησιμοποιηθεί για αποζημιώσεις
ε/κ περιουσιών.

Στο ίδιο πακέτο ιδεών που προ-
αναφέραμε περιέχεται και η επιβολή
ενός είδους φόρου στους Τ/κ που
θα διατηρήσουν ε/κ περιουσίες, είτε
διότι τις έχουν βελτιώσει σημαντικά,
είτε για  άλλους λόγους. Οι νέοι ιδιο-
κτήτες θα κληθούν, σύμφωνα με
το τουρκική θεώρηση, να καταβά-
λουν στους Ε/κ αρχικούς ιδιοκτήτες
την αύξηση στην αξία της περιου-
σίας, η οποία προέκυψε με την πά-
ροδο του χρόνου. Οι συγκεκριμένες
τέσσερις νέες ιδέες έρχονται, σύμ-
φωνα με την τουρκική διπλωματική
πηγή, να προστεθούν στις παλαι-
ότερες τ/κ προτάσεις. Υπενθυμί-
ζουμε ότι σε γενικές γραμμές οι προ-
τάσεις αυτές προνοούσαν την ίδρυ-
ση Εταιρείας Ανάπτυξης Περιουσιών
στο βορρά και στο νότο. Στόχος και
εδώ είναι να εξευρεθούν από τις
αναπτύξεις χρήματα για αποζημιώ-
σεις. Εισάγεται επίσης η έννοια της
Εγγυημένης Αποζημίωσης από την
Τουρκία για περιουσίες που δεν θα
επιστραφούν στον αρχικό ιδιοκτήτη
διότι έχουν βελτιωθεί. Αν ένας ση-
μερινός χρήστης δεν έχει χρήματα
για να αποζημιώσει τον ιδιοκτήτη
κι αν η περιουσία δεν πωληθεί εντός
πέντε ετών, τότε την αποζημίωση
την καταβάλει το τουρκικό κράτος. 

Συντήρηση της διαδικασίας μέχρι νεοτέρας
Οι δύο σοβαρές κρίσεις σε Ιράκ και Ουκρανία και οι προεδρικές εκλογές στην Τουρκία βάζουν το Κυπριακό στο περιθώριο

<<<<<<<

Περιορισμένες οι προσ-
δοκίες στο τραπέζι των
διαπραγματεύσεων, προ-
σπάθεια να διατηρηθεί το
θετικό κλίμα.

To Kυπριακό ήταν στην ατζέντα των χωριστών επαφών του Αμερικανού ΥΠΕΞ
Τζόν Κέρι με τον Ευάγγελο Βενιζέλο και τον Αχμέτ Νταβούτογλου, στο περι-
θώριο συνόδου του ΝΑΤΟ στις Βρυξέλλες.

Νέες τουρκικές ιδέες για τις περιουσίες
Το φυσικό αέριο που αναλογεί στους Τ/κ θα αποζημιώνει Ε/κ πρόσφυγες μαζί με το νερό και το ηλεκτρικό από Τουρκία

<<<<<<

Οι Τ/κ καλούνται να δια-
θέσουν το μερίδιό τους
από το φυσικό αέριο για
να αποζημιώσουν μέρος
των ε/κ περιουσιών που
δεν θα αποκατασταθούν.

<<<<<<

Για αποζημιώσεις προ-
βλέπεται να χρησιμοποι-
ηθούν και οι εξοικονομή-
σεις από τη διάθεση φθη-
νού  νερού και ηλεκτρι-
κού ρεύματος, που θα με-
ταφερθεί με αγωγό και
καλώδιο από Τουρκία.

Η κυβέρνηση ακούει με μεγάλη επιφύλαξη
προτάσεις αυτού του είδους για το περιου-
σιακό. Βασική αντίρρηση είναι το γεγονός
ότι η Τουρκία αντιμετωπίζει τη ρύθμιση των
περιουσιών με συλλογικό τρόπο. Επιχειρεί
να διευθετήσει το θέμα κεντρικά, χωρίς να
λαμβάνει υπόψη το ατομικό δικαίωμα στην
περιουσία. Αντίθετα, η ε/κ πλευρά τονίζει
πως ο κάθε ιδιοκτήτης περιουσίας θα πρέπει
να έχει τη δυνατότητα να αποφασίσει ο ίδιος
για το πώς θα χρησιμοποιήσει την περιουσία
του. Αν θέλει δηλαδή να εγκατασταθεί σε
αυτή, να λάβει αποζημίωση ή να την ανταλ-
λάξει με τ/κ περιουσία στο ε/κ συνιστών κρα-

τίδιο. Το θέμα με τα δικαιώματα του αρχικού
ιδιοκτήτη και σημερινού χρήστη περιουσιών
είναι μία από τις βασικές διαφορές που δια-
τηρούν αμείωτο το χάσμα μεταξύ των δύο
πλευρών στη περίπλοκη αυτή πτυχή του κυ-
πριακού. Αν η τουρκική πλευρά αναγνωρίσει
τα δικαιώματα του αρχικού ιδιοκτήτη, τότε

η ε/κ πλευρά θα μπορούσε να συζητήσει και
νέους τρόπους για ρύθμιση του περιουσιακού.
Με επιφύλαξη και σκεπτικισμό αντιμετωπί-
ζεται επίσης και το έργο της μεταφοράς
νερού και ηλεκτρισμού, με αγωγό και καλώδιο,
από την Τουρκία. Και αυτό διότι, όπως μας
αναφέρθηκε, ο αγωγός αυτός δεν είναι το-
ποθετημένος στον βυθό της θάλασσας, αλλά
αιωρείται (με τη βοήθεια σταθεροποιητικών
μέσων) σε περίπου 100 μέτρα βάθος από την
επιφάνεια. Πρόκειται, όπως μας αναφέρθηκε,
για μη δοκιμασμένη μέθοδο, η λειτουργία
της οποίας θα μπορούσε να συναντήσει
πολλά προβλήματα.

Σοβαρές επιφυλάξεις από την κυβέρνηση
<<<<<<

Προτάσσει το δικαίωμα
του ιδιοκτήτη να αποφανθεί
για την περιουσία του.

Μία από τις ιδέες που επεξεργάζεται η Τουρκία είναι η επιβολή ενός είδους φόρου στους Τ/κ που θα διατηρήσουν ε/κ περιουσίες, είτε διότι τις έχουν βελτιώ-
σει σημαντικά είτε για  άλλους λόγους. Οι νέοι ιδιοκτήτες θα κληθούν, σύμφωνα με την τουρκική θεώρηση, να καταβάλουν στους Ε/κ αρχικούς ιδιοκτήτες την
αύξηση στην αξία της περιουσίας, η οποία προέκυψε με την παρέλευση του χρόνου.
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Πόκερ σε πολλά ταμπλό για την ενέργεια
Οι στόχοι των ΗΠΑ, η ανάγκη της Ε.Ε. για απεξάρτηση από το ρωσικό αέριο, οι Ευρωπαίοι πελάτες της Κύπρου και η Deutsche Bank

Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Διπλωματική, επιχειρηματική και δι-
οικητική μαεστρία καλείται να επι-
δείξει η κυπριακή κυβέρνηση μέσα
στον επόμενο χρόνο για να εξυπη-
ρετήσει γεωπολιτικούς και οικονο-
μικούς στόχους των ΗΠΑ και της
Ε.Ε. στο φυσικό αέριο, προσπαθών-
τας ταυτόχρονα να προωθήσει και
τα δικά της συμφέροντα. Σε εξέλιξη
βρίσκεται ήδη ένα πολύ περίπλοκο
και απαιτητικό διακρατικό παιχνίδι
για την εκμετάλλευση και απορρό-
φηση των υδρογονανθράκων της
Λεβαντίνης, και η Κύπρος καλείται
να αποδείξει ότι μπορεί να ανταπο-
κριθεί ως ο συνδετικός κρίκος που
θα συμβάλει  στην υλοποίηση κρί-
σιμων στρατηγικών σχεδιασμών.

Η κρίση στην Ουκρανία και η
ανησυχητική πολιτική αστάθεια
στη Συρία και το Ιράκ καθιστούν
αναγκαία για τις ΗΠΑ τη σύμπηξη
ενός σταθερού μετώπου στην ανα-
τολική Μεσόγειο με όχημα την ενέρ-
γεια. Και υπολογίζουν ότι η Λευκωσία
θα μπορέσει να φέρει το Τελ Αβίβ,
το Κάιρο και αργότερα τη Βηρυτό
στο ίδιο στρατόπεδο ενεργειακών
χωρών που θα  εξάγουν υγροποι-
ημένο αέριο στην Ευρώπη. Η Γηραιά
Ήπειρος είναι «πεινασμένη» για
ενέργεια και αυτή τηστιγμή απόλυτα
εξαρτημένη από το ρωσικό φυσικό
αέριο, χωρίς εναλλακτικό διάδρομο
προμήθειας. Η Ουάσιγκτον θέλει σε
πρώτη φάση να στείλει όσο πιο σύν-
τομα γίνεται ισραηλινό και κυπριακό
αέριο στην Ευρώπη, μέσω δύο τερ-
ματικών υγροποίησης που είναι
αυτή τη στιγμή αδρανή στην Αίγυ-
πτο. Η κυπριακή κυβέρνηση απο-
δέχεται τον ρόλο που της  έχει ανα-
τεθεί, αλλά δεν ξεχνά και το δικό
της στόχο για δημιουργία χερσαίου
τερματικού στο Βασιλικό. Γι’ αυτόν
τον σκοπό δέχθηκε πρόσκληση της
Deutsche Bank να συναντηθεί με

τις εταιρείες Noble και Delek, υπό
την αιγίδα του γερμανικού τραπε-
ζικού κολοσσού. Αντικείμενο συζή-
τησης θα είναι οι δυνατότητες χρη-
ματοδότησης χερσαίου LNG στο
νησί ή, αναλόγως των αποθεμάτων,
άλλη οδός αξιοποίησης των κυπρια-
κών κοιτασμάτων. Ενδιαφέρον να
αγοράσει μερίδιο στο οικόπεδο 12
της κυπριακής ΑΟΖ έχει δείξει και
η κινεζική κρατική εταιρεία πετρε-
λαίου CNOOC. Την ίδια ώρα αρχίζει
μια επίπονη διαδικασία διαβούλευ-
σης με Ευρωπαίους εν δυνάμει αγο-
ραστές κυπριακού φυσικού αερίου
σε διμερήβάση. Γι’ αυτόντονσκοπό,
ο υπουργός Ενέργειας θα πραγμα-
τοποιήσει περιοδεία σε Βουλγαρία,

Ρουμανία, Σλοβενία, Κροατία, Σλο-
βακία και ενδεχομένως Αυστρία, ελ-
πίζοντας ταυτόχρονα και σε οικο-
νομική ενίσχυση από τις Βρυξέλλες
σε ό,τι αφορά έρευνες και εκπόνηση
μελετών. 

Περιφερειακή συνεργασία
Σε πρώτο πλάνο, η κυβέρνηση

Αναστασιάδη επιχειρεί να δείξει
στις Ηνωμένες Πολιτείες ότι μπορεί
να παίξει τον ρόλο του συνδέσμου
μεταξύ του Ισραήλ, της Αιγύπτου
και αργότερα του Λιβάνου για τρο-
φοδότηση της Ευρώπης με υγρο-
ποιημένο αέριο, μέσω Αιγύπτου.
Ήδη ο Πρόεδρος Αναστασιάδης και

ο υπουργός Εξωτερικών, Ιωάννης
Κασουλίδης, που εποπτεύει τους γε-
ωστρατηγικούς χειρισμούς, βρί-
σκονται σε επικοινωνία με το Ισραήλ
και την Αίγυπτο.

Ο κ. Αναστασιάδης βρέθηκε πρό-
σφατα στο Κάιρο για την ορκωμοσία
του ισχυρού άνδρα της χώρας, στρα-
τηγού αλ Σίσι, ενώ μόλις πριν από
λίγες ημέρες συνομίλησε τηλεφωνικά
και για τα θέματα ενέργειας με τον
πρωθυπουργό του Ισραήλ. Ο Βενια-
μίν Νετανιάχου θα επισκεφθεί την
Κύπρο το φθινόπωρο για να επι-
σφραγίσει το πλαίσιο συνεργασίας
για αποστολή αερίου στα τερματικά
της Αιγύπτου, που μέχρι τότε ανα-

μένεται να έχει εκπονηθεί. Απόλυτα
σχετική είναι και η επίσκεψη εντός
Ιουλίου σημαίνοντας Ισραηλινού
υπουργού για να προετοιμάσει την
επίσκεψη του πρωθυπουργού. Το
Ισραήλ δεν θέλει να βάλει όλα τα
αυγά σε ένα καλάθι σε ότι αφορά
τις εξαγωγές αερίου και παίζει προ-
σεκτικά τα χαρτιά του. Ο κ. Νετα-
νιάχου, όμως, βλέπει θετικά την
προοπτική συνεργασίας με την Αί-
γυπτο, λαμβάνοντας υπόψη και τις
επιθυμίες των Αμερικανών.

Ο παράγοντας Ευρώπη
Την περασμένη Τρίτη, ο υπουργός

Εξωτερικών Ιωάννης Κασουλίδης

και ο υπουργός Ενέργειας, Γιώργος
Λακκοτρύπης, συναντήθηκαν στις
Βρυξέλλες με τον επίτροπο Ενέργειας
της Ε.Ε., Γκούντερ Έτινγκερ. Ο κ.
Κασουλίδης ανέπτυξε το πλάνο πε-
ριφερειακής συνεργασίας στην ανα-
τολική Μεσόγειο και ο κ. Λακκοτρύ-
πης ανέδειξε τη δυνατότητα που θα
έχουν ευρωπαϊκές χώρες να προ-
μηθεύονται, αναλόγως και των απο-
θεμάτων, αέριο από την Κύπρο με
βάση διμερείς εμπορικές συμφωνίες. 

Η Κομισιόν θεωρεί πλέον ευρω-
παϊκά τα κοιτάσματα της Κύπρου
και μαζί με τα ισραηλινά αποθέματα
έχει αναβαθμίσει τη Λεβαντίνη σε
εναλλακτικό και πολιτικά σταθερό
διάδρομο ενέργειας για την Ευρώπη.

Ενώ, λοιπόν, σε πρώτο πλάνο κυ-
ριαρχεί η περιφερειακή συνεργασία
και η τροφοδότηση της Ευρώπης
με φυσικό αέριο μέσωτων χερσαίων
LNG της Αιγύπτου, η Κύπρος επι-
διώκει να βρει Ευρωπαίους πελάτες
και σε διμερές επίπεδο. Για το σκοπό
αυτό ο Γ. Λακκοτρύπης ξεκινά πε-
ριοδεία στη Βουλγαρία, Σλοβενία,
Σλοβακία, Ρουμανία, Κροατία και
ενδεχομένως Αυστρία προκειμένου
να διερευνήσει τη δυνατότητα υπο-
γραφής συμβολαίων. Οι ανωτέρω
χώρες είναι όλες εξαρτημένες από
το ρωσικό αέριο, επηρεάζονται από
την κρίση στην Ουκρανία, ενώ είτε
διαθέτουν είτε σκοπεύουν να κα-

τασκευάσουν τερματικά αποϋγρο-
ποίησης και υποδοχής φυσικού αε-
ρίου. Η Κύπρος δεν θα καταστεί ση-
μαίνων παίκτης στα ενεργειακά αν
δεν καταφέρει να αποκτήσει το δικό
της χερσαίο τερματικό υγροποίησης.
Η υλοποίηση αυτού του κρίσιμου
σχεδιασμού εξαρτάται απόλυτα
από τις ποσότητες υδρογονανθρά-
κων που διαθέτουν τα κοιτάσματα
της κυπριακής ΑΟΖ. Η επίσπευση
επομένως των ερευνών και των γε-
ωτρήσεων από την ΕΝΙ και τη No-
ble, στα τεμάχια 2, 3, 9 και 12 αν-
τίστοιχα παραμένει προτεραιότητα.
Η ΕΝΙ και η Noble θα κάνουν γεω-
τρήσεις εντός του έτους, ενώ η TO-
TAL θα περιμένει μέχρι το τέλος
του 2015 να τρυπήσει στα οικόπεδα
10 και 11. Στο παιχνίδι κατασκευής
κυπριακού τερματικού υγροποίησης
(σε δεύτερο πιο μεσοπρόθεσμο πλά-
νο) έχει μπει δυναμικά και η Deu-
tsche Bank, η οποία θέλει να ανα-
λάβει τη χρηματοδότηση του έργου.
Αυτό ακριβώς το θέμα αναμένεται
να συζητήσει ο κ. Λακκοτρύπης με
τις εταιρείες Noble και Delek που
έχουν τα δικαιώματα στο ισραηλινό
«Λεβιάθαν» και στο κυπριακό κοί-
τασμα «Αφροδίτη», σε συνάντηση
στα μέσα Ιουλίου, υπό την αιγίδα
του γερμανικού τραπεζικού κολοσ-
σού. Η Deutsche Bank που έχει
πολύ στενές σχέσεις και με τις δύο
εταιρείες στο Ισραήλ, φιλοδοξεί να
αναλάβει το project του κυπριακού
τερματικού, ενώ αν αυτό δεν είναι
δυνατόν θέλει να συζητήσει με την
κυβέρνηση και τις εταιρείες και άλ-
λους τρόπους ανόρυξης και εκμε-
τάλλευσης αερίου, όπως αυτού της
πλωτής μονάδας υγροποίησης. Στον
ορίζοντα του οικοπέδου 12 μπαίνει
και η κρατική εταιρεία πετρελαίων
της Κίνας CNOOC, η οποία έχει δεί-
ξει ενδιαφέρον να αγοράσει από
τη Noble μερίδιο του κυπριακού
τεμαχίου.

Ο Γιώργος Λακκοτρύπης ξεκινά περιοδεία στη Βουλγαρία, Σλοβενία, Σλο-
βακία, Ρουμανία, Κροατία και ενδεχομένως Αυστρία προκειμένου να διερευ-
νήσει τη δυνατότητα υπογραφής συμβολαίων. Οι ανωτέρω χώρες είναι όλες
εξαρτημένες από το ρωσικό αέριο.

<<<<<<

Περιοδεία σε Βουλγαρία,
Ρουμανία, Σλοβενία,
Κροατία, Σλοβακία και
ενδεχομένως Αυστρία ξε-
κινά ο Γ. Λακκοτρύπης
για υπογραφή συμβολαί-
ων προμήθειας φυσικού
αερίου σε διμερή βάση.

<<<<<<

Σε εναλλακτικό διάδρο-
μο ενέργειας έχει ανα-
βαθμίσει τη Λεβαντίνη
η Ε.Ε. - Περιεκτικές
διαβουλεύσεις Κασουλί-
δη – Λακκοτρύπη
με τον επίτροπο Ενέργει-
ας στις Βρυξέλλες.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Λίγους μήνες πριν από τις «προεδρι-
κές εκλογές», οι Τουρκοκύπριοι οδη-
γούνται σήμερα στις κάλπες για τις
«δημοτικές εκλογές» και το «δημο-
ψήφισμα» για τη μερική τροποποί-
ηση του «συντάγματος» του 1985.
Για πρώτη φορά μετά από 29 χρόνια,
η τουρκοκυπριακή ηγεσία αισθά-
νεται την ανάγκη να προχωρήσει
στην τροποποίηση του «συντάγμα-
τος», το οποίο υπήρξε το κοινό έργο
της ηγεσίας του Ραούφ Ντενκτάς,
του τουρκικού στρατού και της Άγ-
κυρας. Η σημερινή διαδικασία έχει
τον χαρακτήρα ενός κρίσιμου τεστ
για τον ηγέτη της τουρκοκυπριακής
κοινότητας, Ντερβίς Έρογλου ενόψει
των επικείμενων «προεδρικών εκλο-
γών». 

Η προτεινόμενη τροποποίηση
του «συντάγματος» αφορά δευτε-
ρευούσης σημασίας ζητήματα όπως
η ίδρυση ειδικών «δικαστηρίων»
για ανήλικους, η ρύθμιση της δή-
λωσης των περιουσιακών στοιχείων
των «βουλευτών» και η ρύθμιση του
κανονισμού περί παύσης καθηκόν-

των των «δημάρχων». Σύμφωνα με
διάφορους Τ/κ πολιτικούς και κοι-
νωνικού φορείς, το δημοψήφισμα
για την τροποποίηση του «συντάγ-
ματος» εξυπηρετεί έναν και μοναδικό
στόχο: Την ενίσχυση της βάσης νο-
μιμοποίησης ενός πολιτικού καθε-
στώτος, το οποίο δεν αναγνωρίζεται
από τη διεθνή κοινότητα. 

Το «κυβερνών» Ρεπουμπλικανικό
Τουρκικό Κόμμα επιθυμούσε σα-
ρωτικές τροποποιήσεις του «Συν-
τάγματος» αλλά η προσπάθειά του
προσέκρουσε στις αντιρρήσεις του
συγκυβερνώντος Δημοκρατικού
Κόμματος του Σερντάρ Ντενκτάς,
το οποίο συνεργάστηκε με το Κόμμα
Εθνικής Ενότητας, το μεγάλο κόμμα
της τουρκοκυπριακής δεξιάς. Συγ-
κεκριμένα, το Ρεπουμπλικανικό
Τουρκικό Κόμμα αξίωνε τροποποί-
ηση των σημαντικών παραγράφων
του «συντάγματος» με βάση τα ευ-
ρωπαϊκά πρότυπα, φιλοδοξώντας
να ανοίξει τον δρόμο για την απαγ-
κίστρωση της τουρκοκυπριακής
κοινότητας από τον πολιτικό και
στρατιωτικό κλοιό της Άγκυρας.
Μέσα στο πλαίσιο της συγκεκριμέ-

νης στρατηγικής, σε συνεργασία
με το τουρκοκυπριακό σοσιαλδη-
μοκρατικό κίνημα, το Ρεπουμπλι-
κανικό Τουρκικό Κόμμα επιχείρησε
να δρομολογήσει υπαγωγή της
«Αστυνομίας» στην «κυβέρνηση»,
και επιπλέον, να αναγνωρίσει τα
δικαιώματα των αντιρρησιών συ-
νείδησης και των μειονοτήτων. Ως
γνωστόν, με βάση το «σύνταγμα»
του 1985, η «αστυνομία», η «πυρο-
σβεστική» και η «πολιτική άμυνα»
ελέγχονται από τις «Τουρκικές Ει-
ρηνευτικές Δυνάμεις», δηλαδή τις
μονάδες του τουρκικού στρατού.
Ωστόσο, οι προτάσεις της τουρκο-
κυπριακής Αριστεράς σκόνταψαν
στην αδιάλλακτη στάση της τ/κ Δε-
ξιάς. Ομόφωνα, το Δημοκρατικό
Κόμμα και το Κόμμα Εθνικής Ενό-
τητας απέρριψαν τις προτάσεις, με
το αιτιολογικό ότι δεν έχει έρθει
ακόμη η στιγμή για τη μετάβαση
του ελέγχου της «αστυνομίας» στην
τ/κ κοινότητα. Την ίδια στιγμή η
τ/κ Δεξιά δηλώνει ξεκάθαρα ότι δεν
θέλει να ακούσει κουβέντα για τα
δικαιώματα των αντιρρησιών συ-
νείδησης και των μειονοτήτων, κα-

θώς πολλά στελέχη των δύο κομ-
μάτων της Δεξιάς θεωρούν ότι η
κατοχύρωση των εν λόγω δικαιω-
μάτων ενδέχεται να οδηγήσει την
αλλοίωση του τουρκικού χαρακτήρα
του βόρειου κομματιού του νησιού. 

Πίσω από τη συνεργασία και τη
συμφωνία των δύο κομμάτων της
τ/κ Δεξιάς για την τροποποίηση του
συντάγματος, κρύβονται οι πολιτικές
μανούβρες του τουρκοκύπριου ηγέτη
Ντερβίς Έρογλου. Στόχος του να
οικοδομήσει ένα ενιαίο μέτωπο της
τ/κ Δεξιάς το οποίο θα οδηγήσει
στην επανεκλογή του στις επικεί-
μενες «προεδρικές εκλογές». Με το
μπλόκο που έστησε στις προτάσεις
της Αριστεράς για την τροποποίηση
του «συντάγματος» το μέτωπο της
τ/κ Δεξιάς έδειξε ότι έχει τη δυνα-
τότητα να κυριαρχήσει στο τ/κ πο-
λιτικό πεδίο. Ωστόσο, η συνεργασία
των δύο κομμάτων εξακολουθεί να
προσκρούει σε εμπόδια. Χαρακτη-
ριστικό είναι το γεγονός ότι δεν μπό-
ρεσαν να καταλήξουν σε συμφωνία
για συνεργασία στις «δημοτικές
εκλογές» που διεξάγονται σήμερα.
Ειδικότερα ο ηγέτης του Δημοκρα-

τικού Κόμματος Σερντάρ Ντενκτάς
δεν κατάφερε να πείσει τη βάση του
κόμματός του για τη σημασία αυτής
της συμμαχίας με το Κόμμα Εθνικής
Ενότητας, από το οποίο προέρχεται
ο Ντερβίς Έρογλου. Την ίδια στιγμή,
στο «προπύργιο» της Δεξιάς, στην
Καρπασία, η «εμφύλια σύρραξη», η
οποία έχει ξεσπάσει στους κόλπους
της Δεξιάς και της κοινότητας των
εποίκων κινδυνεύει να τινάξει στον
αέρα τα σχέδια του κ. Έρογλου. Από
πολλές απόψεις, οι «δημοτικές εκλο-
γές» αποτελούν μια γερή δοκιμασία

για τα σχέδια του τ/κ ηγέτη ενόψει
των «προεδρικών εκλογών». 

Από την άλλη, το Ρεπουμπλικα-
νικό Τουρκικό Κόμμα κατέρχεται
στις «δημοτικές εκλογές» με τη σι-
γουριά της νίκης σε σημαντικούς
δήμους όπως είναι η Λευκωσία, η
Κερύνεια και η Αμμόχωστος. «Το
Ρεπουμπλικανικό Τουρκικό Κόμμα
επωφελείται από τον εμφύλιο πό-
λεμο στους κόλπους της τ/κ Δεξιάς»,
επισημαίνει στην «Κ» η έμπειρη
Τ/κ δημοσιογράφος Αϊσού Μπασρί
Ακτέρ.

Διπλή «κάλπη» σήμερα στα Κατεχόμενα
«Δημοτικές εκλογές» και το «δημοψήφισμα» για τροποποίηση του «Συντάγματος»

Η ηγεσία του ΔΗΣΥ υποστηρίζει πως οι σχέσεις του κόμματος με το ΔΗΚΟ εξακολουθούν να είναι καλές έως άριστες
και εντοπίζουν το πρόβλημα στη διελκυστίνδα Προεδρικού – ΔΗΚΟ.

Τραύμα για ΔΗΣΥ 
η διελκυστίνδα 
Προεδρικού-ΔΗΚΟ 
Τρεις ερμηνείες Πινδάρου για τη στάση του Νικόλα
Παπαδόπουλου και την προσέγγιση με το ΑΚΕΛ

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ιδιαίτερο πολιτικό ενδιαφέρον
προκάλεσε η πρόσφατη συνάν-
τηση των δύο πολιτικών αρχηγών
του ΑΚΕΛ και του ΔΗΚΟ. Η συγ-
κεκριμένη συνάντηση σε συνάρ-
τηση με τις δηλώσεις συγκλίσεων
ΔΗΚΟ-ΑΚΕΛ, έτυχαν διαφόρων
ερμηνειών από πολιτικούς κύκλους
και ιδιαίτερα από το κυβερνών
κόμμα. 

Κύκλοι στην Πινδάρου, φαίνε-
ται να καταλήγουν σε τρεις ερμη-
νείες. Η πρώτη είναι πως η συ-
νάντηση ΔΗΚΟ-ΑΚΕΛ, αποτελεί
μία καθαρά διαδικαστική συνάν-
τηση δύο κομμάτων και τίποτα
περισσότερο. Η δεύτερη ερμηνεία
εμπερικλείει ανησυχίες για την

πιθανότητα πολιτικού προγεφυ-
ρώματος ΔΗΚΟ-ΑΚΕΛ, και ενδε-
χόμενο σύμπηξης αντιπολιτευτι-
κού μετώπου. Η τρίτη ερμηνεία
και η επικρατέστερη στους εσω-
κομματικούς κύκλους μεταφράζει
τις κινήσεις του προέδρου του
ΔΗΚΟ και τις θέσεις του για επα-
ναδιαπραγμάτευση του μνημονί-
ου, ως καθαρά επικοινωνιακή τα-
κτική σε μία προσπάθεια να δια-
χωρίσει τη θέση του όχι τόσο από
τον ΔΗΣΥ αλλά από το Προεδρικό.

Αναμφίβολα, τα δύο πολιτικά
κόμματα, είχαν πολλάκις διαφω-
νήσει τόσο σε θέματα οικονομίας
όσο και στο Κυπριακό. Υψηλά
ιστάμενη πηγή στον ΔΗΣΥ εκτιμά
πως στο παρόν στάδιο δεν τίθεται
θέμα ανησυχίας για συνταύτιση
των δύο μερών. Εξάλλου τόσο στε-
λέχη από το ΔΗΚΟ όσο και από
το ΑΚΕΛ, απορρίπτουν πως η συ-
νάντηση αποτελεί προοίμιο σύμ-
πηξης μετώπου μελλοντικά. Ση-
μειώνει δε ότι οι σφοδρές αντιπα-
ραθέσεις των δύο μερών ακόμη
και την περίοδο κατά την οποία
την οποία συγκυβερνούσαν, απο-

μακρύνει την πιθανότητα μελλον-
τικής συνεργασίας. Υπογραμμί-
ζεται δε ότι σημαντικές είναι οι
διαφωνίες των δύο κομμάτων σε
θέματα οικονομίας. Από την πλευ-
ρά του ο Νικόλας Παπαδόπουλος
ανέκαθεν υποστήριζε πως θα έπρε-
πε να παρθούν τα αναγκαία μέτρα
του μνημονίου νωρίτερα, ενώ ο
γ.γ. του ΑΚΕΛ κατέθετε σκέψεις
ακόμα και για έξοδο της Κύπρου
από το ευρώ. Βάσει αυτού, στα
υψηλά δώματα του ΔΗΣΥ διερω-
τώνται ποιος από τους δύο πολι-
τικούς αρχηγούς θα αλλάξει τις
θέσεις του στο ενδεχόμενο συ-
νεργασίας ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ. «Θα χα-
λαρώσει τις θέσεις του το ΑΚΕΛ
ή θα ακολουθήσει πιο αριστερές

προσεγγίσεις το ΔΗΚΟ;», αναρω-
τιούνται στον ΔΗΣΥ, εκτιμώντας
πως από μία τέτοια εξέλιξη θα
πληγεί ιδιαίτερα το ΔΗΚΟ. Ωστόσο,
σχετική ανησυχία για πιθανή σύμ-
πλευση εξακολουθεί να υπάρχει,
αφού –αφήνεται να εννοηθεί– η
πολιτική αμνησία αποτελεί χαρα-
κτηριστικό του κομματικού παι-
χνιδιού. Τα δύο κόμματα, παρά
τις σαφείς διαφωνίες τους σε Κυ-
πριακό και οικονομία, έχουν συ-
νεργαστεί στο παρελθόν, τόσο το
2003 όσο και το 2008. Επομένως,
η ανησυχία για συνταύτιση από-
ψεων στη Βουλή εξακολουθεί να
υπάρχει, όπως και το ενδεχόμενο
δημιουργίας αντιπολιτευτικού με-
τώπου.

Τακτική αποστάσεων 
Η επικρατέστερη ερμηνεία που

δίδεται από κομματικές πηγές του
ΔΗΣΥ, είναι το γεγονός ότι η στάση
του Νικόλα Παπαδόπουλου, τόσο
για επαναδιαπραγμάτευση αλλά
και οι δηλώσεις κατά τη συνάν-
τηση με τον γ.γ. του ΑΚΕΛ, δεν
έχουν να κάνουν με την ξαφνική
συνταύτιση ΔΗΚΟ – ΑΚΕΛ, αλλά
περισσότερο με την προσπάθεια
του Νικόλα Παπαδόπουλου να δια-
χωρίσει τις θέσεις του από την
κυβέρνηση. Η «Κ» ζήτησε την
εκτίμηση της Πινδάρου κατά πόσο,
οι δηλώσεις του Νικόλα Παπαδό-
πουλου περί επαναδιαπραγμάτευ-
σης μνημονίου οδηγούν σε συ-
νεργασία των δύο κομμάτων για
καταψήφιση νομοσχεδίων στη
Βουλή: «Ο ΔΗΣΥ είναι ανοικτός
σε διάλογο σε ό,τι αφορά την οι-
κονομία» μας ελέχθη, ενώ παράλ-
ληλα τονίζεται πως πρώτος ο πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ ζήτησε να ξανα-
δούν το θέμα βελτιώσεων θεμάτων
που υπάρχουν στο μνημόνιο. Η
ηγεσία του κόμματος υποστηρίζει
πως οι σχέσεις του ΔΗΣΥ με το
ΔΗΚΟ, εξακολουθούν να είναι πο-
λύ καλές, ενώ η συνεργασία μεταξύ
των βουλευτών των δύο κομμάτων
είναι άριστη. Οι ίδιοι κύκλοι ση-
μειώνουν πως το πρόβλημα του
ΔΗΚΟ είναι καθαρά με το Προ-
εδρικό και όχι τόσο με τον Δημο-
κρατικό Συναγερμό. Συνεπώς δεν
θεωρούν πως υπάρχει και η πιθα-
νότητα παγώματος μνημονιακών
νομοσχεδίων, στον βωμό της εν-
δεχόμενης συνεργασίας ΑΚΕΛ-
ΔΗΚΟ.

Το αποτέλεσμα της σημερινής αναμέτρησης θα καθορίσει σε μεγάλο βαθμό
τους σχεδιασμούς του Έρογλου για επαναδιεκδίκηση της «προεδρίας». 

<<<<<<<

Στην Πινδάρου θεωρούν
πως δεν υπάρχει και η
πιθανότητα παγώματος
μνημονιακών νομοσχε-
δίων, στον βωμό ενδεχό-
μενης συνεργασίας
ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ. 

Πληγωμένος 
ο Αβέρωφ

Εσωκομματικοί κύκλοι αναφέ-
ρουν πως η συνάντηση που
πραγματοποιήθηκε μεταξύ Αβέ-
ρωφ-Νικόλα, δεν έγινε στο κα-
λύτερο κλίμα. Ο πρόεδρος του
ΔΗΣΥ, φαίνεται να είναι πληγω-
μένος από τη στάση του Νικόλα
Παπαδόπουλου το τελευταίο
διάστημα. Οι μέχρι πρότινος
στενοί συνεργάτες σε θέματα
οικονομίας, φαίνεται να έχουν
απομακρυνθεί, ιδιαίτερα εξαι-
τίας της κόντρας του Νικόλα Πα-
παδόπουλου με τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας. Στα υψηλά
δώματα της Πινδάρου εκτιμούν
πως η στάση που ακολουθεί το
προεδρικό απέναντι στο ΔΗΚΟ
δεν διευκολύνει την κατάσταση.
Η πρόσφατη απάντηση του ίδι-
ου του Προέδρου σε δηλώσεις
του Νικόλα Παπαδόπουλου για
τη διαχείριση των διαπραγμα-
τεύσεων, σχολιάστηκε αρνητικά
και από στελέχη του κόμματος.
Πολλοί είναι αυτοί στον ΔΗΣΥ οι
οποίοι υποστηρίζουν πως θα
ήταν ορθότερο να απαντούσε ο
κυβερνητικός εκπρόσωπος και
όχι ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας. Τέτοιες κινήσεις από
πλευράς Προεδρικού φαίνεται
να πλήττουν, τις σχέσεις ΔΗΣΥ-
ΔΗΚΟ και να αφήνουν ανοικτό
το ενδεχόμενο απομόνωσης
του κυβερνώντος κόμματος.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Η πρωτοβουλία που ανέλαβε ο πρό-
εδρος του ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδό-
πουλος για επαναδιαπραγμάτευση
πτυχών του Μνημονίου, είναι μόνο
μία από τις πολλές κινήσεις που
ετοιμάζει στο πλαίσιο της ευρύτερης
στρατηγικής του, η οποία έχει πολ-
λαπλές στοχεύσεις. Κυρίαρχη επι-
δίωξή του είναι να δώσει στο ΔΗΚΟ
ένα πιο παρεμβατικό ρόλο ώστε να
δημιουργήσει πολιτικά και επικοι-
νωνιακά ερείσματα που θα του επι-
τρέψουν να διεκδικήσει τον ρόλο
της κυρίαρχης πολιτικής δύναμης
στον λεγόμενο ενδιάμεσο χώρο,
κάτι που ασφαλώς θα δώσει και
στον ίδιο την ανάλογη προστιθέμενη
αξία. Άξονας της στρατηγικής του
Νικόλα Παπαδόπουλου, την οποία
έθεσε σε εφαρμογή μετά και από
ενδελεχή ανάγνωση του αποτελέ-
σματος των ευρωεκλογών, της πρώ-
της αναμέτρησης αφότου βρέθηκε
στο πηδάλιο του ΔΗΚΟ, είναι η σμί-
λευση ενός προφίλ που θα συνδυάζει
την έντονη άσκηση κριτικής με πα-
ράλληλη υποβολή προτάσεων. «Αν
θέλουμε να είμαστε σωστοί και να
μας λαμβάνουν σοβαρά πρέπει να
εγκαταλείψουμε την άρνηση και
να είμαστε δημιουργικοί» φέρεται
να είπε στους στενούς συνεργάτες
του, με ζητούμενο την παραγωγή
πολιτικής που θα επιτρέπει στο ΔΗ-
ΚΟ να εμφανίζεται ως φορέας με-
τριοπάθειας αλλά και διεκδίκησης.
Κι αυτό ως απάντηση στις έντονες
επικρίσεις που δέχθηκε την προ-
ηγούμενη εβδομάδα από τον ίδιο

τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, ο
οποίος τον κατηγόρησε για «ανε-
ξήγητες εμμονές». 

Το πρώτο βήμα έγινε με την εξαγ-
γελία της πρωτοβουλίας που απη-
ύθυνε προς όλες τις πολιτικές δυ-
νάμεις «για τη σύνταξη ενός Εθνικού
Πλαισίου Διαπραγμάτευσης, ιδανικά
με την ομοφωνία όλων των κομμά-
των, που θα ενισχύσει τη διαπραγ-
ματευτική θέση της κυβέρνησης
και της Βουλής των Αντιπροσώπων,
έτσι ώστε να διεκδικήσουμε από
την Τρόικα και να πετύχουμε αλλαγές
προς όφελος του κυπριακού λαού»,
όπως ανέφερε. Με τη μερική αντι-
μνημονιακή ρητορική ο Ν. Παπα-
δόπουλος αφενός προσβλέπει στην
απόσειση του χαρακτηρισμού του
υπέρμαχου αντιλαϊκών πολιτικών,
κάτι που του καταλογίζει και η εσω-
κομματική αντιπολίτευση, αφετέρου
επιθυμεί τον εμβολισμό άλλων πο-
λιτικών δυνάμεων, όπως είναι η Συμ-
μαχία Πολιτών του Γιώργου Λιλλήκα,
που εκ των πραγμάτων, όπως έδειξε
πρόσφατα η ευρωκάλπη, αλιεύουν
από τον χώρο του ΔΗΚΟ. 

Καθόλου τυχαία δεν είναι και τα
ανοίγματα του κ. Παπαδόπουλου
προς όλους τους πολιτικούς χώρους.
Χωρίς να αναιρεί καμιά από τις επι-
λογές του στα κορυφαία ζητήματα,
ούτε στο Κυπριακό ούτε στην Οι-
κονομία, θέλει να χτίσει γέφυρες
συνεννόησης που θα του επιτρέπουν
να αναδείξει τον ρυθμιστικό ρόλο
τού ΔΗΚΟ στην παραγωγή και άσκη-
ση αποτελεσματικής πολιτικής. Επ’
αυτού του σημείου και σε σχέση με
τις χωριστές επαφές που είχε με

τους ηγέτες του ΑΚΕΛ και του ΔΗΣΥ,
ο Ν. Παπαδόπουλος κινείται στη λο-
γική ότι δεν θέλει να θεωρείται δε-
δομένος για κανένα, κάτι που, όπως
εκτιμά ο ίδιος, του επιτρέπει να είναι
πιο ευέλικτος. 

Αργά και σταθερά ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος θέλει επίσης να κλείσει
οριστικά τις εσωκομματικές αντι-
παραθέσεις, μεθοδεύοντας τις επό-
μενες κινήσεις που θα επιτρέψουν
τη δημιουργία προϋποθέσεων για
τον «επαναπατρισμό» στελεχών και
φίλων του κόμματος που έκαναν
άλλες επιλογές. 

Πρώτος από τους πέντε στόχους
του Εθνικού Πλαισίου Διαπραγμά-
τευσης που εισηγήθηκε ο πρόεδρος
του ΔΗΚΟ είναι «η επαναδιαπραγ-
μάτευση και αύξηση του ποσού χρη-
ματοδότησης της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, με τον επαναπατρισμό των
χρημάτων των κυπρίων καταθετών
και μετόχων που εξήχθησαν με το
ξεπούλημα των κυπριακών τραπε-
ζικών παραρτημάτων στην Ελλάδα».
Η συγκεκριμένη εισήγηση σε συν-
δυασμό με τις έντονες επικρίσεις
που διατύπωσε πρόσφατα για το θέ-
μα της αποξένωσης των εν Ελλάδι
κυπριακών τραπεζών, το οποίο χα-
ρακτήριζε ως το μεγαλύτερο σκάν-
δαλο, εντάσσονται στη στρατηγική
του να αποτινάξει την κατηγορία
που του αποδίδουν οι πολιτικοί του
αντίπαλοι ότι εξαιτίας των επαγγελ-
ματικών σχέσεων του δικηγορικού
του γραφείου με τη Λαϊκή Τράπεζα,
το όνομά του με τον ένα ή τον άλλο
τρόπο ταυτίζεται με το τραπεζικό
σκάνδαλο.
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Κινήσεις πολλαπλών στοχεύσεων από Νικόλα
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Τα νέα γεωπολιτικά δεδομένα που
έχουν δημιουργηθεί στην περιοχή
της Μέσης Ανατολής μετά και την
ανεύρεση υδρογονανθράκων σε
Κύπρο και Ισραήλ, θέτουν τη Λευ-
κωσία ενώπιον σοβαρών προκλή-
σεων και κινήσεων τόσο σε πολιτικό
όσο και σε διπλωματικό επίπεδο. Ο
αναβαθμισμένος ρόλος που επιδιώ-
κει να διαδραματίσει η Κύπρος στο
γεωπολιτικό σκηνικό της περιοχής
έφερε στην επιφάνεια κενά σε κε-
φαλαιώδη ζητήματα που χρονολο-

γούνται από καταβολής Κυπριακής
Δημοκρατίας. Η πρόσφατη κρίση
στη Συρία ανέδειξε περίτρανα την
αδυναμία τής Δημοκρατίας να έχει
έστω απλή φυσική παρουσία σε χώ-
ρους που καθορίζουν τα πλέγμα
των κυριαρχικών δικαιωμάτων του
κράτους, την ώρα που στην ίδια πε-
ριοχή είχε συσσωρευτεί μεγάλος
αριθμός ναυτικών δυνάμεων ξένων
χωρών. Ένας άλλος παράγοντας
ήταν η απουσία των συντεταγμένων
οργάνων τους κράτους σε θαλασ-

σίους χώρους, όπου η τουρκική προ-
κλητικότητα βρισκόταν σε έξαρση,
ως αποτέλεσμα των ερευνών ξένων
εταιρειών για λογαριασμό της Δη-
μοκρατίας. Ένας τρίτος και εξίσου
σημαντικός παράγοντας που έχει
λειτουργήσει καταλυτικά στην ανάγ-
κη λήψης σημαντικών αποφάσεων,
είναι η ασφάλεια των ενεργειακών
υποδομών, κεφάλαιο άρρηκτα δε-
μένο και με την εμπορική εκμετάλ-
λευση των υδρογονανθράκων. Μετά
τα επιτυχημένα βήματα που έγιναν
με τις περισσότερες χώρες της πε-
ριοχής στην οριοθέτηση των ΑΟΖ,
η Λευκωσία εκτιμά ότι υπάρχει το
σωστό timing να προχωρήσει με
την ενίσχυση του πλαισίου αποτε-
λεσματικότερης άσκησης των κυ-
ριαρχικών δικαιωμάτων της Δημο-
κρατίας, χωρίς το οποίο οι στρατη-
γικές επιδιώξεις στα ενεργειακά
εξασθενούν ή μετατίθενται χρονικά. 

Οι τρεις προτεραιότητες
Με βάση την ιεράρχηση των

προτεραιοτήτων που γίνονται σε
τεχνοκρατικό και πολιτικό επίπεδο,
αδήριτη χαρακτηρίζεται η ανάγκη
όπως η Κυπριακή Δημοκρατία ενι-
σχύσει την ηλεκτρονική επιτήρηση
του συνόλου των χώρων που βρί-
σκονται στη δικαιοδοσία της. Όπως
εκτιμάται, το κενό που υπάρχει σε
κάποια σημεία του FIR Λευκωσίας
θα κλείσει άμεσα με την αναβάθμιση
των υφιστάμενων ραντάρ. Η απο-

τελεσματικότερη ηλεκτρονική πα-
ρακολούθηση έχει να κάνει και με
διεθνείς υποχρεώσεις σε χώρους
που βρίσκονται υπό τη δικαιοδοσία
της Δημοκρατίας, όπως είναι το FIR
Λευκωσίας. Σύμφωνα με έγκυρες
πηγές, το κεφάλαιο ελέγχου και επι-
τήρησης στις χερσαίες και θαλάσ-
σιες περιοχές που βρίσκονται υπό
των έλεγχο της Δημοκρατίας, θα
πρέπει να ενισχυθεί με μέσα τα
οποία θα δίνουν δυνατότητα της
άμεσης επέμβασης και παρουσίας,
όπου αυτό κρίνεται σκόπιμο. Αρ-
μόδια πηγή έλεγε στην «Κ» ότι είναι
αδιανόητο μετά από 54 χρόνια κρα-
τικής υπόστασης να υπάρχει έλλειψη
σε πλωτά μέσα ανοικτής θαλάσσης
ή σε πτητικά μέσα που να εξυπη-
ρετούν τον αντικειμενικό σκοπό
άσκησης των κυριαρχικών δικαιω-
μάτων. Από αέρος ο έλεγχος των
περιοχών εκτιμάται ότι μπορεί να
ενισχυθεί με μη επανδρωμένα πτη-
τικά μέσα, τα οποία, εκτός των άλ-
λων, θα έχουν τη δυνατότητα με-
τάδοσης εικόνας σε πραγματικό
χρόνο, μέσα τα οποία έχει στην κα-
τοχή του το Ισραήλ και τα οποία
επιτηρούν από αέρος τις περιοχές
της ισραηλινής ΑΟΖ, όπου δραστη-
ριοποιούνται οι εταιρείες Noble και
Delek. Από θαλάσσης οι ανάγκες
σε πλωτά μέσα εστιάζονται στη λο-
γική της πολιτικής που είχε κινηθεί
το Υπουργείο Άμυνας επί Φώτη Φω-
τίου. Η απουσία μέσων ανοικτής

θαλάσσης, τα οποία θα έχουν τη
δυνατότητα παρουσίας όπου και
όποτε χρειασθεί, κυρίως σε χώρους
όπου διεξάγονται έρευνες σήμερα,
και ανόρυξη φυσικού αερίου αύριο,
θεωρείται αρνητικός παράγοντας,
κυρίως για το κεφάλαιο εκμετάλ-
λευσης του υποθαλάσσιου πλούτου

της Κύπρου.  Πάντως, η κυβέρνηση
εμφανίζεται ιδιαίτερα προσεχτική
αποφεύγοντας τους υψηλούς τόνους
στο θέμα ενίσχυσης του πλαισίου
επιτήρησης και ελέγχου. Σε διπλω-
ματικό επίπεδο αυτό το οποίο προ-
βάλλεται έντονα, είναι ότι οι όποιες
ανάγκες σε μέσα έχουν εντοπιστεί,

δεν προκύπτουν ένεκα της στάσης
της Τουρκίας στην περιοχή. Οι δρα-
στηριότητες των εταιρειών εντός
της Κυπριακής ΑΟΖ, όπως εκτιμάται,
μπορεί να διατρέξουν κίνδυνο από
ασύμμετρες απειλές, παρά από τη
δραστηριότητα των πολεμικών μέ-
σων της Τουρκίας στην περιοχή.

Προς θαλάσσια
και αεροπορική
θωράκιση της ΑΟΖ
Προβληματισμός για τις ελλείψεις της Δημοκρατίας
σε πτητικά και ναυτικά μέσα επιτήρησης

<<<<<<<

Σκέψεις για ενίσχυση με
μη επανδρωμένα αερο-
σκάφη και πλοία ανοι-
κτής θαλάσσης.

Οι εκτιμήσεις για ενίσχυση με μέσα που θα δίνουν απο-
τελεσματικές λύσεις στα κενά που υπάρχουν είναι το
ήμισυ των κινήσεων που θα πρέπει να γίνουν άμεσα.
Το υπόλοιπο μέρος που θα συμπληρώσει το ουσιώδες
κεφάλαιο, εντοπίζεται σε νομοθετικό επίπεδο και έχει
να κάνει με ευρύτερα ζητήματα που άπτονται του γενι-
κότερου πλαισίου άμυνας της Κύπρου χωρίς αυτό να
σημαίνει, όπως μας τονιζόταν, επιθετικής συμπεριφο-
ράς. Προς την κατεύθυνση αυτή, όπως λέγεται αρμο-
δίως, έχουν γίνει κάποια βήματα, τα οποία φαίνεται να
οριοθετούν τις υποχρεώσεις, αλλά και τη δράση των
αρμόδιων κρατικών αρχών, εάν και εφόσον παραστεί
ανάγκη. Ωστόσο, το τελευταίο διάστημα υπάρχουν έν-
τονες πληροφορίες ότι μια σημαντική προεργασία που

είχε γίνει τα τελευταία χρόνια και ενώ βρισκόταν στο
τελικό στάδιο να προωθηθεί στο υπουργικό συμβούλιο
και στη συνέχεια στη Βουλή των Αντιπροσώπων προς
ψήφιση, κρίθηκε ότι παρουσιάζει κενά και στάλθηκε
στους υπηρεσιακούς εκ νέου για επεξεργασία. Εξέλιξη
που, όπως υποστηρίζεται, θα καθυστερήσει σημαντικά
την άρτια οργάνωση του πλαισίου άμυνας και ασφάλει-
ας της χώρας. Η «Κ» έθεσε σε αρμόδια πρόσωπα τους
προβληματισμούς που υπάρχουν, αλλά και τις ανησυ-
χίες που εκφράζονται. Αυτό το οποίο μας ειπώθηκε
ανεπίσημα ήταν, ότι για το ευρύτερο πλαίσιο των υδρο-
γονανθράκων η πολιτεία έχει προσχωρήσει ήδη και
ανεξάρτητα από το ευρύτερο πλαίσιο με την κατάθεση
νομοθετικών προτάσεων στη Βουλή. 

Ελλείψεις και στο νομοθετικό πλαίσιο

Ο από αέρος έλεγχος της κυπριακής ΑΟΖ μπορεί να ενισχυθεί με μη επανδρωμένα πτητικά μέσα (UAV), τα οποία,
εκτός των άλλων, έχουν τη δυνατότητα μετάδοσης εικόνας σε πραγματικό χρόνο. Στη φωτογραφία ένα από τα UAV που
διαθέτει το Ισραήλ, τα οποία επιτηρούν από αέρος τις περιοχές της ισραηλινής ΑΟΖ, όπου δραστηριοποιούνται οι εται-
ρείες Noble και Delek. 

EP
A
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Ο «διάβολος» της γραφειοκρατίας
κρύβεται στις λεπτομέρειες. Είναι
τρομερό αυτό που συμβαίνει με
τους «εγκεφάλους» της δημόσιας
υπηρεσίας. Βάλθηκαν να μετατρέ-
ψουν και τα αυτονόητα, σε απαιτή-
σεις υψηλής πολιτικής. Στην εποχή
των ηλεκτρονικών υπολογιστών και
της παγκοσμιοποίησης, θέλησαν να
πλουτίσουν τους παραγωγούς και
εισαγωγείς χαρτιού, με τη χαρτού-
ρα των πιστοποιητικών που απαι-
τούν, ακόμη και για τα ασήμαντα. 

Ο κοσμάκης αδύναμος μπροστά στο
«τέρας» της γραφειοκρατίας, «χά-
σκει αποσβολωμένος» και αναμένει
το θαύμα, τον από «μηχανής θεό».
Η στοιχειωμένη θέση του Επιτρό-
που Μεταρρύθμισης της Δημόσιας
Υπηρεσίας αποδεικνύεται όνειρο
απατηλό. Οι φοβητσιάρηδες διευ-
θυντάδες του δημοσίου, για να
έχουν δουλειά αυτοί και οι υφιστά-
μενοί τους, σκαρφίζονται του κό-
σμου τις «διαβολικές λεπτομέρει-
ες» για να επιβεβαιώνουν την εξου-
σία τους και να ταλαιπωρούν τους
«φτωχούς και καταφρονεμένους».
Υπάρχουν και οι πονηροί που θέ-
λουν τάχα να σώσουν τη δημόσια
υπηρεσία και στο όνομα του «αγα-
θού σκοπού» βάζουν τόσα εμπόδια
στον ταλαιπωρημένο κοσμάκη,
ώστε να αγανακτεί και να μη διεκδι-
κεί τα δικαιώματά του. Λιγότερες αι-
τήσεις, λιγότερα χρήματα από τον
δημόσιο κορβανά. Και σίγουρα πα-
ραμένουν περισσότερα «αργύρια»
για παχουλούς μισθούς και συντά-
ξεις. Και το καλύτερο, το «κερασάκι
στην τούρτα», λιγότερη δουλειά στα
κλιματιζόμενα γραφεία.

Τελευταίο επεισόδιο στην τραγωδία
της γραφειοκρατίας, το κατά τα άλ-
λα, καταπληκτικό σχέδιο για το Ελά-

χιστο Εγγυημένο Εισόδημα. Όλοι οι
πολίτες να έχουν ένα κομμάτι ψωμί,
όλοι οι άνθρωποι αυτού του δύσμοι-
ρου τόπου να έχουν ένα κεραμίδι
πάνω από το κεφάλι τους και όλες
οι ψυχές να απολαμβάνουν ιατρο-
φαρμακευτική περίθαλψη. Ωστόσο,
μέχρι να φθάσουν στον «παράδει-
σο» οι δικαιούχοι, θα πρέπει να πε-
ράσουν από την κόλαση της γρα-
φειοκρατίας. 

Το «καλό μας κράτος» σκέφτηκε και
αυτό το πρόβλημα. Θα προσλάβει
λέει άνεργους σε όλους τους δή-
μους, για να συμπληρώνουν τις αι-
τήσεις. Καλή είναι η εργοδότηση
νέων ανθρώπων, αλλά δεν θα ήταν
καλύτερη η απλοποίηση των διαδι-
κασιών, ώστε να μπορούν να συμ-
πληρώνουν τις αιτήσεις και οι από-
φοιτοι Γυμνασίου. Είναι κρίμα μορ-
φωμένοι νέοι, με ένα σωρό πτυχία,
να μετατρέπονται σε γραμματείς,
ώστε να έχουν ένα κομμάτι ψωμί.
Πρέπει επιτέλους να σοβαρευτούν
αυτοί που ασχολούνται με τον επαγ-
γελματικό προσανατολισμό και επι-
τέλους πρέπει να καταλάβει η Πολι-
τεία ότι έχει ευθύνη να προσφέρει
δουλειά στους πολίτες.

Η ίδια τρέλα και με τη λεγόμενη αυ-
τοφορολογία, η οποία απέκτησε και
νομοθετική βούλα. Το σύστημα στο
διαδίκτυο προσθέτει τα νούμερα
που γράφουν οι πολίτες, τα οποία
ωστόσο δεν μπορούν να τα δουν οι
φορολογούμενοι. Αν γίνει λάθος
στην πρόσθεση, τότε απλώς το σύ-
στημα δεν αποδέχεται τη φορολο-
γία. Και από εκεί ξεκινούν τα «μπι-
νελίκια» και τα τηλέφωνα σε υπη-
ρεσίες που σπάνια απαντούν. Δεν
θα ήταν πιο απλό οι υπηρεσίες και
οι εταιρείες, οι οποίες κάθε μήνα
«κόβουν» από τους μισθούς, φό-
ρους και εισφορές, να αναλαμβά-
νουν και την ευθύνη για τη φορολό-
γηση των πολιτών. Εκ των υστέρων
να έρχονται οι υπάλληλοι του φό-
ρου εισοδήματος, να ελέγχουν
δειγματοληπτικά και να επιβάλλουν
και τις ανάλογες ποινές.

Πριν από μερικά χρόνια έγινε «το
σώσε» με τα ηλεκτρονικά τσιπς στις
ταυτότητες, οι οποίες θα περιείχαν
τα στοιχεία των πολιτών. Τα χρόνια
πέρασαν και δεν αποδείχθηκε ότι ο
«αντίχριστος» κατοικεί μέσα στα
«τσιπς». Ας επανέλθει το σύστημα
ηλεκτρονικής αποθήκευσης στοι-
χείων. Ας γίνει μία αρχή με τους
συνταξιούχους, οποίοι εκ των πραγ-
μάτων υφίστανται τη μεγαλύτερη
ταλαιπωρία και ας ακολουθήσουν οι
υπόλοιποι πολίτες. Όλα τα στοιχεία,
είτε σε μία είτε σε πολλές ταυτότη-
τες με τσιπς, ώστε να ανασάνουν οι
φοβισμένοι από τη γραφειοκρατία
πολίτες. Σε άλλες χώρες, προωθούν
ακόμη και την κατάργηση των χαρ-
τονομισμάτων, ώστε να ελέγχουν
όλες τις συναλλαγές. Δεν γίνεται
ακόμη το νησί με τους περισσότε-
ρους πτυχιούχους, να ζει ακόμη
στον μεσαίωνα της γραφειοκρα-
τίας. 

Ο διάβολος της γραφειοκρατίας

Ο πρώτος υφυπουργός 
Κατά τη διάρκεια της προεκλογικής εκ-
στρατείας και το πρώτο διάστημα της προ-
εδρικής θητείας του Νίκου Αναστασιάδη
ακουγόταν πολύ συχνά ότι ο Πρόεδρος θα
διορίσει και μερικούς υφυπουργούς, πράγ-
μα το οποίο όμως δεν έγινε για πολλούς και
διάφορους λόγους. Τώρα η στήλη μαθαίνει
ότι ο πρώτος υφυπουργός στην κυβέρνηση
Αναστασιάδη θα διοριστεί λίαν συντόμως.
Πρόκειται για υφυπουργό Οικονομίας, ο
οποίος μάλλον θα έχει στο «χαρτοφυλάκιό»
του το μεγάλο ζήτημα των ιδιωτικοποιήσεων
και θα βρίσκεται και σε πλήρη συντονισμό
με τον νέο Επίτροπο Μεταρρύθμισης του
Δημοσίου. Πάντως, ο ντόρος με την κ. Ειρέ-
να Γεωργιάδου έχει καταλαγιάσει και η ψη-
λόλιγνη κυρία δοκιμάζει ταγιεράκι για την
πρώτη επίσημη εμφάνισή της στη νέα της
θέση. Τελικά, φαίνεται ότι η νέα φουρνιά
της κυβερνητικής παράταξης, όπως απέδει-
ξε ο υπουργός των Οικονομικών, και όρεξη
έχει και τσαγανό. 

••••
Η απορία 
Κύριε υπουργέ της Οικονομίας, την περα-
σμένη βδομάδα πανηγύρισε όλη η κερκίδα
της κυβερνητικής παράταξης και όχι μόνο,
περισσότερο από το γκολ που έβαλε ο Σα-
μαράς κι έστειλε την Ελλάδα στους 16 του
Μουντιάλ, διότι βγήκαμε στις αγορές με
ομόλογο και πήραμε 750 εκατ. με «πολλα-
πλά οφέλη για το κράτος και τις τράπεζες να
προκύπτουν από την έκδοση χρέους», όπως
δηλώσατε. Ο πολύς κόσμος δεν κατάλαβε
πού έγκειται το όφελος, αφού δεν συγκατα-
λέγει εαυτόν στις τράπεζες, ενώ ξέρει ότι
ούτε ως κομμάτι του κράτους μπορεί να λο-
γίζεται εκτός αν θα του φορτώσουν κι άλλο
χρέος. Και στην προκειμένη περίπτωση,
όπως εκ των υστέρων αντιληφθήκαμε οι
πληβείοι, δανειστήκατε από τις αγορές με
επιτόκιο 4,75%, για να στηρίξετε την Τράπε-
ζα Κύπρου, να μην καταρρεύσει, διότι τάχα-
τες είναι συστημική και άλλα φαιδρά που
πλέον δεν τα πιστεύουν ούτε οι πλέον αφε-
λείς. Η Τράπεζα καταρρέει στην ουσία, διότι
οι μεγάλοι οφειλέτες, καμιά τριανταριά επι-
χειρηματίες ακινήτων κ.λπ., δεν πληρώνουν
τα 6 δισ. που χρωστάνε και που τα πήρανε
με «εγγύηση» τη φούσκα των ακινήτων… η
οποία έσπασε και μας πήρε και μας σήκωσε.
Έτσι δεν είναι; 

••••
Απορίας συνέχεια
Για να καταλάβω καλύτερα, ο μεγάλος πό-
λεμος που έγινε από την κυβερνητική παρά-
ταξη ώστε να μη δημιουργηθεί bad bank,

δηλαδή να μη διαχωριστεί η Τράπεζα Κύ-
πρου σε καλή και κακή με τα μεγάλα χρέη
να πηγαίνουν στην κακή, ήταν ώστε να προ-
στατευτούν οι «30 υπέροχοι»; Να μη διαχω-
ριστούν τα τεράστια χρέη τους από αυτά
ημών των υπολοίπων και συνεπώς για να
μας φορτώσετε τον δανεισμό που παίρνετε
τώρα από τις αγορές για να στηρίξετε την ΤΚ
υπό μορφή δημόσιου χρέους; Με λίγα λόγια
εμείς οι μακάκες θα πληρώσουμε για τους
Λεπτούς, τους Αρίστους και τους άλλους
προστατευόμενους της ηγεσίας της παράτα-
ξής σας και των άλλων κομμάτων και πρέπει
ταυτόχρονα σαν πιθηκάκια σε τσίρκο, να χει-
ροκροτούμε που «η Κύπρος βγήκε στις αγο-
ρές ένα χρόνο νωρίτερα»; Από δω κι εμπρός
κάθε φορά που βγαίνετε στις αγορές θα
πρέπει να ξέρουμε ότι αυτά που θα πάρετε
θα φορτώνονται στις πλάτες μας; Έτσι είναι
κ. υπουργέ ή κάνω λάθος; Τελικά ποιοι είναι
η Κύπρος, Χάρη; Εμείς οι φορολογούμενοι ή
μία παρέα «χρυσοδάχτυλοι» που έχουν την
εκάστοτε εξουσία σαν κολαούζο να υπηρε-

τεί ακόμα και τα άνομα συμφέροντά τους;

••••
Απορία τέλος
Αν αυτά τα 6 δισ. μπορούσαν να ανακτη-
θούν έστω και κατά το ήμισυ η Τράπεζα Κύ-
πρου θα είχε τόσο μεγάλο πρόβλημα όπως
σήμερα και θα χρειαζόταν τη στήριξη του
κράτους; Προφανώς όχι. Και προφανέστατα
η ρευστότητα στη αγορά θα ήταν διαφορετι-
κή και ίσως και τα επιτόκια. Κι ακόμα πιο
προφανές θα ήταν ότι η ανάπτυξη θα ερχό-
ταν μία ώρα γρηγορότερα. Έτσι είναι ή μή-
πως και πάλι κάνουμε λάθος, τα πιθηκάκια.
Αν έτσι είναι τα πράγματα στην οικονομία,
θα μοιάσουμε με το ανέκδοτο του Πόντιου
που έχασε το πέναλτι στο replay! 

••••
Υπόγειος πόλεμος
Ήρεμα παιδιά εκεί στις τράπεζες, όλοι θα

πάρετε! Αφήστε στην ησυχία τους τα φορτη-
γάκια της ιδιωτικής ασφάλειας χρηματαπο-
στολών. Δεν γίνεται να ακούμε ότι μισθώ-
νονται από συγκεκριμένη τράπεζα για να
παρέχουν ασφάλεια σε πελάτες που παρο-
τρύνονται να τα σηκώσουν από τη μία και να
τα μεταφέρουν στην άλλη και μάλιστα σε
μετρητά, για να μην μπορεί κανείς να ιχνη-
λατήσει την τελική τους κατάληψη. Σπου-
δαία πράγματα, ακόμη λίγο θα τους συνο-
δεύετε με τανκς! Κατά τα άλλα βρισκόμαστε
σε καιρό κρίσης που επιβάλλει συναίνεση
και σωφροσύνη και όχι κεραυνούς εν αι-
θρία. Στις αγορές να βγείτε όπως σας είπε
και ο Χάρης και η Χρυστάλλα. Κάντε αυτό και
έχουμε καιρό για τον πόλεμο χαρακωμάτων
που ετοιμάζετε στο εσωτερικό. Πάντως, τα
μαθήματα της κρίσης που λένε και τα Αμερι-
κανάκια είτε δεν τα λάβαμε ποτέ και απλώς
προσποιηθήκαμε είτε μάλλον ετοιμαζόμα-
στε για μια νέα καταστροφή. 

••••

Τη Δευτέρα το ΔΝΤ
Την Δευτέρα αναμένεται το Εκτελεστικό
Συμβούλιο του ΔΝΤ να εξετάσει την έκθεση
των μελών της αποστολής του στην Κύπρο
και να αποφασίσει για την εκταμίευση των
86 περίπου εκατομμυρίων ευρώ της επόμε-
νης δόσης. Σύμφωνα με πληροφορίες, η έκ-
θεση που έχει ετοιμάσει η επικεφαλής του
ΔΝΤ για το κυπριακό πρόγραμμα, Ντέλια
Βελκουλέσκου, είναι θετική και θεωρεί ότι
οι στόχοι που έχουν τεθεί εκπληρώνονται.

••••
Μπάιντεν-Κέρι και ομογενείς
Στις 15-17 Ιουλίου θα πραγματοποιηθεί
στην Ουάσιγκτον το 30ό ετήσιο συνέδριο
της ΠΣΕΚΑ, για να συμπέσει με τις εκδηλώ-
σεις μνήμης για τα 40χρόνια από την τουρκι-
κή εισβολή στην Κύπρο. Οι οργανωτές φαί-
νεται πως έχουν κλείσει συναντήσεις με τον
αντιπρόεδρο Τζο Μπάιντεν και τον υπουργό
Εξωτερικών Τζον Κέρι, τους οποίους και θα
τιμήσουν για την προσφορά τους στο Κυ-
πριακό. Το ότι θα υπάρξουν συναντήσεις και
με τους δύο έχει μεγάλη σημασία για τους
ομογενείς, καθώς έχουν πιαστεί να μην πι-
στεύουν στ’ αφτιά τους αυτά που έχουν
ακούσει στις δύο συναντήσεις με τον αντι-
πρόεδρο Μπάιντεν. Κι επειδή ο Κέρι προ-
ΐσταται της γραφειοκρατίας του Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ, θεωρούν χρήσιμο να συγκρίνουν
τις δύο θέσεις και να δουν σε ποιο βαθμό οι
δύο επιφανείς αμερικανοί πολιτικοί ταυτί-
ζονται. Πάντως, άλλο να μιλάς σε μια κλει-
στή ομάδα 8 ατόμων κι άλλο σε 100 άτομα.

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Χάσαμε το πέναλτι στο replay

ΚΥ
Π

Ε

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Γιώργος Σαμαράς

Ευχαριστούμε κ. υπουργέ για το πέναλτι που δώσατε υπέρ της Τράπεζάς μας, θα σας είμαστε υπόχρεοι για πάντα. 

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Τους τελευταίους μήνες ποικιλοτρό-
πως έχει καλλιεργηθεί η προσδοκία
για γρήγορη λύση του Κυπριακού, η
οποία παράλληλα θα αποτελέσει τον
καθοριστικό παράγοντα εξόδου από
την οικονομική κρίση. Ταυτόχρονα,
υπογραμμίζεται συστηματικά ότι οι
εξελίξεις αυτές θα ανοίξουν τον δρό-
μο για ουσιαστικά βήματα για αξιοποί-
ηση των ενεργειακών κοιτασμάτων
στην ανατολική Μεσόγειο με αμοι-
βαία οφέλη για όλα τα εμπλεκόμενα
μέρη. Παρά ταύτα εξακολουθούν να
υπάρχουν ανυπέρβλητες δυσκολίες.
Οι θέσεις της τ/κ πλευράς είναι τέτοι-
ες που δημιουργούν έντονο προβλη-
ματισμό ακόμα και στους πιο ενθέρ-
μους υποστηρικτές της λύσης στη βά-
ση μιας πολύ χαλαρής διζωνικής δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας. Ακόμα και
μετά το κοινό ανακοινωθέν της 11ης
Φεβρουαρίου 2014, η άλλη πλευρά
εξακολουθεί να τοποθετείται με τρό-
πο που και οι πλέον «ευέλικτοι» Ελλη-
νοκύπριοι προβληματίζονται. Πέραν
της πάγιας θέσης για κατάργηση της
Κυπριακής Δημοκρατίας ακόμα και
στο θέμα των ΜΟΕ η τουρκοκυπριακή
πλευρά είναι αρνητική.  Η ε/κ πλευρά
υπολογίζει ότι τυχόν άνοιγμα της περί-
κλειστης πόλης των Βαρωσίων θα
οδηγήσει σε πολύ θετικά οικονομικά
αποτελέσματα, καθώς και πάνω απ’
όλα στη δημιουργία ενός πολύ θετι-
κού ψυχολογικού κλίματος που ανα-
πόφευκτα θα ωθήσει τις εξελίξεις στο
Κυπριακό προς μια οριστική διευθέτη-
ση. Ακόμα και σε αυτόν τον τομέα
υπάρχει δυστοκία και ουσιαστική άρ-
νηση από την τουρκοκυπριακή πλευ-
ρά. Επί τούτου σημειώνεται ότι οι ει-
σηγήσεις της τουρκοκυπριακής πλευ-
ράς για ΜΟΕ ουσιαστικά οδηγούν στη
νομιμοποίηση της υφιστάμενης κατά-
στασης. Η τ/κ πλευρά αρνείται πει-
σματικά να θεωρήσει το άνοιγμα των
Βαρωσίων ως ΜΟΕ, καθώς αντικρίζει

το ζήτημα αυτό ως αναπόσπαστο και
ουσιαστικό μέρος της ολικής διευθέ-
τησης του Κυπριακού. Την ίδια προ-
σέγγιση έχει και ο τέως ηγέτης των
Τ/κ Μεχμέτ Αλί Ταλάτ. Άλλωστε, στο
εδαφικό η τ/κ πλευρά πέραν των Βα-
ρωσίων προτίθεται να συγκατανεύσει
κυρίως στην επιστροφή της νεκρής
ζώνης. Πέραν όμως τούτου η Κυπρια-
κή Δημοκρατία θα πρέπει να επανα-
ξιολογήσει σοβαρά τη δεσπόζουσα
θέση στη διεθνή βιβλιογραφία που ει-
σηγείται ότι ομοσπονδιακά πολιτεύ-
ματα τα οποία στηρίζονται σε εθνοκοι-
νοτικούς πυλώνες δεν έχουν ευοίωνο
μέλλον. Η θέση αυτή τείνει να επιβε-
βαιώνεται, εάν αξιολογήσουμε όλες
τις διάφορες ανάλογες περιπτώσεις
ακόμα και στην καρδιά της Ευρώπης.
Στις πιο δύσκολες περιπτώσεις τα
πράγματα είναι πολύ πιο πολύπλοκα.
Κλασικό παράδειγμα η περίπτωση της
Βοσνίας και πιο πρόσφατα της Ουκρα-
νίας. Είναι επίσης σημαντικό να επα-
ναξιολογηθούν οι οικονομικές πτυχές
μιας λύσης. Και τούτο παρά το γεγο-
νός ότι η συμβατική θέση είναι ότι
«οποιαδήποτε λύση του Κυπριακού
συνεπάγεται οικονομικά οφέλη». Με-
ταξύ άλλων, σημειώνεται ότι παρά τις
οποιαδήποτε θετικές εξελίξεις που θα
προκύψουν στους διάφορους τομείς
της οικονομίας θα πρέπει να θεωρεί-
ται πολύ δύσκολο εάν όχι αδύνατο να
αντέξει η κυπριακή οικονομία ένα ολι-
κό προϋπολογισμό τριών κυβερνήσε-
ων και μάλιστα ισολογισμένο. Επιπρό-
σθετα σημειώνεται ότι το δαιδαλώδες
και πολύπλοκο σύστημα αποφάσεων
μπορεί να μειώσει σοβαρά την αποτε-
λεσματικότητα του κράτους. Το πολύ
δύσκολο γεωστρατηγικό περιβάλλον
στο οποίο βρισκόμαστε αποτελεί επι-
πρόσθετο λόγο για τη συνεχή ενίσχυ-
ση της κρατικής υπόστασης της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Η Κύπρος δεν
αντέχει άλλους πειραματισμούς. Το

υπό συζήτηση πλαίσιο λύσης πέραν
του ότι παραμερίζει την Κυπριακή Δη-
μοκρατία δημιουργεί ένα δυσκίνητο
τρικέφαλο κρατικό μόρφωμα του
οποίου η λειτουργία θα είναι προβλη-
ματική.
Όλα αυτά τα χρόνια η τ/κ πλευρά έχει
καταφέρει να εξασφαλίσει ουσιαστι-
κές θέσεις αρχών που θα διέπουν τη
λύση: αυστηρός δικοινοτισμός, αυ-
στηρή διζωνικότητα και πολιτική ισό-
τητα. Η ε/κ πλευρά αποδεχόταν τις
τουρκοκυπριακές θέσεις χωρίς να κα-
τανοεί επαρκώς το τι συνεπάγεται αυ-
τό. Ενώ αποδεχόταν τον αυστηρό δι-
κοινοτισμό δεν αντιλαμβανόταν τις
επιπτώσεις στο σύστημα διακυβέρνη-
σης. Ενώ αποδεχόταν την αυστηρή δι-
ζωνικότητα δεν αντιλαμβανόταν τις
προεκτάσεις στο περιουσιακό και στο
προσφυγικό. Πάνω απ’ όλα η γειτνία-
ση με την Τουρκία, οι θέσεις της Άγκυ-
ρας για το Κυπριακό και ο εποικισμός
δεν επιτρέπουν αφελείς και ρομαντι-
κές προσεγγίσεις. Έστω και την υστά-
τη η Κυπριακή Δημοκρατία καλείται
να προχωρήσει σε μία εφ’ όλης της
ύλης επαναξιολόγηση των ουσιαστι-
κών ζητημάτων του Κυπριακού και να
προχωρήσει προς μια επανατοποθέ-
τηση. Θα πρέπει να καταστεί σαφές
ότι η λύση θα προνοεί τη συνέχεια της
Κυπριακής Δημοκρατίας και ότι το
συνταγματικό πλαίσιο θα στηρίζεται
σε ένα ενοποιητικό (integrationalist)
ομοσπονδιακό σύστημα. Το πολύ δύ-
σκολο περιφερειακό περιβάλλον αλ-
λά και η πολύπλοκη διεθνής αρχιτε-
κτονική ασφάλειας και συνεργασίας
υπαγορεύουν στα κράτη να ενι-
σχύουν την κρατική τους υπόσταση
και την αποτελεσματικότητά τους.

Ο κ. Ανδρέας Θεοφάνους είναι καθηγη-
τής Πολιτικής Οικονομίας και πρόεδρος
του Κέντρου Ευρ. και Διεθνών Υποθέσε-
ων του Πανεπιστημίου Λευκωσίας.

ΑΡΘΡΟ / Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ

Η Κύπρος δεν αντέχει  άλλους πειραματισμούς

“Τελευταίο επεισόδιο
στην τραγωδία το, κατά
τα άλλα, καταπληκτικό
σχέδιο για το Ελάχιστο
Εγγυημένο Εισόδημα.

Ο ποδοσφαιριστής Γιώργος Σαμαράς
όχι τόσο για το πέναλτι που έστειλε την
Ελλάδα στους 16 του Μουντιάλ, όσο για
την κίνηση παρηγοριάς προς τον απαρη-
γόρητο Ιβοριανό τερματοφύλακα μετά
το τέλος του αγώνα. 
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Και τι ακριβώς σημαίνει αυτή
η φράση; Για τον καθένα μας,
υποθέτω, σημαίνει διαφορε-
τικά πράγματα. Τι σημαίνει
για μένα ήταν ένα ερώτημα
με το οποίο βρέθηκα ξαφνικά

αντιμέτωπη όταν κλήθηκα από την Book-
worm Publication να συμμετάσχω σε μια
έκδοση με δέκα διηγήματα Κυπρίων συγ-
γραφέων.  Ομολογώ πως ήταν η πρώτη
φορά που συνειδητά έθετα στον εαυτό
μου αυτό το ερώτημα. Για να συνειδητο-
ποιήσω πως για να μπορέσω να έχω μια
απάντηση ήταν τελικά απαραίτητο να δια-
νύσω όλα εκείνα τα χιλιόμετρα που διένυσα
εκτός. Ήταν απαραίτητο να αναμετρηθώ
με άλλες εικόνες και άλλα μεγέθη τα οποία
δεν μου ήταν οικεία, ώστε να κατανοήσω
πού και πώς καταχωρείται το οικείο μέσα
μου. Έπρεπε δηλαδή να βρεθώ σ’ εκείνη
την απόσταση, η οποία σου επιτρέπει να

επιστρέφεις σαν παρατηρητής, για να κοι-
τάξεις με καθαρό βλέμμα τον χώρο και τη
χώρα. Και τι πάει να πει καθαρό βλέμμα;
Για μένα πάει να πει ένα βλέμμα απαλλαγ-
μένο από τους δαίμονες και τα φαντάσματα
με τα οποία φορτώθηκε η γενιά μου. Ένα
βλέμμα απαλλαγμένο από το άλλοθι των
διαχωριστικών γραμμών που μας καταδί-
κασαν πρόωρα στην ισόβια ποινή του «Δεν
ξεχνώ».

Γιατί αυτό ήταν. Αυτό έπρεπε να είναι
η ζωή μας. Ένα «Δεν ξεχνώ». Ένα «Δεν
ξεχνώ» κολλημένο στο τζάμι του αυτοκι-
νήτου, στο εξώφυλλο του τετραδίου, στο
ψυγείο, στο απέναντι βουνό, στο σήμα
του μονόδρομου. Να θυμόμαστε. Όλοι να
θυμόμαστε. Τίποτα άλλο να μην κάνουμε,
παρά μόνο να θυμόμαστε. Μέχρι που τελικά
ξεχάσαμε τα πιο βασικά μας. Ξεχάσαμε
ποιοι είμαστε και τι υλικό κουβαλά ο τόπος
μέσα του. Ξεχάσαμε, διότι κλάταρε ο εγ-

κέφαλος. Φούλαρε το μυαλό. Φούλαρε από
διαχωριστικές γραμμές, ορατές και αόρατες,
συνειδητές και ασυνείδητες που στα χρόνια
άρχισαν να περιορίζουν και βλέμμα και
σκέψη. Φούλαρε, λοιπόν, το μυαλό από
δαύτες και βάρεσε στο κεφάλι. Και έπεσε
το κεφάλι. Και με σκυφτό το κεφάλι συ-
νεχίσαμε. Γείρανε και οι ώμοι και οι πλάτες
και το ανάστημα, και όταν γείρουνε πλάτες
και ώμοι και ανάστημα γίνεσαι ένας τόσος
δα. Ένας τόσος δα που για να ξαναβρεί

την άκρη χρειάζεται άλλο GPS, ένα GPS
που να του δείχνει πού στο διάολο είναι
τελικά αυτός ο δρόμος που ενώνει την
πραγματικότητα με την ουσία της ζωής
και όχι που τη διαχωρίζει. Αλλά δεν υπάρχει
τέτοιο GPS ή κι αν υπάρχει δεν ξέρουμε
πια πού να το βρούμε. Και έτσι μας έχει
μείνει στο χέρι το άλλο, εκείνο που σήμερα
φωνάζει «κάνε επαναστροφή, λάθος δρό-
μος, λάθος κατεύθυνση, λάθος υπολογισμό,
λάθος πλάνο». Και τότε είναι που δεν τα
βρίσκουμε με τίποτα. Και αρχίζουνε τα
ανάστροφα, τα αντίστροφα, τα περίστροφα.
Τα αντί-ζωής. Τα αντί-ονείρου. Τα αντί-
μνήμης. Όλα τα αντ’ αυτού. Όπου αυτός
είναι ο εαυτός μας. Τον οποίο από το πολύ
«δεν ξεχνώ» τον έχουμε ξεχάσει. Και όταν
λέω ο εαυτός μας δεν εννοώ τον εαυτούλη
μας ή αυτό το «ο καθένας για την πάρτη
του». Εννοώ εκείνον τον εαυτό που ξέρει
να βάζει τον πήχη ψηλά. Που ξέρει να ξε-

χωρίζει ποιές γραμμές σε χωρίζουν από
το υλικό της ζωής και ποιές σε ενώνουν
με το υλικό ενός μάταιου πλάνου ζωής.
Εκείνος ο εαυτός. Που ξέρει τι σημαίνει
να ζεις σε ένα τέτοιο νησί. Ξέρει δηλαδή
πως όπου και να πας, σε όποιο σημείο του
κι αν βρεθείς, είναι ορατή η μοναδική
γραμμή στην οποία αξίζει να μένει κανείς
πιστός: Η γραμμή του ορίζοντα. Γιατί είναι
η μόνη πραγματική γραμμή της ζωής. Εκεί-
νη που ενώνει ουρανό και θάλασσα και
μας θυμίζει πως όλες οι άλλες γραμμές
είναι λεκέδες στο γαλάζιο, με τις οποίες
βολεύονται όσοι δεν έχουνε την ικανότητα
να δουν την πραγματικότητα με καθαρό
βλέμμα. Όσοι δηλαδή επιμένουν να απο-
μακρύνουν το νόημα της φράσης «Ναι,
ρε, στην Κύπρο μεγάλωσα» από τη γραμμή
του ορίζοντα. 

Το φυσικό αέριο και η προοπτική για αποθέματα
στην ΑΟΖ μετέτρεψαν την Κυπριακή Δημο-
κρατία, περίπου εν μια νυκτί, από αγκάθι στη
φτέρνα Ευρωπαίων και Αμερικανών σε παίκτη
και στρατηγικό εταίρο. Μία σειρά από συγ-
κυρίες, καθώς και το όπλο που ακούει στο

όνομα υδρογονάνθρακες, ωθούν τους ισχυρούς του πλανήτη
να δουν το νησί με άλλο μάτι. Η κρίση στην Ουκρανία, η
πολιτική αστάθεια στο Ιράκ και τη Συρία, δίνουν άλλον
αέρα στην προοπτική ενός τόξου ενεργειακής συνεργασίας
και σταθερότητας στην ανατολική Μεσόγειο. Η Κύπρος,
ως η μόνη χώρα στη λεκάνη της Λεβαντίνης που έχει καλές
σχέσεις με το Ισραήλ, τον Λίβανο και την Αίγυπτο έγινε
ξαφνικά συνομιλητής και συνδαιτυμόνας. Οι ξένοι ηγέτες
δεν αποφεύγουν πλέον τους δικούς μας, όταν τους βλέπουν
στους διαδρόμους του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, όπως
έκαναν συστηματικά μετά το αλησμόνητο γι’ αυτούς δη-
μοψήφισμα του 2004. Από διπλωματικός παρίας, λόγω του
σαραντάχρονου άλυτου πολιτικού προβλήματος, η Κύπρος
έγινε νύφη και μάλιστα πολύφερνη.

Ο αντιπρόεδρος των ΗΠΑ, Τζο Μπάιντεν, ήλθε στο νησί
και είπε στον Νίκο Αναστασιάδη ότι η Ουάσιγκτον θέλει
την Κύπρο να γίνει ο συνδετικός κρίκος για την ενεργειακή
συνεργασία των χωρών της περιοχής. Άφησε, μάλιστα,
σαφώς να εννοηθεί ότι αν η κυβέρνηση τα καταφέρει τότε

ουδείς θα την πιέσει για να
λύσει πρώτα το Κυπριακό και
μετά να εκμεταλλευτεί τα
ενεργειακά της αποθέματα.
Πριν από την Ουκρανία και
τους τζιχαντιστές στο Ιράκ
και τη Συρία, η λύση και μά-
λιστα με σαφείς υποχωρήσεις
της ε/κ πλευράς έναντι της
Τουρκίας ήταν προαπαιτού-
μενο. Οι ΗΠΑ και η Ε.Ε. δεν
έπαψαν να ενδιαφέρονται
για τη διευθέτηση του προ-
βλήματος. Απλώς, έχουν τώρα
άλλη πιο πιεστική ατζέντα.
Το γεγονός δίνει την ευκαιρία

στον κ. Αναστασιάδη να πάρει ανάσα και να δείξει αν μπορεί
να φέρει εις πέρας την αποστολή που έχει ανατεθεί στην
Κύπρο. Η είσοδος σε μεγάλα διπλωματικά σαλόνια συνο-
δεύεται από υψηλές προσδοκίες και απαιτήσεις. Για να μπο-
ρέσει ένας ηγέτης να διαδραματίσει σοβαρό διαμεσολαβητικό
ρόλο, να εμπνεύσει εμπιστοσύνη στους γείτονες και να εν-
τυπωσιάσει ισχυρούς εταίρους, θα πρέπει πρώτα απ’ όλα
να βάλει σε τάξη το δικό του σπίτι. Κι εδώ ο κ. Αναστασιάδης
και οι συνεργάτες του έχουν αρκετή δουλειά μπροστά τους.
Στα χαρτιά και στις προθέσεις ο εκσυγχρονισμός του κράτους
πάει καλά. Για να υπάρξουν αποτελέσματα, όμως, χρειάζεται
να αλλάξει η κουλτούρα του δημοσίου, που απεχθάνεται
κάθε τι καινούργιο κι έχει εθιστεί στην αλληλοεξυπηρέτηση
και τον παραγοντισμό. Ένας καλός τρόπος θα ήταν να το-
ποθετηθούν σε θέσεις-κλειδιά για τη μεταρρύθμιση άνθρωποι
που έχουν σπουδάσει το άθλημα δεν έχουν άμεση σχέση
με τα κόμματα. Έργο τιτάνιο για τα κυπριακά δεδομένα
και ο κ. Αναστασιάδης με του διορισμούς του δεν έδωσε
στίγμα μεγάλων αλλαγών.

Ανάλογη αποφασιστικότητα θα πρέπει να δείξει ο Πρό-
εδρος και στο Κυπριακό. Είπαμε δεν θα τον πιέσουν πολύ
απ’ έξω, αλλά θέλουν να δουν με πράξεις αν πράγματι εννοεί
όσα λέει για τη λύση. Θέλουν να δουν τολμηρές κινήσεις
που ξεπερνούν πολιτικά ταμπού. Επιθυμούν να βρεθεί άκρη
με την Τουρκία για να εξυπηρετηθούν μακρόπνοοι γεω-
στρατηγικοί στόχοι. Στο τηλεφώνημα που είχε με τον
Βενιαμίν Νετανιάχου την Τρίτη, ο πρωθυπουργός του Ισραήλ
ρώτησε τον Νίκο Αναστασιάδη τι γίνεται με το Κυπριακό.
Δεν τον καίει, βέβαια, η διαμάχη μεταξύ των κοινοτήτων.
Απλώς είναι έτοιμος να τα ξαναβρεί με την Τουρκία, οι υπο-
γραφές μένουν, και θέλει να ξέρει αν υπάρχει προοπτική
να μπει σύντομα και η Άγκυρα στο ενεργειακό παιχνίδι. Οι
ισραηλινές εταιρείες Delek και Avner θέλουν να συνεργαστούν
με τουρκικές για αγωγό. Αλλά το εμπόδιο του Κυπριακού
δεν επιτρέπει στον κ. Νετανιάχου να συμφωνήσει με τις
εταιρείες και ταυτόχρονα να διατηρήσει τις καλές σχέσεις
με την Κύπρο. Τη χώρα που μπορεί να τον βοηθήσει στη
συνεννόηση με την Αίγυπτο και τον Λίβανο. Η παρτίδα
έχει ανοίξει και ο Πρόεδρος καλείται να δείξει αν τα κατα-
φέρνει στο γεωπολιτικό πόκερ ή αν το μέγεθος του εγχει-
ρήματος ξεπερνά τις δυνατότητες της Κύπρου.

Μεγάλα καράβια,
μεγάλες φουρτούνες

Μεγάλωσα στην Κύπρο, ρε

Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

<<<<<<<

Για να μπορέσει ένας
ηγέτης να εμπνεύσει
εμπιστοσύνη στους
γείτονες και να εντυ-
πωσιάσει ισχυρούς
εταίρους, θα πρέπει
πρώτα απ’ όλα να
βάλει σε τάξη το δι-
κό του σπίτι.

«Τις απαράδεκτες αυτές θέσεις της τουρκικής πλευράς δεν
πρόκειται να τις αποδεχθεί ούτε η Ε.Ε.». Αυτά δήλωσε πρόσφατα,
ανάμεσα σε άλλα, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και συμφωνώ
απολύτως. Είναι ξεκάθαρο πως οι θέσεις της τουρκικής πλευράς
παραβιάζουν τις αρχές και τις αξίες επί των οποίων είναι θε-
μελιωμένη η Ε.Ε., παραβιάζουν τον χάρτη των ανθρωπίνων
δικαιωμάτων, παραβιάζουν τις αρχές και τα ψηφίσματα του
ΟΗΕ και στηρίζουν την δημιουργία ενός καθεστώτος, προϊόντος
πολεμικής βίας και το νομιμοποιούν. Τυχούσα αναγνώριση
του εν λόγω καθεστώτος θα διαιωνίσει τη στέρηση των δι-
καιωμάτων των Κυπρίων πολιτών. Αλλά βεβαίως, οι θέσεις
της τουρκικής πλευράς ήταν διαχρονικά απαράδεκτες, δεν
έγιναν απαράδεκτες πρόσφατα. 

Πολλοί, ωστόσο, στην ελληνοκυπριακή πλευρά αποδέχονται
αυτή την κατάσταση η οποία δεν είναι συμβατή με τη λειτουργία
ενός κράτους μέλους της Ε.Ε. Προς χάριν δε των επί δεκαετίες
συνεχιζομένων συνομιλιών, επέρριπταν και επιρρίπτουν βα-
ρύτατες ευθύνες σε όσους έλεγαν και λέγουν ότι οι μεθοδεύσεις
της τουρκικής πλευράς, που ποτέ δεν άλλαξαν, πρέπει να κα-
ταγγέλλονται αμέσως. Ειδικά την τελευταία δεκαετία μετά
την ένταξη στην Ε.Ε. Μερικοί αξιωματούχοι έφθαναν στο κα-
τάντημα να «λαπορτάρουν» εμάς που προσπαθούσαμε να
ενημερώσουμε τους Ευρωπαίους χαρακτηρίζοντάς μας ως
«ακραίους», «σκληρούς» κ.λπ. Ενώ οι ίδιοι ήταν «συγκαταβατικοί»
και «νούσιμοι». Έτσι έδιναν το δικαίωμα στην Ε.Ε. να νίπτει
τας χείρας της ως άλλος Πόντιος Πιλάτος. Για μία δεκαετία
κατά την οποία η Τουρκία απεγνωσμένα επεδίωκε την ένταξη
στην Ε.Ε., εμείς δεν κάναμε τίποτε από ό,τι θα έπρεπε να
είχαμε πράξει και ειδικά από όσα προκαλούσαν κόστος στην
κατοχική δύναμη για την παράνομη στάση της. Για να γίνει
έστω πιο διαλλακτική. Απεναντίας μας κυβέρνησαν λάτρεις
του Ερντογάν που και αυτοί μας κατηγορούσαν ως «αναχρο-
νιστικούς» και «καθυστερημένους», που δεν βλέπαμε την
πρόοδο και την αλλαγή. Το ΕΛΚ παίρνει πλέον θέση κατά της
ένταξης τη Τουρκίας και αφήνει ανοικτή την επιλογή της
ειδικής σχέσης. Αυτό δεν σημαίνει ότι χάνουμε τα βέτο μας
στην τουρκική ενταξιακή διαδικασία. Ακόμη και για την ειδική
σχέση, η Άγκυρα επιβάλλεται να προχωρήσει σε βήματα δη-
μοκρατικής εναρμόνισης. Η Ε.Ε. δεν έχει λάβει τελικές
αποφάσεις. Συνεπώς, τα εργαλεία για πίεση προ την Τουρκία
συνεχίζουν να υπάρχουν. Η θέση του ΕΛΚ δημιουργεί συνθήκες
για περισσότερη πίεση επί της Τουρκίας. Φτάνουμε να το
θέλουμε και να έχουμε αποφασιστικότητα. 

Να θυμίσω ότι Ευρωπαίοι Επίτροποι μας έλεγαν πως, αφού
τετραγωνίσουν τον κύκλο θα καταστήσουν οποιαδήποτε λύση
πρωτογενές ευρωπαϊκό δίκαιο εφόσον συμφωνήσουν οι δύο
πλευρές. Ακόμη και την παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων και την παρέκκλιση από το κεκτημένο. Διότι προφανώς
αυτή ήταν η θέση είτε της προηγούμενης κυβέρνησης είτε
κάποιων άλλων ή αυτό κατανοούσαν κάποιοι εκ των εταίρων
μας ή ήθελαν να κατανοήσουν. Βεβαίως προσωπικά και από
ένα σημείο και μετά φρόντισα μέσα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
και ξεκαθάρισα επιτέλους ότι σε καμιά περίπτωση η λύση, η
όποια λύση που όλοι επιθυμούμε διακαώς, δεν μπορεί να δυ-
ναμιτίζει την ίδια την Ε.Ε. και να συνιστά εκτροπή από το σύ-
στημα αρχών και αξιών και δικαίου που απολαμβάνουν όλοι
οι Ευρωπαίοι πολίτες. Ελέχθη βεβαίως ότι αυτό είναι δική μου
θέση. Ναι, είναι δική μου θέση και είμαι περήφανη γι’ αυτό.
Δεν μπορώ να αποδεχθώ πισωγυρίσματα στην εξέλιξη της
Δημοκρατίας και αναχρονισμούς καθεστώτων που εξέπεσαν
από καιρό. Εντούτοις, μέχρι να επιτευχθεί τούτο πολλές φορές
συναντήσαμε την πείσμονα θέση πολλών Ευρωπαίων να μας
λένε «αυτές είναι οι θέσεις της Κύπρου, είναι δικοί σας που
έρχονται και τα λένε, είναι Ελληνοκύπριοι που αποδέχονται
τι παρεκκλίσεις». Δυστυχώ έτσι ήταν. Πολλοί, είτε επίσημα
είτε ανεπίσημα μετέφεραν στους Ευρωπαίους τις σημερινές
θέσεις των Τουρκοκυπρίων, τους έλεγαν ότι είναι αποδεκτές,
φτάνει να βρεθεί λύση την οποία παρεμποδίζουν κάποιοι
«ακραίοι Ελληνοκύπριοι». Για να βρεθεί μια λύση. Και φυσικά
όταν οι Τουρκοκύπριοι έβλεπαν ότι η ελληνοκυπριακή πλευρά
προήγαγε τις δικές τους θέσεις, η Άγκυρα ζητούσε κι άλλα. 

Δυστυχώς, οι Ευρωπαίοι πλανήθηκαν και για σειρά ετών
τόσο για τις πρόνοιες του σχεδίου Ανάν όσο και για το τι πραγ-
ματικά συμβαίνει στην Κύπρο με αποτέλεσμα να αποδέχονται
θέσεις που κάποιοι τις παρουσίαζαν ότι ήταν αποδεκτές και
από το σύνολο των Ελληνοκυπρίων. 

Επιτέλους, ο Πρόεδρος δηλώνει ότι αυτά δεν πρόκειται να
τα αποδεχθεί η Ε.Ε. Επιτέλους η Κύπρος πρέπει να συνάξει
όλους αυτούς που επίσημα ή ανεπίσημα οικοδομούν πολιτικές
φιλοδοξίες λέγοντας ό,τι τους καπνίσει. Διότι η στάση των
Ευρωπαίων και των λοιπόν ξένων εξαρτάται και από μας και
ειδικότερα από το τι λαλούμεν. 

Η κ. Ελένη Θεοχάρους είναι ευρωβουλευτής του ΔΗΣΥ-ΕΛΚ.

Εξαρτάται
τι λαλούμεν

Ανατρέχοντας κάποιος στις μέ-
χρι πρόσφατα διαχρονικές δη-
λώσεις της πολιτικής μας ηγε-
σίας για το ζήτημα της αποχής,
εύκολα θα διαπιστώσει μια επι-

φανειακή ερμηνεία που σε πολλές περιπτώσεις
αποκαλύπτει μια αρκετά περιφρονητική αν-
τίληψη, η οποία άρχιζε και τελείωνε με νου-
θεσίες προς όσους γύρισαν την πλάτη στην
κάλπη. Στις τελευταίες ευρωεκλογές οι πο-
λιτικοί μας ηγέτες (από τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας μέχρι και τον αρχηγό του μικρό-
τερου κόμματος) εμφανίστηκαν λιγότερο
επαρμένοι, προφανώς επειδή έστω και κάπως
αργά συνειδητοποίησαν ότι η αποχή δεν
οφείλεται στην έλλειψη ενδιαφέροντος από
μια μεγάλη μερίδα της κοινωνίας, όπως ίσως
νόμιζαν παλαιότερα, αλλά ότι πρόκειται περί
συνειδητής πολιτικής διαμαρτυρίας (και όχι
αδιαφορίας) που έχει σαν γενεσιουργό αιτία
την απογοήτευση των πολιτών από τα κόμ-
ματα και τους πολιτικούς. 

Το τελευταίο διάστημα επανέρχεται στον
δημόσιο διάλογο η συζήτηση
για την τροποποίηση του εκλο-
γικού νόμου με το επιχείρημα
–πέραν των άλλων– ότι θα συμ-
βάλει στην αντιμετώπιση της
αποχής. Έχουμε την εντύπωση
ότι για ακόμη μία φορά τα κόμ-
ματα καταφεύγουν σε σπα-
σμωδικές λύσεις, αποφεύγον-
τας να κοιτάξουν κατάματα την αλήθεια,
προφανώς γιατί δεν θέλουν να παραδεχθούν
ότι το σπίτι τους είναι γυάλινο. 

Η συζήτηση για την αύξηση του εκλογικού
μέτρου και για την υιοθέτηση της οριζόντιας
ψηφοφορίας πηγαινοέρχεται στην επικαι-
ρότητα συνήθως μετά από κάποια εκλογική
αναμέτρηση, και λίγο-πολύ θυμίζει το πα-
ραμύθι των κομμάτων του λεγόμενου κέντρου
χώρου, τα οποία μετά από κάθε εκλογική
ήττα ανακαλύπτουν την ανάγκη για συνένωση
του ούτως καλούμενου ενδιάμεσου χώρου. 

Αυτά τα ζητήματα είναι πολύ σοβαρά για
να εμφανίζονται σαν πυροτεχνήματα εντυ-
πωσιασμού και καλό θα ήταν η πολιτική ηγε-
σία να μελετήσει προσεκτικά τα βήματά της.
Εάν ο εκλογικός νόμος χρειάζεται εκσυγχρο-
νισμό καλό θα ήταν να αρχίσει ένας ουσια-
στικός διάλογος, με τη συμμετοχή των ειδικών,
έτσι ώστε να οδηγηθούμε στο καλύτερο δυ-
νατό αποτέλεσμα. Για παράδειγμα μια εισή-
γηση που ακούγεται λογική είναι η πρόταση
για την ταυτόχρονη διενέργεια βουλευτικών
και δημοτικών εκλογών. Αν υπάρχει αντίθετη
άποψη με επιχειρήματα, να ακουστεί για
προβληματισμό. Εάν όχι δεν βλέπουμε λόγο
γιατί να μην προχωρήσουμε σ’ αυτό το πρα-

κτικό μέτρο, όπως έγινε (επιτέλους) και με
το θέμα των ψηφοφόρων του εξωτερικού.
Θυμίζουμε πόσο χρόνο και χρήμα δαπανήσαμε
τις τελευταίες δεκαετίες μέχρι να δεήσουμε
να στήσουμε κάλπες εκτός Κύπρου. 

Επανερχόμαστε στο θέμα της αποχής:
Ούτε η Δημοκρατία ούτε και η πολιτική μας
ζωή θα αναβαθμιστούν με την αύξηση του
εκλογικού μέτρου, που το μόνο που θα κα-
ταφέρει είναι να επιβεβαιώσει όλους εκείνους
που υποστηρίζουν ότι τα μεγάλα κόμματα
ελαύνονται από φοβικά σύνδρομα και μο-
ναδική τους έγνοια είναι η διαφύλαξη των
κεκτημένων τους. Η αποχή θα περιοριστεί
μόνο εάν τα κόμματα αντιληφθούν ότι οι
δραματικές μεταβολές που έχουν σημειωθεί
στη χώρα μας τα τελευταία χρόνια, συνεπεία
της οικονομικής κρίσης, έχουν δημιουργήσει
ένα άκρως απαιτητικό κοινωνικό στρώμα με
ψηφοφόρους που δεν είναι πλέον δεδομένοι
για κανέναν. Όσο τα κόμματα δεν αντιμε-
τωπίζουν στο εσωτερικό τους την έλλειψη
διαφάνειας, την ανυπαρξία λογοδοσίας και

την αναξιοκρατία, πώς στο
καλό θα τα πατάξουν από το
πολιτικό σύστημα στο σύνολό
τους; Μέθοδοι του παρελθόν-
τος όπως οι συνεχείς αντιπα-
ραθέσεις, η τεχνητή πόλωση
και ο φανατισμός δεν μπορούν
να γίνουν ανεκτές σήμερα.
Το κυριότερο όμως πρόβλημα

που οδηγεί τα κόμματα στην απαξίωση είναι
η αδυναμία τους στην παραγωγή αποτελε-
σματικών πολιτικών που θα δώσουν λύσεις
στα καθημερινά προβλήματα του πολίτη. Αν
παρακολουθήσει κάποιος τις αμέτρητες αν-
τιπαραθέσεις που ξεκινούν από τα πρωινάδικα
των ραδιοφωνικών καναλιών και τελειώνουν
στα τηλεοπτικά πάνελ τις μεταμεσονύκτιες
ώρες, αντιλαμβάνεται πόση φαιά ουσία σπα-
ταλείται σε επίπεδο πολιτικής ηγεσίας και
κομματικού προσωπικού και πόσες εργατο-
ώρες χάνονται στον βωμό των εντυπώσεων
σ’ ένα ανόητο χαρτοπόλεμο λαϊκισμού και
πλειοδοσίας που αφήνει τους νουνεχείς πο-
λίτες παγερά αδιάφορους. Μία κοινωνία που
καθημερινά δοκιμάζεται για να τα φέρει
βόλτα, το λιγότερο που ζητά από τους ηγέτες
της είναι να την αφουγκραστεί και να τη
βοηθήσει. Αυτή είναι η μόνη λύση για τη
σμίκρυνση της απόστασης που χωρίζει τους
πολιτικούς από τους πολίτες. Ίσως να είναι
ένα καλό βήμα για την ανακοπή της αποχής,
που επιμένουμε, δεν είναι σημάδι αδιαφορίας
αλλά συνειδητή πράξη διαμαρτυρίας με
άκρως πολιτικό περιεχόμενο.

ΑΡΑΔΕΣ / Του ΓΙΑΝΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Εκλογικό μέτρο και ημίμετρα

<<<<<<<

Η αποχή είναι συ-
νειδητή πολιτική
πράξη και όχι ση-
μάδι αδιαφορίας.

<<<<<<<

Γιατί αυτό ήταν. Αυτό έπρεπε
να είναι η ζωή μας. Ένα
«Δεν ξεχνώ» κολλημένο στο
τζάμι του αυτοκινήτου, στο
εξώφυλλο του τετραδίου...

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

ΚΥ
Π

Ε

antoniouy@kathimerini.com.cyadilinis@gmail.com

elenixenou11@gmail.com

Της ΕΛΕΝΗΣ ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ
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Σ τις 3 Ιουλίου σύμφωνα με το
πρόγραμμα της Ανωτάτης
Εκλογικής Επιτροπής κα-

τατίθενται οι υποψηφιότητες για
την προεδρική αναμέτρηση του
Αυγούστου – 10 Αυγούστου θα
διεξαχθεί ο πρώτος γύρος και
στις 24 Αυγούστου ο δεύτερος.
Υποψήφιος για το ΚΑΔ ο Τ. Ερν-
τογάν και κοινός υποψήφιος για
τα κόμματα της αντιπολίτευσης,
Ρεπουμπλικανικό Λαϊκό Κόμμα
(CHP) και Κόμμα Εθνικιστικής
Δράσης (MHP) ο πρώην πρόεδρος
του Οργανισμού Ισλαμικής Διά-
σκεψης Εκμελεντίν Ιχσάνογλου.
Ο ηγέτης του ακροδεξιού κόμμα-
τος MHP Ντεβλέτ Μπαχτσελί δή-
λωσε ότι «για το έθνος μας είναι
ένα καλό όνομα», ενώ ο ηγέτης
του CHP Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου
δήλωσε ότι «θέλουμε να ξεκινή-
σουμε μια νέα περίοδο η οποία
αντί να αποτελείται από διαμάχες
να αποτελείται από ειρήνη και
γαλήνη».

Η επιλογή Ιχσάνογλου δεν έχει
πείσει ούτε τα ίδια τα δύο συνερ-
γαζόμενα κόμματα και η πίστη
των Μπαχτσελί και Κιλιτσντάρο-
γλου ότι έτσι θα ενώσουν τα πο-
σοστά τους, θα αποδειχθεί μια
άσκηση ματαιοπονίας. Τα μαθη-
ματικά τους δεν διαθέτουν πολι-
τικό βάθος. Μία προσωπικότητα
με τα χαρακτηριστικά του Ερν-
τογάν (τραχύς παίκτης, προσω-
πικότητα που αντλεί δύναμη από
τη σύγκρουση και την πόλωση,
πολιτικός που εννοεί αυτά που
λέει, με μεγάλο έργο στα ζητήματα
ανάπτυξης/οικονομίας), δεν θα
δυσκολευτεί πραγματικά από τον

χωρίς πολιτικό παρελθόν ακαδη-
μαϊκό και συγγραφέα περί τον
τουρκικό πολιτισμό και τις σχέσεις
του Ισλάμ με τη Δύση Ε. Ιχσάνο-
γλου. Πιθανώς το ΚΑΔ να περίμενε
κάτι πιο δύσκολο, αλλά αυτό δεν
συνδέεται με την ελαφρά γεύση
που διαθέτει η υποψηφιότητα Ιχ-
σάνογλου. 

Το βασικό ερώτημα προκύπτει
από τα πραγματικά δεδομένα της
συγκυρίας και τα στοιχεία λένε
Τ. Ερντογάν. Ερωτηματικό μένει
αν θα νικήσει από τον πρώτο γύρο
κατακτώντας το βήμα πάνω από
το 50%. Σύμφωνα με δημοσκό-
πηση της εταιρείας «Genar» «ο
Ερντογάν λαμβάνει 55,2% των
ψήφων έναντι 35,8% του Ε. Ιχσά-
νογλου, ενώ σε δεύτερη δημοσκό-
πηση από τη «MAK Consultancy»
λαμβάνει 56,1% έναντι 34,2% του
αντιπάλου του, ενώ ο ηγέτης του
κόμματος Ειρήνης και Δημοκρα-
τίας –BDP Σ. Ντεμίρτας λαμβάνει
ποσοστό λιγότερο του δέκα τοις
εκατό» (Reuters/ΚΥΠΕ, 26/6).

Η νίκη Ερντογάν έχει οικοδο-
μηθεί πάνω στη μεγάλη επιτυχία
του ΚΑΔ στις περιφερειακές εκλο-
γές στις 30 Μαρτίου. Έκτοτε η
αντιπολίτευση του ΡΛΚ με τον
Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου πρόεδρο
έδειξε ότι δεν μπορεί να ανανεωθεί
σε τίποτα και το παιχνίδι της προ-
σαρμογής σε νέα δεδομένα παί-
ζεται σχεδόν μονότονα στο εσω-
τερικό του ΚΑΔ.

Οι σχέσεις Ερντογάν-Γκιουλ,
ο διάδοχος του Ερντογάν στην
πρωθυπουργία καθώς και το όνομα
που θα έχει ο νέος ηγέτης στο
ΚΑΔ αποτελούν την τριπλή πρό-

κληση για τους νικητές των προ-
εδρικών εκλογών. 

Ο Τ. Ερντογάν ενδιαφέρεται
για τη νίκη από τον πρώτο γύρο
και πάνω σε αυτό οικοδομεί την
καμπάνια του. Τα κύρια σημεία
της περιλαμβάνουν τα εξής: Δεν
ανακοινώνει την τελική του από-
φαση αλλά ενεργεί ως υποψήφιος.
Ένας συνδυασμός κινήσεων που
του προσδίδει δυνάμεις χωρίς
άκαιρες αντιπαλότητες. Έχει κάνει
ομιλίες στη Γερμανία, Αυστρία,
Γαλλία με στόχο την εκλογική ενί-
σχυσή του. Επιχειρεί πολιτική
ανοίγματα στην κουρδική κοινό-
τητα με την κατάθεση πρότασης
νόμου στις 26 Ιουνίου σχετικής
με την ταχύτερη εφαρμογή της
ειρηνευτικής διαδικασίας και την
παροχή νομικής κάλυψης στα
πρόσωπα που θα τύχουν ασυλίας.
Ο αναπληρωτής πρωθυπουργός
Μ. Αταλάυ θεωρεί το νομοσχέδιο
ως «μια έκφραση της θέλησης της
κυβέρνησης να συνεχίσει τη δια-
δικασία ειρήνευσης, να θέσει τέρ-
μα στη βία και οι άνθρωποι να εγ-
καταλείψουν τα όπλα, να κατέβουν
από τα βουνά και να ζήσουν σε
κανονικές συνθήκες ζωής» («Χου-
ριέτ», 26/6). «Μαζεύει», κατά το
δυνατό, τις πολλές αστοχίες της
διπλωματίας Νταβούτογλου με
μερική βελτίωση των σχέσεων με
το Ισραήλ και αυτή τη φορά με
πιο προσεκτικά βήματα σε σχέση
με τη Συρία και το Ιράκ. Χωρίς να
χάνει την ταυτότητά του ομιλεί
αυτό το διάστημα πιο «προσεκτι-
κά», η ρητορεία είναι πιο προσε-
κτική χωρίς να σημαίνει ότι θα
αλλάξει κάτι ουσιωδώς. Εσχάτως

διατυπώνει τη δική του «γκωλική»
εκδοχή για το πολιτικό σύστημα
της Τουρκίας: «Μέχρι σήμερα η
κυβέρνηση εκπροσωπούσε τον
λαό και ο Πρόεδρος το κράτος.
Αίρουμε αυτή την απόσταση με-
ταξύ κράτους και λαού. Η εκλεγ-
μένη κυβέρνηση θα διοικεί τη χώ-
ρα μαζί με τον εκλεγμένο Πρό-
εδρο» (24/6). 

Τα έως τώρα στοιχεία λένε ότι
ανοικτό παραμένει το ζήτημα της
διαχείρισης του νυν Προέδρου Α.
Γκιουλ και της έως τώρα σιωπής
του επί του θέματος. Αν και ο ανα-
πληρωτής πρωθυπουργός Μ. Ατα-
λάυ είναι ο θεωρητικός της «μα-
γικής φόρμουλας Πούτιν-Μεντ-
βέντεφ», ώστε ο Γκιουλ να ανα-
λάβει την προεδρία του ΚΑΔ ενό-
ψει των βουλευτικών εκλογών του
2015 και εν συνεχεία την πρωθυ-
πουργία, ο ίδιος ο Γκιουλ στις 18
Απριλίου δήλωσε ότι το «μοντέλο
Πούτιν-Μεντβέντεφ δεν είναι κα-
τάλληλο για την Τουρκία». Ασφα-
λώς ο Ερντογάν για να πετύχει
νίκη από τον πρώτο γύρο, χρει-
άζεται μαζί του όλα τα βασικά χαρ-
τιά του ΚΑΔ και ο Γκιουλ τού είναι
απολύτως αναγκαίος, γιατί πάνω
στη συνεργασία του με τον Γκιουλ
θα οικοδομήσει τον σχεδιασμό
μιας βήμα βήμα νέας τάξης πραγ-
μάτων, ένα είδος πρώτου βημα-
τισμού στη μετά-Ερτογάν εποχή.
Αν αυτή θα σχεδιαστεί μαζί ή
χωρίς τον Γκιουλ, αυτό θα φανεί
πολύ σύντομα καθώς τα χρονο-
διαγράμματα είναι συμφωνημένα
ανάμεσα στους βασικούς παίκτες. 

www.larkoslarkou.org.cy

Κυπριακή πολιτική
ώρα μηδέν
Του ΧΡΙΣΤΟΥ ΞΕΝΟΦΩΝΤΟΣ

Τ α αποτελέσματα των ευρωεκλο-
γών έχουν δημιουργήσει τους
πρώτους κλυδωνισμούς στο πο-

λιτικό σκηνικό και ήδη μερίδα της
πολιτικής ελίτ, αδυνατώντας να
αφουγκραστεί τα μηνύματα των συμ-
πολιτών μας, προσπαθεί να καιρο-
σκοπήσει και να προχωρήσει σε ξε-
καθάρισμα λογαριασμών.

Όμως κάποιοι ξεχνούν ότι ο κύριος
λόγος που η πλειοψηφία των συμπο-
λιτών μας έχει αποστραφεί από την
πολιτική ζωή του τόπου είναι ο τρόπος
ή και ο λόγος που αριθμός πολιτικών
αποφασίζει να ασχοληθεί με τα κοινά
τούτου του δύσμοιρου τόπου. 

Η διαφθορά, η αδιαφάνεια, ο και-
ροσκοπισμός, η αναξιοπρέπεια, η
διαπλοκή της πλειοψηφίας της πο-
λιτικής ελίτ με το τραπεζικό και οι-
κονομικό κατεστημένο, η ανοχή στη
διαφθορά, η συγκάλυψη, η ατιμωρη-
σία, οι εσωκομματικές ίντριγκες αλλά
και η αδυναμία της σημερινής πολι-
τικής ελίτ να αφουγκραστεί τις ανάγ-
κες και τις δυσκολίες που περνούν
οι συμπολίτες μας και η επικέντρωσή
τους στα προσωπικά και μόνο συμ-
φέροντά τους, έχουν δημιουργήσει
μια αίσθηση απέχθειας των πολιτών
έναντι όσων ασχολούνται με την πο-
λιτική τούτης της χώρας.

Αρκετοί συμπολίτες μας υποστη-
ρίζουν ότι οι πολιτικοί μας ζουν σε
άλλο κόσμο και αρχίζω να πιστεύω
ότι αυτό είναι αλήθεια. Ήταν προ-
κλητικό όταν λίγες μέρες μετά τις
Ευρωεκλογές συγκεκριμένη βουλευ-
τής έβγαινε στα ΜΜΕ και διατύπωνε
την «αγωνία και αγανάκτησή» της
για το γεγονός ότι το κόμμα της είναι
μοιρασμένο στα δύο. 

Νομίζουν άραγε αυτοί οι άνθρωποι
ότι ενδιαφέρονται ιδιαίτερα οι συμ-
πολίτες μας εάν ο Α ή ο Β πολιτικός
θα χάσει τη θέση εξουσίας που κα-
τέχει και πόσο γελοίος φαίνεται κά-
ποιος όταν ρητορεύει για τη θέση
που θα χάσει ή που θα ήθελε να κερ-
δίσει και ξεχνά ταυτόχρονα να μιλήσει
για τα προβλήματα που έχουν οι συμ-
πολίτες μας και τα κακώς έχοντα της
πολιτικής ζωής του τόπου, όταν την
ίδια στιγμή μερικές χιλιάδες συμπο-
λίτες μας είναι άνεργοι και άλλοι
τόσοι κινδυνεύουν να χάσουν τα σπί-
τια τους από τα χρέη που λόγω της
οικονομικής κρίσης δεν μπορούν να
τα εξυπηρετήσουν. 

Κάποιοι πολιτικοί θέτοντας τους
εαυτούς τους υπεράνω της πολιτικής
κατάντιας τούτου του τόπου και υιο-
θετώντας βυζαντινές ραδιουργίες ζη-
τούν «κάθαρση» και απονομή ευθυ-
νών για τα εκλογικά αποτελέσματα.
Εγώ απαντώ με το βυζαντινό ρητό
«Νίψον ανομήματα μη μόναν όψιν»,
δηλαδή εάν θέλουμε οι ενέργειες μας
να είναι ουσιαστικές θα πρέπει η
πλειοψηφία της πολιτικής ελίτ πρώτα
να αναγνωρίσει τα εγκληματικά λάθη,
τις ανήθικες πρακτικές που υιοθε-
τούνταν για χάρη της καρέκλας και
εις βάρος των συμφερόντων τούτου
του τόπου και όχι απλώς να ξεπλύνουν
την όψη τους για να φαίνονται πιο
καθαροί, ενώ επαναλαμβάνουν ταυ-

τόχρονα τον κακό τους εαυτό. Δεν
χρειάζεται ιδιαίτερη ευφυΐα για να
κατανοήσει κάποιος ότι αφού το 57%
των πολιτών απαξιώνουν το πολιτικό
σύστημα, αυτό που πρωτίστως χρει-
άζεται είναι η ρύθμισή του ώστε να
γίνει πιο δημοκρατικό, διαφανές και
προπαντός να δίνεται πραγματικά η
εξουσία στους πολίτες και να ελέγ-
χονται επαρκώς αυτοί που κατέχουν
την εξουσία από τους πολίτες.

Γιατί ως πολιτικός επιστήμονας
έμαθα ότι εποικοδομητική είναι η
κριτική που συνοδεύεται με προτά-
σεις. Παραθέτω, λοιπόν, τις πιο κάτω
εισηγήσεις για ρύθμιση της πολιτικής
ζωής του τόπου:  

1) Να ψηφιστούν συγκεκριμένες
νομοθετικές ρυθμίσεις για τη διαφά-
νεια στις απολαβές όλων των πολι-
τικών και πολιτειακών αξιωματούχων
και να είναι υποχρεωτικό για τα άτομα
που επιλέγουν να εμπλέκονται με
τον δημόσιο βίο να δηλώνουν τα πε-
ριουσιακά στοιχεία των ιδίων και της
οικογένειάς τους (πρώτου βαθμού),
αλλά και άλλων επιχειρηματικών δρα-
στηριοτήτων τους κατά τη διάρκεια
της θητείας τους μέχρι τη λήξη τους. 

2) Θα πρέπει να υιοθετηθεί η ορι-
ζόντια ψήφος χωρίς οποιαδήποτε άλ-
λη προϋπόθεση. Η οριζόντια ψηφο-
φορία αναμένεται να βοηθήσει στην
προσέλευση και γενικά στον περιο-
ρισμό της αποχής. 

3) Ασυμβίβαστο των βουλευτών:
Είναι αδιανόητο οι εκπρόσωποι του
κυπριακού λαού που επιφορτίζονται
με το σημαντικό καθήκον της νομο-
θέτησης να κατέχουν και δεύτερο
επάγγελμα, και σε αρκετές περιπτώ-
σεις να καλούνται να νομοθετούν
για τη ρύθμιση των ίδιων των επαγ-
γελμάτων που εξασκούν. 

4) Υιοθέτηση της αρχής του ανα-
κλητού: Η αρχή αυτή συζητείται εδώ
και τουλάχιστον τέσσερα χρόνια σε
αρκετά ακαδημαϊκά ευρωπαϊκά φόρα
ως ένα εργαλείο για την ενδυνάμωση
της δημοκρατίας στα σύγχρονά κρά-
τη. Μάλιστα, μερικά κράτη της Ε.Ε.
την έχουν ήδη ενσωματωμένη στο
σύνταγμά τους. Πρόκειται για το δι-
καίωμα που δίνεται στον λαό να απαι-
τήσει πρόωρες εκλογές και ισχύει
για όλους τους εκλεγμένους εκπρο-
σώπους του λαού. Η εν λόγω πρακτική
διασφαλίζει ότι η εκλογή των πολι-
τικών προσώπων δεν γίνεται εν λευκώ
και η θητεία τους ελέγχεται από τους
πολίτες αλλά και μπορεί να τερματι-
στεί ανά πάσα στιγμή εάν απολέσουν
την εμπιστοσύνη της πλειοψηφίας
του λαού.

«Νίψον ανομήματα μη μόναν
όψιν», λοιπόν, αυτοκριτική, ενότητα
και τις προσωπικές φιλοδοξίες ας τις
θέσουμε σε δεύτερη μοίρα εάν θέ-
λουμε να πάρουμε αυτόν τον τόπο
μπροστά, εάν θέλουμε τα παιδιά μας
να έχουν ένα καλύτερο μέλλον από
το χρεοκοπημένο οικονομικά, πολι-
τικά και ηθικά παρόν που μας έχουν
κληρονομήσει. 

Ο κ. Χρίστος Ξενοφώντος είναι υποψή-
φιος διδάκτορας Πολιτικών Επιστημών.

Όταν η ιστορία επαναλαμβάνεται σαν τραγική φάρσα
Του ΑΝΤΩΝΗ ΠΟΛΥΔΩΡΟΥ

Το προεδρικό στοίχημα του Ερντογάν
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Α υτό το έργο το ’χουμε δει τό-
σες φορές που έχει καταν-
τήσει τόσο κουραστικό όσο

και κακόγουστο. ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ,
μετά από περιόδους έντονων αν-
τιπαραθέσεων, κατά τις οποίες δεν
έχει μείνει πράγμα που δεν έχει
χρεώσει ο ένας στον άλλο και αφού
έχουν καταστήσει σαφές στους
πάντες (πέραν των προηγούμενων
συνεργασιών τους και μέσω της
ρητορικής τους) ότι αυτά που τους
χωρίζουν είναι και πολλά και ανυ-
πέρβλητα, να ανακαλύπτουν τελικά
πως τα όσα τους ενώνουν είναι
πολύ περισσότερα. Ότι όλα εκείνα
στα οποία αναλώθηκαν τους αμέ-
σως προηγούμενους μήνες –οι πο-
λιτικοί διαπληκτισμοί, οι προσω-
πικές επιθέσεις, οι χαρακτηρισμοί–
τελικά δεν ισχύουν. Ή δεν έχουν
καμιά σημασία. Διότι δεν είναι η
ουσία. Το Κυπριακό, η οικονομία,
η ιδεολογία, το παρελθόν, είναι
ασήμαντα και τίθενται στο περι-
θώριο για το καλό της χώρας το
οποίο επιτάσσει τη δική τους συ-
νεργασία. Για να έρθουν, πριν από

την ολοκλήρωση της πενταετίας
να βρουν και πάλι διαφορές ανυ-
πέρβλητες, οι οποίες στη συνέχεια
θα γίνουν και πάλι ασήμαντες. 

Θα μπορούσε λοιπόν κάποιος
να ισχυριστεί ότι η συνάντηση
ΑΚΕΛ- Παπαδόπουλου την περα-
σμένη βδομάδα ήταν απλώς η φυ-
σιολογική ροή μιας ατέρμονης πο-
ρείας. Αυτοί που κουβέντιασαν και
την ηρωική έξοδο, ακόμα, από την
Ευρωζώνη και αυτός που δήλωνε
ότι ο πιο γρήγορος δρόμος για να
απαλλαγούμε από το μνημόνιο
είναι να το εφαρμόσουμε πιστά,
βρήκαν και πάλι κοινή συνισταμέ-
νη. Επιβάλλεται –αποφάνθηκαν–
να προχωρήσουμε με ριζικές αλ-
λαγές στις πρόνοιες του μνημονίου,
και επιτέθηκαν στην κυβέρνηση
που δεν το πράττει. Των προσπα-
θειών μάλιστα για αλλαγές –όπως
δήλωσε– θα ηγηθεί ο ίδιος ο Νικό-
λας Παπαδόπουλος, αφού προφα-
νώς η έξοδος στις αγορές τον έπεισε
ότι ο δρόμος για επαναφορά της
οικονομίας είναι οι αντιμνημονιακές
εξάρσεις.

Δεν έμειναν στα της οικονομίας.
Έφτασαν να αναδείξουν συγκλίσεις
ακόμα και στο Κυπριακό. Είναι κοι-
νός ο στόχος –εξήγησαν– να κα-
ταλήξουμε σε μία λειτουργική και
βιώσιμη λύση. Δεν διευκρίνισαν
αν αυτό θα γίνει μέσα από τις «γεν-
ναιόδωρες προσφορές του Χριστό-
φια» οι οποίες επέβαλλαν (σύμφωνα
με τον Νικόλα Παπαδόπουλο) την
αποχώρηση από τη συγκυβέρνηση
με ΑΚΕΛ, τον απεγκλωβισμό από
το κοινό ανακοινωθέν που προ-
τάσσει σήμερα ή μέσα από τη στα-
θερή πορεία, που το ΑΚΕΛ στηρίζει.
Ούτε και έχει σημασία. Θα τα βρουν
στην πορεία. Άλλωστε, η δημοκρα-
τία, όπως αρέσκονται να λένε οι
πολιτικοί, δεν έχει αδιέξοδα (του-

λάχιστον γι’ αυτούς). Οι προτάσεις
Χριστόφια πιθανόν να αποτελέσουν
βάση ώστε, μέσα από διαπραγμά-
τευση, να οδηγηθούμε σε απόρριψη
ενός σχεδίου που θα καταλύει την
Κυπριακή Δημοκρατία. 

Πάνω σ’ αυτή τη φαρσοκωμωδία
κτίστηκαν οι πιο ετερόκλιτες και
αντιφατικές «πενταετίες». Πάνω
στις οποίες γράφτηκε στην ουσία
η μετά Μακάριου ιστορία της χώ-
ρας. Πενταετίες που ξεκινούσαν
πάντοτε με δεδηλωμένο στόχο (και
παρά τις όποιες διαφορές) τη σω-
τηρία της χώρας: τη δίκαιη λύση
του Κυπριακού, τη δικαιότερη κοι-
νωνία, την απαλλαγή από το ρου-
σφέτι. Που έφεραν όμως το ναυάγιο
μιας εκ των 2-3 σημαντικότερων
ευκαιριών για λύση (Δέσμη Ιδεών
Κουεγιάρ), τις εκ του σύνεγγυς που
οδήγησαν σε μια χαμένη πενταετία,
την απόρριψη του μόνου ολοκλη-
ρωμένου σχεδίου για το Κυπριακό
(ενός σχεδίου με πολλά θετικά σύμ-
φωνα με τον ίδιο τον γ.γ. του κόμ-
ματος, «το οποίο επανένωνε τον
λαό»), την οικονομική καταστροφή

της χώρας, τη Δρομολαξιά, τα σκάν-
δαλα με τις Κ.Α. και τις μεγαλύτερες
τραγωδίες με ανθρώπινες απώλειες
μετά το 1974 – Μαρί και Ήλιος.

Mε διαφωνίες ακόμα και σε αυτά
που αποτελούσαν κοινή γραμμή
για όλους, όπως π.χ. ένταξη στο
ευρώ. Και μόνο κοινό σημείο ανα-
φοράς αυτό που είπε ο Κίσινγκερ:
Ότι η εξουσία είναι το υπέρτατο
αφροδισιακό. Σήμερα βάζουν πλώ-
ρη για νέα πενταετία. Τo ΑΚΕΛ
προετοιμάζει το έδαφος για στήριξη
ενός ανθρώπου ο οποίος «κάλυπτε
με συνέπεια τους τραπεζίτες», και
ο οποίος υπόσχεται την ίδια πολι-
τική που οδήγησε το ΑΚΕΛ εκτός
κυβέρνησης επί Τάσσου επειδή
«στερούσε από την Κύπρο την ελ-
πίδα». Και ο Νικόλας Παπαδόπουλος
βρίσκει περισσότερα κοινά στα
της οικονομίας με το κόμμα που
«με την πολιτική του επί Χριστόφια
μας οδήγησε στη σημερινή κατά-
σταση» και που «το μόνο που κάνει
(σήμερα) είναι να προτείνει πρό-
χειρες και ανεφάρμοστες πολιτικές,
οδηγώντας τη χώρα σε περαιτέρω

περιπέτειες». Τα όσα τους χώριζαν
τόσους μήνες, ξαφνικά έγιναν συγ-
κλίσεις. 2-3 μήνες στην προεδρία
του ΔΗΚΟ –μαζί με τον τίτλο τού
εν δυνάμει υποψηφίου– για τον
Νικόλα Παπαδόπουλο και ένας χρό-
νος απομόνωσης για το ΑΚΕΛ ήταν
αρκετά για να καταστήσουν τους
λόγους που οδήγησαν στον τερ-
ματισμό της συγκυβέρνησης τους
(κυπριακό και οικονομία) άνευ ου-
σίας. Και συντονίζονται ακόμη μία
φορά για να μας σώσουν. 

Αν ο Καρλ Μαρξ ζούσε στην Κύ-
προ μάλλον θα έγραφε ότι ένα είδος
τραγικής φάρσας επαναλαμβάνεται
σε βαθμό που να αποτελεί πλέον
την ίδια την ιστορία. Ίδιο σκηνικό
με τους ίδιους ακριβώς πρωταγω-
νιστές, (ακόμα κι όταν τα άτομα
αλλάζουν, τα ονόματα μένουν τα
ίδια), ίδια ρητορική. 

Είναι βέβαιο ότι η ιστορία θα
επαναληφθεί και ως τραγωδία και
ως φάρσα. Το πρόβλημα είναι ότι
κινδυνεύουμε να το συνηθίσουμε.

antopoly@cytanet.com.cy

<<<<<<<

«Η ιστορία επαναλαμβά-
νεται την πρώτη φορά
σαν τραγωδία και
τη δεύτερη σαν φάρσα».

Καρλ Μαρξ

Σύμφωνα με δημοσκόπησεις ο Ερντογάν λαμβάνει ένα ποσοστό κοντά στο 55% των ψήφων έναντι 35% του Ιχσάνογλου.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΗ ΓΑΛΙΑΤΣΑΤΟ

Οι ελληνοϊσραηλινές σχέσεις βρί-
σκονται στο καλύτερο σημείο τους
και δεν θα επηρεαστούν από μια
ενδεχόμενη αποκατάσταση των
σχέσεων του Ισραήλ με την Τουρκία.
Αυτό επισημαίνει στην «Κ» ο απερ-
χόμενος πρέσβης του Ισραήλ στην
Αθήνα, Αριε Μέκελ. Ο Ισραηλινός
πρέσβης υποστηρίζει ότι εάν υπάρ-
ξει συνεργασία Ισραήλ-Ελλάδας-
Κύπρου οι τρεις χώρες «θα μπορέ-
σουν να αναδειχθούν σε περιφε-
ρειακή υπερδύναμη».
–Πώς αξιολογείτε τις ελληνοϊσ-
ραηλινές σχέσεις στο τέλος της
θητείας σας;

–Ήταν τέσσερα δραματικά χρό-
νια. Αν θέλουμε να ορίσουμε μια
αφετηρία, αυτή ήταν η επίσκεψη
του κ. Γ. Παπανδρέου στο Ισραήλ
τον Ιούλιο του 2010, που την ακο-
λούθησε η επίσκεψη Νετανιάχου
στην Ελλάδα τον Αύγουστο του
2010. Ανέλαβα την 1η Σεπτεμβρίου,
μετά την επίσκεψη Νετανιάχου. Εί-
χα συνοδεύσει, όμως, τον κ. Πα-
πανδρέου στην Ιερουσαλήμ, καθώς
είχα ήδη οριστεί πρέσβης στην Αθή-
να. Άκουσα τους δύο πρωθυπουρ-
γούς και κατάλαβα ότι έπρεπε να
«μεταφράσω» αυτό το άνοιγμα σε

πραγματική δράση. Μας ήταν ξε-
κάθαρο ότι η Ελλάδα είχε ανοίξει
την πόρτα για μια νέα εποχή στις
σχέσεις της με το Ισραήλ. Η δουλειά
μου ήταν να περάσω το κατώφλι,
γιατί αν κάποιος σου ανοίγει την
πόρτα και μένεις απέξω, δεν έχεις
κάνει τίποτε.
–Και το κάνατε;

–Βασικά αυτό κάναμε, και κοι-
τάζοντας πίσω, βλέπουμε ότι βρι-
σκόμαστε στο ζενίθ, διανύουμε την
καλύτερη περίοδο στην ιστορία
των ελληνοϊσραηλινών σχέσεων.

Και θα πρέπει να λάβουμε υπ’ όψιν
μας πως αυτή η εξέλιξη συνέβη
παρά την οικονομική κρίση, που
ασφαλώς προκάλεσε εσωστρέφεια
και πολιτική αστάθεια. Θα έλεγε
κανείς ότι δεν ήταν η κατάλληλη
εποχή για αλλαγές στην εξωτερική
πολιτική, οι Έλληνες όμως τις έκα-
ναν. Η βελτίωση άρχισε με την κυ-
βέρνηση Παπανδρέου. Ακολούθη-
σαν δύο μεταβατικές κυβερνήσεις

και δύο εκλογικές αναμετρήσεις.
Η μεταστροφή προωθήθηκε ακόμη
περισσότερο από τον κ. Σαμαρά.
Εγγύηση, όμως, ότι η διαδικασία
θα συνεχιζόταν δεν υπήρχε.
–Τι αξιολογείτε ως σημαντικό-
τερο αυτά τα τέσσερα χρόνια;

–Δημιουργήσαμε μια κατάσταση
όπου αξιωματούχοι της Ελλάδας
και του Ισραήλ επισκέπτονται και
συνομιλούν ο ένας με τον άλλο. Με-
τά τη σύναψη διπλωματικών σχέ-
σεων το 1991, δύσκολα βλέπαμε
Έλληνα αξιωματούχο στη χώρα
μας, είχαμε ξεχάσει πώς μοιάζουν
οι Έλληνες υπουργοί. Αυτό άλλαξε
με δραστικό τρόπο τα τελευταία
τέσσερα χρόνια.

Είναι επίσης σύνηθες οι πρωθυ-
πουργοί να μιλούν στο τηλέφωνο
και το κάνουν τακτικά. Καταφέραμε
ακόμη να οικοδομήσουμε μια πολύ
σοβαρή αμυντική συνεργασία. Είναι
πολύ ανεπτυγμένη και ως απόδειξη
αυτού, για πρώτη φορά, όρισε το
Ισραήλ εδώ στρατιωτικό ακόλουθο.
Και τρίτον, η ενέργεια, που θα μπο-
ρούσε να αναδειχθεί ως ο καθορι-
στικός τομέας σε αυτή τη σχέση.
Εμείς πιστεύουμε, και αυτό το είπε
ο πρωθυπουργός Μπέντζαμιν Νε-
τανιάχου στον κ. Σαμαρά, ότι μπο-
ρούμε να κάνουμε την Ελλάδα κόμ-
βο για τη διακίνηση του αερίου μας.

Και στο ίδιο πλαίσιο σκεπτόμαστε
και για την Κύπρο. Πιστεύουμε ότι
αν συνεργαστούν αυτές οι τρεις
χώρες, θα μπορέσουν να αναδειχ-
θούν σε περιφερειακή υπερδύνα-
μη...
–Πώς θα μεταφερθεί το αέριο;

–Αυτό δεν έχει αποφασιστεί ακό-
μα. Μπορώ να φανταστώ, για πα-
ράδειγμα, έναν αγωγό προς την Κύ-

προ, την Κρήτη και από εκεί το
αέριο θα μπορούσε να χρησιμοποι-
είται στην Ελλάδα και ένα μέρος
να πηγαίνει στην Ιταλία.
–Δεν θα ήταν πολύ ακριβός;

–Ναι, αλλά οτιδήποτε σε σχέση
με το αέριο είναι πανάκριβο. Για να
αντλήσουμε το αέριο που διαθέ-
τουμε, χρειαζόμαστε αυτή τη στιγμή
τουλάχιστον άλλα 20 δισ. δολάρια.

ΑΡΙΕ ΜΕΚΕΛ

Ισραηλινό αέριο 
στην Ε.Ε. μέσω 
Κύπρου και Κρήτης
«Ισραήλ, Ελλάδα, Κύπρος μπορούν να γίνουν περιφερειακή
υπερδύναμη» υποστηρίζει ο πρέσβης του Ισραήλ στην Αθήνα

<<<<<<<

«Διανύουμε την καλύτε-
ρη περίοδο στην ιστορία
των ελληνοϊσραηλινών
σχέσεων».

Δεν είναι
εμπόδιο
οι σχέσεις
με την Τουρκία

–Προσωπικά για εσάς πώς ήταν
αυτά τα τέσσερα χρόνια;
–Εξαιρετικά. Ξέρετε, ήμουν
διπλωμάτης για 30 χρόνια
και έχω υπηρετήσει σε πολ-
λά πόστα, ειδικά στις ΗΠΑ. Η
εμπειρία μου ήταν από κα-
λές χώρες. Αυτή όμως ήταν
η καλύτερη περίοδος της
ζωής μου. Είναι πολύ σπάνιο
να μπορεί να πει ένας πρε-
σβευτής ότι η κατάσταση
όταν έφυγε είναι πολύ κα-
λύτερη απ’ ό,τι όταν ήρθε.
Και σε προσωπικό επίπεδο
γνωρίσαμε την Ελλάδα, κά-
ναμε πολύ καλούς φίλους
και έχω αποφασίσει ότι θέ-
λω να συνεχίσω να συνει-
σφέρω στη βελτίωση της
ελληνοϊσραηλινής σχέσης.
–Το πιο θετικό με μια λέξη;
–Η καλή είδηση για τις ελ-
ληνοϊσραηλινές σχέσεις εί-
ναι ότι πλέον στέκονται στα
πόδια τους. Είναι ισχυρές
και θα αναπτυχθούν, ανε-
ξάρτητα από την εξέλιξη
των σχέσεών μας με άλλες
χώρες.
–Και με την Τουρκία;
–Με ρωτούν αν τυχόν απο-
κατάσταση της σχέσης του
Ισραήλ με την Τουρκία θα
επηρεάσει τις διμερείς μας
σχέσεις. Λοιπόν, αυτό δεν
τις επηρεάζει πια. Λέμε ξε-
κάθαρα ότι ακόμα και αν,
όπως ελπίζουμε, η σχέση
μας με την Τουρκία αποκα-
τασταθεί με έναν κανονικό
τρόπο, η σχέση μας με την
Ελλάδα έχει φτάσει σε ένα
τέτοιο επίπεδο που δεν
πρόκειται να επηρεαστεί
από αυτό. Είναι ισχυρή και
υπάρχει αυτοτελώς. Αυτό
με κάνει χαρούμενο.

Ο τρόπος μεταφοράς του ισραηλινού αερίου στην Ευρώπη δεν έχει αποφασι-
στεί ακόμη, μπορεί όμως να γίνει με αγωγό προς την Κύπρο και την Κρήτη, δη-
λώνει ο πρέσβης του Ισραήλ στην Αθήνα κ. Αριε Μέκελ.
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O ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΟΜΗΡΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Οι θέσεις μας χρειάζονται επικαιροποίηση
Οι προτάσεις της ΕΔΕΚ θα πρέπει να είναι εφικτές, ρεαλιστικές και πειστικές για τους πολίτες

Συνέντευξη στον
ΓΙΑΝΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Τα συνέδρια από μόνα τους δεν μπο-
ρούν να δώσουν λύσεις, ένα συνέ-
δριο θα πρέπει να αποτελεί την κο-
ρύφωση μιας πορείας διαλόγου με
το κομματικό σύνολο και την κοι-
νωνία, δηλώνει στην «Κ» ο πρό-
εδρος του Κινήματος Σοσιαλιστών
ΕΔΕΚ, Γιαννάκης Ομήρου, λίγες
ώρες μετά την απόφαση της ΚΕ
για σύγκληση πολιτικού –οργανω-
τικού και καταστατικού συνεδρίου
περί τα τέλη του 2014 αρχές του
2015. Με φόντο τη συρρίκνωση
των κομματικών ποσοστών στις
ευρωεκλογές ο κ. Ομήρου υποστη-
ρίζει ότι είναι αναγκαία η επικαι-
ροποίηση των θέσεων και προτά-
σεων του Κινήματος, που να είναι
εφικτές, ρεαλιστικές και πειστικές
για τους πολίτες και ότι σε καμιά
περίπτωση δεν τίθεται εν αμφιβόλω
η σοσιαλιστική ιδεολογία του. 
–Η διατήρηση της έδρας στο ευ-
ρωπαϊκό κοινοβούλιο αφήνει ικα-
νοποιημένη την ΕΔΕΚ, είναι όμως
σαφές ότι η εκλογική δύναμη του
Κινήματος παρουσιάζει μείωση.
Πού αποδίδετε τη συρρίκνωση;

–Είναι γεγονός ότι με την εκλογή
ευρωβουλευτή ένας αντικειμενικός

στόχος έχει επιτευχθεί, από την
άλλη όμως ορθά αναφέρατε ότι υπήρ-
ξε μια υποχώρηση στο ποσοστό του
Κινήματος. Ωστόσο, θα πρέπει να
αντιμετωπίσουμε τη μείωση του πο-
σοστού μέσα στο πλαίσιο του ευ-
ρύτερου πολιτικού σκηνικού, όπως
διαμορφώθηκε από το αποτέλεσμα
των ευρωεκλογών. Είχαμε μείωση
των ποσοστών όλων των παραδο-
σιακών πολιτικών κομμάτων. Ποιος
είναι ο λόγος αυτής της υποχώρησης;
Είναι προφανές ότι η αποχή διαδρα-
μάτισε ένα σημαντικό ρόλο. Περίπου
έξι στους δέκα ψηφοφόρους δεν
προσήλθαν στις κάλπες. Συνεπώς
θεωρώ ότι η εξαγωγή οποιωνδήποτε
αξιόπιστων συμπερασμάτων με βάση
αυτές τις εκλογές δεν είναι δυνατή. 
–Κατά τη γνώμη σας πού οφεί-
λεται η αποχή; 

–Είναι πολλά τα θέματα γύρω
από αυτό το ζήτημα. Οφείλεται μόνο
σε εσωτερικούς πολιτικούς λόγους;
Αφορά μόνο την απαξίωση στο πο-
λιτικό σύστημα; Δεν νομίζω ότι αυτό
είναι ένα ασφαλές συμπέρασμα. Θε-
ωρώ ότι η αποχή σε μια χώρα στην
οποία παραδοσιακά οι πολίτες προ-
σέρχονται στις κάλπες σε σύγκριση
με άλλες ευρωπαϊκές χώρες, οφεί-
λεται στο γεγονός ότι υπήρχε μια
έκφραση απαξίωσης προς ευρωπαϊ-
κές επιλογές και κυρίως προς την
πολιτική μεταχείριση της οποίας
έτυχε η Κύπρος με το κούρεμα των
καταθέσεων και την καταστροφή

του χρηματοπιστωτικού συστήμα-
τος. Αυτή η ανάλγητη μεταχείριση
ασφαλώς προκάλεσε την έντονη αν-
τίδραση των πολιτών, που θεωρούν
ότι αυτές οι εκλογές ήταν μια ευ-
καιρία να εκφράσουν την αποδοκι-
μασία τους. Αυτό βεβαίως δεν πρέπει
να μας οδηγεί να παραγνωρίσουμε
και τα φαινόμενα έλλειψης εμπι-
στοσύνης προς τους θεσμούς και
το πολιτικό σύστημα στην Κύπρο,
άρα υπάρχουν και αυτοδύναμοι εσω-
τερικής πολιτικής υφής λόγοι γι’
αυτή την αποχή. 
–Ειδικά για τα ποσοστά της ΕΔΕΚ
τι νομίζετε;

–Σε ό,τι αφορά την ΕΔΕΚ θα πρέ-
πει να εντοπίσουμε κάποιους λόγους
για τους οποίους υπήρξε η υποχώ-
ρηση. Το γεγονός ότι όλες οι δημο-
σκοπήσεις έδειχναν ότι η ΕΔΕΚ δια-
σφαλίζει την εκλογή ευρωβουλευτή,
οδηγούσε σε εφησυχασμό και επα-
νάπαυση. Σαν αποτέλεσμα αυτού
αρκετοί ψηφοφόροι στράφηκαν
προς άλλες επιλογές, ιδιαίτερα προς
μικρότερους συνδυασμούς που προ-
έβαλλαν το επιχείρημα ότι με ενί-
σχυσή τους θα μπορούσε να δια-
σφαλιστεί εκλογή ευρωβουλευτή
και η μη εκλογή δεύτερου ευρωβου-
λευτή από άλλα κόμματα. Από εκεί
και πέρα βεβαίως υπάρχουν μια
σειρά άλλοι λόγοι που αφορούν την
επικοινωνιακή στρατηγική, που εν-
δεχομένως να μην ήταν όσο έπρεπε
πειστική ή οργανωτικές αδυναμίες
που βεβαίως έχουν και μια χρονική
διάρκεια στο παρελθόν. Όλα αυτά
θα πρέπει να συνεκτιμηθούν για να
καταλήξουμε σε αξιόπιστα συμπε-
ράσματα.
–Στις συζητήσεις που έγιναν σε
επίπεδο συλλογικών οργάνων εν-
τοπίστηκαν οργανωτικές και άλ-
λες αδυναμίες. Πιστεύετε ότι το
πρόβλημα είναι οργανωτικό ή
αμιγώς πολιτικό; Μήπως η ΕΔΕΚ
χρειάζεται επανακαθορισμό της
ιδεολογικής και πολιτικής της
ταυτότητας;

–Σε καμιά περίπτωση δεν ήμουν
και δεν είμαι της άποψης ότι τα κομ-
ματικά ποσοστά σε εκλογές πρέπει
να αποδίδονται σε οργανωτικές αδυ-
ναμίες. Ασφαλώς θα πρέπει να συ-
νεκτιμούνται αυτές οι αδυναμίες,
πλην όμως δεν πρέπει να θεωρούνται
ως κυρίαρχες για τη διαμόρφωση
ενός εκλογικού αποτελέσματος. Οι
τοποθετήσεις μας θα πρέπει να είναι
πολιτικές. Ρωτήσατε για τον πολιτικό
λόγο της ΕΔΕΚ. Ας πάμε πρώτα στο
θέμα της ιδεολογίας. Δεν μπορούμε
να πούμε ότι τίθεται σε αμφισβήτηση

η ιδεολογία της ΕΔΕΚ. Είμαστε σο-
σιαλιστές, αδιαπραγμάτευτα δημο-
κράτες, μαζί με τους υπόλοιπους ευ-
ρωπαίους σοσιαλιστές είμαστε κατά
του δεσποτισμού, κατά της παρα-
βίασης των ανθρωπίνων δικαιωμά-
των, υπέρ του κοινωνικού κράτους,
του ελέγχου στα πλαίσια της οικο-
νομίας της ελεύθερης αγοράς και
ασφαλώς είμαστε εναντίον της ασύ-
δοτης οικονομίας της αγοράς υπέρ
της κοινωνικής οικονομίας της αγο-
ράς ακριβώς για να διασφαλίζονται
τα δικαιώματα των πολιτών και ιδι-
αίτερα των ευπαθών ομάδων του
πληθυσμού. Άρα σε ό,τι αφορά την
ιδεολογία μας δεν μπορεί να υπάρξει
οποιαδήποτε αμφισβήτηση. 
–Δεν νομίζετε ότι τίθεται θέμα
φρεσκαρίσματος θέσεων, ενδε-
χομένως και προσώπων; 

–Πάντα χρειάζεται ο εκσυγχρο-
νισμός, η επικαιροποίηση των μη-
νυμάτων μέσα στο νέο παγκόσμιο
και το ιδιαίτερο τοπικό περιβάλλον.
Εδώ είχαμε μια θεομηνία, είχαμε
την οικονομική κατάρρευση της
χώρας, είχαμε το Μνημόνιο, τις δα-
νειακές συμβάσεις. Εδώ, λοιπόν,

πρέπει να κρίνεται η αξιοπιστία των
πολιτικών μας προτάσεων. Και εί-
χαμε σωρεία προτάσεων, οι οποίες
μπορεί πράγματι να μην έφτασαν
όσο έπρεπε στους πολίτες, άρα εδώ
υπάρχει και ένα επικοινωνιακό ζή-
τημα. Καταθέσαμε μια ολοκληρω-
μένη πρόταση για την ταχύτερη δυ-
νατή έξοδο από το Μνημόνιο και
τη Δανειακή Σύμβαση, πρόσφατα
καταθέσαμε 150 επικαιροποιημένες
προτάσεις μετά τη συνομολόγηση
του Μνημονίου και της Δανειακής
Σύμβασης. Όπως είπα όμως, χρει-
άζεται πάντα η επικαιροποίηση των
προτάσεών μας, οι οποίες θα πρέπει
να είναι εφικτές, ρεαλιστικές και
πειστικές για τους πολίτες. 
–Οι θέσεις του Κινήματος στο
Κυπριακό είναι εφικτές και ρεα-
λιστικές;

–Σίγουρα δεν είμαστε στο 1974
ούτε στο 2004. Και πρέπει η πρότασή
μας για το Κυπριακό να είναι πειστική
και ταυτόχρονα ρεαλιστική. Δεν έχω
καμιά αμφιβολία ότι ο πυρήνας της
πολιτικής μας πρότασης για το Κυ-
πριακό είναι ορθός. Η θέση μας στην
πρόσφατη περίοδο ήταν ότι θα έπρε-

πε να διαμορφωθεί μία επαρκής δια-
πραγματευτική βάση προκειμένου
να ξεκινήσουν νέες συνομιλίες, προ-
κειμένου να μην υπάρχει δυνατότητα
από την τουρκική πλευρά να αμφι-
σβητεί τη μορφή της λύσης που συ-
ζητάμε και να μη στρεψοδικεί. Ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας επέλεξε
να συνομολογήσει τη Συμφωνία της
11ης Φεβρουαρίου, η οποία κατά τη
γνώμη μας όχι μόνο δεν ήταν επαρ-
κής αλλά παραχωρούσε στην τουρ-
κική πλευρά την ικανοποίηση αι-
τημάτων της των τελευταίων δε-
καετιών, δηλαδή, σε ό,τι αφορά την
κυριαρχία, την ιθαγένεια και την
εκχώρηση του κατάλοιπου εξουσίας
στα κρατίδια. Μας είπαν ότι αυτή
μας η θέση δεν ήταν ρεαλιστική
αλλά ουτοπική. Και όμως εκ του απο-
τελέσματος η θέση μας αποδεικνύε-
ται εξόχως ρεαλιστική, αφού εμείς
προειδοποιούσαμε ότι με αυτή τη
βάση ο διάλογος θα οδηγηθεί σε
αδιέξοδο. Αυτές τις μέρες ζούμε την
κατάρρευση αυτής της ουτοπικής
αντίληψης. Συνεπώς η πρότασή μας
είναι εξόχως ρεαλιστική. Εμείς υπο-
στηρίζουμε ότι χρειάζεται μια νέα
στρατηγική και όπως είπε και ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας προεκλογικά,
να διαμορφώσουμε μια πρόταση λύ-
σης του Κυπριακού, την οποία να
θέσουμε ενώπιον της διεθνούς και
της ευρωπαϊκής κοινότητας και να
αναδείξουμε τη διεθνή πτυχή του
Κυπριακού (αποχώρηση στρατευ-
μάτων και εποίκων, κατάργηση των
εγγυήσεων). 
–Έχετε αναφερθεί στην ανάγκη
επικαιροποίησης των θέσεων της
ΕΔΕΚ. Πιστεύετε ότι αυτή η επι-
καιροποίηση μπορεί να προέλθει
μέσα από ένα ιδεολογικό-πολιτικό
συνέδριο ή μέσα από εκλογικό
συνέδριο;

–Πιστεύω πως ναι, παρόλο που
τα συνέδρια από μόνα τους δεν μπο-
ρούν να δώσουν λύσεις. Έχει ήδη
αποφασιστεί από την Κ.Ε. η πραγ-
ματοποίηση ενός πολιτικού –οργα-
νωτικού και καταστατικού συνεδρίου
τέλος του 2014 αρχές του 2015.
–Ποια είναι κατά τη γνώμη σας
η διαδικασία που θα πρέπει να
ακολουθηθεί;

–Ένα συνέδριο θα πρέπει να απο-
τελεί την κορύφωση μιας πορείας
διαλόγου όχι μόνο με το κομματικό
σύνολο αλλά ευρύτερα με την κοι-
νωνία. Χρειάζεται να μιλήσουμε με
τους πολίτες, ιδιαίτερα με τους νέους
ανθρώπους. Να δούμε πώς μπορεί
η πολιτική να γίνει ξανά ελκυστική,
να πείσουμε ότι δεν υπάρχει άλλη

διαδικασία διαμόρφωσης των απο-
φάσεων για το παρόν και το μέλλον
της χώρας εκτός από τη συμμετοχή,
να ανακαλύψουμε ξανά τη ζωογόνο
δύναμη της πολιτικής διαδικασίας
κατά την αριστοτελική έννοια. Και
βεβαίως θα πρέπει να μιλήσουμε με
τους πολίτες και σε ό,τι αφορά τα
μεγάλα θέματα που απασχολούν
τον τόπο όπως είναι το εθνικό θέμα,
η οικονομία, οι μεταρρυθμίσεις, ο
εκσυγχρονισμός των θεσμών. Όλα
αυτά είναι προϋπόθεση για την επι-
τυχία ενός συνεδρίου, το οποίο όπως
ανέφερα, θα πρέπει να αποτελέσει
την κορύφωση του διαλόγου με την
υιοθέτηση αποφάσεων.
–Προσωπικά εσείς είστε υπέρ
της σύγκλησης εκλογικού συνε-
δρίου;

–Η Κ.Ε. αποφάσισε σωστά ότι
αυτό που χρειάζεται είναι ένα πο-
λιτικό –οργανωτικό και καταστατικό
συνέδριο προς συμπλήρωση του
προηγούμενου καταστατικού συ-
νεδρίου. Αποφάσισε ότι το ζήτημα
δεν είναι η διαχείριση της κομμα-
τικής εξουσίας αλλά οι προτάσεις
και πολιτικές για τα προβλήματα
του λαού.
–Οι ευγενείς φιλοδοξίες του Γιαν-
νάκη Ομήρου έχουν ικανοποιηθεί
ή πιστεύετε ότι ο κομματικός κύ-

κλος για εσάς ακόμη δεν έχει ολο-
κληρωθεί;

–Πρέπει να σας πω ότι ουδέποτε
επιδίωξα αυτό που λέγεται επαγγελ-
ματική πολιτική σταδιοδρομία. Υπάρ-
χουν κάποιες πραγματικότητες που
οδήγησαν τον ομιλούντα στην πο-
λιτική, από την εποχή του φοιτητικού
κινήματος στην Ελλάδα, από τη συμ-
μετοχή στους αγώνες του ελληνικού
φοιτητικού κινήματος για Δημοκρα-
τία στα δύσκολα χρόνια της Δικτα-
τορίας, στη συνέχεια στην αντίσταση
στο πραξικόπημα στην Κύπρο, συ-
νεπώς η ένταξή μου στον πολιτικό
στίβο ήταν αποτέλεσμα μιας πορείας
που δεν έχει σχέση με καριερίστικες
αντιλήψεις περί πολιτικής. Είμαι
εδώ για να υπηρετώ, όπως πιστεύω,
τα συμφέροντα πρώτα του λαού και
ύστερα του κόμματός μου, από εκεί
και πέρα δηλώνω ότι δεν έχω οποι-
εσδήποτε φιλοδοξίες. Ας πω ταπεινά
ότι η μοναδική μου φιλοδοξία είναι
να υπηρετήσω τους μεγάλους στό-
χους του λαού μας. 
–Νοιώθετε ότι υπάρχει ανάγκη
φρεσκαρίσματος της ηγεσίας του
Κινήματος;

–Oπως έχω απαντήσει και σε προ-
ηγούμενες ερωτήσεις σας, ο εκσυγ-
χρονισμός του Κινήματος θα πρέπει
πάντα να είναι το επιδιωκόμενο. Και
νομίζω ότι το Κίνημα έχει την ωρι-
μότητα, την κατανόηση ότι η ανα-
νέωση και ο εκσυγχρονισμός πρέπει
να είναι διαρκές μας μέλημα.

–Θα ήθελα μία αποτίμηση της
διακυβέρνησης, στον πρώτο ενά-
μιση χρόνο της παρουσίας του
κ. Αναστασιάδη στην προεδρία. 

–Σε ό,τι αφορά το Κυπριακό ο κ.
Αναστασιάδης δεν τήρησε καν τα
υπεσχημένα της προεκλογικής πε-
ριόδου. Δεν επέμεινε σε μια σαφή
διαπραγματευτική βάση, συνεπώς
κατά τη γνώμη μου ακολούθησε
μια λανθασμένη πορεία, η οποία
οδηγεί σε αδιέξοδο, άκουσα και τις
δηλώσεις του κυβερνητικού εκπρο-
σώπου ότι οι συνομιλίες θα διακο-
πούν εάν η τουρκική πλευρά συνε-
χίσει τη στρεψοδικία. Συνεπώς, θε-
ωρώ ότι υπάρχει αποτυχία στην πο-
λιτική επί του εθνικού θέματος. Δεν
το λέω για να αφορίσω. Έγνοια μας

είναι να υπάρξει μια εθνική στρα-
τηγική που να στηρίζεται από ευ-
ρύτατες πολιτικές και λαϊκές δυνά-
μεις. Από εκεί και πέρα, η μεν προ-
ηγούμενη κυβέρνηση με τις ανα-
στολές, τους δισταγμούς και τις κα-
θυστερήσεις στο να πάρει μέτρα
εγκαίρως μάς οδήγησε στα πρόθυρα
της οικονομικής κατάρρευσης, η
δε παρούσα κυβέρνηση με την αμή-
χανη, απροετοίμαστη, μη διεκδι-
κητική διαπραγμάτευση επέτρεψε
την καταλήστευση των καταθετών
των Κυπρίων πολιτών και την κα-
ταστροφή του χρηματοπιστωτικού
συστήματος. Αναφέρομαι στα Eu-
rogroup της 15ης και 25ης Μαρτίου.
Η μετά θρησκευτικής ευλάβειας
προσκόλληση στο Μνημόνιο μάς

βρίσκει αντίθετους. Θέλω να υπεν-
θυμίσω ότι καταψηφίσαμε ενσυ-
νείδητα το Μνημόνιο γιατί πιστεύα-
με ότι θα ήταν πολύ διαφορετικό
εάν υπήρχε μια διαφορετική διεκ-
δικητική διαπραγμάτευση. Στη συ-
νέχεια ψηφίσαμε αρκετές προτάσεις,
οι οποίες συνδέονται με την ανάγκη
αλλαγών, μεταρρυθμίσεων, αλλά
πιστεύουμε ότι υπάρχουν περιθώρια
διεκδίκησης, ας μην πω επαναδια-
πραγμάτευσης, γιατί αν εξαιρέσουμε
το Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα
και το Γενικό Σχέδιο Υγείας, το Μνη-
μόνιο στην ουσία έχει εφαρμοστεί.
Όμως υπάρχουν ζητήματα στα
οποία η κυβέρνηση οφείλει να διεκ-
δικήσει και δεν το πράττει.
–Όπως;

–Όπως είναι η μετατροπή του
ELA σε μακροχρόνιο δανεισμό, η
ανάγκη ελάφρυνσης των κανόνων
που αφορούν τους κεφαλαιουχικούς
δείκτες των τραπεζών υπό το φως
των αποτελεσμάτων της αξιολόγη-
σης των δανειακών χαρτοφυλακίων
(stress test), το κοινωνικό κράτος,
που έχει τραυματιστεί βαρύτατα και
βέβαια ένα ολοκληρωμένο αναπτυ-
ξιακό σχέδιο. Όλα αυτά είναι ζητή-
ματα τα οποία η κυβέρνηση οφείλει
να διεκδικήσει.
–Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ αναλαμ-
βάνει πρωτοβουλία για επανα-
διαπραγμάτευση πτυχών του
Μνημονίου και ήδη ο γ.γ. του
ΑΚΕΛ απάντησε θετικά. Η δική
σας θέση είναι αυτή που μας

αναπτύξατε πιο πάνω;
–Ναι. Όπως είπα είμαστε πάντα

έτοιμοι να συζητήσουμε προτάσεις,
σκέψεις, προβληματισμούς. Επανα-
λαμβάνω ότι το Μνημόνιο εν πολλοίς
έχει υλοποιηθεί. Υπάρχουν όμως
ζητήματα πέραν του Μνημονίου
που θα πρέπει να διεκδικηθούν,
όπως είναι η μετατροπή του ELA σε
μακροχρόνιο δανεισμό και η ελά-
φρυνση των κανόνων που διέπουν
τις τράπεζες για να υπάρξει ρευστό-
τητα, η επανασυγκρότηση του κοι-
νωνικού κράτους και ολοκληρωμένο
σχέδιο ανάπτυξης. Αυτά είναι ζη-
τήματα που θα πρέπει να αποτελέ-
σουν την αιχμή του δόρατος και ας
μην μείνουμε παγιδευμένοι σε τίτ-
λους. 

“Η μεν προηγούμενη
κυβέρνηση μάς
οδήγησε στα πρόθυρα
της οικονομικής κατάρ-
ρευσης, η δε παρούσα
επέτρεψε την καταλή-
στευση των καταθετών.

Από την απραξία στην προσκόλληση στο Μνημόνιο

Ενδιάμεσος χώρος: Δεν μπορεί να γίνει συνένωση σε ιδεολογικό κενό
–Κατά καιρούς και κυρίως μετά από
εκλογές, επανέρχεται το θέμα της συ-
νένωσης των κομμάτων του λεγόμενου
κεντρώου χώρου. Ο κ. Λιλλήκας επα-
νέλαβε την πρόσκληση. Η θέση της
ΕΔΕΚ είναι ότι θα πρέπει να ωριμάσουν
οι συνθήκες για κάτι τέτοιο και κυρίως
ότι θα πρέπει να υπάρχει το απαραίτητο
ιδεολογικό υπόβαθρο. Πιστεύετε ότι
ικανοποιούνται αυτές οι δύο προϋπο-
θέσεις για έναρξη διαλόγου;
–Είμαστε ένα βαθύτατα ιδεολογικό
κόμμα, ένα κόμμα της σοσιαλδημο-
κρατίας. Και επειδή τις τελευταίες

μέρες είδα κάποιους τίτλους σε
εφημερίδες περί αριστερής στρο-
φής της ΕΔΕΚ κ.λπ., πρέπει να πω
ότι ούτε προς τα αριστερά στρεφό-
μαστε, ούτε προς τα δεξιά, ούτε
προς το κέντρο. Είμαστε κόμμα της
ευρωπαϊκής σοσιαλδημοκρατίας,
είμαστε αδιαπραγμάτευτα δημο-
κράτες. Τελεία. Από εκεί και πέρα
είναι αλήθεια ότι έγιναν κάποιες
προσπάθειες στο παρελθόν για να
υπάρξει κάποια συνεννόηση για το
αν ήταν δυνατή η συνένωση του εν-
διάμεσου πολιτικού χώρου. Όπως

θα έχετε προσέξει αναφέρομαι σε
ενδιάμεσο πολιτικό χώρο και όχι
κεντρώο, διότι είναι πεποίθησή
μου ότι πέραν της χωροταξικής έν-
νοιας δεν υπάρχει κεντρώος χώρος
ως ιδεολογία. Σήμερα και στην Ευ-
ρώπη υπάρχουν κόμματα της δε-
ξιάς και κεντροδεξιάς, της ευρω-
παϊκής σοσιαλδημοκρατίας και της
παραδοσιακής κομμουνιστικής αρι-
στεράς. Εμείς, λοιπόν, ως ένα βα-
θύτατα ιδεολογικό κόμμα δεν μπο-
ρούμε να δεχθούμε την άποψη ότι
μπορεί να υπάρξει μια συνένωση

σε ιδεολογικό κενό. Συνεπώς, η θέ-
ση μας είναι ότι στα μεγάλα θέμα-
τα, κυρίως σε ό,τι αφορά το Κυ-
πριακό, επιδιώκουμε αν είναι δυνα-
τόν τη συνεννόηση και τη συμπό-
ρευση με όλες τις πολιτικές δυνά-
μεις. Από εκεί και πέρα σε θέματα
που σχετίζονται με την οικονομία
είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε
και με ιδεολογικά πλησιέστερα
κόμματα. Αλλά δεν είμαστε διατε-
θειμένοι να επιχειρήσουμε πειρά-
ματα που δοκιμάστηκαν προ δεκα-
πενταετίας και απέτυχαν. 

“Για εμάς στην ΕΔΕΚ το
ζήτημα δεν είναι η δια-
χείριση της κομματικής
εξουσίας αλλά οι πολιτι-
κές για τα προβλήματα
του λαού.

“Χρειάζεται να μιλήσουμε
με τους πολίτες, ιδιαίτερα
με τους νέους ανθρώ-
πους. Να δούμε πώς
μπορεί η πολιτική να γί-
νει ξανά ελκυστική.

Δεν τίθεται σε αμφισβήτηση η ιδεολογία της ΕΔΕΚ, υπάρχει όμως η ανάγκη
για επικαιροποίηση θέσεων, που να είναι εφικτές και ρεαλιστικές, τονίζει στην
«Κ» ο κ. Γιαννάκης Ομήρου.
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ΑΡΘΡΟ / Tου ΘAΝΟΥ Π. ΝΤOΚΟΥ

Η κινούμενη άμμος 
της Μέσης Ανατολής

Ο ι επιτυχίες της τζιχαντιστικής
οργάνωσης ISIS αποτελούν ευ-
θεία απειλή τόσο για τη διατή-

ρηση του Ιράκ ως ενιαίου κράτους, όσο
και για τα συμφέροντα των περισσό-
τερων κεντρικών παικτών στο μεσα-
νατολικό γεωπολιτικό παίγνιο. Το πι-
θανότερο σενάριο είναι η ανάσχεση
της προέλασης των τζιχαντιστών και
η εκδίωξή τους από τη Μοσούλη, χωρίς
αυτό να σημαίνει ότι θα ηττηθούν κατά
κράτος και θα εξαφανιστούν από τον
χάρτη. Βεβαίως, άγνωστες μεταβλητές
παραμένουν η συνοχή και η μαχητική
ικανότητα του ιρακινού στρατού και
των δυνάμεων ασφαλείας, οι διαπραγ-
ματεύσεις του πρωθυπουργού Αλ Μαλικί
με τους Κούρδους και τους σουνίτες,

ο βαθμός και η μορφή της αμερικανικής
εμπλοκής και η δυνατότητα συνεν-
νόησης με το Ιράν, δυνάμεις του οποίου
μάχονται ήδη εναντίον του ISIS στο
Ιράκ (προκαλώντας, ενδεχομένως, αν-
τι-συσπείρωση των σουνιτών). Οι δε
μεσο-μακροπρόθεσμες συνέπειες όσον
αφορά τρομοκρατικές ενέργειες στην
Τουρκία και την Ευρώπη, την περαιτέρω
ριζοσπαστικοποίηση των πληθυσμών
της περιοχής, αλλά και των μουσουλ-
μανικών κοινοτήτων σε ευρωπαϊκές
χώρες, και τη γενικότερη σταθερότητα
στην περιοχή θα είναι πιθανότατα δια-
χειρίσιμες. Περιορισμένες μέχρι στιγμής
φαίνονται να είναι οι ενεργειακές συ-
νέπειες, αλλά αυτό θα μπορούσε να
αλλάξει, καθώς στην ευρύτερη περιοχή

των συγκρούσεων βρίσκoνται τα κοι-
τάσματα της Μοσούλης και του Κιρκούκ
και το μεγαλύτερο διυλιστήριο πετρε-
λαίου του Ιράκ, ενώ διέρχεται και ο πε-
τρελαιοαγωγός Κιρκούκ-Τσεϊχάν.

Σε περίπτωση που η κυριαρχία των
τζιχαντιστών εξελιχθεί σε μονιμότερο
φαινόμενο, τότε δημιουργείται μια
«μαύρη τρύπα ασφαλείας» σε τμήμα
του Ιράκ και της Συρίας, που θα επι-
τρέψει τόσο την αναβαθμισμένη εκ-
παίδευση, εξοπλισμό και δράση ισλα-
μιστικών τρομοκρατικών οργανώσεων,
όσο και τη δημιουργία ενός πλέγματος
οργανωμένου εγκλήματος και τρομο-
κρατικής δραστηριότητας, με σημαν-
τικές συνέπειες για τη σταθεροποίηση
του Ιράκ και τον τερματισμό του εμ-
φυλίου στη Συρία, και «παράπλευρες
απώλειες» την τιμή του πετρελαίου και
την αύξηση προσφύγων και μετανα-
στευτικών ροών προς την Τουρκία και
εν συνεχεία προς την Ευρώπη, διαμέσου
της Ελλάδας. Η κρίση στο Ιράκ υπο-
γραμμίζει και την αποτυχία της τουρ-
κικής εξωτερικής πολιτικής στην πε-
ριοχή της Μέσης Ανατολής, ιδιαίτερα
όσον αφορά τη Συρία και την Αίγυπτο,
αλλά και την εξαιρετικά αργή αποκα-
τάσταση των σχέσεων με το Ισραήλ,
ενώ η Αγκυρα ανησυχεί όχι μόνο για
τις οικονομικές και ενεργειακές επεν-
δύσεις και σχεδιασμούς της, αλλά και
για τη συσσώρευση προσφύγων και
εξτρεμιστικών στοιχείων στα σύνορά
της και στο έδαφός της.

Οι κρίσεις εμπεριέχουν ενίοτε και
το στοιχείο της ευκαιρίας. Εν προκει-
μένω, θα μπορούσε να εξεταστεί το
ενδεχόμενο έμμεσης συνεργασίας των
ΗΠΑ (όπου εσωτερικά ασκούνται πιέ-
σεις για ενεργότερο ρόλο στη Συρία)
και της Τουρκίας με το Ιράν, που θα
μπορούσε να περιλαμβάνει ακόμη και
μια συζήτηση (με συμμετοχή, βεβαίως,
και της Ρωσίας) για τη διάδοχη κατά-
σταση στη Συρία. Από την άλλη πλευρά,
δεν μπορεί πλέον να αποκλειστεί με-
σοπρόθεσμα το ενδεχόμενο de facto
ή de jure αλλαγής του γεωγραφικού
χάρτη στην Εγγύς Ανατολή, εξέλιξη
που προβληματίζει μεταξύ άλλων χωρών
και την Τουρκία λόγω των πιθανών συ-
νεπειών για τους κουρδικούς πληθυ-
σμούς που διαβιούν σε χώρες της πε-
ριοχής.

Ο κ. Θάνος Π. Ντόκος είναι γενικός διευθυν-
τής στο Ελληνικό Ίδρυμα Ευρωπαϊκής &
Εξωτερικής Πολιτικής (ΕΛΙΑΜΕΠ).

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Αποφασισμένη να κάνει πράξη τη διαχρονική
εξαγγελία για μείωση του στρατεύσιμου χρόνου
των κληρωτών εθνοφρουρών εμφανίζεται η
παρούσα ηγεσία του Υπουργείου Άμυνας. Η
μείωση της θητείας, με βάση την ιστορία,
έχει καταστεί πάγια εξαγγελία των υπουργών
που πέρασαν από το Υπουργείο Άμυνας από
την εποχή που στο συγκεκριμένο αξίωμα βρι-
σκόταν ο Κώστας Παπακώστας. Παρά τις κατά
καιρούς πομπώδεις εξαγγελίες, η μείωση πα-
ραμένει χαμένη στο άλλο σημαντικό κεφάλαιο
αναδιάρθρωσης της Εθνικής Φρουράς, το
οποίο έχει καταστεί το νομοθετικό γιοφύρι
της Άρτας.

Η κυβέρνηση, έχοντας ως βάση τη θέση
του Δημοκρατικού Συναγερμού την περίοδο
που ήταν αντιπολίτευση με τη γνωστή πρό-
ταση Σωκράτη Χάσικου για το γενικότερο
πλαίσιο αναδιάρθρωσης του στρατεύματος,
φαίνεται να έχει καταλήξει σε δύο σενάρια,
τα οποία θα οδηγήσουν σε μείωση του στρα-
τεύσιμου χρόνου: Το πρώτο σενάριο, σύμφωνα
με τις πληροφορίες της «Κ», θέλει τη μείωση
της θητείας να γίνεται σταδιακά και σε βάθος
πενταετίας. Το δεύτερο σενάριο κινείται στη
λογική μείωσης της θητείας σε δύο φάσεις
που χρονικά η εφαρμογή της είναι μικρότερη

των πέντε χρόνων του πρώτου σεναρίου. Και
στις δύο περιπτώσεις ο χρόνος στράτευσης
υπολογίζεται ότι θα πέσει από τους 24 μήνες
που είναι σήμερα στους 14. Ωστόσο, αυτό
που μας τόνιζαν αρμόδιες πηγές είναι ότι και
τα δύο σενάρια βρίσκονται στο στάδιο της
επεξεργασίας και η τελική κατάληξη θα εξαρ-
τηθεί άμεσα από τρεις σημαντικούς παρά-
γοντες: Πρώτον, την τελική μορφή αναδιάρ-
θρωσης της Εθνικής Φρουράς, που περιλαμ-
βάνει και τη συγχώνευση στρατοπέδων. Δεύ-
τερον τις ανάγκες που θα προκύψουν σε έμ-
ψυχο υλικό από τη μείωση και τρίτον και πολύ
σημαντικό υπό της περιστάσεις το οικονομικό
σκέλος και τις δυνατότητες των κρατικών τα-
μείων να καλύψουν τα κενά που είναι σίγουρο
ότι θα προκύψουν. Το κομμάτι αυτό αφορά
κυρίως την πρόσληψη αδιευκρίνιστου, επί
τους παρόντος, αριθμού επαγγελματικών στε-
λεχών που θα καλύψουν τα κενά και τις ανάγκες
που θα δημιουργηθούν σε ανθρώπινο δυνα-
μικό. Με το σκεπτικό ότι το θέμα της μείωσης
έχει εξαγγελθεί ουκ ολίγες φορές χωρίς ου-
σιαστικό αποτέλεσμα, η νέα ηγεσία του Υπουρ-
γείου Άμυνας υπό τον Χριστόφορο Φωκαΐδη
φαίνεται αποφασισμένη να κάνει την επόμενη
κίνηση μόνο όταν ολοκληρωθούν οι σχετικές
μελέτες, προκειμένου η πολιτική απόφαση
να είναι άμεσα υλοποιήσιμη.
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Δύο τα σενάρια 
για τη μείωση
θητείας στην ΕΦ
Υπηρεσία 14 μηνών με την πρόσληψη αριθμού επαγ-
γελματικών στελεχών προβλέπουν οι σχεδιασμοί.

Μέχρι την ευόδωση των προσπαθειών
για μείωση της θητείας, το Υπ. Άμυνας
βρίσκεται σε τροχιά σύναψης συμφωνίας
με το Ανοιχτό Πανεπιστήμιο, προκειμένου
να αξιοποιηθεί παραγωγικά από τους
κληρωτούς ο «νεκρός» χρόνος υπηρεσίας
προς την πατρίδα. Το Υπ. Άμυνας, σύμ-
φωνα με τις πληροφορίες της «Κ», φαίνεται
να έχει συμφωνήσει με το Ανοιχτό Πα-
νεπιστήμιο, προκειμένου κληρωτοί οι

οποίοι έχουν πετύχει εισαγωγή σε ανώ-
τερα εκπαιδευτικά ιδρύματα να μπορούν
να παρακολουθούν εξ αποστάσεως μα-
θήματα του κύκλου σπουδών τους, τα
οποία θα συνυπολογίζονται στον βασικό
κύκλο σπουδών τους μετά το πέρας της
στρατιωτικής θητείας. Στην ίδια λογική,
η συμφωνία καλύπτει και τους εθνοφρου-
ρούς που δεν πέτυχαν είσοδο σε κάποιο
εκπαιδευτικό ίδρυμα. Για τη συγκεκριμένη

κατηγορία εθνοφρουρών θα παρέχεται
η δυνατότητα συμμετοχής σε προγράμ-
ματα του Ανοικτού Πανεπιστήμιου Κύ-
πρου, που θα έχουν στόχο την κατάρτισή
τους στον επαγγελματικό τους προσα-
νατολισμό. Με τη συμφωνία αυτή πι-
στεύεται ότι δίνεται η δυνατότητα σε
εθνοφρουρούς που το επιθυμούν να αξιο-
ποιήσουν δημιουργικά και επαγγελματικά
τον χρόνο στράτευσής τους.

Αξιοποίηση του «νεκρού» χρόνου
Συνεργασία Υπουργείου Άμυνας με το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου

Άγνωστος συνεχίζει να παραμένει ο χρόνος κατά τον οποίο θα μειωθεί η στρατιωτική θητεία από 24 σε 14 μήνες. Η πολιτική βούληση
υπάρχει αλλά ανακοινώσεις θα γίνουν μόνον όταν η απόφαση θα είναι άμεσα υλοποιήσιμη.

Σε περίπτωση που η κυριαρχία των τζι-
χαντιστών εξελιχθεί σε μονιμότερο φαι-
νόμενο, τότε δημιουργείται μια «μαύρη
τρύπα ασφαλείας» σε τμήμα του Ιράκ
και της Συρίας.
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Η Καθημερινή παρουσιάζει το περιοδικό

από τον βραβευμένο σεφ 

Χρίστο Χριστοδούλου

ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΚΥΡΙΑΚΗ 6 ΙΟΥΛΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Του ΗΛΙΑ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗ*

Η ανακάλυψη στο αρχείο του Σπύρου Π. Σκού-
ρα (Stanford University) υλικού με θέμα την
επίσκεψη του Γεωργίου Παπανδρέου στην
Αμερική τον Ιούνιο του 1964 αλλά και επι-
στολογραφίας με τον πρόεδρο Τζόνσον απο-
καλύπτει άγνωστες πτυχές μιας περιόδου
που ακόμα προσεγγίζεται με αριστερή μυωπία.
Η άρνηση του Ελληνα πρωθυπουργού για
κατ’ ιδίαν συνάντηση με τον Τούρκο ομόλογό
του δεν ήταν ακριβώς Σπαρτιάτικο «όχι»
στον Αμερικανό πρόεδρο. Ούτε ο τελευταίος
έσυρε σε συνομιλίες τις δύο επίμαχες πλευρές
εις βάρος της Ελλάδας. Η δε περιβόητη (αλλά
ιδιωτική και συνηθισμένη) βωμολοχία του
ήταν ξέσπασμα ενός πολιτικού της δράσης
ενάντια στην εκμετάλλευση των θεσμών
από πολιτικούς που δεν εννοούν να λύσουν
ένα ακανθώδες πρόβλημα. Στην ιστορία με-
τράνε οι πράξεις. Ο Τζόνσον υπήρξε ο μόνος
Αμερικανός πρόεδρος που προσωπικά επι-
χείρησε να λύσει το Κυπριακό, προσφέροντας
μάλιστα την ευνοϊκότερη δυνατή ρύθμιση
στους Ελληνοκυπρίους.

Κομβικό πρόσωπο
Τα νέα στοιχεία αναδεικνύουν τον Σπύρο

Π. Σκούρα σε κομβικό πρόσωπο της επίσκεψης
Παπανδρέου, αλλά και άτυπο διαμεσολαβητή
ανάμεσα στις εμπλεκόμενες κυβερνήσεις έως
και τον Μάιο του 1965. Μέλος της επιχειρη-
ματικής ελίτ της Νέας Υόρκης και με τεράστια
δημόσια επιρροή μέσω του κινηματογραφικού
κολοσσού Twentieth Century-Fox του οποίου
διετέλεσε πρόεδρος επί 20 χρόνια, είχε ισχυ-
ρότατα πολιτικά ερείσματα στην Ουάσιγκτον,
με αποκορύφωμα την προσωπική του φιλία
με τον Αϊζενχάουερ και τον Τζόνσον. Στις 22
Ιουνίου τηλεγραφεί στον τελευταίο εκφρά-
ζοντας θαυμασμό για την τολμηρή πρωτο-
βουλία του να επιλύσει το Κυπριακό. «Προ-
σευχόμαστε για πλήρη επιτυχία στο δύσκολο
πρόβλημα συνέχισης φιλικών σχέσεων ανά-
μεσα σε Ελλάδα και Τουρκία. Οι ελληνικής
καταγωγής Αμερικανοί είναι στην υπηρεσία
της κυβέρνησής σας σε αυτό και όποιο άλλο
ζήτημα θα επωφελήσει τη χώρα μας».

Πρώτη μέριμνα του Σκούρα είναι η πρό-
σβαση της ελληνικής αντιπροσωπείας στους
μεγαλοεπενδυτές και τα εκδοτικά συγκροτή-
ματα της Αμερικής. Στις 26 Ιουνίου συνδιορ-
γανώνει με τον Αρχιεπίσκοπο Ιάκωβο επίσημο
δείπνο προς τιμήν του Παπανδρέου στο Wal-

dorf-Astoria συγκεντρώνοντας τη διπλωματική
και επιχειρηματική αφρόκρεμα της εποχής.
Σε ευχαριστήρια επιστολή του ο πρόεδρος
της Κόκα-Κόλα χαρακτηρίζει το δείπνο ένα
από τα καλύτερα που έχει ποτέ παρευρεθεί.
Την ίδια μέρα ο Ανδρέας Παπανδρέου, υπουρ-
γός Συντονισμού για λιγότερο από ένα μήνα,
παρουσιάζει την οικονομική πολιτική της ελ-
ληνικής κυβέρνησης και τις επενδυτικές ευ-
καιρίες στην Ελλάδα. Ο Σκούρας λαμβάνει
αντίγραφο της ομιλίας εκ των προτέρων. Το
επόμενο βράδυ παραθέτει ιδιωτικό δείπνο
στο σπίτι του έξω από τη Νέα Υόρκη προς
τιμήν του Ελληνα πρωθυπουργού. Ο κατάλογος
των προσκαλεσμένων περιλαμβάνει ιδιοκτήτες
και διευθυντές των μεγαλύτερων εκδοτικών
συγκροτημάτων της Αμερικής (Hearst, Life-
Time, Newsweek, Fortune, Associated Press,
Herald-Tribune) αλλά και τον πρόεδρο της
Παγκόσμιας Τράπεζας George Woods.

Η συμβολή του Σκούρα στις προσπάθειες
για την επίλυση του Κυπριακού και την απο-
φυγή ελληνοτουρκικής σύρραξης αποκαλύ-

πτεται για πρώτη φορά στην αλληλογραφία
του με τον Αμερικανό πρόεδρο. Σε συγχαρη-
τήρια επιστολή (20 Νοεμβρίου 1964) για την
εκλογή του Τζόνσον, ο Σκούρας εκφράζει ευ-
γνωμοσύνη για το προσωπικό του ενδιαφέρον
στο ζήτημα της Κύπρου και χαρακτηρίζει τον
διαμεσολαβητικό ρόλο του Ντιν Ατσεσον
(Dean Acheson) σωτήριο για την αποφυγή αι-
ματοχυσίας στην περιοχή. Μία εβδομάδα αρ-
γότερα προσπαθεί να αναζωπυρώσει το εν-
διαφέρον του Τζόνσον για το Κυπριακό, πε-
ριγράφοντας τα γεγονότα του καλοκαιριού
σε αναλυτική επιστολή. Δικαιολογεί μεν τον
Παπανδρέου για την άρνησή του να δει τον
Ινονού στη Νέα Υόρκη, αλλά επισημαίνει ότι
«τα λόγια σας τού άφησαν βαθιά εντύπωση,
και ήταν κινητήριος δύναμη στην απόφασή
του να διατηρήσει την ειρήνη με οποιοδήποτε
κόστος. Η ευτυχής επιλογή του κ. Ντιν Ατσεσον
ως Ειδικού Απεσταλμένου στη Γενεύη για να
διαπραγματευτεί αυτό το πολύ περίπλοκο
πρόβλημα επέφερε αν όχι μια συνολική λύση
τουλάχιστον τέλος στην αιματοχυσία στην

Κύπρο. Ο κ. Παπανδρέου αντέδρασε πολύ ευ-
νοϊκά στο αμερικανικό σχέδιο για Ενωση υπό
τον όρο ότι θα επιτρεπόταν στην Τουρκία να
έχει αεροπορικές βάσεις στο νησί για είκοσι
πέντε χρόνια και ότι η κυπριακή κυβέρνηση
θα αποδεχόταν αυτή τη λύση. Δυστυχώς ούτε
η κυπριακή κυβέρνηση ούτε η Τουρκία απο-
δέχτηκαν το αμερικανικό σχέδιο και μια
μεγάλη ευκαιρία χάθηκε τότε. Αν είχε υιοθε-
τηθεί, το πρόβλημα θα είχε λυθεί για πάντα».

Συναντήσεις
Ο Σκούρας αποκαλύπτει ότι το καλοκαίρι

συναντήθηκε στην Ελλάδα αρκετές φορές με
τον Παπανδρέου, ο οποίος του ζήτησε να δια-
βιβάσει στον Ατσεσον τη λύπη του για την
απόρριψη του σχεδίου. Στη Γενεύη ο τελευταίος
εκμυστηρεύθηκε στον Σκούρα την εκτίμηση
που έτρεφε για τον Ελληνα πρωθυπουργό και
ότι αντιλαμβανόταν πλήρως το κουράγιο του
«να αρνηθεί να προχωρήσει σε αντίποινα
όταν οι υπουργοί και στρατιωτικοί του σύμ-
βουλοι τον πίεζαν για αντεπίθεση. Με την
απόφασή του αυτή ο κ. Παπανδρέου έχασε
την πίστη και την εμπιστοσύνη της κυβέρνησης
και του λαού της Κύπρου και ακολούθως η
επιρροή του αδυνάτησε πολύ». Επιστρέφοντας
στην Αθήνα, ο Σκούρας μεταφέρει στον Πα-
πανδρέου τις προτάσεις του Ατσεσον: «να κα-
ταβληθεί κάθε προσπάθεια για άμεση παύση
των εχθροπραξιών, να αποκατασταθεί η ομα-
λότητα στην Κύπρο και να αποδεχτεί η κυ-
πριακή κυβέρνηση την συνέχιση της εκ πε-
ριστροφής παρουσίας τουρκικών και ελληνικών
δυνάμεων, ώστε να αποφευχθεί ο κίνδυνος
πολέμου». Ο Παπανδρέου τις αποδέχεται παρά
την έντονη αντίδραση της κυπριακής κυβέρ-
νησης, η οποία υπό την πίεση της Αθήνας και
με τη βοήθεια του ΟΗΕ τις υιοθέτησε. Ο Σκού-
ρας καταλήγει: «Γνωρίζω από τις προσωπικές
μου συζητήσεις με τον πρωθυπουργό πόσο
ευγνώμων ήταν για τη σοφή σας παρέμβαση.
Η σημερινή ειρήνευση στην Κύπρο, η οποία
ελπίζουμε θα συνεχιστεί, οφείλεται στο προ-
σωπικό σας ενδιαφέρον για το ζήτημα». Στις
15 Δεκεμβρίου ο σύμβουλος Ασφαλείας του
Τζόνσον McGeorge Bundy απαντά στον Σκού-
ρα: «Ο πρόεδρος σάς είναι ευγνώμων για την
προσωπική σας έκθεση για το πρόβλημα της
Κύπρου και τον εποικοδομητικό σας ρόλο.
Εχοντας ήδη μάθει από τον κ. Ατσεσον για
τη βοήθειά σας στο ζήτημα αυτό, παίρνω την
ευκαιρία να προσθέσω και τις δικές μου ευ-
χαριστίες σε αυτές του προέδρου».

Αγνωστες πτυχές γύρω από το Κυπριακό
Το αρχείο του Σπύρου Σκούρα φωτίζει το παρασκήνιο της επίσκεψης του Γεωργίου Παπανδρέου στην Αμερική τον Ιούνιο του 1964

Προσπάθειες για
επίτευξη λύσης
Η προσπάθεια του Σκούρα να
διατηρήσει το ενδιαφέρον του
Τζόνσον για το Κυπριακό συνεχί-
ζεται και το 1965. Στις 21 Μαΐου
ανακοινώνει τις επαφές του με
τους δύο πρωθυπουργούς και
την πρότασή του να συναντη-
θούν σε ελληνικό και τουρκικό
έδαφος, με τη συμμετοχή του
Μακαρίου και του Κιουτσούκ, και
Βρετανούς και Αμερικανούς πα-
ρατηρητές, για επίλυση με βάση
το ενωτικό σχέδιο Ατσεσον. Χα-
ρακτηρίζει τη στιγμή ως την πιο
εύκαιρη, γιατί αμφότεροι οι ηγέ-
τες αγωνιούσαν για την επίτευξη
λύσης. «Είναι βαθιά μου πίστη ότι
οποιαδήποτε απόφαση θα ευνο-
ούσε την ανεξαρτησία ή αυτοδιά-
θεση θα είχε σοβαρές συνέπειες
και θα δημιουργούσε μία ακόμη
Κούβα στη Μεσόγειο. Είμαι χα-
ρούμενος ότι και οι δύο πρωθυ-
πουργοί συμφώνησαν». Σε προ-
σωπική του επιστολή, ο Αμερικα-
νός πρόεδρος υπενθυμίζει ότι το
Κυπριακό τον έχει απασχολήσει
προσωπικά για σχεδόν ενάμιση
χρόνο (ουσιαστικά από την ανά-
ληψη των καθηκόντων του), βρί-
σκει ενθαρρυντική την πρόταση
για ελληνο-τουρκικές επαφές
και καταλήγει: «Ελπίζω ότι οι συ-
νομιλίες θα έχουν αποτέλεσμα
και μια αποδεκτή λύση θα βρεθεί
στο εγγύς μέλλον». Θα περάσει
μισός αιώνας μέχρι να αναβαθμι-
στεί η Κύπρος στην ατζέντα του
Λευκού Οίκου, όπως κατέδειξε η
επίσκεψη του αντιπροέδρου
Μπάιντεν στη Μεγαλόνησο.

* Ιστορικός ερευνητής στο Stanford
University. Εχει επιμεληθεί τους τό-
μους Spyros P. Skouras, Memoirs
(1893-1953), The Cleopatra Files και
CinemaScope, και ετοιμάζει την έκ-
δοση πρόσφατα ανακαλυφθέντων
εγγράφων του ΕΛΑΣ.

Ουάσιγκτον, Λευκός Οίκος, Ιούνιος 1964. Ο πρωθυπουργός της Ελλάδας Γεώργιος Παπανδρέου
χειροκροτείται μετά την ομιλία του από τον πρόεδρο των ΗΠΑ Λύντον Τζόνσον. Δεξιά, ο Ελληνας
υπουργός Εξωτερικών Σταύρος Κωστόπουλος.
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  ταν αρχίσει να ομαλοποιείται
η ελληνική οικονομία, όταν
υπάρξει δικαιοσύνη και στα-

θερότητα στο φορολογικό σύστημα,
όταν το κράτος έχει αποπληρώσει
όσα χρωστάει σε επιχειρήσεις και
πολίτες και επανακτήσει αξιοπιστία,
όταν οι τράπεζες αρχίσουν να τρο-
φοδοτούν την αγορά με δάνεια, θα
πρέπει να δούμε πώς θα αναπτυχθεί
η χώρα. Η ταραχή και η δυστυχία
των χρόνων της βίαιης δημοσιο-
νομικής προσαρμογής θα ξεπερα-
στούν μόνο όταν η Ελλάδα βρεθεί
στον δρόμο της ανάπτυξης. Η χώρα
μας θα πρέπει να κάνει μεγάλες
επενδύσεις, να υιοθετήσει πολλές
μεταρρυθμίσεις και να εκμεταλ-
λευθεί όλες τις δυνατότητες που
της παρέχουν οι τεχνολογικές εξε-
λίξεις. Για να πετύχει η Ελλάδα,
όμως, η Ευρώπη θα πρέπει να κάνει
τις ίδιες κινήσεις. Η οικονομία μας
δεν έχει τα μεγέθη για να αναπτυχ-
θεί μόνη της.

Στη χώρα μας είναι λογικό να
περιμένουμε την ανάπτυξη από
τους τομείς του τουρισμού, της
ναυτιλίας, της γεωργίας και των
υπηρεσιών. Αλλά η βιομηχανική
παραγωγή και η μεταποίηση είναι
τομείς όπου η Ελλάδα μπορεί να
προσδοκά πολλά ακριβώς επειδή
έχουν μαραζώσει τα τελευταία χρό-
νια και επειδή οι αλλαγές στην Ελ-
λάδα και στον υπόλοιπο κόσμο ευ-

νοούν την ανάπτυξη αυτών των
τομέων. Ενώ η Απω Ανατολή πα-
ραμένει το «εργοστάσιο» της παγ-
κοσμιοποιημένης οικονομίας, έχει
αρχίσει μια τάση «επαναπατρισμού»
κάποιων εργασιών. Ενδεικτική
είναι η περίπτωση της General
Electric, η οποία μετέφερε την πα-
ραγωγή θερμοσιφώνων από την
Κίνα στις ΗΠΑ και βρήκε ότι το τε-
λικό κόστος ήταν χαμηλότερο. Ενώ
στην Κίνα χρειάζονταν δέκα ώρες
για την παραγωγή ενός θερμοσί-
φωνα, στις ΗΠΑ χρειάζονταν μόνο
δύο  ενώ η μεταφορά και ο εκτε-
λωνισμός απαιτούσαν πέντε εβδο-
μάδες, στις ΗΠΑ ο θερμοσίφωνας
πήγαινε από το εργοστάσιο παρα-
γωγής στις αποθήκες της εταιρείας
μέσα σε μισή ώρα. Το αποτέλεσμα:
οι θερμοσίφωνες που κατασκευά-
ζονταν στην Αμερική είχαν λιανική
τιμή 20% χαμηλότερη από τους κι-
νέζικους. Οι διευθυντές διαπίστω-
σαν ότι το να βρίσκονται οι σχε-
διαστές και οι μηχανικοί κοντά
στην παραγωγή, τους επέτρεπε να
κάνουν μετατροπές που χαμήλωναν
τα κόστη και βελτίωναν την ποι-
ότητα. Αποκαλύφθηκε ότι ο κυ-
ρίαρχος στόχος του κέρδους για
τους μετόχους της εταιρείας ήταν
κοντόφθαλμος -είχε αποπλανήσει
τις διοικήσεις εταιρειών και δεν
έβλεπαν τι έχαναν με το outsour-
cing- όχι μόνο χάνονταν θέσεις ερ-

γασίας (και, συνεπώς, καταναλωτές),
αλλά και η επαφή με την παρα-
γωγή που επέτρεπε βελτιώσεις.
Ενδιαφέρον έχει, βεβαίως, και το
γεγονός ότι οι κινεζικοί μισθοί
ανεβαίνουν συνεχώς καθώς η κυ-
βέρνηση προσπαθεί να αναπτύξει
μια μεγάλη εσωτερική αγορά.

Στην Ελλάδα οι μισθοί έχουν
πέσει κατακόρυφα. Πρόσφατη με-
λέτη (της Ρεβέκκας Χριστοπούλου
και του Θανάση Μοναστηριώτη -
«Καθημερινή» της 27/4/2014) ση-
μειώνει ότι από το 2009 έως το
2013, οι μισθοί στο Δημόσιο έπε-
σαν κατά 22,5% και στον ιδιωτικό
τομέα κατά 23,2%. Οι μισθοί είναι
ανταγωνιστικοί και είναι γνωστό
ότι οι Ελληνες εργαζόμενοι είναι
καλά εκπαιδευμένοι και παραγω-
γικοί. Αλλο πλεονέκτημα είναι ότι
με τη διαχείριση του εμπορευμα-
τικού σταθμού του Πειραιά από
την κινεζική COSCO υπήρξε η ανα-
γκαία πίεση ώστε να ολοκληρωθεί
επιτέλους η σύνδεση του λιμανιού
με το σιδηροδρομικό δίκτυο. Αυτό
βοήθησε το λιμάνι να αυξήσει ρα-
γδαία τον αριθμό κοντέινερ που
διαχειρίζεται - αλλά ίσως σημαν-
τικότερο είναι το γεγονός ότι έτσι
ανοίγει ο δρόμος και για όποιον
σκέφτεται να ανοίξει μονάδες πα-
ραγωγής στην περιοχή και να στέλ-
νει τα προϊόντα στην υπόλοιπη
Ευρώπη μέσω σιδηροδρόμου.

Σύμφωνα με μελέτη του Ρόλαντ
Μπέργκερ, κορυφαίου συμβούλου
στρατηγικής, η Ευρώπη (και συνε-
πώς η Ελλάδα) πρέπει να πάρει τα
ακόλουθα μέτρα για να αναπτύξει
τη βιομηχανία της: να θεσπίσει ελ-
κυστικό πλαίσιο για επενδύσεις,
για καινοτομία και για την επιχει-
ρηματικότητα  να παρέχει άριστη
υποδομή και φθηνή ενέργεια για
παραγωγικές μονάδες  να επενδύσει
στην έρευνα  να ενθαρρύνει και-
νοτόμα startups  να εκμεταλλευθεί
όλες τις δυνατότητες που παρέχουν
οι τεχνολογικές εξελίξεις. Μιλώντας
σε πρόσφατη συνάντηση του Συμ-
βουλίου για την Ιταλία και τις ΗΠΑ
(το οποίο έχει στόχο την ανάπτυξη
των σχέσεων και του εμπορίου με-
ταξύ των δύο χωρών), ο Μπέργκερ
επισήμανε, μεταξύ άλλων, την ανάγ-
κη για αξιοπιστία στο δικαστικό σύ-
στημα, για μια δημόσια διοίκηση
που στηρίζει την επιχειρηματικό-
τητα, για δίκαιο και αξιόπιστο φο-
ρολογικό σύστημα, για ένα εκπαι-
δευτικό σύστημα που παράγει τις
γνώσεις του μέλλοντος και που προ-
ωθεί ευρωπαϊκές αξίες. Πρότεινε,
επίσης, πρόγραμμα ανάπτυξης των
ευρωπαϊκών υποδομών αξίας του-
λάχιστον ενός τρισ. ευρώ.

Η κρίση έχει πληγώσει την
Ελλάδα - αλλά μας αναγκάζει να
βρούμε λύσεις για  το  μέλλον.
Και οι λύσεις είναι εφικτές.

Ο

Οι δρόμοι της ανάπτυξης
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

  χουμε τελικά την υπερβολή
και το «δράμα» μέσα στο DNA
μας. Απλά δεν καταλαβαίνουμε

πόση ζημιά μας κάνει σε κρίσιμες
στιγμές. Πάρτε για παράδειγμα τους
πολιτικούς μας ηγέτες, οι οποίοι
πολλές φορές αφήνουν τη ρητορική
τους να ξεφύγει χωρίς να συνειδη-
τοποιούν τι ακριβώς κάνουν. Μετά
ενδεχομένως το μετανιώνουν, αλλά
είναι αργά. Θυμάστε τον κ. Παπαν-
δρέου και την ακραία αντιπολίτευση
που έκανε όταν φώναζε στο λιμάνι
εναντίον της ιδιωτικοποίησής του
ή όταν ζητούσε κάθε μέρα «εκλογές
τώρα!»; Ή τον κ. Σαμαρά, ο οποίος
υιοθέτησε μια αντιμνημονιακή ρη-
τορεία που έπεισε πολλούς να μην
τον ακολουθήσουν όταν έκανε τη
στροφή στον δύσκολο δρόμο της
ευθύνης; Και τώρα έχουμε τον κ.
Τσίπρα, που «παίζει» με υπερβολές
εν τη ρύμη του λόγου και οι οποίες
μπορούν να αποδειχθούν επικίν-
δυνες. Οταν μιλάς για «Τσιριμώκους»
και αποστασίες βάζεις τη χώρα σε
μία «ψυχολογία» ανωμαλίας. Οση
διαφθορά και αν υπάρχει σήμερα,
όσο επικίνδυνη και αν είναι η νέα
άγρια διαπλοκή, η Ελλάδα του 2014
δεν είναι με τίποτα η Ελλάδα του
1965. Ούτε Παλάτι υπάρχει, ούτε
CIA να δρα ανεξέλεγκτα στα θεωρεία
της Βουλής, ούτε πραγματική εικόνα
εκτροπής. Λέγε-λέγε όμως μπορούμε
εύκολα να σπρώξουμε τη χώρα σε
έναν τέτοιο κατήφορο.

Αν είχα ποτέ μια συμβουλή να
δώσω στους πολιτικούς μας θα τους
έλεγα να αποφεύγουν τις βαριές
κουβέντες που κάνουν μεγάλη ζη-
μιά στον τόπο και τις οποίες πάν-
τοτε τις βρίσκουν μπροστά τους.
Ξέρω ότι θα μου απαντούσαν πως
«έτσι γίνεται η πολιτική στην Ελ-
λάδα» και πως αν δεν παίξουν τον
ρόλο με υπερβολή και στοιχεία με-
λοδράματος κινδυνεύουν να βρε-
θούν στο περιθώριο. Δεν έχουν,

όμως, δίκιο. Ασφαλώς και υπάρχει
κοινό για υπερβολές και δράμα. Η
εκλογή του Καμίνη ή του Μπουτάρη
και πολλές ακόμη περιπτώσεις δεί-
χνουν ότι υπάρχει και ένα μεγάλο
κοινό που απεχθάνεται την υπερ-
βολή και το μελόδραμα. Η χώρα θα
ήταν πολύ διαφορετική σήμερα αν
ο κ. Παπανδρέου πρόσεχε τα λόγια
του απέναντι στον κ. Καραμανλή
και του «έβαζε πλάτη» ή αν ο κ. Σα-
μαράς έκανε τη σκληρή του κριτική
στον κ. Παπανδρέου, χωρίς τις
υπερβολές ορισμένων γύρω του
που έστειλαν έναν κόσμο στα «αν-
τισυστημικά βουνά».

Σήμερα, όμως, βρισκόμαστε σε
μια κρίσιμη στιγμή και ξέρουμε ότι
οι πολιτικές εξελίξεις θα είναι πυ-
κνές. Είναι δύσκολο να ζητήσεις
στοιχειώδη συνεννόηση όταν όλοι
περιμένουν εκλογές σχετικά σύν-
τομα. Θα έπρεπε όμως αυτή την
ώρα οι πολιτικοί μας ηγέτες να κά-
θονται γύρω από ένα τραπέζι και
να συζητούν την εθνική διαπραγ-
μάτευση για το χρέος, την εξωτε-
ρική μας πολιτική, πώς αντιμετω-
πίζουμε την πρόκληση μιας στρα-
τηγικής σχέσης με την Κίνα, τη
Θράκη και πολλά ακόμη. Εντάξει,
το ξέρω, γίνομαι γραφικός μερικές
φορές και πρέπει να το κοιτάξω...
Μήπως, όμως, μπορούμε να πεί-
σουμε τους πολιτικούς μας ηγέτες
να βάλουν ένα όριο στα ντεσιμπέλ
και τις ακρότητες; Δεν πάμε που-
θενά με τις κραυγές, οι οποίες εξα-
σφαλίζουν ένα πρώτο θέμα στα
δελτία ειδήσεων αλλά στέλνουν
τον κόσμο στην απόγνωση και στις
πραγματικά αντισυστημικές δυνά-
μεις που μισούν τη δημοκρατία.
Θα μπορούσαμε ασφαλώς να κά-
νουμε την ίδια συζήτηση για την
υπερβολή με την οποία χειρίζονται
τα πάντα τα ελληνικά μέσα ενημέ-
ρωσης σαν να πρόκειται κάθε μέρα
για το... τέλος του κόσμου.

Ε

Μελόδραμα
πολλών ντεσιμπέλ

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ράδυ της 28ης Ιουνίου 1914.
Ο αυτοκράτωρ της Αυστρίας
Φραγκίσκος Ιωσήφ πληρο-

φορείται τη δολοφονία του ανιψιού
του και διαδόχου του στον θρόνο,
Φραγκίσκου Φερδινάνδου, στο Σε-
ράγεβο. Ο υπασπιστής του, κόμης
Paar, περιγράφει την πρώτη αντί-
δραση του αυτοκράτορα: «Ο Θεός
δεν επιτρέπει παραλογισμούς. Μία
ανωτάτη Δύναμη απεκατέστησε
την τάξη, που δεν μπορούσα να
διατηρήσω πλέον».

Η αναφορά του Φραγκίσκου Ιω-
σήφ δεν είχε να κάνει με τη διεθνή
πτυχή της δολοφονίας του διαδό-
χου, αλλά με το ενδοδυναστικό
πρόβλημα που είχε ανακύψει από

τον γάμο του Φερδινάνδου με την
κόμισσα Σοφία Τσόκετ, καταγόμενη
από παλιά οικογένεια ευγενών της
Βοημίας, αλλά όχι βασιλική.

Η παρέμβαση της Θείας Πρό-
νοιας αποκαθιστούσε τη διασα-
λευθείσα δυναστική τάξη, και μετά
τον θάνατο του Φερδινάνδου, το
Στέμμα θα περνούσε στον ανιψιό
του αυτοκράτορα Κάρολο των Αψ-
βούργων. Αυτή είναι η ανάγνωση
των γεγονότων από τον κόμη Sfor-
za, εκπρόσωπο της Ιταλίας την
εποχή εκείνη στη διεθνή διπλω-
ματική σκηνή.

Με κάποια αφορμή, με κάποιον
τρόπο άρχισε ο Μεγάλος Πόλεμος.
Το τέλος του οριοθέτησε την άμε-
ση και διαρκή εμπλοκή των ΗΠΑ
στην ευρωπαϊκή ιστορία. Τα «Δε-
κατέσσερα Σημεία» που παρου-
σίασε το 1918 ο πρόεδρος των
ΗΠΑ Γούντροου Ουίλσον και ει-
δικότερα η πρόνοια περί αυτοδια-
θέσεως των Εθνών οδήγησαν στη
διάλυση δύο αυτοκρατοριών – των

Αψβούργων και των Οθωμανών.
Η Ρωσική Αυτοκρατορία δεν κα-

τελύθη, αλλά την εξουσία κατέλα-
βαν οι Μπολσεβίκοι του Βλαδίμη-
ρου Ουλιάνοφ Λένιν. Το παλιό κα-
θεστώς, που είχε σχετικώς επιβιώσει
–με απώλειες σημαντικές– από τη
λαίλαπα του Ναπολέοντα Βονα-
πάρτη και των διαφόρων επανα-
στάσεων, συνετρίβη. Είχε έρθει η
ώρα των νέων ηγετών, των «αυτο-
δημιούργητων», με πλέον εξέχουσα
και αποτρόπαια έκφραση του φαι-
νομένου τον Αδόλφο Χίτλερ.

Στην Ελλάδα, ο Πόλεμος που άρ-
χισε, όπως κατά συνθήκη ομολο-
γείται, με τη δολοφονία του αρχι-
δούκα Φερδινάνδου στο Σεράγεβο,
οδήγησε στον Εθνικό Διχασμό και
στην οικτρή περιπέτεια της Μικράς
Ασίας, όπου εσύρθη η χώρα από
την ιερά μανία του Ελευθερίου Βε-
νιζέλου για να καταλήξει στη δο-
λοφονία των Εξι στου Γουδή. Η συν-
τηρητική παράταξη έμεινε ακέφαλη.
Η Μεγάλη Ιδέα, η κινητήρια δύναμη
του έθνους των Ελλήνων, συνε-
τρίβη στις ακτές της Ιωνίας. Κύματα
εξαθλιωμένων προσφύγων έφθα-
σαν στην Ελλάδα. Ο ομφάλιος λώ-
ρος με την Ανατολή διερράγη ορι-
στικά. Η χώρα εντάχθηκε σταδια-
κώς στη Δύση και αγωνίζεται ακόμη
να προσαρμοσθεί, ίσως ματαίως.

Οι ευθύνες επιρρίφθηκαν στο
Στέμμα από τον Βενιζέλο και τους
οπαδούς του. Τα θύματα της ευ-
φάνταστης πολιτικής του συσπει-
ρώθηκαν γύρω από τον «μεγάλο
ηγέτη». Μοναδικό επίτευγμα ομο-
λογουμένως του καταχθόνιου αυτού
πολιτικού.

Επί δεκαετίες η αστική τάξη της
Ελλάδος σπαρασσόταν και μόνον
η κομμουνιστική απειλή οδήγησε
σε μία αμήχανη, εν πολλοίς, συνέ-
νωσή της. Σήμερα επανέρχεται για
μία φορά ακόμη ο διχασμός μεταξύ
φιλελευθέρων και λαϊκής Δεξιάς.
Οι συνέπειες της μοιραίας εκείνης
ημέρας, πριν από εκατό χρόνια,
εξακολουθούν να είναι παρούσες.
Η διαφορά έγκειται στο γεγονός
ότι η αστική τάξη δεν διχάζεται
απλώς, αλλά απειλείται με εξαφά-
νιση. Είναι η νέα παράμετρος σε
μια παλιά ιστορία.

Β

Μια μοιραία επέτειος
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  άλι και πάλι: Κάποιοι πολίτες
να συνεχίζουμε την αντί-
σταση στον παραλογισμό.

Στον παραλογισμό που επιμένει
να υποκαθιστά, εξουσιαστικά
και θεσμικά, την πολιτική.

Δεν μας ενδιαφέρει, ούτε κατ’
ελάχιστο, αν η σημερινή, εκτρω-
ματική από γεννησιμιού της
κυβέρνηση εκλιπαρήσει ή όχι,
πετύχει ή όχι, «εκπτώσεις» στις
υποχρεώσεις που ανέλαβε με
τα «Μνημόνια». Μας αφήνουν
παγερά αδιάφορους οι επαγγε-
λίες της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης ότι, αν αυτή γίνει ποτέ
κυβέρνηση, θα επαναδιαπραγ-
ματευθεί τα «Μνημόνια» και το
χρέος. Δεν μας αγγίζουν (θα
ήμασταν ηλίθιοι) οι καθημερινές
και ακατάσχετες, πρόστυχες
κενολογίες της κυβερνητικής
προπαγάνδας για τους διεθνείς
επαίνους που δεχόμαστε και
βεβαιώνουν την «αρχή ανάκαμ-
ψης» της οικονομίας μας, την
ετοιμότητα επενδυτών από όλο
τον κόσμο να φέρουν τα χρή-
ματά τους στο Ελλαδιστάν. Μας
αηδιάζει, κυριολεκτικά, και το
«νταηλίκι» κάποιων σπιθαμι-
αίων, που ενώ, όλα τα τελευταία
χρόνια, υπέγραφαν πάντοτε
αμαχητί «γην και ύδωρ», μόλις
τους ξαναδόθηκε θώκος υπουρ-
γικός, ακκίζονται ότι διαφέρουν
και παζαρεύουν μείωση απο-
λύσεων.

Είμαστε λίγοι ίσως, αλλά θέ-
λουμε να παραμείνουμε πολίτες,
με σκέψη και κρίση, αυτοσε-
βασμό και αξιοπρέπεια. Το πα-
ζάρι ανάμεσα στους δανειστές
μας, που απαιτούν πλεονεκτή-
ματα δουλοκτησίας, και στο
φαυλεπίφαυλο πολιτικό μας σύ-
στημα που προσπαθεί (ακόμα
σήμερα) να περισώσει το πε-
λατειακό του κράτος, δεν μας
αφορά. Η στοιχειώδης λογική
λέει ότι για να ξαναλειτουργή-
σουν το κράτος και η οικονομία,
να ξαναζωντανέψει η χώρα,
χρειάζεται χρήμα στο δημόσιο
ταμείο, κοινωνικό χρήμα, όχι
ψευτοδάνεια. Το χρήμα υπήρχε
και το καταλήστεψαν λωποδύ-
τες με ονοματεπώνυμο και δι-
εύθυνση. Οι καταγγελίες έχουν
τεκμηριωθεί με μελέτες, έχουν
εκπροσωπηθεί από τους εγκυ-
ρότερους των πολιτικών ανα-
λυτών και δημοσιογράφων, είναι
δημοσιευμένο, προσιτό σε
όλους το πληροφοριακό υλικό.
Αλλά, αν έχουμε φτάσει στην
τέλεια διάλυση κράτους και κοι-
νωνίας, είναι γιατί πρώτη αλώ-
θηκε και εξουδετερώθηκε, χρό-

νια τώρα, η Δικαστική Εξουσία,
Δεν μπορεί πια στην Ελλάδα να
λειτουργήσει νέμεση, μοιάζει
λειτουργικά αδύνατο να απο-
δοθεί δικαιοσύνη.

Γι’ αυτό και η προπαγανδι-
ζόμενη «αισιοδοξία» για το οι-
κονομικό μας μέλλον είναι μόνο
απάτη, αδιάντροπη. Αν δεν δη-
μευθούν περιουσίες, δεν επι-
στρέψουν τα κλοπιμαία στο δη-
μόσιο ταμείο, αν δεν υπάρξει
καινούργιο νομικό πλαίσιο προ-
στασίας του κοινωνικού χρή-
ματος και τιμωρίας της κλοπής
του, είναι λογικά αδύνατο να
επαναλειτουργήσει η οικονομία
στην Ελλάδα.

Με ενδεικτικές αναφορές και
παραδειγματικές εικόνες: Είναι
λογικά και πρακτικά αδύνατο
να λειτουργήσουν παραγωγικές
και ανταλλακτικές σχέσεις σε
μια συλλογικότητα που αρνείται
να προστατεύσει το «δημόσιο
αγαθό», τα «κοινά», από την
κτηνώδη ατομοκεντρική απλη-
στία. Αδύνατη η οργανωμένη
(πολιτική) συνύπαρξη, όταν δεν
έχει καταστεί σε όλους αδια-
νόητη (ως έννοια) και ασυγχώ-
ρητη εσαεί (ως πράξη) η κατα-
πάτηση (ιδιοποίηση) δημόσιας
γης, η «αυθαίρετη» δόμηση, ο
σφετερισμός κοινωνικής περι-
ουσίας για την απόκτηση ατο-

μικού περιουσιακού κεκτημέ-
νου. Ενα κράτος που παζαρεύει
συμβιβασμούς με την «αυθαι-
ρεσία», νομιμοποιεί αυτονόητα
κάθε λωποδυσία κοινωνικού
χρήματος, σε όλους τους τομείς
του δημόσιου βίου.

Είναι λογικά αδιανόητο και
πρακτικά αδύνατο να λειτουρ-
γήσει κράτος, όταν οι διαχειρι-
στές των «κοινών» ξέρουν (και
η κοινή γνώμη το έχει αποδε-
χτεί) ότι κατεξοχήν οι δικές τους
αυθαιρεσίες, οποιεσδήποτε, θα
μείνουν οπωσδήποτε ατιμώρη-
τες: Μπορούν να κλέβουν τα
ασφαλιστικά ταμεία, όπου απο-
ταμιεύεται ο μόχθος ζωής των
πολιτών, για να ενισχύσουν το
«πελατειακό» τους κράτος, ή
να φορτώνουν στους φορολο-
γούμενους πολίτες τη μισθο-
δοσία άπειρου πλήθους αργό-
σχολων υπαλλήλων του Δημο-
σίου ή να καταφεύγουν σε εξω-
φρενικό υπερδανεισμό του κρά-
τους – μπορούν οτιδήποτε, οποι-
οδήποτε κοινωνικό έγκλημα,
με την απόλυτη βεβαιότητα ότι
δεν θα λογοδοτήσουν ποτέ
στους φυσικούς δικαστές κάθε
πολίτη, δεν θα τιμωρηθούν πο-
τέ.

Είναι αδύνατο να λειτουρ-
γήσει οργανωμένη συλλογικό-
τητα, «κράτος» που διαχειρίζεται
τα δημόσια οικονομικά και νο-
μοθετεί τη διάκριση του δίκαιου
από το άδικο στις ιδιωτικές συ-
ναλλαγές, αδύνατο να υπάρξει
τέτοιο «κράτος νόμου», όταν οι
διαχειριστές της εξουσίας απαλ-
λάσσουν αυθαίρετα κάποιους

ιδιώτες ή κάποιες συντεχνίες
από τα χρέη τους προς το δη-
μόσιο ταμείο. Χρόνια τώρα οι
πολιτικοί στην Ελλάδα, καταρ-
γώντας κάθε λογική και κάθε
εντιμότητα, διαγράφουν τα χρέη
προς το κράτος και τους ασφα-
λιστικούς οργανισμούς του κρά-
τους των ίδιων των κομμάτων
τους, αλλά και των «υποστηρι-
κτών» που διαθέτουν τα κόμ-
ματά τους στον κόσμο του χρή-
ματος και στον υπόκοσμο. Χα-
ρίζουν χρέη τεράστια, αμύθητα,
τηλεοπτικών καναλιών, ποδο-
σφαιρικών εταιρειών, καταπα-
τητών δημόσιας γης, τάχα και
«εφημερίδων» (βραχύβιων εν-
τύπων κρετινικής κομματικής
προπαγάνδας), πολυποίκιλων
«φορέων» δημιουργημένων με
την ανοχή ή και την έμπνευση
των κομμάτων, μόνο για να πε-
τύχουν τη λωποδυσία του κοι-
νωνικού χρήματος.

Τα πρόσωπα που συγκροτούν
ό,τι ακόμα αποκαλούμε κατ’ ευ-
φημισμόν «πολιτικό σύστημα»
στην Ελλάδα, είναι μάλλον αδύ-
νατο να αντιληφθούν με ποια
βαθύτατη απαξίωση τους αντι-
μετωπίζουμε οι πολίτες, πόσο
ανυπόληπτοι είναι στα μάτια
μας. Ολοι. Και δεν είναι άδικη
η γενίκευση. Σίγουρα, δεν συ-
νέργησαν όλοι στην κλοπή ή
στην εξωφρενική διασπάθηση
του κοινωνικού πλούτου, δεν
διεπλάκησαν όλοι με τον υπό-
κοσμο. Ομως όλοι, όλοι χωρίς
εξαίρεση, αποσιωπούν το συν-
τελεσμένο έγκλημα της ασύδο-
της λωποδυσίας, δεν λένε λέξη
για δήμευση του κλοπιμαίου
πλούτου, χειροκροτούν και με-
γαλύνουν, ακόμα σήμερα, τους
αυτουργούς της καταστροφής
και του εφιάλτη μας, τους ανέ-
χονται σε θέσεις ηγετικές, πα-
ραβλέπουν τα τεχνάσματα φυ-
γοδικίας τους.

Και δεν φτάνει που αποσιω-
πούν τα καίρια και ουσιώδη, το
έγκλημα και την ατιμωρησία
του (τα άδεια δημόσια ταμεία
και το απίστευτο πλήθος των
νεότευκτων Κροίσων) οι επαγ-
γελματίες της εξουσίας επιμέ-
νουν και να μας θεωρούν ηλί-
θιους: Πιστεύουν ότι μπορούμε
να μιλάμε όλοι με εντελώς άδειες
από περιεχόμενο λέξεις (:«κεν-
τροαριστερά», «ριζοσπαστική
αριστερά», «λαϊκή δεξιά», «προ-
οδευτικό μέτωπο»), έτσι ώστε
η ευθύνη μας ως πολιτών να
βαυκαλίζεται και να φενακίζεται
με το «πάθος» της ποδοσφαι-
ρολαγνικής εκφραστικής.

Π

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Εγκλημα και (σίγουρη) ατιμωρησία

<<<<<<

Επί δεκαετίες η αστική
τάξη της Ελλάδος σπα-
ρασσόταν. Σήμερα η δια-
φορά έγκειται στο γεγο-
νός ότι η αστική τάξη δεν
διχάζεται απλώς, αλλά
απει λείται με εξαφάνιση.

<<<<<<

Αδεια κρατικά ταμεία 
και απίστευτο πλήθος
νεότευκτων Κροίσων.
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ΦΑΛΗΡΕΥΣ / Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

Τουρίστας θαυμάζει το ελληνικό κάλλος στο Μουσείο της Ακρόπολης, χωρίς να φαντάζεται, κατά πάσα πιθανότη-
τα, τον νεοελληνικό κάλο ― στον εγκέφαλο...

Eδώ, δυστυχώς, οι μεταρρυθμίσεις
πάνε με το βήμα του κάβουρα.
Ομως, στη Βολιβία του προέδρου
Εβο Μοράλες προχωρούν αλμα-
τωδώς. Από την περασμένη Τρίτη,
το ρολόι που βρίσκεται στην εξω-
τερική πλευρά του κτιρίου του
κοινοβουλίου, στην πρωτεύουσα
Λα Παζ, παρουσιάζει μία παγκό-
σμιο πρωτοτυπία: η φορά της αρίθ-
μησης των ωρών είναι αντίστρο-
φη, ενώ οι δείκτες κινούνται αρι-
στερόστροφα. Πρόκειται, δηλαδή,
για το πρώτο «αριστερό» (με την
πολιτική έννοια του όρου) ρολόι
του κόσμου, αντάξιο της κυβέρ-
νησης του Μοράλες, που συνα-
γωνίζεται σε εκκεντρικότητα τον
μακαρίτη Τσάβες. Το ρολόι εξα-
κολουθεί πάντα να δείχνει τη σω-
στή ώρα, οπότε δεν πειράζει αν
χρειάζεται καιρός ώσπου να το
συνηθίσει ο κόσμος. Σημασία έχει
ότι κάθε συνειδητοποιημένος αρι-
στερός δεν μπορεί παρά να αι-
σθάνεται ικανοποίηση βλέποντας
τον χρόνο να προχωρεί προς τα
αριστερά.

Ο υπουργός Εξωτερικών της χώρας,
που ανακοίνωσε την απόφαση
της κυβέρνησης, χαρακτήρισε
τη μετατροπή «απολύτως λογική»,
καθώς η Βολιβία βρίσκεται στο
νότιο ημισφαίριο και όχι στο βό-
ρειο. Είχε προηγηθεί συνεδρίαση
του υπουργικού συμβουλίου σε
δημόσιο χώρο, όπου ο υπουργός
Εξωτερικών κάρφωσε μία ράβδο
στο έδαφος και έδειξε σε όλους
πως η σκιά της εκινείτο αντιστρό-
φως προς τους δείκτες των ρο-
λογιών, που εισήγαγαν οι αποι-
κιοκράτες στη χώρα. «Μας άνοιξε
τα μάτια», δήλωσε ο αντιπρόεδρος
της κυβέρνησης, ο οποίος ανα-
κοίνωσε ότι η μετατροπή θα εφαρ-
μοσθεί σε όλα τα ρολόγια που
βρίσκονται σε δημόσιους χώρους.
Ο δε πρόεδρος του Κογκρέσου
εξήγησε την πολιτική σημασία
του μέτρου: «Είναι σαφής ένδειξη
ότι η αποαποικιοποίηση της χώ-
ρας και του λαού της προχωρεί»,
είπε και είμαι βέβαιος ότι αισθάν-
θηκε βαθιά ικανοποίηση ― αν
και κανονικά θα αρκούσε μόνον
η ταπεινή ηδονή της αυτοϊκανο-
ποίησης.

Μια τόσο περιττή «μεταρρύθμιση»,
που μόνον προβλήματα προξενεί
και τίποτε παραπάνω, με κάνει
να συνειδητοποιώ ότι το μέγιστο
πλεονέκτημα της Αριστεράς, σε
χώρες όπου το δικαίωμα της ψή-
φου είναι καθολικό, έγκειται στο
ότι οι χαζοί αποτελούν τη συντρι-
πτική πλειοψηφία του πληθυσμού.
Εξ ου και η κολακεία των πολλών
(των χαζών), δηλαδή ο λαϊκισμός
που βασίζεται στην εξιδανίκευση
της βλακείας, είναι η πλέον πρό-
σφορη μέθοδος της Αριστεράς για
να αποκτήσει την εξουσία. Εν-
τούτοις, δεν την αποκτά για λο-
γαριασμό των χαζών. Οπως θα
δείτε και στο επόμενο θέμα της
στήλης, πάντα υπάρχουν κάποιοι
«έξυπνοι» για να παριστάνουν
τους χαζούς και να εκμεταλλεύον-
ται τη μάζα των χαζών προς ίδιον
όφελος ― έτσι έγινε παντού όπου
εφαρμόσθηκε ο σοσιαλισμός. (Αυ-

τό όχι μόνον δεν είναι δύσκολο,
αλλά είναι και αναπόφευκτο δυ-
στυχώς. Διότι μία από τις θεμε-
λιώδεις διαφορές του χαζού από
τον έξυπνο είναι ότι ο έξυπνος,
εφόσον είναι πονηρός, μπορεί να
παίξει τον βλάκα ― το αντίστροφο
όμως είναι αδύνατο...). Η μόνη
απάντηση στο πρόβλημα της πλει-
οψηφίας των βλακών είναι η λει-
τουργία αξιοκρατικών θεσμών,
των οποίων το κύρος θα είναι σε-
βαστό από όλους. Οσες χώρες
στον κόσμο έχουν προοδεύσει,
σε αυτό ακριβώς το οφείλουν.

O λαός και η τσέπη μας
Στην εκδήλωση του ΣΥΡΙΖΑ (Τ-

Λ/Λ-Τ) για τη δημιουργία «πλατιού
μετώπου» κατά της ιδιωτικοποί-
ησης της μικρής ΔΕΗ, είδαμε ανά-
μεσα στα περιτρίμματα της Αρι-
στεράς που ανταποκρίθηκαν εκ-
θύμως στην πρόσκληση του κόμ-
ματος και τον περιβόητο Ν. Φω-
τόπουλο, ο οποίος, θυμίζω, διώ-
κεται ποινικά για το κακούργημα
της άμεσης συνέργειας σε απιστία
κατ’ εξακολούθηση κατά της ΔΕΗ
με ζημία άνω των 150.000 ευρώ,
καθώς και για άλλα παρεμφερή
αδικήματα. (Είναι ελεύθερος έχον-
τας καταβάλει εγγύηση 60.000 ευ-
ρώ, ευτυχώς―ειδάλλως υποθέτω
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα έκανε την εκδή-
λωση στον Κορυδαλλό...). Είδαμε
μάλιστα τον πρόεδρο Τσίπρα να
τεντώνεται προς το μέρος του Ν.
Φωτόπουλου προκειμένου να του
σφίξει το χέρι. Προς τι τέτοια εκτί-
μηση του αρχηγού της αντιπολί-
τευσης προς τον υπόδικο συνδι-
καλιστή; Αφήνω το ερώτημα να
αιωρείται και προχωρώ.

Πληροφορούμαι ότι στο απολογη-
τικό υπόμνημα που κατέθεσε ο
υπόδικος Ν. Φωτόπουλος βασίζει
την υπεράσπισή του στον ισχυρι-
σμό ότι η περιουσία της ΔΕΗ δεν
είναι δημόσια! Απολαύστε το σχε-
τικό επιχείρημα: «Στην περίπτωση
της ΔΕΗ δεν συντρέχουν τα στοι-
χεία στα οποία στηρίχθηκε έστω
εσφαλμένα η κατάφαση του στοι-
χείου της δημόσιας περιουσίας σε
άλλες περιπτώσεις ανωνύμων εται-
ρειών που απασχόλησαν τη νομο-
λογία. Ιδιαιτέρως τονίζω ότι αντί-
θετα με τις αναγραφόμενες στο
τέλος του κατηγορητηρίου περι-
πτώσεις η ΔΕΗ Α.Ε. δεν έχει μο-
ναδικό μέτοχο το Δημόσιο, δεν
επιχορηγείται από τον τακτικό
κρατικό προϋπολογισμό, δεν λει-
τουργεί αποκλειστικά χάριν του
δημοσίου συμφέροντος, ενώ στην
τακτική γενική της συνέλευση δεν
μετέχουν αποκλειστικά και μόνον
υπουργοί, αλλά κάθε μέτοχός της.
Η περιουσία της ΔΕΗ δεν είναι σε
καμία περίπτωση δημόσια». Γι’
αυτό έσπευσε να σφίξει το χέρι
του Φωτόπουλου ο Τσίπρας; Δεν
ξέρω ― ο καθένας ας βγάλει τα
δικά του συμπεράσματα...

Ωρα ευθύνης
Το βρήκα ενώ καθάριζα τα συρ-

τάρια του γραφείου μου· και να
σας πω ότι συγκινήθηκα; Οχι.
Απλώς με έπιασε ένα γέλιο νευ-
ρικό, που δεν μπορούσα να το
σταματήσω. Το εύρημά μου ήταν

το επισκεπτήριο του προέδρου
Νίκου «γέροντα η ευχή» Νικολό-
πουλου, που ως βουλευτής μετέχει
πλέον στην Κ.Ο. των ΑΝΕΛ. Ενα
ασυνήθιστο επισκεπτήριο, διότι
εκτός από το όνομα, τη διεύθυνση
και τους αριθμούς των τηλεφώνων
του, ως βουλευτής τότε της Ν.Δ.,
είχε τυπώσει και το σύνθημα «ώρα
ευθύνης», καθώς και μία φωτο-
γραφία του, το χρυσό μου. Οχι μό-
νος του ― αυτό θα το καταλάβαι-
να. Αλλά στο πλευρό του Αντώνη
Σαμαρά. Η φωτογραφία καλύπτει
ολόκληρη την επιφάνεια του επι-
σκεπτηρίου και, με λίγη προσοχή,
αντιλαμβάνεται κάποιος ότι είναι...
photoshop! Αλλά και να μην ήταν,
πόσο **** (εδώ συμπληρώνετε τον
όρο της αρεσκείας σας) πρέπει να
είναι κάποιος για να τυπώσει ένα
τέτοιο επισκεπτήριο;

Εν πάση περιπτώσει, φύλαξα το επι-
σκεπτήριο στη συλλογή μου, μαζί
με άλλα κειμήλια της σύγχρονης
ιστορίας του τόπου, (σπανιότερο
και πολυτιμότερο των οποίων είναι
ο αναπτήρας «Φάνη Πάλλη-Πε-
τραλιά», που τον χρησιμοποιώ μό-
νον σε επίσημες εξόδους όταν θέ-
λω να εντυπωσιάσω...). Αναρω-
τιέμαι, ωστόσο, αν σκοπεύει ο Νι-
κολόπουλος, αφού πλέον έχει εν-
ταχθεί στην Κ.Ο. των ΑΝΕΛ, να
τυπώσει επισκεπτήρια με την σε-
πτή μορφή του δίπλα σε εκείνη
του προέδρου Καμμένου...

Αλληλογραφία
Φίλη της στήλης, η οποία δια-

τηρεί δεσμούς με το γραφικό
Αγαθονήσι, με ερωτά: αληθεύει
ότι, κατά την πρόσφατη επίσκεψή
του στο νησί, με τη συνοδεία του
ασφαλώς, ο υπουργός Εθνικής
Αμύνης ζήτησε να φιλοξενηθούν
εξόδοις των τοπικών αρχών;
Απαντώ: όχι, όχι, όχι! Είμαι βέ-
βαιος, μα απολύτως βέβαιος, ότι
αυτό είναι αδύνατο να έχει συμ-
βεί. Εξάλλου γνωρίζω ότι για τον
εαυτό του ο υπουργός εφαρμόζει
το σύστημα που ίσχυε για τους
κατώτερους αξιωματικούς στον
πρωσικό στρατό, ήτοι: κρεβάτι
εκστρατείας και στον θάλαμο με
τους στρατιώτες.

Αλλά, για σταθείτε μια στιγμή κυ-
ρία μου, ας το δούμε λίγο από
μια άλλη πλευρά. Αν σας ζητούσε
από εσάς να τον φιλοξενήσετε
για μια διανυκτέρευση, είμαι βέ-
βαιος ότι θα σας κόβονταν τα γό-
νατα από την τιμή και τη συγκί-
νηση και ούτε που θα σας περ-
νούσαν από το μυαλό τα έξοδα!
(Αφήστε, δε, ότι φεύγοντας θα
έβαζε έναν λοχαγό να σας καρ-
φιτσώσει ένα μετάλλιο...). Το αυτό
ισχύει και για την περίπτωσή
μου. Αν, δηλαδή, εμένα μου τη-
λεφωνούσε ο υπασπιστής του Δ.
Λ. Ρ. Ο. Ε. Α. Αβραμοπούλου και
μου έλεγε ότι ο Μεγαλειότατος
σκοπεύει να με επισκεφθεί, με
τη συνοδεία του, στο εξοχικό
μου, θα διενοούμην εγώ ποτέ να
αναλογισθώ το κόστος; Ποτέ!
Ανοιχτό το εξοχικό μου για τον
Μεγαλειότατο όποτε θέλει! (Χα-
μηλοφώνως: πολύ περισσότερο
δε, επειδή δεν έχω εξοχικό!..).

Οι μεταρρυθμίσεις προχωρούν
στη Βολιβία του Μοράλες

ΑΠ
Ε
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Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΜΑΝΔΡΟΥ

Μεγάλα ποσά θα διατεθούν για την
εκτέλεση των δικαστικών αποφά-
σεων οι οποίες ακυρώνουν περι-
κοπές σε μισθούς και συντάξεις,
που ελήφθησαν στο πλαίσιο των
μέτρων δημοσιονομικής προσαρ-
μογής. Το γεγονός προκαλεί έντονο
προβληματισμό και ανησυχία στο
οικονομικό επιτελείο της κυβέρ-
νησης, καθώς περιμένει «τσουνάμι»
ανάλογων αποφάσεων. To συνολικό
κόστος, εφόσον πολλές από τις εκ-
κρεμείς δίκες οδηγήσουν σε αρνη-
τικό αποτέλεσμα, υπολογίζεται ότι
θα αγγίξει το ένα δισ. ευρώ, καθώς,
μόνον οι αποφάσεις που έχουν ήδη
εκδοθεί παράγουν δημοσιονομική
δαπάνη της τάξεως των 400 εκατ.
ευρώ.

Ο λόγος αφορά κατ’ αρχάς στην
ψήφιση από τη Βουλή, έστω και
κατά πλειοψηφία, της ρύθμισης
για τους μισθούς των δικαστικών,
που δικαιώθηκαν για τις περικοπές
στις αποδοχές τους μετά τον Αύ-
γουστο του 2012. Η νομοθετική
αποκατάστασή τους θα επιφέρει
δημοσιονομικό κόστος της τάξεως

των 70 εκατ. ευρώ κατ’ έτος, ενώ
άλλα τόσα θα πρέπει να υπολογί-
ζονται για τα αναδρομικά. 

Αυτό, ωστόσο, ήταν απλώς το
πρώτο χτύπημα. Σύντομα ακολου-
θούν και άλλες κατηγορίες των λε-
γομένων ειδικών μισθολογίων που
επίσης έχουν προσφύγει δικαστι-
κώς.

Ηδη το Συμβούλιο της Επικρα-
τείας, με απόφαση της Ολομελείας
του, έχει δικαιώσει τους ενστόλους
για τις περικοπές στους μισθούς
τους από τον Αύγουστο του 2012.
Η κυβέρνηση μετά την έκδοση της
αποφάσεως, έχει δεσμευθεί –το
επανέλαβε και προχθές ο κ. Σταϊ-
κούρας– ότι θα την σεβαστεί και
θα προχωρήσει σε ρύθμιση, ανά-
λογη εκείνης που ψηφίστηκε για
τους δικαστές. Στο σημείο αυτό θα
πρέπει να αναφερθεί ότι η απόφαση
του Συμβουλίου της Επικρατείας,
το σκεπτικό της οποίας παρουσιάζει
εξαιρετικό ενδιαφέρον, αφορά το
σύνολο των δημοσίων λειτουργών
και υπαλλήλων των Ενόπλων Δυ-
νάμεων, της Ελληνικής Αστυνομίας,
του Πυροσβεστικού και του Λιμε-
νικού Σώματος, με εκτιμώμενο κό-

στος που αγγίζει, μαζί με τα ανα-
δρομικά, τα 150 εκατ. ευρώ.

Ποιοι ακολουθούν
Ποιοι παίρνουν σειρά μετά τους

δικαστές και τους εν ενεργεία εν-
στόλους;

• Η σχετική λίστα ξεκινάει από
τους πανεπιστημιακούς και τους
γιατρούς του ΕΣΥ, που έχουν προ-
σφύγει στο Συμβούλιο της Επικρα-
τείας και ζητούν την ακύρωση των
περικοπών σε μισθούς και επιδό-
ματα.

• Επίσης, ανάλογες αιτήσεις
έχουν υποβληθεί από τους απα-
σχολουμένους στις Ανεξάρτητες
Αρχές και τους υπαλλήλους του

υπουργείου Οικονομικών.
Οι δίκες για τους πανεπιστημια-

κούς και τους γιατρούς του ΕΣΥ
δεν έχουν ακόμη διεξαχθεί, ενώ,
αντιθέτως, για τις Ανεξάρτητες Αρ-
χές και τους υπαλλήλους του υπουρ-
γείου Οικονομικών αναμένονται
αποφάσεις.

Στο σημείο αυτό θα πρέπει να
διευκρινισθεί, πάντως, ότι δικα-
στικές πηγές στις οποίες απευ-
θύνθηκε η «Κ» εκτιμούν ότι το
σκεπτικό της απόφασης του Συμ-
βουλίου της Επικρατείας που δι-
καίωσε τους ενστόλους δεν ση-
ματοδοτεί αυτομάτως ανάλογες
δικαιώσεις για ευρύ κύκλο απα-
σχολουμένων στο Δημόσιο. Αυτήν
τους την άποψη στηρίζουν στο
γεγονός ότι η απόφαση κάνει ευ-
θεία αναφορά για τις περικοπές,
κυρίως, στους μισθούς όλων εκεί-
νων που αποτελούν τον σκληρό
πυρήνα του κράτους και των δη-
μοσίων λειτουργιών (Ενοπλες Δυ-
νάμεις και λοιπά). Αξίζει να ση-
μειωθεί επίσης ότι προβληματι-
σμοί και διεργασίες για τις επι-
κείμενες αποφάσεις επικρατούν
και εντός των ανωτάτων δικαστη-

ρίων της χώρας (Συμβούλιο της
Επικρατείας και Ελεγκτικό Συνέ-
δριο), που έχουν εκ της θεσμικής
θέσεώς τους το βάρος των δικα-
στικών κρίσεων.

Εφάπαξ - συντάξεις
Πέραν όμως των μισθολογικών,

υπάρχουν και άλλες υποθέσεις με
σημαντικότατο δημοσιονομικό κό-
στος, που εκκρεμούν στο Συμβούλιο
της Επικρατείας. Οι σημαντικότερες
από αυτές είναι εκείνες που αφο-
ρούν τις περικοπές στο εφάπαξ των
δημοσίων υπαλλήλων, αλλά και τις
περικοπές σε κύριες και επικουρικές
συντάξεις.

Τα δύο αυτά «πακέτα» εκκρεμούν
προς εκδίκαση μετά την έναρξη
του νέου δικαστικού έτους τον προ-
σεχή Σεπτέμβριο, με την ανησυχία
στο οικονομικό επιτελείο της κυ-
βέρνησης να έχει χτυπήσει «κόκ-
κινο». Και αυτό γιατί το κόστος
τους, αν υπάρξει δικαίωση από το
Συμβούλιο της Επικρατείας, εκτι-
μάται ότι θα ξεπεράσει τα 500 εκατ.
ευρώ. Γεγονός το οποίο κάνει τον
«πονοκέφαλο» του υπουργείου Οι-
κονομικών ακόμη μεγαλύτερο.

Παράλληλα, στο Ελεγκτικό Συ-
νέδριο εκκρεμούν αιτήματα συν-
ταξιούχων για ακύρωση των περι-
κοπών στις συντάξεις, με την πρώτη
απόφαση της Ολομελείας του Δι-
καστηρίου να σηματοδοτεί τη συ-
νέχεια των δικαστικών κρίσεων.
Οι συνταξιούχοι δικαστές ήταν
εκείνοι που πρώτοι δικαιώθηκαν
για τις περικοπές στις συντάξεις
τους μετά τον Αύγουστο του 2012,
όπως έγινε και για τους μισθούς
των εν ενεργεία, ενώ σειρά έχουν
οι συνταξιούχοι πανεπιστημιακοί,
γιατροί του ΕΣΥ, στρατιωτικοί και
λοιποί ένστολοι. Στην πραγματι-
κότητα, πρόκειται για ένα κανονικό
«τσουνάμι» αποφάσεων που επί-
κεινται. Κι αυτό γιατί οι δίκες έχουν
διεξαχθεί και αναμένονται οι σχε-
τικές αποφάσεις. Το συνολικό κό-
στος τους, αν υπάρξει ανάλογη δι-
καίωση των συνταξιούχων δικα-
στών, δεν μπορεί να εκτιμηθεί ακό-
μα. Πάντως, για την ιστορία θα
πρέπει να αναφερθεί ότι για τις
συντάξεις των δικαστικών το Δη-
μόσιο θα κληθεί να καταβάλει περί
τα 100 εκατ. ευρώ σε αναδρομικά
πλήν της ετήσια δαπάνη...

Δικαστικές αποφάσεις με μεγάλο κόστος
Η ακύρωση των περικοπών σε μισθούς και συντάξεις αποτελεί «νάρκη» για την οικονομική πολιτική

Του ΒΑΣΙΛΗ ΖΗΡΑ

Η επίτευξη δημοσιονομικού πλεο-
νάσματος πέρυσι, ένα χρόνο νωρί-
τερα απ’ ό,τι προέβλεπε το Μνη-
μόνιο, καθώς και η καλή πορεία
εκτέλεσης του προϋπολογισμού
στο δεύτερο εξάμηνο, έχουν βγάλει
από το προσκήνιο των προκλήσεων
που αντιμετωπίζει η κυβέρνηση τα
δημοσιονομικά.

Η δημοσιονομική προσαρμογή
θεωρείται το ισχυρό χαρτί της κυ-
βέρνησης στη διαπραγμάτευση για
το χρέος με την τρόικα το φθινό-
πωρο, σε αντίθεση με τις διαρθρω-
τικές αλλαγές, όπου παρατηρούνται
καθυστερήσεις και στις οποίες εστιά-
ζουν οι πιστωτές από πέρυσι τον
Δεκέμβριο, όταν κατέστη σαφές,
πέραν πάσης αμφισβήτησης, ότι
το 2013 θα κλείσει με πρωτογενές
πλεόνασμα.

Ωστόσο, η επανάληψη του πε-
ρυσινού θαύματος δεν κρίνεται
ακόμη εξασφαλισμένη, παρά τα εν-
θαρρυντικά μηνύματα που εκπέμ-
πουν τα στοιχεία του προϋπολογι-
σμού το α΄ 6μηνο. Οι λόγοι που κά-
νουν τα αρμόδια στελέχη του οι-
κονομικού επιτελείου να κάθονται
σε αναμμένα κάρβουνα είναι:

1. Η αντοχή των φορολογου-
μένων. Mέχρι στιγμής, η εικόνα
των φορολογικών εσόδων είναι θε-
τική. Ακόμη και στο πρώτο 20ήμερο
του Ιουνίου, εμφανίζονται αυξη-
μένα κατά 14% σε σχέση με το αν-
τίστοιχο περυσινό διάστημα. Εάν
αυτό διατηρηθεί και στο τελευταίο
10ήμερο, στο οποίο εισπράττεται
ο μεγαλύτερος όγκος των φόρων
κάθε μήνα, τότε τα φορολογικά
έσοδα το α΄ εξάμηνο θα υπερβούν

τον στόχο του προϋπολογισμού,
όπως συνέβη και στο 5μηνο. Ομως,
στο β΄ εξάμηνο του έτους έχουν
συσσωρευθεί τεράστιες φορολο-
γικές υποχρεώσεις. Μέχρι τον Δε-
κέμβριο οι φορολογούμενοι θα προ-
βλέπεται να καταβάλουν συνολικά
11 δισ. ευρώ για φόρο εισοδήματος,
τέλος επιτηδεύματος, ενιαίο φόρο
ακινήτων, τέλη κυκλοφορίας. Για
μία ακόμη φορά, η κατανομή εκ-
πλήρωσης των φορολογικών υπο-
χρεώσεων έγινε με τέτοιο τρόπο
που θα δοκιμάσει τις αντοχές των
πολιτών, οι οποίοι είναι ήδη εξου-
θενωμένοι. Αυτό αντανακλάται
στο γεγονός ότι οι ληξιπρόθεσμες
οφειλές προς την εφορία αυξάνον-
ται κατά 1 δισ. ευρώ τον μήνα κατά
μέσο όρο. Στους πέντε πρώτους
μήνες του έτους έχουν ανέλθει σε
5,19 δισ. ευρώ.

2. Οι δικαστικές αποφάσεις. Το
Συμβούλιο της Επικρατείας έκρινε
ήδη αντισυνταγματικές τις περι-
κοπές του 2012 στις αποδοχές των
ενστόλων και το Μισθοδικείο αυτές
των δικαστικών. Το κόστος μόνο
από αυτές τις δύο αποφάσεις υπο-
λογίζεται σε 500 - 600 εκατ. ευρώ
εφάπαξ για την επιστροφή των
αναδρομικών, δημιουργώντας μια

αντίστοιχου μεγέθους ταμειακή
τρύπα. Επίσης, άλλα 270 εκατ. ευρώ
το ετήσιο δημοσιονομικό κενό που
δημιουργείται από τις δύο αποφά-
σεις από το 2015 και μετά, υποχρε-
ώνοντας το οικονομικό επιτελείο
να βρει αντίστοιχα μόνιμου χαρα-
κτήρα μέτρα για να το καλύψει.
Στο ΣτΕ εκκρεμούν και άλλες προ-
σφυγές, πανεπιστημιακών, γιατρών,
υπαλλήλων, συνταξιούχων κατά
των περικοπών των αποδοχών τους,
οι οποίες εάν κριθούν αντισυνταγ-
ματικές, θα διευρύνουν ακόμη πε-
ρισσότερο το κενό χρηματοδότησης
(ίσως υπερβεί τα 1 δισ. ευρώ), θα
ψαλιδίσουν το πρωτογενές πλεό-
νασμα και θα δημιουργήσουν δη-
μοσιονομικές τρύπες για τα επόμενα
χρόνια.

3. ΕΟΠΥΥ: Ακόμη και τα πιο αι-
σιόδοξα στελέχη του Γενικού Λο-
γιστηρίου, όταν τους ζητείται να
κάνουν κάποια εκτίμηση για το δη-
μοσιονομικό αποτέλεσμα, απαντούν
με το ερώτημα: «Πες μου τι θα γίνει
με τον ΕΟΠΥΥ και τα ασφαλιστικά».
Στο 5μηνο το ΓΛΚ έχει εγκρίνει επι-
πλέον πιστώσεις 250 εκατ. ευρώ
στον ΕΟΠΥΥ. «Το καλό είναι ότι πέ-
ρυσι στο ίδιο διάστημα είχαμε δώσει
300 εκατ.», λένε όσοι επιμένουν να

βλέπουν το ποτήρι μισογεμάτο,
αλλά ακόμη κι αυτοί δεν κρύβουν
την ανησυχία τους για το τι μέλλει
γενέσθαι με τις δαπάνες υγείας έως
το τέλος του έτους.

4. Ασφαλιστικά ταμεία: Οι υφι-
στάμενες ρυθμίσεις οφειλών προς
τα ασφαλιστικά ταμεία είναι ουσια-
στικά νεκρές. Μόνο η αναβίωσή
τους θα αποτρέψει την επιβεβαίωση
εφιαλτικών εκτιμήσεων, σύμφωνα
με τις οποίες, τα ασφαλιστικά ταμεία
κύριων συντάξεων (ΙΚΑ, ΟΓΑ, ΟΑΕΕ)
θα χρειαστούν έως το τέλος του
έτους 2 δισ. ευρώ επιπλέον για να
καλύψουν τις υποχρεώσεις τους.
Το υπουργείο Εργασίας και οι διοι-
κήσεις των Ταμείων έχουν επεξερ-
γαστεί σχέδια ευνοϊκότερων ρυθ-
μίσεων, με την ελπίδα ότι θα κα-
τορθώσουν να περιορίσουν το τα-
μειακό έλλειμμα σε διαχειρίσιμα
επίπεδα. Ωστόσο, θα πρέπει πριν
να πειστεί η τρόικα, η οποία επέβαλε
ουσιαστικά τους όρους της υφιστά-
μενης αποτυχημένων ρύθμισης.

5. Αποκρατικοποιήσεις: Μικρό-
τερης εμβέλειας πρόβλημα είναι
τα έσοδα από αποκρατικοποιήσεις,
υπό την έννοια ότι ο στόχος των
εισπράξεων συρρικνώθηκε ήδη
από 3,6 δισ. αρχικά σε 2,8 δισ. αρ-
γότερα και 1,5 δισ. ευρώ, κατά την
τελευταία επικαιροποίηση του Μνη-
μονίου. Ωστόσο, ακόμη και η επί-
τευξη αυτού του στόχου είναι επι-
σφαλής. Οι τιτλοποιήσεις ακινήτων
δεν είναι βέβαιο ότι θα έχουν ολο-
κληρωθεί έως το τέλος του έτους,
ώστε να αποδώσουν 350 - 500 εκατ.
ευρώ, ενώ και η πώληση του ΟΛΠ
και του ΟΛΘ έχει επιπλοκές που
μπορούν να εκτροχιάσουν το χρο-
νοδιάγραμμα των εσόδων.

<<<<<<

Μετά τους δικαστές 
και τους ενστόλους
παίρνουν σειρά 
οι πανεπιστημιακοί, 
οι γιατροί του ΕΣΥ, 
οι υπάλληλοι του
ΥΠΟΙΚ και άλλοι.

<<<<<<

Η επανάληψη του περυ-
σινού θαύματος δεν κρί-
νεται ακόμη εξασφαλι-
σμένη, παρά τα ενθαρ-
ρυντικά μηνύματα που
εκπέμπουν τα στοιχεία
του προϋπολογισμού.

<<<<<<

Η κατανομή εκπλήρω-
σης των φορολογικών
υποχρεώσεων έγινε με
τέτοιο τρόπο που θα δο-
κιμάσει τις αντοχές των
πολιτών, οι οποίοι είναι
ήδη εξουθενωμένοι. 

Οι πέντε λόγοι που ανησυχούν το υπουργείο Οικονομικών
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Ο Πολ Καζέριαν δεν μπορεί να μου
σφίξει το χέρι. Δεν το κάνει για
να με προσβάλει. Κουβαλά αρκε-
τούς τόμους για να γεμίσει μια
μικρή βιβλιοθήκη. «Εμαθα ότι εί-
στε σκεπτικιστής, οπότε έφερα
τα στοιχεία», μου λέει. Βρισκόμα-
στε στο lobby του ξενοδοχείου
«Μεγάλη Βρεταννία». Είναι το
στρατηγείο του επικεφαλής της
Japonica Partners, του επενδυτικού
fund που ανακοίνωσε τον περα-
σμένο Οκτώβριο ότι είναι ένας
από τους μεγαλύτερους κατόχους
ελληνικών κρατικών ομολόγων
στον κόσμο. Από το εμβληματικό
ξενοδοχείο της πλατείας Συντάγ-
ματος, ο αρμενικής καταγωγής
Αμερικανός επενδυτής σχεδιάζει
τις επόμενες εκστρατείες του: τη
λογιστική ανασύσταση του ελλη-
νικού κράτους, με την υιοθέτηση
Διεθνών Λογιστικών Προτύπων
(ΔΛΠ) από το Δημόσιο, και την κα-
τάργηση της τιμωρητικής πολιτι-
κής της ΕΚΤ απέναντι στους κα-
τόχους ελληνικών ομολόγων.

«Οι αριθμοί του Μάαστριχτ (το
ακαθάριστο δημόσιο χρέος ως πο-
σοστό του ΑΕΠ) δεν ανταποκρί-
νονται σε καμία πραγματικότητα»,
δηλώνει ο κ. Καζέριαν, παραστα-
τικός πίσω από τα στρογγυλά κόκ-
κινα γυαλιά του, δείχνοντας πίνακες
και υποσημειώσεις (έχει πάθος με
τις υποσημειώσεις). Σύμφωνα με
εκτιμήσεις της Japonica, το καθαρό
χρέος της Ελλάδας –που ισούται

με το ακαθάριστο μείον τα χρημα-
τοοικονομικά περιουσιακά στοιχεία
της χώρας– βάσει των κανόνων
του IPSAS (International Public
Sector Accounting Standards), της
εκδοχής του GAAP για τον δημόσιο
τομέα, είναι κάτω από 60% του
ΑΕΠ. Το ποσοστό αυτό είναι χα-
μηλότερο από το χρέος της Ιταλίας,
της Ισπανίας, της Πορτογαλίας και
της Ιρλανδίας, καταμετρημένων
με τον ίδιο τρόπο. Η θεσμική κα-
τοχύρωσή του θα οδηγούσε σε
εκτόξευση των τιμών των ελληνι-
κών ομολόγων.

«Με το GAAP, που αντικατοπτρί-
ζει την πραγματικότητα, μπορείτε
να κάνετε διεθνείς συγκρίσεις. Μπο-
ρούν οι πολίτες σας να αξιολογήσουν
τις επιδόσεις της κυβέρνησής σας»,
συνεχίζει ο κ. Καζέριαν. Η υιοθέτηση
των λογιστικών αυτών προτύπων,
ωστόσο, δεν σημαίνει ότι το πρό-
βλημα του ελληνικού χρέους εξα-
φανίζεται και ότι η τρόικα μπορεί
να πάει σπίτι της – η μέθοδος σύμ-
φωνα με την οποία είναι 175% του
ΑΕΠ είναι καθορισμένη με ευρω-
παϊκή συνθήκη και μπορεί να αλ-
λάξει μόνο με ομόφωνη απόφαση
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου. Ο συ-
νομιλητής της «Κ», μάλιστα, αφήνει
να εννοηθεί ότι οι επίσημοι πιστωτές
της Ελλάδας έχουν δει τους αριθμούς
που παραθέτει και γι’ αυτό διστάζουν
να συναινέσουν σε περαιτέρω ανα-
κούφιση του χρέους. «Ισως γι’ αυτό
λένε στις άλλες χώρες τώρα ότι αυτό
που είχαν πει ήταν απλώς ότι θα
το εξετάσουν, όχι ότι θα το κάνουν

(να προχωρήσουν σε νέα μέτρα
απομείωσης του ελληνικού χρέους)».
Κατά την άποψή του, η περαιτέρω
επιμήκυνση ούτως ή άλλως δεν θα
επηρέαζε σημαντικά τη βιωσιμότητα
του χρέους.

Επιπλέον, το ιδιαίτερα χαμηλό
επίπεδο του χρέους, όπως προκύπτει
από τη μέθοδο την οποία ένθερμα
προωθεί ο κ. Καζέριαν, είναι καθαρά
συγκυριακό: οφείλεται σε μεγάλο
βαθμό στη μακροχρόνια παράταση
των δανείων και τη γενναία μείωση
των επιτοκίων που έλαβε η Ελλάδα
στο πλαίσιο διαδοχικών αναδιαρ-
θρώσεων του χρέους της. Με την
πάροδο του χρόνου, καθώς οι λήξεις
θα πλησιάζουν και τα επιτόκια θα
αυξάνονται (λόγω δανεισμού στις
αγορές), το ποσοστό είναι πιθανό
να αυξηθεί κατακόρυφα. Τα ελλη-
νικά ομόλογα είναι τα μοναδικά
κρατικά που έχει αγοράσει ποτέ η
Japonica. «Δεν είναι η δουλειά μας
αυτή. Εμείς ήρθαμε εδώ για να αγο-
ράσουμε εταιρείες», λέει ο κ. Καζέ-
ριαν.

Ο 58χρονος επενδυτής έχει ένα
κάπως ταραχώδες ιστορικό. Εγινε
γνωστός στα τέλη της δεκαετίας
του ’80, όταν, ύστερα από μια σκλη-
ρή μάχη, εξαγόρασε την Allegheny
International, μια ημι-χρεοκοπη-
μένη εταιρεία που κατασκεύαζε
ηλεκτρικές συσκευές. Ως επικε-
φαλής της εταιρείας, την αναδιάρ-
θρωσε, τη μετονόμασε και την
οδήγησε σε υγιή κερδοφορία, αλλά
απολύθηκε το 1993 από το διοι-
κητικό συμβούλιο, εξαιτίας κατη-

γοριών για επιθετική συμπεριφορά
προς τους υφισταμένους του. Πριν
από την υπόθεση των ελληνικών
ομολόγων, το όνομά του είχε ακου-
στεί τελευταία φορά το 1999, όταν
ήταν ακτιβιστής μέτοχος της A.T.
Cross, εταιρείας παραγωγής στι-
λό.

Ως μεγαλοομολογιούχος της Ελ-
ληνικής Δημοκρατίας, που χαρα-
κτηρίζει τον εαυτό του «μακρο-
πρόθεσμο» –όπως δηλώνει στην
«Κ», ξεκίνησε να αγοράζει το κα-
λοκαίρι του 2012, ένα χρόνο πριν
δημοσιοποιήσει το ενδιαφέρον του
και κοντά στο ναδίρ των τιμών– ο
Αμερικανός επενδυτής διατηρεί
την ακτιβιστική του προσέγγιση.
Είτε πρόκειται για την υιοθέτηση
των ΔΛΠ είτε για το σκανδαλώδες
ζήτημα του «κουρέματος» ύψους
57% που εξακολουθεί να επιβάλλει
η ΕΚΤ σε τράπεζες που κατέχουν
ελληνικά ομόλογα εάν θέλουν να
τα χρησιμοποιήσουν ως ενέχυρο
για να δανειστούν από αυτή, δεν
παραμένει θεατής των εξελίξεων,
αλλά προσπαθεί με κάθε τρόπο να
τις διαμορφώσει. Την περασμένη
εβδομάδα ταξίδεψε στη Φρανκ-
φούρτη για επαφές σχετικές με
την «ποινή του 57%», όπως την
αποκαλεί. «Εχετε τον καλύτερο
κρατικό ισολογισμό από όλες τις
παρεμφερείς χώρες και τα χαμη-
λότερα επιτόκια, με μεγάλη δια-
φορά. (Με τα ΔΛΠ) θα αποκτήσετε
αποτελεσματικότητα, μια κυβέρ-
νηση που λειτουργεί αποδοτικά»,
καταλήγει.

Γιατί «αγόρασα» ελληνικό χρέος
Συνέντευξη στην «Κ» του Πολ Καζέριαν, της Japonica Partners, που 
είναι από τους μεγαλύτερους κατόχους ελληνικών κρατικών ομολόγων

Στα δύο για το Σύμφωνο
Σταθερότητας η E.E.
Της ανταποκρίτριάς μας στις 
ΒΡΥΞΈΛΛΕΣ, ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Λίγες μέρες πριν η ελληνική προ-
εδρία στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο
παραδώσει τη σκυτάλη στην ιτα-
λική, ο πρωθυπουργός της Ιτα-
λίας, Ματέο Ρέντσι, με τον αέρα
του μεγάλου νικητή των ευρωε-
κλογών, είχε ήδη βάλει ψηλά
στην ατζέντα του την προώθηση
της χαλάρωσης του Συμφώνου
Σταθερότητας και Ανάπτυξης.

Από το πρώτο γεύμα, στο πλαί-
σιο της Συνόδου Κορυφής, οι 28
αρχηγοί των κρατών-μελών της
Ε.Ε. ξεκίνησαν να συζητάνε τις
πιθανές αλλαγές στο Σύμφωνο
Σταθερότητας. Ακριβώς επειδή
εκφράστηκαν πολλές γνώμες πά-
νω στο θέμα, ο πρόεδρος του Συμ-
βουλίου, Χέρμαν βαν Ρομπέι, ζή-
τησε να βρεθούν το ίδιο βράδυ
οι εκπρόσωποι των αρχηγών των
28 κρατών-μελών για να συμφω-
νήσουν όλες τις λεπτομέρειες
ώστε να μη χαθεί πολύτιμος χρό-
νος από τη Σύνοδο την επόμενη
μέρα. Ο διάλογος ήταν έντονος,
με τους εκπροσώπους να έχουν
χωριστεί σε δύο στρατόπεδα και
να φτάνουν σε συμφωνία λίγο
μετά τις 3 τα ξημερώματα. Από
τη μία Γερμανία με Φινλανδία
και Ολλανδία πίεζαν για σεβασμό
των κανόνων, ενώ από την άλλη
οι Ιταλοί, έχοντας στο πλευρό
τους τους Γάλλους πίεζαν για
αλλαγές. Ναι μεν να υπάρχει με-
γαλύτερος σεβασμός του Συμ-
φώνου, αλλά και μεγαλύτερη
ευελιξία για να προχωρήσουν οι
μεταρρυθμίσεις που χρειάζονται,
υποστήριζε ο εκπρόσωπος του

κ. Ρέντσι. Ιδιαίτερο ενδιαφέρον
είχε η στάση που κράτησαν η
Ισπανία και η Πορτογαλία, την
επόμενη μέρα, σε επίπεδο αρ-
χηγών κρατών-μελών. Ο Πορ-
τογάλος πρωθυπουργός Κοέλιο
είπε στον Ματέο Ρέντσι ότι αυτή
η αλλαγή ίσως έρχεται λίγο αργά,
αφού οι χώρες σε πρόγραμμα
έχουν αναγκαστεί να κάνουν
όλες τις αλλαγές κάτω από σφι-
χτή δημοσιονομική πολιτική και
τώρα που έχουν καταφέρει να
βγουν στις αγορές και να απο-
κτήσουν αξιοπιστία δεν θέλουν
οτιδήποτε μπορεί να θέσει σε
κίνδυνο το εγχείρημά τους. Ομως
ο Ιταλός πρωθυπουργός ζήτησε
περισσότερο χρόνο για να απο-
δώσουν οι μεταρρυθμίσεις που
πρέπει να κάνει, ενώ για τα μέτρα
που θα χρειαστεί να πάρει για
τη μείωση δαπανών του κράτους,
ζήτησε να μην υπολογίζονται
στο έλλειμμα μιας χώρας, ένα
επιχείρημα που μπορεί να βοη-
θήσει και τη δική μας χώρα, όπως
δήλωσε ανώτατος κυβερνητικός
αξιωματούχος.

Κανένας αρχηγός κράτους-μέ-
λους, ούτε ο ίδιος Ιταλός Ματέο
Ρέντσι δεν ζήτησε αλλαγή στους
κανόνες του Συμφώνου Σταθε-
ρότητας, όπως άλλωστε δήλωσε
ο πρόεδρος της Κομισιόν Ζοζέ
Μανουέλ Μπαρόζο. Αυτό που φαί-
νεται από το τελικό χαρτί των
συμπερασμάτων είναι πως τελικά
βρέθηκε λύση ανάμεσα στις δύο
πλευρές, έχοντας για πρώτη φορά
γραμμένο σε χαρτί του Συμβου-
λίου την ανάγκη επίδειξης μεγα-
λύτερης ευελιξίας στο ήδη υπάρ-
χον Σύμφωνο.

Του ΛΕΩΝΙΔΑ ΣΤΕΡΓΙΟΥ

Το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο
αναθεωρεί τον τρόπο διάσωσης
χωρών που αντιμετωπίζουν σο-
βαρή δημοσιονομική κρίση, όπως
για παράδειγμα η Ελλάδα το 2010.
Κεντρική αλλαγή είναι ότι το ΔΝΤ
θα μπορεί να χρηματοδοτεί πρό-
γραμμα διάσωσης χωρίς να απαι-
τείται προηγουμένως «κούρεμα»
του χρέους σε επίπεδα που καθί-
σταται βιώσιμο. Αυτό δεν έγινε
στην περίπτωση της Ελλάδας.

Η νέα πρόταση προβλέπει ότι
στην περίπτωση που μία χώρα
δεν έχει πρόσβαση στις αγορές
και η βιωσιμότητα του χρέους
δεν είναι ξεκάθαρη (δεν είναι σί-
γουρα βιώσιμο ή μη βιώσιμο),
τότε το Ταμείο μπορεί να χρημα-
τοδοτήσει το πρόγραμμα εφόσον
υπάρξει αναδιάρθρωση του χρέ-
ους, π.χ. με επιμήκυνση.

Καθώς, λοιπόν, το «κούρεμα»
του ελληνικού χρέους δεν έχει
ακόμη αποκλειστεί ως ενδεχόμε-
νο, η πρόταση αναθεώρησης του
τρόπου διάσωσης θεωρείται από
πολλούς ως προμήνυμα για τη
στάση του ΔΝΤ στις διαπραγμα-
τεύσεις για την ελάφρυνση του
χρέους. Δηλαδή, ότι τελικά το
ΔΝΤ θα συμφωνήσει με την προ-
σέγγιση της Ευρωζώνης που προ-
βλέπει επιμήκυνση και μείωση
επιτοκίων.

Ομως, τα πράγματα δεν είναι
ακριβώς έτσι και γι’ αυτό πρέπει
να δούμε την ιστορία από την αρχή.
Η περίπτωση της Ελλάδας το 2010
ήταν από εκείνες που μια χώρα
αντιμετώπιζε χρηματοδοτικές ανάγ-
κες μεγαλύτερες από αυτές που
θα μπορούσε να λάβει ως δάνειο
με βάση τη συμμετοχή της στο Τα-
μείο. Σύμφωνα με το καταστατικό
του ΔΝΤ εκείνη την εποχή, η Ελ-
λάδα δεν μπορούσε να λάβει τόσο
μεγάλη βοήθεια διότι το χρέος δεν
ήταν βιώσιμο. Αρα, θα έπρεπε να
προηγηθεί «κούρεμα». Αυτό δεν
έγινε διότι υπερίσχυσε ο φόβος
της μετάδοσης του λεγόμενου συ-
στημικού κινδύνου: τεράστιες ζη-
μίες στο χρηματοπιστωτικό σύ-
στημα της Ευρωζώνης και εξάπλω-
ση της κρίσης μέχρι τις χώρες του
πυρήνα. Ετσι, τότε έγινε μία πρό-
βλεψη που έλεγε, με απλά λόγια,
ότι αν υπάρχει και μεγάλος συστη-
μικός κίνδυνος, τότε το ΔΝΤ μπορεί
να χρηματοδοτήσει χωρίς προκα-

ταβολικό «κούρεμα» για να γίνει
το χρέος βιώσιμο. Αυτό ακολου-
θήθηκε και στην περίπτωση της
Πορτογαλίας και της Ιρλανδίας.

Η πλευρά του ΔΝΤ επιμένει ότι
η αλλαγή του τρόπου διάσωσης
δεν έχει σχέση με τις συζητήσεις
για την Ελλάδα. Οι ίδιες πηγές
αναφέρουν ότι το βασικό πρό-
βλημα της Ελλάδας σήμερα είναι
το κενό χρηματοδότησης για το
2015-2016, το οποίο δεν καλύ-
πτεται με οποιοδήποτε «κούρε-
μα»... Με άλλα λόγια, υποστηρί-
ζουν ότι η Ελλάδα έχει ανάγκη
χρηματοδότησης (δάνειο) και μέ-
τρων. Η διευθέτηση του χρέους
είναι μια άλλη συζήτηση, η οποία
μπορεί να γίνει αργότερα.

Σε ό,τι αφορά τις προτεινόμε-
νες αλλαγές για τον τρόπο διά-
σωσης, το ΔΝΤ εξηγεί ότι αυτές
χρειάζονται διότι από την ιστορία
της χώρας μας έμαθε ότι:

Πρώτον, ένα προκαταβολικό
«κούρεμα» μπορεί να αποβεί πιο
κοστοβόρο και επικίνδυνο.

Δεύτερον, μία χώρα π.χ. σαν
την Ελλάδα στη σημερινή κα-
τάσταση, με μερική ή μικρή πρό-
σβαση στις αγορές και με θεω-
ρητικά βιώσιμο χρέος για τους
επόμενους 12 μήνες, δεν θα μπο-
ρούσε να χρηματοδοτηθεί εκτά-
κτως με μεγάλα ποσά.

Ωστόσο, ακόμα και σήμερα το
ΔΝΤ επιμένει ότι η Ελλάδα χρει-
άζεται «κούρεμα» ή τουλάχιστον
απομείωση του χρέους με κάποι-
ον τρόπο, ώστε αυτό να καταστεί
βιώσιμο. Σε αυτό το σημείο επι-
κρίνει την Ευρωζώνη, η οποία
τότε διαφώνησε, επικαλούμενη
το συστημικό κίνδυνο. Το απο-
τέλεσμα, σύμφωνα με το ΔΝΤ,
ήταν η Ελλάδα να φορτωθεί με
μεγαλύτερα δάνεια, να αυξηθεί
περισσότερο χρέος, να μη γίνει
ουσιαστικά βιώσιμο και επιπλέον
να χρειαστεί περισσότερα μέτρα
λιτότητας. Ομως, η πλευρά της
Ευρωζώνης εξιστορεί την περίοδο
εκείνη εντελώς διαφορετικά: Ου-
δέποτε το ΔΝΤ επέμεινε για «κού-
ρεμα» του ελληνικού χρέους πριν
από το πρόγραμμα διάσωσης.
Ούτε καν το εξέτασε. Μάλιστα,
για να ενισχύσουν το επιχείρημα
αυτό, επικαλούνται τα πρακτικά
του διοικητικού συμβουλίου του
ΔΝΤ, στις 16 Απριλίου του 2010,
όταν εξετάστηκε η περίπτωση
της Ελλάδας.

Το ΔΝΤ αλλάζει σχέδια
διάσωσης και πολιτικές
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Τα ανοιχτά
μέτωπα εντός 
και εκτός
συνόρων
Υπέρ της «σκληρής γραμμής» τάσσονται
στο Μαξίμου ενόψει ενός δύσκολου 6μήνου

Του ΓΙΩΡΓΟΥ Π. ΤΕΡΖΗ

Μερικά βήματα πριν από την επι-
τυχία ή το... κενό βρίσκεται η δι-
κομματική κυβέρνηση, στην επέ-
τειο των δύο ετών από τη συγκρό-
τησή της. Επειτα από δύο βαρείς
«μνημονιακούς χειμώνες», ο κ. Αν-
τώνης Σαμαράς και ο πολιτικός του
εταίρος κ. Ευάγγελος Βενιζέλος επι-
διώκουν να σηματοδοτήσουν την
αλλαγή σελίδας για τη χώρα. Αυτό
μπορεί να συμβεί με δύο τρόπους:
αφενός με μία κίνηση μείωσης των
φορολογικών επιβαρύνσεων, αφε-
τέρου με την εξασφάλιση λύσης
ως προς τη βιωσιμότητα του χρέους.
Το πρόβλημα, ωστόσο, είναι ότι,
υπό το πρίσμα και των δικαστικών
αποφάσεων για τις αποδοχές δικα-
στών και ένστολων, η τρόικα εμ-
φανίζεται έως και αρνητική σε
όποια «χαλάρωση», ενώ και το ζή-
τημα του χρέους φαίνεται ότι μπλέ-
κεται εκ νέου στην πολιτική και
οικονομική διελκυστίνδα Αθήνας,
Ευρωζώνης και ΔΝΤ.

Η κυβέρνηση εμφανίζεται απο-
φασισμένη να εκπληρώσει το σύ-
νολο των ζητούμενων από εκείνη
μέτρων ώστε να εκταμιευθούν οι
δύο δόσεις του ενός δισ. ευρώ εκά-
στη, όχι όμως και το 1,8 δισ. από

τα SNP-ANFA, που για λόγους... πίε-
σης μεταφέρονται στην αξιολόγηση
του Σεπτεμβρίου. Αν και κυβερνη-
τικές πηγές δεν αποκλείουν, εντός
των προσεχών ημερών, να επανα-
κατατεθεί και το «εκρηκτικό» σχέδιο
νόμου για τους αιγιαλούς, το Μα-
ξίμου θεωρεί ως τη «μητέρα» των
θερινών πολιτικών μαχών, τη «μι-
κρή ΔΕΗ».

Σκληρή στάση έναντι ΓΕΝΟΠ
Οι ΣΥΡΙΖΑ, ΑΝΕΛ και οι συνδι-

καλιστές της ΓΕΝΟΠ προετοιμά-
ζονται για σκληρή αντιπαράθεση,
την ίδια στιγμή που από το πρω-
θυπουργικό επιτελείο αποστέλλεται
μήνυμα πολιτικής πυγμής. «Δεν
θα ανεχθούμε κατέβασμα διακό-
πτη, διασυρμό της χώρας εν μέσω
τουριστικής περιόδου, ενέργειες
που στρέφονται άμεσα ή έμμεσα
εναντίον των πολιτών» διαμηνύει
το Μαξίμου, αφήνοντας να εννοη-
θεί ότι στην περίπτωση που υπάρ-
ξει συνδικαλιστικός δάκτυλος για
την πρόκληση black-out, θα εξαντ-
ληθούν όλα τα πολιτικά και νομικά
μέσα που έχει στη διάθεσή της η
πολιτεία.

Η κυβέρνηση δεν θέλει, απλώς,
να «αντέξει» στη μάχη αλλά ει δυ-
νατόν να κυριαρχήσει, αναδει-

κνύοντας τα θετικά της επιχειρού-
μενης ιδιωτικοποίησης. Η πλήρης
εξασφάλιση των μισθολογικών και
ασφαλιστικών δικαιωμάτων του
προσωπικού που θα μεταβεί στη
νέα εταιρεία και η 5ετής εγγύηση
για μη απόλυση, συνιστούν από
μόνα τους ισχυρά επιχειρήματα
έναντι των συνδικαλιστών. Στο
πρακτικό επίπεδο, η πώληση ενός
«κάθετου», ενιαίου τμήματος (30%)
της ΔΕΗ, θεωρείται ως η πλέον
πρόσφορη μέθοδος, τόσο για την
ενίσχυση του ανταγωνισμού όσο
και για την εξασφάλιση υψηλού τι-
μήματος για τα ταμεία της μητρικής
εταιρείας. Από κυβερνητικής πλευ-
ράς σημειώνεται ότι η νέα επιχεί-
ρηση θα κληρονομήσει απολύτως
αναλογικά τις υποχρεώσεις και το
πελατολόγιο της ΔΕΗ, τις δεσμεύ-
σεις έναντι τοπικών κοινωνιών και
αγροτών ενώ ο νέος επενδυτής θα
αναλάβει ρητή δέσμευση για νέες

επενδύσεις (Μελίτη ΙΙ) που, εν τέλει,
θα οδηγήσουν σε μείωση κόστους
προς τους καταναλωτές.

Το φθινόπωρο του χρέους
Εφόσον η κυβέρνηση υπερβεί,

όπως εκτιμάται, αναίμακτα τα προ-
απαιτούμενα, θα εμπλακεί από τον
Σεπτέμβριο σε μία μάχη πολιτικής
αντοχής εντός και εκτός συνόρων.
Δημοσιονομικό και χρηματοδοτικό
κενό, τα stress test των τραπεζών,
μαζί με το ζήτημα της βιωσιμότητας
του χρέους, περιλαμβάνονται στην
ατζέντα μιας δύσκολης διαπραγ-
μάτευσης όπου η επιδίωξη της Αθή-
νας είναι συγκεκριμένη: Να απο-
φύγει νέο πρόγραμμα, εκτιμώντας
ότι επαρκούν τα αδιάθετα κεφάλαια
του ΤΧΣ (σ.σ. τα οποία όμως το
ΔΝΤ προορίζει για τις τράπεζες),
να αποτρέψει νέα μέτρα, παρά τους
δημοσιονομικούς κινδύνους που
εγείρουν οι πρόσφατεςδικαστικές

αποφάσεις, και ταυτόχρονα να έχει
περιθώριο κάποιας μορφής «παρο-
χών» προς τους πολίτες.

Κυρίως, όμως, επιδιώκει να εξα-
σφαλίσει λύση για το χρέος, η οποία
θα είναι καθοριστική και για την
πορεία της κυβέρνησης. Μία λύση,
εκτιμάται πως, θα επαναφέρει την
ηρεμία στις, ιδιαιτέρως ανήσυχες
σήμερα, κοινοβουλευτικές ομάδες
Ν.Δ. και ΠΑΣΟΚ και θα διευκολύνει
την αναζήτηση των 180 ψήφων
που απαιτούνται για την εκλογή
Προέδρου της Δημοκρατίας. Ωστό-
σο, ακόμη και στελέχη του στενού
κυβερνητικού πυρήνα, βλέποντας
τους εταίρους να επικαλούνται
διαρκώς λόγους καθυστέρησης,
αναγνωρίζουν ότι η όποια λύση
ίσως να μην είναι ορατή πριν από
τα τέλη του 2014, δυσχεραίνοντας
έτσι τους κυβερνητικούς χειρισμούς
και αυξάνοντας την πολιτική αβε-
βαιότητα στη χώρα.

Η κινητικότητα στον χώρο του
ΠΑΣΟΚ είναι κάθετη. Δεν περιο-
ρίζεται σε επίπεδο βουλευτών ή
κομματικών στελεχών. Τις τε-
λευταίες εβδομάδες, την περίο-
δο αμέσως μετά τις ευρωεκλο-
γές, με πρωτοβουλία συνδικαλι-
στικών φορέων όπως το ΤΕΕ, η
ΓΣΕΒΕΕ, η ΑΔΕΔΥ, η ΓΣΕΕ, δικη-
γορικών και ιατρικών συλλόγων
ανά τη χώρα, πραγματοποιούν-
ται συναντήσεις, κατά κύριο λό-
γο σε αίθουσα του Τεχνικού Επι-
μελητηρίου στο κέντρο των Αθη-
νών, με βασικό σκοπό τη συμ-
φωνία επί ενός πολιτικού πλαισί-
ου, το οποίο θα τους διαφορο-
ποιεί από τη σημερινή ηγεσία
του ΠΑΣΟΚ.
Εχει ήδη ξεκινήσει διαδικασία
συλλογής υπογραφών επί ενός
κειμένου το οποίο ακόμη δια-
μορφώνεται. Σε αυτήν την πρω-
τοβουλία συμμετέχουν, μεταξύ
άλλων, οι κ. Χρ. Σπίρτζης (ΤΕΕ),
Γ. Καββαθάς (ΓΣΕΒΕΕ), Τάνια Κα-
ραγιάννη (ΑΔΕΔΥ) αλλά και αρ-
κετά στελέχη που προέρχονται
από την Αριστερή Πρωτοβουλία
του κ. Γ. Παναγιωτακόπουλου.
Σε κάποιες από τις συναντήσεις
που πραγματοποιήθηκαν, ήταν
παρόντες βουλευτές οι οποίοι
έχουν αποχωρήσει από το ΠΑ-
ΣΟΚ, όπως ο κ. Μ. Μπόλαρης,
αλλά και μέλη της Κ.Ο. του κόμ-
ματος, όπως ο κ. Θ. Μωραΐτης.
Ο πλέον ενεργός από τους συν-
δικαλιστές που εμπλέκονται
στην προσπάθεια είναι ο κ. Σπίρ-
τζης, ο οποίος άλλωστε είχε ήδη
καταγγείλει το ΠΑΣΟΚ δημο-
σίως. Η ακριβής στόχευσή του
δεν είναι σαφής. Είναι χαρακτη-
ριστικό ότι ο κ. Σπίρτζης παρευ-
ρέθη την Πέμπτη στην εκδήλω-
ση του ΣΥΡΙΖΑ για τη ΔΕΗ, αλλά
την ίδια στιγμή διατηρεί διαύ-
λους τακτικής επικοινωνίας και
με «γαλάζιους» συνδικαλιστές
όπως ο κ. Γ. Πατούλης.

Β.Ν.

Κινητικότητα
συνδικαλιστών

Επειτα από δύο βαρείς «μνημονιακούς χειμώνες», ο κ. Αντώνης Σαμαράς και ο πολιτικός του εταίρος κ. Ευάγγελος
Βενιζέλος επιδιώκουν να σηματοδοτήσουν την αλλαγή σελίδας για τη χώρα.
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Πολύ εγγύτερα σε ένα ενδεχόμενο
Brexit έφερε τη χώρα του ο πρω-
θυπουργός Ντέιβιντ Κάμερον,
μετά την αποτυχία του να μπλο-
κάρει την υποψηφιότητα του Ζαν-
Κλοντ Γιουνκέρ για την προεδρία
της Κομισιόν. Μία αποτυχία που
οφείλεται κυρίως στους χοντρο-
κομμένους χειρισμούς του. Ενώ
στην αρχή φάνηκε να διαμορφώ-
νεται ένα μέτωπο κατά του πρώην
πρωθυπουργού του Λουξεμβούρ-
γου, οι απειλές για έξοδο από την
Ε.Ε., η απροθυμία να συνάψει συμ-
βιβασμούς και η συμπεριφορά πρι-
μαντόνας απομόνωσε πλήρως τον
Κάμερον στην Ε.Ε. Η ειρωνεία
είναι ότι δεν χρειαζόταν να προ-
σπαθήσει ιδιαίτερα. Η υποτονική
παρουσία του Γιουνκέρ στα προ-
εκλογικά ντιμπέιτ, οι ευρύτερες
επιφυλάξεις Ευρωπαίων ηγετών
κατά πόσον ένας δεινόσαυρος των
Βρυξελλών μπορεί να ηγηθεί της
ανανέωσης, οι αιχμές για τις σχέ-
σεις του με το αλκοόλ και το κά-
πνισμα, τα δημοσιεύματα για τις
υπέρογκες αμοιβές του από δια-
λέξεις (έως και 15.000 ευρώ, σύμ-
φωνα με την Bild) θα μπορούσαν
να διευκολύνουν τον Κάμερον να
κατακτήσει τον στόχο του. Αντί-
θετα, οι επιθέσεις εναντίον του,
τον έκαναν μάλλον συμπαθή. Και
του εξασφάλισαν υποστήριξη από
τους πιο απρόβλεπτους ανθρώ-
πους: από τον Μάρτιν Σουλτς μέχρι
τον Αλέξη Τσίπρα.

Τώρα ο Βρετανός πρωθυπουργός
έχει περιέλθει σε δεινή θέση. Μπο-
ρεί μεν να ισχυριστεί, απευθυνό-
μενος στη βρετανική κοινή γνώμη,
ότι έκανε τα πάντα για να εμποδίσει
την ανάδειξη του Γιουνκέρ στον
ανώτατο θώκο της Επιτροπής, αλλά
το βέβαιο είναι πως στους συμπα-
τριώτες του έχει εδραιωθεί η αί-
σθηση πως η γνώμη της Βρετανίας
δεν μετράει στην Ευρώπη. Κι αυτή

η αίσθηση μπορεί να επισπεύσει
τη διενέργεια δημοψηφίσματος
για την παραμονή ή μη της Βρε-
τανίας στην Ε.Ε. Σε αυτήν την πε-
ρίπτωση οι ευρωσκεπτικιστές, εν-
τός και εκτός Συντηρητικών, είναι
πιθανό να επικρατήσουν, αφού
δεν θα έχει μεσολαβήσει ο απα-
ραίτητος χρόνος για να υλοποι-
ηθούν κάποια από τα αιτήματα του
Λονδίνου για μεταρρυθμίσεις στον
τρόπο λειτουργίας της Ενωσης.

Πολλά ολισθήματα
Τα ολισθήματα του Κάμερον

σε αυτή τη μάχη ήταν πολλά. Ανα-
λώθηκε σε μία εμπαθή εκστρατεία
κατά του Γιουνκέρ, αντί να διεκ-
δικήσει ένα σοβαρό χαρτοφυλάκιο
για τη χώρα του. Δεν φρόντισε
να συνάψει ισχυρές συμμαχίες
παρά μία αόριστη υποστήριξη
από κάποιες χώρες. Για παράδειγ-
μα, η νερόβραστη σιωπηρή ανοχή
από την καγκελάριο Μέρκελ, η
οποία μετά τις πιέσεις για εφαρ-
μογή της συνθήκης της Λισσα-
βώνας όσον αφορά τον Spitzen-
kandidat (υποψήφιο πρόεδρο του
μεγαλύτερου κόμματος στην Ευ-
ρωβουλή) γρήγορα μετατράπηκε
σε άτακτη υποχώρηση. Σε αυτήν
την αλλαγή πλεύσης σίγουρα έπαι-
ξε ρόλο η ένταξη των Βρετανών
Συντηρητικών στην ίδια ευρω-
παϊκή ομάδα με το γερμανικό ευ-
ρωσκεπτικιστικό κόμμα «Εναλ-
λακτική για τη Γερμανία», έναν
από τους πάγιους πονοκεφάλους
της Μέρκελ τον τελευταίο χρόνο,
καθώς ο νεοπαγής σχηματισμός
ψαρεύει από την ίδια δεξαμενή
ψηφοφόρων με τους Χριστιανο-
δημοκράτες. Τέλος, ενώ ο πρό-
εδρος του Συμβουλίου, Χέρμαν
Βαν Ρομπέι, προσπάθησε να τον
εξευμενίσει την περασμένη εβδο-
μάδα με μια σειρά προτάσεων για
περιορισμό της ευρωπαϊκής γρα-
φειοκρατίας και τόνωση της αν-
ταγωνιστικότητας, ο Κάμερον τον

υποδέχθηκε ψυχρά στο Λονδίνο,
αποφεύγοντας να του παραθέσει
γεύμα και προσφέροντάς του μόνο
τσάι και βουτήματα.

Oλο αυτό το ψυχόδραμα, που
εκτυλίχθηκε τις τελευταίες εβδο-
μάδες δηλητηριάζοντας τις σχέ-
σεις Βρυξελλών-Λονδίνου, απέ-
δειξε ότι ο Κάμερον δεν διαθέτει

διπλωματικές αρετές. Αν κερδίσει
τις εκλογές του 2015, δεν απο-
κλείεται να γίνει ο μοιραίος πρω-
θυπουργός της Βρετανίας, επί των
ημερών του οποίου η χώρα εγκα-
τέλειψε την Ε.Ε. Το πιο αισιόδοξο
σενάριο είναι να αναδειχθούν νι-
κητές οι Εργατικοί και να ανα-
βληθεί το δημοψήφισμα του 2017.

Οι χειρισμοί
Κάμερον
ενίσχυσαν
τον Γιουνκέρ
Η υποψηφιότητά του στην προεδρία της Ε.Ε.
έφερε σε δεινή θέση τον Βρετανό πρωθυπουργό

Ντέιβιντ Κάμερον και Αγκελα Μέρκελ στην εκδήλωση των Ευρωπαίων
ηγετών για τα εκατό χρόνια από την έναρξη του Α΄ Παγκοσμίου Πολέμου.
Η ένταξη των Βρετανών Συντηρητικών στην ίδια ευρωπαϊκή ομάδα με το
γερμανικό ευρωσκεπτικιστικό κόμμα ενόχλησε τη Γερμανίδα καγκελάριο.

Οπως το καλοκαίρι του 2012 ο Μάριο
Μόντι σήκωσε παντιέρα στη σύνοδο
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, απαι-
τώντας, εις μάτην, την αποσύνδεση
των χρεών των κρατών από τα χρέη
των τραπεζών, όπως την άνοιξη της
ίδιας χρονιάς ο Φρανσουά Ολάντ
εξελέγη στην προεδρία της Γαλλίας
καλλιεργώντας φευγαλέες προσδο-
κίες χαλάρωσης της πολιτικής λιτό-
τητας, έτσι και τώρα, όλα τα βλέμματα
είναι στραμμένα στον Ιταλό πρωθυ-
πουργό Ματέο Ρέντσι και στην ανα-
μέτρησή του με την Αγκελα Μέρκελ.
Ο άμεσος στόχος του Ρέντσι την Πα-
ρασκευή ήταν να αποφύγει την επι-
κείμενη ένταξη της χώρας του στη
διαδικασία υπερβολικού ελλείμματος,
διεκδικώντας χαλαρότερη ερμηνεία
των δημοσιονομικών κριτηρίων. Αν
εγκριθεί το προσχέδιο της συμφω-
νίας, που ζητεί «καλύτερη χρήση
των περιθωρίων ευελιξίας που προ-
σφέρουν οι συνθήκες» τότε ορθώς
θριαμβολογεί το επιτελείο του Ρέντσι
ότι ο στόχος αυτός επετεύχθη.

Ο Ιταλός πρωθυπουργός όμως,
έστω και ρητορικά, επεδίωκε κάτι
πολύ ευρύτερο από αυτή τη μικρή
ανάσα. Μιλώντας στην ιταλική Βουλή
ενόψει της συνόδου κορυφής, ο Ρέν-
τσι τόνισε ότι απαιτούνται «ριζικές
αλλαγές» στην οικονομική πολιτική
της Ευρωζώνης, καταγγέλλοντας
«τους αρχιερείς και προφήτες της
λιτότητας». (Ενας εξ αυτών, ο Βόλφγ-
κανγκ Σόιμπλε, είχε μόλις προειδο-
ποιήσει ότι η σύναψη νέων χρεών
τώρα «θα ήταν το χειρότερο λάθος
που μπορούμε να κάνουμε»). «Η Κο-
μισιόν μοιάζει με βαρετή γριά θεία
που μας κάνει υποδείξεις» είπε ο
Ρέντσι. «Σταθερότητα χωρίς ανά-
πτυξη ίσον ακινησία» προσέθεσε,
ζητώντας ένα μεγάλο πανευρωπαϊκό
αναπτυξιακό πρόγραμμα.

Το πρόγραμμα αυτό θα μπορούσε

να χρηματοδοτηθεί από ομόλογα
που θα εκδώσει η Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων και τα οποία θα
αγοραστούν από την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα, όταν η Φρανκ-
φούρτη σταματήσει να κλείνει τα
μάτια στον οικονομικό μαρασμό του
αποπληθωρισμού. Πιέζοντας για την
εφαρμογή ενός τέτοιου προγράμμα-
τος, ο Ρέντσι δεν ζητάει να σταμα-
τήσουν οι μεταρρυθμίσεις, αλλά να
βελτιωθούν οι συνθήκες για την
εφαρμογή τους.

Οι τελευταίες δηλώσεις του Ολι
Ρεν, ο οποίος παρέδωσε ήδη το χαρ-
τοφυλάκιό του στην Κομισιόν και
μετακόμισε στο Ευρωκοινοβούλιο,
διαβάζονται και ως προετοιμασία
των Βρυξελλών για πιθανή νέα σε-
λίδα. Ερωτηθείς τι θα άλλαζε, αν μπο-
ρούσε να επιστρέψει πίσω στον χρό-
νο, ο Ρεν είπε: «Θα προσπαθούσα
εξαρχής να δώσω κίνητρα για επεν-
δύσεις, κάτι που δεν έγινε. Ηταν μια
συλλογική πολιτική και θεσμική απο-
τυχία στη διακυβέρνηση της Ευρω-
ζώνης, στην οποία μοιράζομαι κι εγώ
μερίδιο ευθύνης». Ο Γερμανός ανα-
λυτής Βόλφγκανγκ Μίνχαου υπο-
στήριξε ότι αν πράγματι οι ηγέτες
κάνουν το βήμα αυτό, η αποτελε-
σματικότητά του για την τόνωση
της οικονομίας θα κριθεί όχι από
τους τομείς στους οποίους θα ξοδευ-
τούν τα χρήματα, αλλά από το πόσα
θα είναι και πόσο γρήγορα θα πέσουν
στην ευρωπαϊκή αγορά. «Η ιστορία
της Ευρωζώνης δείχνει ότι οι αλλαγές
είναι χρονοβόρες και πάντα ανεπαρ-
κείς», σημείωσε. «Αλλά αυτή είναι
η συζήτηση που χρειάζεται η Ευρω-
ζώνη. Το αποτέλεσμά της θα μας
βοηθήσει να καταλάβουμε αν η Ιταλία
και άλλες υπερχρεωμένες χώρες μπο-
ρούν να συνυπάρξουν σε μία νομι-
σματική ένωση με τη Γερμανία».

Ε.Μ.

Τι επιδιώκει ο κ. Ρέντσι

Ελεύθερη αφέθηκε εκ νέου η Σου-
δανή που είχε καταδικαστεί σε
θάνατο επειδή αποκήρυξε το Ισ-
λάμ και ασπάστηκε τον Χριστια-
νισμό. Η Μεριάμ Ιμπραήμ είχε
αφεθεί πρώτη φορά ελεύθερη
την περασμένη Τρίτη, αλλά συ-
νελήφθη στο αεροδρόμιο του
Χαρτούμ. Σύμφωνα με τη συνή-
γορό της, Μουχανάντ Μουσταφά,
η γυναίκα βρίσκεται προς το πα-
ρόν στην αμερικανική πρεσβεία
με την οικογένειά της. Η κατη-
γορία με την οποία συνελήφθη
εκ νέου ήταν ότι κατείχε πλαστά
ταξιδιωτικά έγγραφα. Η υπόθεση
είχε προκαλέσει παγκόσμια κα-
τακραυγή, με αποτέλεσμα εφετείο
του Σουδάν να άρει τη θανατική

ποινή που της είχε επιβληθεί. Η
πρωτόδικη καταδίκη της είχε
ανακοινωθεί τον Μάιο, οπότε δι-
καστήριο είχε αποφανθεί ότι πρέ-
πει να απαγχονιστεί. 

Η 27χρονη κρατείτο σε αστυ-
νομικό τμήμα στην πρωτεύουσα
από την περασμένη Τρίτη, όταν
οι αρχές την εμπόδισαν να εγκα-
ταλείψει τη χώρα μαζί με τον σύ-
ζυγό της και τα δύο τους παιδιά.
Ο άντρας της, Ντάνιελ Ουανί,
είναι Χριστιανός από το Νότιο
Σουδάν και έχει αμερικανική υπη-
κοότητα. Πάντως, η απελευθέ-
ρωσή της κατέστη δυνατή υπό
τον όρο ότι θα παραμείνει στο
Σουδάν και δεν θα εγκαταλείψει
τη χώρα.

Αυστηρή προειδοποίηση προς
τους Ιταλούς πολίτες να μην εμ-
πλέκονται σε εμπορικές δραστη-
ριότητες ή επενδύσεις στους
εβραϊκούς οικισμούς της Δυτικής
Οχθης απευθύνει η κυβέρνηση
της χώρας, σύμφωνα με δημοσί-
ευμα της εφημερίδας «Λα Στάμ-
πα», που επικαλείται την υπουργό
Εξωτερικών Φεντερίκα Μογκερίνι.
«Πρόκειται για την τεχνική εφαρ-
μογή ενός πολιτικού μέτρου που
είχε αποφασιστεί νωρίτερα», στη
διάρκεια ενός ευρωπαϊκού συμ-
βουλίου τον Δεκέμβριο του 2012,

διευκρίνισε η Μογκερίνι. Το
υπουργείο Εξωτερικών της Ιταλίας
όταν ρωτήθηκε σχετικά με το θέ-
μα δεν έδωσε περαιτέρω διευκρι-
νίσεις. 

Εξάλλου η Γαλλία είχε προει-
δοποιήσει τους πολίτες της και
τις γαλλικές επιχειρήσεις την Τε-
τάρτη για τους κινδύνους που ενέ-
χουν οι οικονομικές συναλλαγές
με τους εβραϊκούς οικισμούς. Πα-
ρόμοια προειδοποίηση υπάρχει
στους ιστότοπους των υπουργείων
Εξωτερικών της Βρετανίας και
της Γερμανίας.

Ελεύθερη αφέθηκε η Σουδανή
που ασπάστηκε τον Χριστιανισμό

Προειδοποίηση προς επιχειρήσεις
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Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ*

Στη σοβούσα κρίση της Ουκρανίας
και την παρατεταμένη αστάθεια
στη Λιβύη ήρθαν να προστεθούν
τα δραματικά γεγονότα στο Ιράκ,
δημιουργώντας αναταράξεις στην
αγορά ενέργειας, αλλά πυροδο-
τώντας και πρωτοβουλίες.

Αυτήν τη στιγμή, η τιμή του πε-
τρελαίου, παρά τη σημασία της Βα-
γδάτης ως παραγωγού (2η μεταξύ
των χωρών ΟΠΕΚ), «τσιμπάει» μεν
προς τα πάνω, όχι ωστόσο σε ανη-
συχητικά επίπεδα. Το γεγονός ότι
οι κύριες πηγές και αγωγοί εξαγωγής
βρίσκονται στο ελεγχόμενο από τους
σιίτες νότιο κομμάτι προσφέρει μια
σχετική διασφάλιση. Από την άλλη,
η ελλιπής προστασία των υποδομών
και το χαμηλό αξιόμαχο του ιρακινού
στρατού εύλογα προκαλούν ανησυ-
χία. Αν δε οι μάχες εξαπλωθούν και
καταληφθεί μέρος της Βαγδάτης,
είναι σχεδόν βέβαιο ότι θα διακοπεί
η τροφοδοσία σε πολλές περιοχές,
γεγονός που θα συμπιέσει περαιτέρω
τους πολίτες της χώρας, πολλοί εκ

των οποίων εδώ και μία δεκαετία,
λόγω μη εκσυγχρονισμού των δι-
κτύων, παραμένουν με ελάχιστο ή
χωρίς ηλεκτρικό. Αλλά και διεθνούς
εμβέλειας εταιρείες που έχουν επεν-
δύσει εκεί θα δυσκολευθούν να κα-
θησυχάσουν την αγορά για το εν-
δεχόμενο να εξακολουθήσει αδιά-
λειπτα η ροή πετρελαίου. Αν, μάλι-
στα, η προβληματική κατάσταση
παραταθεί ή δεν ελεγχθεί εγκαίρως,
τότε τα μεν έσοδα θα απομειωθούν
σημαντικά, υποχρεώνοντας την
(όποια) κυβέρνηση σε υποχωρήσεις,
οι δε εξαγωγικές προοπτικές θα πα-
γώσουν, υπό τον φόβο γενικευμένων
αναταραχών. Τέλος, με την ηγεσία
του Ιράκ να απομονώνεται, πιθανόν
να προκύψει συμβιβασμός με το
κουρδικό στοιχείο, του οποίου η συ-
νεισφορά θεωρείται καθοριστικής
σημασίας για τη διατήρηση κάποιας
σχετικής σταθερότητας στο εσωτε-
ρικό. Σε μια τέτοια περίπτωση, η

χρυσή τομή θα προσδιοριστεί γύρω
από την ποσόστωση του κάθε μέρους
επί των εσόδων από το ιδιαίτερα
προσοδοφόρο κουρδικό τμήμα, που
αναμφίβολα θα αθροιστεί στην πα-
ραγωγή του Ιράκ.

Επιπλέον καταλύτης εξελίξεων
είναι και η πορεία των διαπραγμα-
τεύσεων γύρω από το πυρηνικό πρό-
γραμμα του Ιράν. Το κρίσιμο διά-
στημα που θα επιδράσει εν πολλοίς
και στο ενεργειακό γίγνεσθαι είναι
μέχρι το φθινόπωρο. Αν μέχρι τότε
δεν έχει εξευρεθεί λύση, η ηγεσία
Ομπάμα θα βρεθεί υπό ασφυκτική
πίεση από το εβραϊκό λόμπι και τους
συντηρητικούς κύκλους και ενόψει
των ενδιάμεσων εκλογών του Κογ-
κρέσου θα δυσκολευτεί να πετύχει
νέα παράταση διευθέτησης. Από
την άλλη, Ουάσιγκτον και Τεχεράνη,
παρά το ότι φαίνεται να ταυτίζονται
ως προς την ανάγκη αναχαίτισης
των τζιχαντιστών στο Ιράκ, προφα-

νώς έχουν διαφορετικό σημείο αφε-
τηρίας, μάλλον και απόληξης. Οι σο-
βαρές δυσκολίες, αν και δεν μοιάζουν
ανυπέρβλητες, καταδεικνύουν τις
αιρέσεις και τη συνακόλουθη πολυ-
πλοκότητα στη συμπερίληψη ιρα-
νικού αερίου στους άμεσους δυτι-
κούς/ευρωπαϊκούς σχεδιασμούς.

Ως προς την Ευρώπη και ενώ η
διένεξη στην Ουκρανία συνεχίζεται,
το ενεργειακό τοπίο έχει αρχίσει
να ξεκαθαρίζει, χωρίς όμως να μπορεί
να προβλεφθεί αν και κατά πόσο οι
παρούσες τάσεις θα παγιωθούν. Εν
μέσω οικονομικής κρίσης, τα κρά-
τη-μέλη στρέφονται προς φθηνό-
τερες (όχι καθαρότερες) μορφές
ενέργειας, όπως είναι ο άνθρακας
και ο λιγνίτης, περιορίζοντας ση-
μαντικά τη ζήτηση για φυσικό αέριο,
ιδίως στην ηλεκτροπαραγωγή. Πα-
ράλληλα, δίνεται έμφαση στην εξοι-
κονόμηση (σε μετακινήσεις και βιο-
μηχανία), διακρίνεται μια ροπή προς

χρήση Ανανεώσιμων Πηγών Ενέρ-
γειας, ειδικότερα φωτοβολταϊκών,
και εσχάτως –στον απόηχο των ανα-
κοινώσεων της γαλλικής κυβέρνη-
σης– επιβεβαιώνεται η αποστασιο-
ποίηση από τη χρήση πυρηνικής
ενέργειας. Παρ’ όλα αυτά, ιδίως ως
προς το Παρίσι, το γεγονός ότι χάρη
στη χρήση πυρηνικού καυσίμου
απολαμβάνει τη χαμηλότερη τιμή
ηλεκτρικής ενέργειας σε όλη τη Γη-
ραιά Ηπειρο, καθιστά αμφίβολες τις
διακηρύξεις, που μάλλον εξυπηρε-
τούν εσωτερικά πολιτικά παιχνίδια
και την ανάγκη του αντιδημοφιλούς
Ολάντ να προσεταιριστεί πράσινους
και αριστερά.

Οι εναλλακτικές λύσεις
Παραμένει, ωστόσο, αναπάντητο

το ερώτημα των επικουρικών προς
τη Ρωσία προμηθευτών, καθότι οι
περισσότερες εναλλακτικές, είτε
συνεπάγονται χρόνο και δη με αβέ-
βαιο το αποτέλεσμα είτε δεν μπο-
ρούν να υποκαταστήσουν τη δε-
σπόζουσα θέση της Μόσχας (με
εξαίρεση το Ιράν). Εδώ οφείλουμε
να σημειώσουμε και τα διαφορετικά
χαρακτηριστικά που έχει η κάθε
γεωγραφική περιφέρεια της Ευρώ-
πης, καθότι ορισμένες, όπως τα Βαλ-
κάνια, έχουν πολύ μεγαλύτερες
ανάγκες για φυσικό αέριο και λιγό-
τερες εναλλακτικές, στοιχείο που
καθορίζει ανάλογα και τη στάση
τους έναντι της Ρωσίας και άλλων
προμηθευτών.

Συνεπεία αυτού, οι προσπάθειες
ανάπτυξης ενιαίας στάσης στα ζη-
τήματα διαφοροποίησης ακυρώνον-
ται εν τοις πράγμασι από τα ίδια τα
κράτη (π.χ. υποστήριξη Σλοβενίας
και Αυστρίας στον South Stream).
Αποφεύγοντας τις υστερίες συγκε-
κριμένων κύκλων, υπογραμμίζεται
πως η τροφοδοσία της ευρωπαϊκής
αγοράς μέσω South Stream θα γίνεται
με ποσότητες που θα αφαιρούνται
από το σύστημα αγωγών της Ουκρα-
νίας, διότι, μεταξύ άλλων, η Μόσχα
δεν είναι σε θέση να διαθέσει επι-
πλέον φυσικό αέριο. Επειδή, λοιπόν,
η Ε.Ε. έχει ουκ ολίγες φορές επενδύσει
σε αφερέγγυες ως προς το αποτέλε-
σμα περιπτώσεις, ελπίζουμε αυτή
τη φορά να κινηθεί με μεγαλύτερη
σύνεση, προνοητικότητα και προ-
πάντων συλλογικότητα.

* Ο δρ Κωνσταντίνος Φίλης είναι διευθυντής
ερευνών Ινστιτούτου Διεθνών Σχέσεων.

Ιράκ και Ουκρανία ανοίγουν
το παιχνίδι της ενέργειας
Οι μάχες για περιορισμό των τζιχαντιστών και το γεωστρατηγικό παιχνίδι των αγωγών

Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟ

Σε αυτή την εξαιρετικά κρίσιμη συγ-
κυρία στην ιστορία του Ιράκ, η δυ-
νατότητα ταχύτατου σχηματισμού
κυβέρνησης εθνικής συνεννόησης
και η συστράτευση γύρω της όλων
των ισχυρών εσωτερικών δυνάμεων
και τάσεων του Ιράκ μπορεί να δώσει
απάντηση στην προέλαση των εξαι-
ρετικά βίαιων τζιχαντιστών που σό-
καραν τη διεθνή κοινή γνώμη. Αυτό
υπογραμμίζει, μιλώντας στην «Κ»,
ο πρέσβης της Δημοκρατίας του
Ιράκ στην Αθήνα, Μπουρχάν Τζαφ.
– Μπορεί το Ιράκ να αποφύγει τη
δημιουργία νέων κρατών εντός
των παλαιών συνόρων του;

– Το μεγάλο στοίχημα για την επό-
μενη ημέρα του Ιράκ και κατ’ επέ-
κταση της σταθερότητας στην ευαί-
σθητη περιοχή της Μέσης Ανατολής
είναι η ταχύτητα με την οποία η νέα
κυβέρνηση, που μετά τις πρόσφατες
εκλογές αναμένεται να ανακοινωθεί
άμεσα, θα μπορέσει να εκπροσω-
πήσει και ταυτόχρονα συμφιλιώσει
όλες τις δυνάμεις που διεκδικούν
αυτή τη στιγμή ρόλο στη χώρα. Τόσο
τις ευρύτερες κοινότητες των σιιτών,
των σουνιτών και των Κούρδων όσο
και τις διαφορετικές εθνότητες και
τοπικές κοινωνίες που ενσωματώνει
στα σύνορά του το Ιράκ. Και αυτό
σημαίνει επίσης τη συμφιλίωση
όλων των Ιρακινών.
– Υπάρχει περιθώριο εθνικής συ-
νεννόησης κατά των τζιχαντιστών;

– Ολοι πλέον στο Ιράκ έχουν αν-
τιληφθεί πως αν η εθνική συνεννόη-

ση και συμφιλίωση δεν δρομολογηθεί
άμεσα και γνήσια, οι εξελίξεις θα
είναι ραγδαίες. Είναι από αυτές τις
αντιπαλότητες από τις οποίες άντ-
λησε ισχύ η οργάνωση των τζιχαν-
τιστών, Ισλαμικό Κράτος στο Ιράκ
και το Λεβάντε (ΙΚΙΛ), και βρήκε την
ευκαιρία να καταλάβει εδάφη και να
προβεί σε απίστευτες πράξεις βαρ-
βαρότητας. Ολες οι πολιτικές δυνά-
μεις στο Ιράκ αναγνωρίζουν ότι το
ΙΚΙΛ δεν αντιπροσωπεύει τους σου-
νίτες. Ο στόχος του ΙΚΙΛ είναι η κα-
ταστροφή και διάσπαση του Ιράκ.
Πιστεύω ότι θα επιτευχθεί ο σχημα-
τισμός νέας, συμμετοχικής κυβέρ-
νησης τις επόμενες ημέρες, κάτι που
θα δώσει το κατάλληλο μήνυμα και
στον λαό, αλλά και στις υπό διάλυση
ένοπλες δυνάμεις για ανασυγκρό-
τηση. Το νέο σύνταγμα της χώρας
είναι η εγγύηση ότι αυτή η συνεν-
νόηση μπορεί να επιτευχθεί πιθα-
νότατα μέσω της αναγνώρισης κα-
θεστώτων αυτόνομων ομόσπονδων
περιοχών, κατά το επιτυχημένο και
λειτουργικό πρότυπο της περιοχής
του Κουρδιστάν. Το νέο Ιράκ που
θέλουμε να χτίσουμε θέλει καλές

σχέσεις με όλους. Εχω την πεποίθηση
πως εάν αυτό συμβεί, το ζήτημα των
τζιχαντιστών θα αντιμετωπιστεί γρή-
γορα και αποτελεσματικά. Και αυτό
πρέπει να συμβεί για το καλό τόσο
του Ιράκ όσο και ολόκληρης της πε-
ριοχής.
– Μπορεί η διεθνής κοινότητα να
βοηθήσει;

– Πρόκειται για ένα φαινόμενο
που δημιουργεί ανοιχτούς διαύλους
για την τρομοκρατία και απειλεί έτσι
ολόκληρη τη Μέση Ανατολή και τη
Δύση. Δεν αποτελεί καινούργιο φαι-
νόμενο. Μπορεί τώρα να σόκαρε τη
διεθνή κοινότητα, αλλά ήταν γνωστό.
Εδώ και δύο χρόνια καλούμε τη διε-

θνή κοινότητα να αντιμετωπίσει
την οργάνωση, που εκκολάφθηκε
στο συριακό έδαφος, προειδοποι-
ώντας πως θα αποσταθεροποιήσει
αργά ή γρήγορα και το Ιράκ.
– Ποιος είναι ο ρόλος του Ιράν;

– Η Τεχεράνη αντιλαμβάνεται
τους κινδύνους που ενέχει η τρο-
μοκρατία και για τον λόγο αυτό προ-
σπαθεί να παράσχει στήριξη, όχι με
την αποστολή στρατευμάτων αλλά
με την παροχή συμβουλευτικής υπο-
στήριξης και συνεργασία σε επίπεδο
ανταλλαγής πληροφοριών. Αλλωστε,
η Τεχεράνη διατηρεί καλές πολιτικές
και εμπορικές σχέσεις με το Ιράκ
και η όλη κατάσταση αποτελεί απειλή
και για το Ιράν.
– Πώς βλέπετε την επίσκεψη του
Αμερικανού υπουργού Εξωτερικών
στο Ιράκ;

– Η επίσκεψη του Αμερικανού
υπουργού Εξωτερικών, Τζον Κέρι,
και η συνάντησή του με τον Ιρα-
κινό πρωθυπουργό, Νούρι αλ Μα-
λικί, όπως και με τους Κούρδους
ηγέτες, δείχνει ότι η Ουάσιγκτον
έχει την πρόθεση να βοηθήσει έμ-
πρακτα. Δεν αναμένουμε εμπλοκή
ξένων δυνάμεων. Αυτό είναι ένα
θέμα που αφορά τον ιρακινό λαό
και αυτός θα πρέπει να το επιλύσει.
Ομως, στο τέλος της ημέρας, αυτό
είναι ένα ζήτημα δημοκρατίας.
Μια αξία για την οποία το Ιράκ
έχει ματώσει. Πάντως, η διεθνής
κοινότητα πρέπει να σκύψει πάνω
από το πρόβλημα της Συρίας. Είναι
εκεί απ’ όπου ξεκίνησαν οι τζιχαν-
τιστές.

Μόνη λύση η κυβέρνηση εθνικής συνεννόησης

Tων ANDREW ROTH 
και DAVID HERSZENHORN

Με την υπογραφή ιστορικής συμ-
φωνίας εμπορικής σύνδεσης Ου-
κρανίας – Ε.Ε., η άρνηση υπο-
γραφής της οποίας κόστισε την
εξουσία στον έκπτωτο πρόεδρο
Γιανουκόβιτς, προώθησε ο Ου-
κρανός πρόεδρος Ποροσένκο την
ευρωπαϊκή προοπτική της χώρας
του, προκαλώντας την οργή της
Μόσχας.

Στο μεταξύ, τελεσίγραφο με αυ-
στηρά χρονικά όρια έθεσε την
Πέμπτη ο Αμερικανός ΥΠΕΞ Τζον
Κέρι για τον αφοπλισμό «εντός
ωρών», από τη Μόσχα, των αυ-
τονομιστών της Ανατολικής Ου-
κρανίας, ενώ την ίδια ώρα οι ηγέ-
τες Γαλλίας και Γερμανίας καλού-
σαν σε επέκταση της κατάπαυσης
του πυρός στην περιοχή, ύστερα
από τηλεφωνική τους επικοινωνία
με τον πρόεδρο Πούτιν. Από τη
μεριά τους, ηγετικά στελέχη του
αυτονομιστικού κινήματος δε-
σμεύθηκαν να συμμετάσχουν
στον προγραμματισμένο για την
Παρασκευή τρίτο γύρο ειρηνευ-
τικών συνομιλιών στο Ντονέτσκ.

Αντιμέτωπος με το φάσμα νέων
αυστηρότερων εμπορικών κυρώ-
σεων από την Ουάσιγκτον, ο Ρώ-
σος πρόεδρος ήρε διαταγή του,
που επέτρεπε την ενεργοποίηση
του ρωσικού στρατού στην Ου-
κρανία. Παρά τις συμβιβαστικές
αυτές πρωτοβουλίες, μία ημέρα
μετά την κήρυξη της εκεχειρίας,
τη Δευτέρα, ανταρτικές δυνάμεις
στην πόλη Σλαβιάνσκ κατέρρι-
πταν ουκρανικό ελικόπτερο προ-
καλώντας τον θάνατο εννέα στρα-
τιωτών.

«Δεν υπήρξε ειρήνη»
Σύμφωνα με τον Αλεξάντρ

Μποροντάι, ηγετικό στέλεχος
των αυτονομιστών, οι μάχες διε-
κόπησαν για λίγες μόλις ώρες
τη Δευτέρα, μετά την ανακοί-
νωση της κατάπαυσης του πυ-
ρός. «Δεν υπήρξε ειρήνη και η
εκεχειρία δεν έγινε σεβαστή»,
είπε ο κ. Μποροντάι, πρωθυ-
πουργός της αυτοανακηρυχθεί-
σας Λαϊκής Δημοκρατίας του
Ντονέτσκ, που επέμεινε ότι για
τις παραβιάσεις ευθύνονται οι
ουκρανικές κυβερνητικές δυνά-
μεις. Ο κ. Μποροντάι επιβεβαί-
ωσε επίσης πληροφορίες, που
θέλουν τους αντάρτες να έχουν
αποκτήσει βαρύ οπλισμό και πυ-
ροβολικό, που περιλαμβάνουν
και άρματα μάχης, καθώς και
πυροβόλα τύπου «Χάουιτζερ».

Τη διακοπή του «κύματος» αυ-
τού σε οπλισμό από τη Μόσχα ζή-
τησε την Πέμπτη ο Τζον Κέρι, με
την κυβέρνηση Ομπάμα να μελετά
την επιβολή πιο αυστηρών κυρώ-
σεων, σε περίπτωση ολιγωρίας
του Κρεμλίνου. Οι κυρώσεις αυτές
μπορεί να στοχεύουν τις μεγαλύ-

τερες ρωσικές τράπεζες, καθώς
και εταιρείες ενέργειας ή αμυν-
τικού εξοπλισμού.

Τις εντυπώσεις προσπάθησε
να διασκεδάσει την Τετάρτη το
Κρεμλίνο, που εξασφάλισε από
την Ανω Βουλή της χώρας -το
Ομοσπονδιακό Συμβούλιο- την
άρση προηγούμενου προεδρικού
διατάγματος, το οποίο επέτρεπε
την ανάπτυξη ρωσικών στρατευ-
μάτων στην Ουκρανία για την
προστασία του ρωσόφωνου πλη-
θυσμού.

Παρότι η ψήφος αποτελεί συμ-
βολική πρωτοβουλία, ο Ουκρανός
πρόεδρος Πέτρο Ποροσένκο τη
χαρακτήρισε «θετικό σημάδι» σε
ανακοίνωση που εξέδωσε την Τε-
τάρτη το γραφείο του.

Σε τηλεφωνική του συνομιλία
με τους δυτικούς εταίρους την
Τρίτη, ο πρόεδρος Ποροσένκο
κατήγγειλε 52 κρούσματα παρα-
βίασης της εκεχειρίας από τους
αυτονομιστές στην Ανατολική
Ουκρανία, που προκάλεσαν τον

θάνατο 18 ανθρώπων από τις 20
Ιουνίου. Παρά ταύτα, ο Ουκρανός
πρόεδρος, σε ομιλία του την Τε-
τάρτη, άφησε ανοικτό το ενδε-
χόμενο διπλωματικής επίλυσης
της κρίσης, ζητώντας τη στήριξη
και την κατανόηση των συμπα-
τριωτών του.

Καχυποψία
«Αντιλαμβάνομαι πως οι συνο-

μιλίες με τους τρομοκράτες της
Ανατολικής Ουκρανίας αντιμε-
τωπίζονται με καχυποψία από το
κοινό. Οι λεγόμενοι “ιέρακες”
απαιτούν την ανάληψη άμεσης
και αυστηρής στρατιωτικής δρά-
σης. Αλλοι ζητούν σημαντικούς
συμβιβασμούς για να αποφύγουμε
τον πόλεμο. Απαντώ και στις δύο
ομάδες: Ο στόχος μας είναι να
αποφευχθεί ο πόλεμος. Στόχος
μας είναι η ειρήνη. Θέλω, όμως,
να υπογραμμίσω: Οχι ειρήνη με
οποιοδήποτε τίμημα και κάτω από
οποιεσδήποτε συνθήκες», είπε ο
Πέτρο Ποροσένκο. Η ένοπλη στά-
ση των ρωσόφωνων αυτονομι-
στών στην Ανατολική Ουκρανία
ξεκίνησε τον Απρίλιο, μετά την
ανατροπή του φιλορώσου προ-
έδρου Γιανουκόβιτς και τη ρωσική
προσάρτηση της Χερσονήσου της
Κριμαίας, κατόπιν αιτήματος της
πλειοψηφίας των κατοίκων της.

THE NEW YORK TIMES

Ιστορική συμφωνία
Ουκρανίας και Ε.Ε.
Τελεσίγραφο από ΗΠΑ για άμεσο 
αφοπλισμό των αυτονομιστών<<<<<<

Τα ευρωπαϊκά κράτη
στρέφονται προς φθηνό-
τερες μορφές ενέργειας,
περιορίζοντας τη ζήτηση
για φυσικό αέριο.

<<<<<<<

Η συμφιλίωση σιιτών,
σουνιτών και Κούρδων
είναι το μεγάλο 
στοίχημα, λέει 
στην «Κ» ο πρέσβης 
του Ιράκ στην Αθήνα

Ο πρέσβης του Ιράκ στην Αθήνα,
Μπουρχάν Τζαφ.
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Κυρώσεις με στόχο 
τις μεγαλύτερες 
ρωσικές τράπεζες, 
καθώς και εταιρείες
ενέργειας ή αμυντικού
εξοπλισμού, μελετά 
ο Ομπάμα.

Ο πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ζοζέ Μανουέλ Μπαρόζο, ο
πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Χέρμαν βαν Ρομπέι και ο πρό-
εδρος της Ουκρανίας Πέτρο Ποροσένκο στην τελετή συμφωνίας εμπο-
ρικής σύνδεσης Ουκρανίας - Ε.Ε.
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Σαν χθες, πριν από έναν ακριβώς αιώνα, ο
Σερβοβόσνιος εθνικιστής Γκαβρίλο Πρίντσιπ
δολοφόνησε στο Σεράγεβο τον διάδοχο της
Αυστροουγγρικής Αυτοκρατορίας, αρχιδούκα
Φραγκίσκο-Φερδινάνδο, και τη σύζυγό του,
γεγονός που στάθηκε αφορμή για την έκρηξη
του Α΄ Παγκοσμίου Πολέμου. Ωστόσο, η
στρογγυλή επέτειος της αποφράδας 28ης
Ιουνίου του 1914 πέρασε μάλλον στα ψιλά.
Δεν θα μπορούσε να είναι πιο χτυπητή η
διαφορά με τις επετείους της 9ης Μαΐου του
1945, όταν ο πολιτισμένος κόσμος γιορτάζει
την αντιφασιστική νίκη, ή της 6ης Ιουνίου
του 1944, όταν οι ηγέτες των μεγάλων δυ-
νάμεων σπεύδουν στις ματωμένες ακτές
της Νορμανδίας. Στη συλλογική μνήμη των

Ευρωπαίων, ο Μεγάλος Πόλεμος κατέχει
σαφώς υποδεέστερη θέση έναντι του Β΄
Παγκοσμίου Πολέμου, σαν να ήταν «μόνο»
το πρελούδιο της πραγματικής Αποκάλυψης.
Το γεγονός αυτό δεν εξηγείται εύκολα ούτε
από τη μεγαλύτερη χρονική απόσταση ούτε
από το μέγεθος των συνεπειών μιας σύγ-
κρουσης που αφάνισε 14 εκατομμύρια αν-
θρώπους, γκρέμισε τέσσερις αυτοκρατορίες
–Αυστροουγγρική, Ρωσική, Γερμανική,
Οθωμανική–, ανέδειξε το πρώτο σοσιαλι-
στικό κράτος στον κόσμο, χάραξε τα σύνορα
της Μέσης Ανατολής και απαθανατίστηκε
στα τρομερά μυθιστορήματα του Ρεμάρκ,
του Γκρέιβς, του Σελίν και του Μυριβήλη.
Κάτι άλλο, πιο βαθύ και πιο σκοτεινό, πρέπει
να κρύβεται πίσω από την επίμονη απώ-
θηση.

Ο Α΄ Παγκόσμιος Πόλεμος δεν «τακτο-

ποιείται» εύκολα από τη λογική μας και δεν
«χωνεύεται» εύκολα από την ηθική μας. Σε
αντίθεση με τον Δεύτερο, στερείται της
απόλυτης αντίθεσης ανάμεσα στο «καλό»
και το «κακό». Δεν έχει να επιδείξει ένα «τέ-
ρας» στο ύψος του Χίτλερ ή μια φρίκη στο
ύψος του Ολοκαυτώματος. Αν η θυσία στον
Β  ́Παγκόσμιο Πόλεμο θεωρείται αναδρομικά
αυτονόητο καθήκον, η αιματοχυσία στον
Πρώτο φαντάζει σαν ανυπόφορη ματαιότητα,
που ζητάει επίμονα μια κάποια αιτιολόγηση:
Γιατί έγιναν όλα αυτά και πώς δεν θα ξανα-
γίνουν; Το 1993, ο Ρόμπερτ Κάπλαν παρου-
σίασε τη δική του εκδοχή με ένα βιβλίο που
προκάλεσε αίσθηση. Στα «Βαλκανικά φαν-
τάσματα», ο συγγραφέας ενοχοποιεί μονό-
πλευρα τους αρχέγονους εθνικισμούς των
βαλκανικών λαών και κυρίως τον αλυτρω-
τισμό των Σλάβων για το σφαγείο του Α΄

Παγκοσμίου Πολέμου. Οσο για τον Δεύτερο,
δεν ήταν παρά η αναπόδραστη συνέπεια
του Πρώτου. Μια εμμονικά αντισλαβική -
αντιρωσική οπτική, όχι απροσδόκητη για
έναν εκπρόσωπο των Αμερικανών νεοσυν-
τηρητικών.

Δέκα χρόνια αργότερα, ο Βρετανός ιστο-
ρικός Κρίστοφερ Κλαρκ επανήλθε στην ίδια
προβληματική με το βιβλίο του «Υπνοβάτες».
Κι εδώ οι ευθύνες πέφτουν κυρίως στους
«μικρούς εθνικισμούς» των Βαλκανίων,
αυτής της παραδοσιακής «πυριτιδαποθήκης
της Ευρώπης». Οσο για τις μεγάλες δυνάμεις
της Δύσης, η κριτική δεν εστιάζεται σε πα-
σίγνωστα, θεμελιώδη φαινόμενα –ιμπερια-
λιστικοί ανταγωνισμοί για αποικίες και για
τον διαμελισμό της καταρρέουσας Οθωμα-
νικής Αυτοκρατορίας– αλλά περιορίζεται
στην υποτιθέμενη «ανικανότητα» ληθαρ-

γικών πολιτικών ηγετών. Διαφορετική είναι
η απάντηση που δίνει στην αναζήτηση του
αποδιοπομπαίου τράγου ο Ντέιβιντ Φρόμκιν.
Για τον Αμερικανό συγγραφέα του βιβλίου
«Το τελευταίο καλοκαίρι της Ευρώπης», ο
βασικός υπαίτιος ήταν ο γερμανικός μιλι-
ταρισμός, που προετοίμαζε από καιρό, με
την αδίστακτη μεθοδικότητά του, το αιμα-
τοκύλισμα. Οσο φοβερό και αν ήταν το τί-
μημα, Αγγλία, Γαλλία και Αμερική δεν είχαν
άλλη λύση από το να απαντήσουν.

Εντελώς αντίθετη είναι η «αναθεωρητική»
οπτική του Νάιαλ Φέργκιουσον. Ο Βρετανός
ιστορικός προκάλεσε σάλο με πρόσφατη
συνέντευξή του στο BBC, όπου υποστήριξε
ότι η χώρα του ήταν εξίσου υπεύθυνη με τη
Γερμανία για τον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και
ότι η συμμετοχή της σε αυτόν ήταν «η με-
γαλύτερη βλακεία της». Οχι, ο Φέργκιουσον
δεν είναι οπαδός της λενινιστικής θεωρίας
του ιμπεριαλισμού. Δεδηλωμένος οπαδός
τού κατά Κίπλινγκ «φορτίου του λευκού αν-
θρώπου» για τον εκπολιτισμό των «καθυ-
στερημένων» εθνών, θέλει να πιστεύει ότι
αν η Βρετανία δεν είχε εμπλακεί στον Μεγάλο
Πόλεμο, η αυτοκρατορία της θα μπορούσε
να επιβιώσει και η επανάσταση των μπολ-
σεβίκων δεν θα είχε ποτέ δει το φως της
ημέρας. Ισως εκείνο που κάνει πολλούς να
απωθούν υποσυνείδητα τον Α΄ Παγκόσμιο
Πόλεμο είναι οι ανησυχητικές αναλογίες με
τη σημερινή εποχή. Η τιτάνια σύγκρουση
ήρθε ύστερα από αρκετές δεκαετίες ειρήνης
και οικονομικής ευμάρειας, κατά την οποία
οι ανταγωνισμοί των μεγάλων δυνάμεων πε-
ριορίζονταν στην περιφέρεια, χωρίς να αγ-
γίζουν τις μητροπόλεις. Το σταθερό φόντο
της εποχής εκείνης ήταν η σταδιακή διάβρωση
της τότε παγκόσμιας υπερδύναμης, της Βρε-
τανίας, και η εμφάνιση νέων αναδυόμενων
δυνάμεων που την αμφισβητούσαν. Το πρώτο
κύμα της «παγκοσμιοποίησης» είχε πείσει
το μεγαλύτερο μέρος των ελίτ ότι τα κοινά
συμφέροντα των εμπορικών εταίρων καθι-
στούσαν απόλυτο παραλογισμό την προσφυγή
στα όπλα. Είναι μήπως παράξενο, ύστερα
από όλα αυτά, ότι ο Μεγάλος Πόλεμος μας
είναι ταυτόχρονα πολύ οικείος και πολύ απω-
θητικός;

<<<<<<

Σε αντίθεση με τον Β΄ Παγκό-
σμιο, στερείται της απόλυτης
αντίθεσης ανάμεσα στο «καλό»
και το «κακό». Δεν έχει να επι-
δείξει ένα «τέρας» (Χίτλερ) ή
μια φρίκη (Ολοκαύτωμα).

Ηρωας του εθνικοαπελευθερωτικού
αγώνα για τους Σέρβους, τρομοκράτης
για τους Βόσνιους μουσουλμάνους, ο
Γκαβρίλο Πρίντσιπ δεν έπαψε να διχάζει
το Σεράγεβο σε όλη την πορεία του τε-
λευταίου αιώνα. Το 1941, αμέσως μετά
την είσοδό τους στην πόλη, οι ναζί αφαί-
ρεσαν την αναμνηστική πλάκα που είχε
τοποθετηθεί στον τόπο της τραγωδίας
του 1914 και τη χάρισαν στον Αδόλφο
Χίτλερ. Μετά την απελευθέρωση, το σο-
σιαλιστικό καθεστώς του Τίτο τοποθέτη-
σε καινούργια αναμνηστική πλάκα προς
τιμήν του Πρίντσιπ, ο οποίος εθεωρείτο
τότε εθνικός ήρωας, ενώ τα βήματά του
αποτυπώθηκαν πάνω στο μπετόν. Σήμε-
ρα, το όνομά του είναι το πρώτο που φι-
γουράρει, πάνω σε αναμνηστική πλάκα
ορθόδοξης εκκλησίας του Σεράγεβο,
κάτω από την επιγραφή «Ηρωες της
Ημέρας του Αγίου Βίτου» – με το Γρηγο-
ριανό ημερολόγιο, η 28η Ιουνίου, ημέρα
της δολοφονίας του Φραγκίσκου-Φερδι-
νάνδου. Λίγα τετράγωνα παρακάτω, μία
άλλη πλακέτα τιμά τον δολοφονηθέντα.
Ο ίδιος διχασμός διατρέχει τα σχολικά
βιβλία Ιστορίας. Τα σερβικά αφιερώνουν
20 σελίδες στον «ήρωα» και στη «μεγά-
λη απελευθερωτική πράξη του», ενώ τα
βιβλία των Βόσνιων μουσουλμάνων μνη-
μονεύουν μόλις σε μία φράση τον «τρο-
μοκράτη», σημειώνοντας ότι «δεν σκό-
τωσε τον αρχιδούκα για να απελευθε-
ρώσει τη Βοσνία από τον κατακτητή, αλ-
λά γιατί την ήθελε μέρος μιας Μεγάλης
Σερβίας». Με αφορμή τη φετινή επέ-
τειο, η δημαρχία του Σεράγεβο προωθεί
την ανέγερση μνημείου στη μνήμη του
αρχιδούκα, ενώ το Βελιγράδι ετοιμάζει
να τοποθετήσει μπούστο του Πρίντσιπ.
Οι δύο πλευρές τίμησαν σε διαφορετι-
κές τελετές τη χθεσινή επέτειο, επιβε-
βαιώνοντας τις βαθύτατες διαχωριστι-
κές γραμμές που εξακολουθούν να δια-
τρέχουν τη Βοσνία-Ερζεγοβίνη. 

Ο Πρίντσιπ διχάζει πάλι

Μια εξαιρετικά ενοχλητική επέτειος  
Τα εκατό χρόνια από την έναρξη του Α΄ Παγκοσμίου Πολέμου προκαλούν ανησυχητικούς συνειρμούς σε έναν επικίνδυνα ασταθή κόσμο

Η στρογγυλή επέτειος της αποφράδας 28ης Ιουνίου του 1914 από την έκρηξη του Α΄ Παγ-
κοσμίου Πολέμου πέρασε μάλλον στα ψιλά. Παρά το γεγονός ότι αφάνισε 14 εκατομμύρια
ανθρώπους και γκρέμισε τέσσερις αυτοκρατορίες.
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Κάθε Κυριακή μαζί με την ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ
οι πιο συναρπαστικές περιπέτειες

από το πενάκι του θρυλικού Carl Barks!

Μια συλλεκτική σειρά βιβλίων κόμικς
του πιο σπουδαίου σχεδιαστή της Disney.
Οι πιο ξεκαρδιστικές ιστορίες των Ντακ σε μια μοναδική,
               σκληρόδετη συλλογή αξίας.
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www.kathimerini.com.cy

              σκλη 

Ο 2ΟΣ τόμος

«ΤΟ ΚΥΝΗΓΙ
ΤΩΝ

ΚΑΤΑΣΚΟΠΩΝ»

κυκλοφορεί

την Κυριακή

6 Ιουλίου
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ΕΥΡΩΖΩΝΗ

Σταδιακή 
επάνοδος 
στην 
ανάπτυξη 

Σελ. 11

X.A.
-4,76% 0,25%

Nasdaq

-1,80%

Nikkei

-1,23%

Dax

-0,71%

FTSE 100

-0,43%

Πετρέλαιο

0,23%

 €  /$

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Η Ευρωπαϊκή Ένωση προειδοποίησε τη Ρωσία ότι έχει περιθώριο μέχρι τη Δευτέρα να λάβει
συγκεκριμένα μέτρα για την εξασφάλιση μιας ειρηνευτικής συμφωνίας στα ανατολικά της Ουκρανίας,
αλλιώς θα βρεθεί αντιμέτωπη με τον κίνδυνο σημαντικών κυρώσεων. Το τελεσίγραφο δόθηκε μετά την
υπογραφή συμφωνίας σύνδεσης της Ε.Ε. με την Ουκρανία, τη Γεωργία και τη Μολδαβία, η οποία
συνοδεύτηκε από την άσκηση περισσότερης πίεσης προς τη Ρωσία, την οποία ζήτησε και πέτυχε ο
Ουκρανός Πρόεδρος. 

Τελεσίγραφο Βρυξελλών 
στο Κρεμλίνο για Ουκρανία Eμφύλιος

στην Τράπεζα
Κύπρου
Ανοικτό το ενδεχόμενο 
για απομάκρυνση συμβούλων

EP
A

Σε κρίσιμο σημείο καμπής βρίσκον-
ται οι αποφάσεις για την αύξηση
του μετοχικού κεφαλαίου της Τρά-
πεζας Κύπρου αφού μετά τη συ-
νεδρία του Δ.Σ. την περασμένη
Πέμπτη διεφάνη ότι ορισμένα μέλη
δεν είχαν την πρόθεση να προ-
χωρήσουν με την αύξηση, όπως
αυτό νοείται από την Κεντρική
Τράπεζα. 

Η εικόνα που προέκυψε από τη
συνεδρία ήταν τέτοια που προκά-

λεσε άμεση αντίδραση των επο-
πτικών αρχών, ενώ δεν πρέπει να
αποκλείεται ακόμα και η απομά-
κρυνση συμβούλων της τράπεζας. 

Την ίδια στιγμή έντονα είναι τα
ερωτηματικά που πλανώνται για
το κατά πόσον φεύγει ο Χούρικαν
ή ο Κρίστης Χασάπης, αφού η κόν-
τρα μεταξύ Διοίκησης και προεδρίας
του Δ.Σ. έφτασε σε τέτοιο σημείο
που πλέον η συνύπαρξη φαίνεται
αδύνατη.  Σελ. 4

Αναγκαία η αναδιάρθρωση δανείων
Αγκάθι συνεχίζουν να παραμένουν
τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, ενώ
την ίδια στιγμή προβλήματα δια-
φαίνονται και στον τομέα των ΚΕ-
ΠΕΥ και των ασφαλιστικών εται-
ρειών. 

Τα πολιτικά κόμματα τα οποία
επιχειρούν μέσα από σχετική νο-
μοθεσία που συζητείται στη Βουλή
να ενισχύσουν τις αρμοδιότητες
του διαμεσολαβητή εγείρουν ερω-
τηματικά για το γεγονός ότι οι τρά-

πεζες καθυστερούν να αναδιαρ-
θρώσουν δάνεια και σημειώνουν
ότι αυτό δεν εξυπηρετεί ούτε τις
ίδιες ως προς τους ισολογισμούς
τους. Παράλληλα, τονίζουν την
ανάγκη όπως οι αναδιαρθρώσεις
προχωρήσουν στη βάση κριτηρίων,
ενώ αναφέρουν ότι πέραν της πρώ-
της κατοικίας θα πρέπει να εξετα-
στεί και το ενδεχόμενο για προ-
στασία της επαγγελματικής στέγης
εκεί και όπου απαιτείται. Σελ. 6

Τεράστια η συνεισφορά
κτηματικών επενδύσεων
Στο 40% του παγκόσμιου ΑΕΠ υπολογίζε-
ται η συνεισφορά από επενδύσεις στον το-
μέα των ακινήτων, ενώ μόνο σε 9 ευρωπαϊ-
κές χώρες η συνεισφορά των κτηριακών
υποδομών ανήλθε στα €3,8 τρισ. Σελ. 12

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Την έχεις καλύτερα αν
είσαι μαθητής του Β
στο Poughkeepsie
(πού είναι τούτο;) παρά
να είσαι διάνοια σε κά-
ποιο σχολείο της Σαγ-
κάης. Αυτή ήταν η

πραγματικότητα που έλεγε ο Μπιλ
Γκέιτς πριν από μερικά χρόνια. Χρό-
νο με τον χρόνο, αυτή η πραγματι-
κότητα παύει να ισχύει. Ο καπιτα-
λισμός φτάνει στα όριά του. Ακόμα
και με μια σφικτή νομισματική πο-
λιτική –η οποία δεν μπορεί να υιο-
θετηθεί μακροπρόθεσμα– οι απο-
δόσεις του κεφαλαίου δεν μπορούν
να επιστρέψουν στα επίπεδα του
δεύτερου μισού του 19ου αιώνα,
της «επίχρυσης εποχής» και του με-
ταπολέμου: Εκτός αν σχηματιστεί
φούσκα. 

Με την παγκοσμιοποίηση των
αγορών, το κεφάλαιο δεν αποτελεί
προϋπόθεση για την επιτυχία, αλλά
ένα άλλο από πολλούς πόρους.
Yahoo!, Alibaba, Google, Facebook,
Twitter, και μία σειρά από εκατον-
τάδες εταιρείες διαχείρισης στοι-
χείων ή ροής εργασίας δεν κτίστη-
καν από πλούσιους, αλλά από έξυ-
πνους ανθρώπους που στη συνέχεια
πλούτισαν. 

Η παγκόσμια οικονομία βασίζεται
πλέον στις υπηρεσίες. Και, αν η πα-
ραγωγή αυτή φαίνεται σε πολλούς
πως δεν έχει ουσία πίσω της, διότι
στο τέλος το προϊόν δεν πάει στο
ράφι κάποιου καταστήματος, τότε
αξίζει να σκεφτούμε πόσο πιο πα-
ραγωγική έγινε η οικονομία χάρη
στο Excel, στους διαχειριστές δια-
νομής ρεύματος, στα κινητά τηλέ-
φωνα ή στα συστήματα του Bloom-
berg. Η τεχνολογία, όμως, αύξησε
στο πολλαπλάσιο την παραγωγικό-
τητα. Ταυτόχρονα επέτρεψε στις
υπηρεσίες να μετατραπούν από μη
εμπορεύσιμα σε εξαγώγιμα προϊόν-
τα.

Μέσα από τους παγκόσμιους ser-
ver κλείνουμε ξενοδοχεία και πτή-
σεις. Στέλνουμε τραπεζικές εντολές.
Παραγγέλνουμε προϊόντα ή ανα-
λύσεις. Αγοράζουμε υπηρεσίες λο-
γιστών ή δικηγόρων. Δεχόμαστε
συμβουλές. Όπως λέει και ο Τόμας
Φρίντμαν, κλείνουμε ακόμα και τα
ραντεβού μας στο κομμωτήριο και
στην αποτρίχωση...

Και δεν είναι μόνο οι καταναλωτές
που αξιοποιούν την εμπορευσιμό-
τητα των υπηρεσιών. Οι επιχειρή-
σεις –του εμπορίου, των κατα-
σκευών, της μεταποίησης– όλες

αξιοποιούν (ή θα μπορούσαν να
αξιοποιούν) υπηρεσίες από το εξω-
τερικό. 

Η τεχνολογία όμως δεν έχει μόνο
μετατρέψει τις υπηρεσίες σε εμπο-
ρεύσιμο αγαθό, επιτρέποντας στο
ταλέντο, τη γνώση, τη φρέσκια ιδέα
και την εξυπηρετικότητα να παίξουν
σε διεθνές επίπεδο. Έχει επίσης
ανατρέψει τον τρόπο με τον οποίο
παράγουμε στις οικονομίες μας.
Ενώ η στεγνή οικονομολογίστικη
λογική έλεγε στους φοιτητές πως
η βασική παράμετρος της ανταγω-
νιστικότητας, οι εμπορικοί όροι μιας
χώρας ήταν η χαμηλή τιμή κεφα-
λαίου, γης και απασχόλησης, αυτό
δεν ισχύει πλέον. 

Η ανταγωνιστικότητα δεν περιο-
ρίζεται στην τιμή, αλλά πλέον έχει
να κάνει με την ποιότητα, την αξιο-
πιστία, την ταχύτητα του προϊόντος.
Και, μαζί με αυτή την αλλαγή, αλ-
λάζει σιγά-σιγά αλλά αναπόφευκτα
η παγκόσμια οικονομία. Πλέον, οι

επιχειρήσεις και τα κορυφαία πα-
νεπιστήμια εντοπίζουν ταλέντα και
διάνοιες μέσα από παιχνίδια εξο-
μοίωσης. Και τα παιχνίδια αυτά δεν
είναι μόνο διαθέσιμα στο Pough-
keepsie. Μπαίνουν στις φαβέλες,
στα μπανλιέ, στα shanty towns. H
διάνοια της Σαγκάης μπορεί ακόμα
να χαθεί στο «πλήθος» ενός φτωχού
εκπαιδευτικού συστήματος, αλλά
αυτό συμβαίνει όλο και λιγότερο.

Μαζί με την άνοδο της πληρο-
φορίας, της ανάλυσης, της έρευνας,
ο ρόλος του κεφαλαίου θα καταστεί
όλο και λιγότερο σημαντικός στην
παραγωγή. Εάν η κρίση του 14ου
αιώνα αποτέλεσε την προϊστορία
του καπιταλισμού, όπως σχολίαζε
ο Μαρξ, οι εξελίξεις του 21ου αιώνα
αποτελούν μια ορατή προϊστορία
μιας νέας κατάστασης, που δεν
έχουμε ακόμα καταλάβει καλά-καλά. 

Το τέλος του καπιταλισμού δεν
αναιρεί εντελώς τον ρόλο του κε-
φαλαίου. Τον αναιρεί μόνο ως προς
τον σημερινό του ρόλο ως κεντρικός
πόρος παραγωγής. Το τέλος του φε-
ουδαρχισμού, εξάλλου, δεν αφαίρεσε
τη γη από τους παραγωγικούς πό-
ρους: Όποιος έχει κεφάλαιο, μπορεί
να αποκτήσει γη. Και, στο επόμενο
στάδιο, όποιος έχει «γνώση» ή «πλη-

ροφορία» θα μπορεί να αποκτήσει
κεφάλαιο. 

Τα ερωτήματα που προκύπτουν
είναι πολύ σημαντικά. Η κοινωνία
–οι δομές της, οι κανόνες της, η ιε-
ραρχία της- όλα θα αλλάξουν. Το
κράτος θα πρέπει επίσης να προ-
σαρμοστεί, ακολουθώντας την οι-
κονομία. 

Το κράτος οφείλει να προστατεύει
τον βασικότερο πόρο παραγωγής:
Όχι τόσο τους κατόχους του, όπως
θα σχολίαζε μια μαρξιστική προ-
σέγγιση, αλλά την ανάπτυξή του,
την παραγωγή του, την εισαγωγή
του και τον διαμοιρασμό του. Και,
όταν ο βασικός πόρος παραγωγής
θα είναι πλέον η γνώση, το ταλέντο
ή η τεχνολογία (τρία συνώνυμα για
το ίδιο πράγμα), τότε και το κράτος
θα πρέπει να είναι έτοιμο.

Αν δεν ξέρει να παράγει, ο νέος
δεν μπορεί να ανταγωνιστεί στην
τόσο πολλά υποσχόμενη νέα τάξη
πραγμάτων. Η πληροφορική, η ανά-
πτυξη κώδικα, η αντίληψη της τε-
χνολογίας, η κατανόηση των λογι-
σμικών σε τεχνικό επίπεδο, είναι
σχεδόν απούσες από την εκπαίδευ-
σή μας. Η λογική της στεγνής «μά-
θησης» δεδομένων είναι νεκρή,
αλλά κυριαρχεί στην παιδεία μας.

Η ανάπτυξη της δημιουργικότητας
και της σύνθεσης αποτελούν το βα-
σικό κριτήριο της επιτυχίας ή όχι
της επόμενης γενιάς. Ταυτόχρονα,
ένα κράτος κτισμένο στον κρατισμό,
στη διαδικασία, στη χαρτούρα και
στις εκνευριστικά πολύπλοκες δια-
δικασίες, δεν μπορεί να ανταποκρι-
θεί στις απαιτήσεις παραγωγής μιας
οικονομίας που χρειάζεται ευελιξία,
ταχύτητα και ελευθερία. 

Στην Κύπρο έχουμε μπόλικο κρά-
τος, σχεδιασμένο για να αυτοσυν-
τηρείται και να επεκτείνεται, αντί
να προσαρμόζεται και να στηρίζει
τους πολίτες και την οικονομία.
Έχουμε πολλούς ανεξάρτητους θε-
σμούς αλλά ανίκανη εποπτεία.
Έχουμε μπόλικη εκπαίδευση και
λίγη μόρφωση. Οι μεταρρυθμίσεις
που έχουν ήδη αρχίσει, δεν πρέπει
να σταματήσουν. Αν υπάρχει ένα
παράπονο, αυτό ας είναι πως προ-
χωρούν πολύ αργά. 

Και μεταξύ τους πρέπει να είναι
ένα σοβαρό ΓεΣΥ αλλά και ΜΔΠ.
Και τα λεφτά από το γκάζι, μακριά
από τους πολιτικούς. 

Στα προάστια του Poughkeepsie

Σχολιάστε στο www.kathimerini.com.cy

www.fortheisland.wordpress.com

<<<<<<<

Ο καπιταλισμός τελει-
ώνει. Πρέπει να ετοιμα-
στούμε…

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Δυναμική παρουσία της
PHC στη Μαρίνα Λεμεσού
Η επιθετική στρατηγική την οποία επιλέγει
να ακολουθεί η PHC την οδήγησε στο να
επεκταθεί και να εδραιωθεί στη Μαρίνα
Λεμεσού, δηλώνει στην «Κ» ο διευθύνων
σύμβουλος του Ομίλου, Λύσανδρος Ιωάν-
νου. Σελ. 7

ΑΓΟΡΑ

Μικρή αύξηση στις
πωλήσεις αυτοκινήτων
Σημάδια ανόδου καταγράφει η αγορά του
αυτοκινήτου στην Κύπρο, όπως καταδει-
κνύουν οι εγγραφές νέων οχημάτων το
πρώτο πεντάμηνο της χρονιάς. Σελ. 5

ΕΛΛΑΔΑ

Παιχνίδι πόκερ γύρω από
το μέλλον της Forthnet
Σε πλήρη εξέλιξη βρίσκεται το παιχνίδι πό-
κερ που στήθηκε γύρω από το μέλλον της
Forthnet. Ενώ ο OTE επιβεβαιώνει τις επα-
φές με Nova, η Forthnet διαψεύδει. Σελ. 9
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ΔΗΚΤΗΣA Ρ Θ Ρ Ο / Της ΕΜΙΛΥΣ ΜΙΝΤΗ

Παρουσίασε (;)
Μας προκάλεσε κάποιες δύσκολες σκέψεις η
παρουσίαση της Ετήσιας Έκθεσης της Κεντρι-
κής Τράπεζας για το 2013. Ενώ η έκθεση αφο-
ρά στη θητεία του προηγούμενου διοικητή,
την ίδια ώρα η παρουσίαση που έκανε η διοι-
κήτρια μας άφησε διψασμένους. Ο κύριος όγ-
κος της ομιλίας της αφορούσε στην παρουσία-
ση των αποφάσεων που έλαβε η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα πριν από σχεδόν ένα μήνα.
Ήταν δηλαδή ξαναζεσταμένο φαγητό και μάλι-
στα χωρίς την παραμικρή αναφορά στο κατά
πόσον και πώς επηρεάζει τις συνθήκες στην
Κύπρο. Μ.Π. 

••••
Φαντάσου...
Με τη λογική της Χρυστάλλας, θα κάνει την ετή-
σια συνέντευξη Τύπου ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας και θα μας μιλά για 20 λεπτά για τις απο-
φάσεις του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και τίποτε
άλλο. Όραμα; Στόχοι; Κίνδυνοι; Στοιχεία; Ενδεί-
ξεις; Εμείς, τι γινόμαστε; 

••••
Σωκράτηηηη
Πολύ άσχημα μυρίζουν αυτές οι περιπτώσεις,
αφού υπάρχουν και φορές που η επιμονή δίνει
την εντύπωση πως οι υπάλληλοι χρειάζονται
«ενθάρρυνση» σε φάκελο για να αποδεχθούν
τα δικά τους στοιχεία για την εκτίμηση των φό-
ρων. Σωκράτη, σύναξέ τους. Μ.Π. 

••••
Το δούλεμα...
Με απορία ακούσαμε την «είδηση» πως υπάρ-
χει, λέει, «γενικό» και «σε αρχικό στάδιο» ενδια-
φέρον από επενδυτές για τις ιδιωτικοποιήσεις.
Μάλιστα μας είπαν, με περηφάνια πως το ενδια-
φέρον επιδεικνύεται και από Ρώσους. Έχετε, ρε
παιδιά και καμιά μακέτα ξενοδοχείου να μας
δείξετε; Ή μήπως θα τους στείλουμε κι αυτούς
στο Χα-Ποτάμι; 

••••
Win...
Πολύ μας άρεσε η εκδήλωση που διοργανώνει η
Ελληνική Τράπεζα, η οποία θα βάλει δέκα πιάνα
σε δημόσιους χώρους, σε συνεργασία και με
επιλεγμένους καλλιτέχνες. Οι περαστικοί θα
μπορούν να απολαύσουν μουσική ή ακόμα, αν
θέλουν, μπορούν και να παίξουν οι ίδιοι προς
τέρψη των άλλων. Όμορφη ιδέα και άξια λόγου. 

••••
...και Fail
Από την άλλη, ο τίτλος της εκδήλωσης αποτελεί
ένα απόλυτο επικοινωνιακό fail. «Come, play
me, I’m yours», ήταν το όνομα που επελέγη για
την εκδήλωση, το οποίο προκαλεί όχι και τους
καλύτερους συνειρμούς για πάρκα και δημόσι-
ους κήπους...

••••

Λένε πολλά

Μιας και μιλάμε για την Ελληνική, η διοίκηση
καλά θα έκανε να μαζέψει τους υπαλλήλους
της, οι οποίοι δίνουν την εντύπωση πως είναι
σε διατεταγμένη υπηρεσία με τον ζήλο και τη

συχνότητα με την οποία λένε σε πελάτες πως
ο Συνεργατισμός πάει για κούρεμα, και πως θα
πρέπει επειγόντως να φέρουν τα λεφτά τους
στην Ελληνική. Κάτω από τη μέση, λανθασμέ-
νη και παραπλανητική «ενημέρωση» των πε-
λατών, η οποία κάνει καρφωτά κακό στο σύ-
στημα. Πάνω από όλα, αποτελεί μια απόλυτη
αναξιοπρέπεια για την ίδια την τράπεζα. Ελπί-
ζουμε το νέο Διοικητικό Συμβούλιο να μαζέ-
ψει τα στελέχη και να δώσει εντολή στη Διοί-
κηση να κόψει αυτές τις μικρότητες. Κοιτάξτε
το και μάλιστα άμεσα. 

••••
Ελπίζουν...
Μετά τον Χάρη, ο οποίος πριν από μερικούς μή-
νες άφησε «επώνυμο» επιχειρηματία στον διά-
δρομο να περιμένει, τώρα ακούμε πως και το δί-
δυμο Χούρικαν-Χάμιλτον παίζει σκληρό παιχνίδι
με τους μεγάλους δανειολήπτες. Συνηθισμένοι
να διατάζουν οι ίδιοι και να ανοίγουν τις πόρτες
σε τράπεζες και υπουργεία χωρίς καν να κτυ-
πούν, αισθάνονται προδομένοι και συγχυσμένοι
από τη νέα τάξη πραγμάτων. Δεν κρύβουν, μάλι-
στα, τον εκνευρισμό τους για τη μεγάλη αλλαγή
που έγινε. 

••••
Και την πίτα σωστή
Όσο αγενείς κι αν είναι οι Ιρλανδοί, πάντως, δεν
κατάφεραν να μαζέψουν τα οφειλόμενα από
μεγάλους δανειολήπτες. Οι κακές γλώσσες λένε
πως σε τουλάχιστον μία περίπτωση, βρέθηκε
πλάτη στο Διοικητικό Συμβούλιο για το μεγάλο
δάνειο. Σημειώνουμε, όμως, πως όταν κάνεις
πλάτες σε δανειολήπτη, κάποιος θα πρέπει να
πληρώσει. Για παράδειγμα, αυτοί που εκπροσω-
πείς, μέσα από αύξηση κεφαλαίου. 

Το γεγονός ότι πολλοί πολίτες δεν μπορούν πλέον να ανταποκρίνονται
στις υποχρεώσεις τους και αδυνατούν να αποπληρώσουν τα χρέη
τους δεν πρέπει να σημαίνει κατ’ ανάγκη εκποίηση κατοικίας ή επαγ-
γελματικής στέγης και αυτό θα πρέπει να γίνει κατανοητό προς πάσα
κατεύθυνση ακόμα και αν οι δανειστές μας το θέτουν ως απαραίτητη
προϋπόθεση για την εφαρμογή του Μνημονίου. 

Υπάρχουν, ωστόσο, εκποιήσεις και «εκποιήσεις». Και υπάρχουν
και περιπτώσεις ξεχωριστές που θα πρέπει να εξετάζονται αναλόγως
του βάρους και των κριτηρίων που έχουν. Δεν μπορεί να μπαίνουν
όλοι στο ίδιο καλάθι και στο όνομα των μη εξυπηρετούμενων δανείων
να τους παίρνει όλους η μπάλα. 

Αυτή τη στιγμή οι τράπεζες βρίσκονται στο μάτι του κυκλώνα,
γιατί όπως έχει διαπιστωθεί δείχνουν απροθυμία να προχωρήσουν
σε αναδιαρθρώσεις δανείων. Τουλάχιστον αυτή είναι η κοινή παραδοχή
των κομμάτων εντός του Κοινοβουλίου όπου συζητείται η πρόταση
νόμου για ενίσχυση των εξουσιών του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου
(διαμεσολαβητή), ο οποίος θα μπορεί να παρεμβαίνει ώστε να υπάρξει
ένας συμβιβασμός μεταξύ δανειστή και δανειζόμενου χωρίς ωστόσο
η απόφαση του να είναι δεσμευτική. 

Το ζητούμενο όμως δεν είναι να ψηφίζουμε νομοθεσίες που στην
ουσία να είναι γράμμα κενό. Γι’ αυτό και θα πρέπει η Βουλή, μακριά
από εξαρτήσεις και άλλα, να προχωρήσει στην ψήφιση μιας ουσιαστικής
νομοθεσίας με την οποία θα συμμορφώνονται και οι τράπεζες αλλά
και οι πολίτες, γιατί όπως φαίνεται μπορούμε να μιλάμε για τρεις κα-
τηγορίες δανειζομένων. 

Η πρώτη μεγάλη κατηγορία είναι αυτοί που δεν μπορούν πλέον
να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους και δημιουργούν το
πρόβλημα με τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια. Δεύτερη κατηγορία
αφορά αυτούς που μπορούν να αντεπεξέλθουν αλλά δεν το πράττουν
και η τρίτη και μικρότερη κατηγορία που αριθμεί τα λιγότερα μέλη,
είναι αυτή που οι δανειζόμενοι συνεχίζουν να είναι τυπικοί στις υπο-
χρεώσεις τους. 

Κάτω από αυτό το πρίσμα η κάθε περίπτωση πρέπει να αντιμετωπιστεί
ξεχωριστά. Γιατί, είναι ένα πράγμα να ξεκινήσουν μαζικές εκποιήσεις
και να βγει ο κόσμος έξω από τα σπίτια του και άλλο πράγμα κάποιος
να έχει τη δυνατότητα να αποπληρώσει αλλά να μην το πράττει. 

Οι περιπτώσεις ανέργων ή ατόμων που συρρικνώθηκαν τα εισο-
δήματά τους σε τέτοιο βαθμό που να μην μπορούν να αντεπεξέλθουν,
πρέπει το ταχύτερο δυνατό να οδηγηθούν σε αναδιάρθρωση με επι-
μήκυνση της χρονικής περιόδου αποπληρωμής. Αυτό θα βοηθήσει
και τις τράπεζες να εξασφαλίσουν ένα σημαντικό ποσό σε ρευστότητα
και από την άλλη θα σταματήσει η απειλή της εκποίησης – που αν
γίνει κάτι τέτοιο χαθήκαμε ως κοινωνία. 

Από την άλλη, οι τράπεζες θα πρέπει να τρίξουν τα δόντια σε
αυτούς που μπορούν να ανταποκριθούν αλλά επιλέγουν να μην πλη-
ρώνουν. (Παρόμοια κατάσταση συμβαίνει και στο ΤΕΠ). Σε αυτούς
που οφείλουν τεράστια ποσά σε χρέος πολλών εκατομμυρίων και
κουβαλούν πίσω τους μεγάλες περιουσίες για τις οποίες μπορεί να
υπάρξει ενδιαφέρον από επενδυτές να αγοραστούν για υλοποίηση
έργων ανάπτυξης, θα πρέπει η τράπεζα να βάλει το μαχαίρι στο
κόκκαλο. Άλλο πράγμα να εκποιηθεί ένα διαμέρισμα του μισθωτού
και του άνεργου μερικών τετραγωνικών, και άλλο πράγμα τα σπίτια,
τα εξοχικά, τα ακίνητα και κινητά εκείνου που έχει τη δυνατότητα
να εισφέρει και αρνείται πεισματικά. Και ναι, αν αναδιαρθρωθούν
τα δάνεια, επιμηκυνθεί η περίοδος αποπληρωμής και γίνει εφικτή
μια νέα διαπραγμάτευση, ίσως να μπορεί να εξασφαλιστεί κάτι
καλύτερο και γι’ αυτούς που ήδη είναι τυπικοί στις υποχρεώσεις
τους, φτάνει αυτό να μπορεί να αποδώσει θετικά στις προσπάθειες
που καταβάλλονται για ανάπτυξη και ανάκαμψη της οικονομίας.
Επαναλαμβάνουμε ωστόσο ότι θα πρέπει να πούμε πεισματικά όχι
στην περίπτωση που κόσμος αναγκαστεί να βγει έξω από το σπίτι
του, γιατί σημασία δεν έχει μόνο να ευημερούν οι αριθμοί, αλλά να
ευημερούν και οι πολίτες. 

Όρια Παραγωγικών
Δυνατοτήτων 
Ο οικονομικός αυτός όρος απεικονίζεται
διαγραμματικά με μία καμπύλη η οποία δεί-
χνει τους διάφορους συνδυασμούς ποσο-
τήτων δύο αγαθών ή υπηρεσιών που μπο-
ρούν να παραχθούν σε μία οικονομία. Θεω-
ρούμε παράλληλα ότι οι διαθέσιμοι συντε-

λεστές παραγωγής καθώς
και η διαθέσιμη τεχνολογία
παραγωγής είναι δεδομένα.
Στο διάγραμμα αυτό φαίνον-
ται οι εφικτοί αλλά και οι
ανέφικτοι συνδυασμοί.
Στους εφικτούς συνδυα-

σμούς, αυτούς δηλαδή που μπορούν να πα-
ραχθούν, περιλαμβάνονται τόσο οι συνδυα-
σμοί για την παραγωγή των οποίων δεν
χρησιμοποιούνται πλήρως και αποτελεσμα-
τικά οι παραγωγικοί συντελεστές όσο και οι
συνδυασμοί για την παραγωγή των οποίων
υπάρχει πλήρης και αποτελεσματική αξιο-
ποίηση των παραγωγικών συντελεστών.

ΜΑΡΙΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

diktis@kathimerini.com.cy

Come, play with me, I’m yours…

Εκποιήσεις και
δανειζόμενοι…

Η αυξανόμενη διείσδυση των φωτο-
βολταϊκών συστημάτων στην Κύπρο
για οικιακή χρήση και η περαιτέρω
προώθησή τους με τη μέθοδο συμ-
ψηφισμού παραγωγής – κατανάλω-
σης ή άλλως «net metering» είναι
πλέον πραγματικότητα. Η θέσπιση
του «net metering» μέσα από τα
σχέδια παροχής κινήτρων στους κα-
ταναλωτές για επενδύσεις σε φω-
τοβολταϊκά συστήματα συνδεδεμένα
με το δίκτυο με τη μέθοδο συμψη-
φισμού μετρήσεων, είναι ένα μεγάλο
βήμα προς τα εμπρός για την κοι-
νωνία και οικονομία του τόπου γε-
νικότερα. 

Πέρα από το άμεσο όφελος που
επέρχεται απευθείας στον κατανα-
λωτή με τη μείωση του λογαριασμού
του ηλεκτρικού ρεύματος, αξίζει να
σταθεί κανείς στα μακροπρόθεσμα
οφέλη που είναι η καλύτερη διαχεί-
ριση της ενέργειας από τις αρμόδιες
αρχές, η βελτίωση της ενεργειακής
ασφάλειας για τις επόμενες γενεές
και η προστασία του περιβάλλοντος
από τις εκπομπές ρύπων που προ-
καλούνται από την κατανάλωση
ηλεκτρικής ενέργειας από συμβατικά
καύσιμα.

Επιπρόσθετα, η χρήση έξυπνων
μετρητών και ενημερωτικών οθονών
(in-house displays) εντός των κα-
τοικιών που σε άλλες χώρες της Ευ-
ρώπης και στις Ηνωμένες Πολιτείες
Αμερικής αποτελεί συνήθης πρα-
κτική, δίνει τη δυνατότητα στον κα-
ταναλωτή να παρακολουθεί και να
ελέγχει την ηλεκτρική ενέργεια που
καταναλώνεται και να υπολογίζει

το κόστος λειτουργίας των ηλεκτρι-
κών συσκευών που υπάρχουν στο
σπίτι σε πραγματικό χρόνο, συμ-
βάλλοντας έτσι στην αποφυγή αλό-
γιστης χρήσης της ενέργειας, στην
εξοικονόμηση ενέργειας, στην ορ-
θότερη και αποτελεσματικότερη
διαχείριση του οικιακού εξοπλισμού,
καθώς και στη διαπαιδαγώγηση σε
θέματα εξοικονόμησης/«πράσινης»
ενέργειας.

Το έργο «Smart net metering for
promotion and cost-efficient grid-
integration of PV technology in Cy-
prus - Smart PV» (www.smartpv-
project.eu) που υλοποιείται αυτό
τον καιρό στο νησί μας και αναμέ-
νεται να ολοκληρωθεί στις αρχές
του 2017 σκοπεύει να αναδείξει το
σύστημα συμψηφισμού ενέργειας
ως το καταλληλότερο εργαλείο εν-
σωμάτωσης των φωτοβολταϊκών
στην αγορά και επιπλέον να διερευ-
νήσει τους βέλτιστους-ευφυείς τρό-
πους και παραμέτρους εφαρμογής
του ώστε να ωφεληθούν όλα τα εν-

διαφερόμενα μέρη (stakeholders)
συμπεριλαμβανομένων των κατα-
ναλωτών, των διαχειριστών των δι-
κτύων διανομής και μεταφοράς και
των προμηθευτών.

Το έργο περιλαμβάνει την εφαρ-
μογή πιλοτικής δράσης με εγκατά-
σταση έξυπνων μετρητών σε 300
καταναλωτές-παραγωγούς φωτο-
βολταϊκής ενέργειας (prosumers)
και την αντίστοιχη λήψη μετρήσεων
έτσι ώστε να σχεδιαστεί ειδική δυ-
ναμική διατίμηση συμψηφισμού
που θα αντανακλά το κόστος της
μονάδας ενέργειας και θα εφαρμοστεί
στο δείγμα συμμετεχόντων του Έρ-
γου. Στο πλαίσιο εφαρμογής του έρ-
γου θα ολοκληρωθούν επίσης ση-
μαντικές και χρήσιμες σε ευρωπαϊκό
επίπεδο μελέτες τόσο για τις περι-
βαλλοντικές όσο και τις κοινωνι-
κοοικονομικές επιπτώσεις εφαρμο-
γής των υπό μελέτη σχεδίων συμ-
ψηφισμού στην Κύπρο. Για την υλο-
ποίηση του έργου που συγχρημα-
τοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Πρό-
γραμμα LIFE+ (LIFE+ Environment
Policy and Governance) συνεργά-
ζονται σημαντικοί φορείς από την
Κύπρο, όπως η Ερευνητική Μονάδα
Ενεργειακής Αειφορίας «ΦΩΣ» του
Πανεπιστημίου Κύπρου (επικεφα-
λής), η Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας
Κύπρου, η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύ-
πρου, το Τμήμα Περιβάλλοντος
(Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πό-
ρων και Περιβάλλοντος) και η De-
loitte που θα διενεργήσει τη μελέτη
κοινωνικοοικονομικού αντίκτυπου
του έργου. 

Η πρόκληση της μελέτης είναι
η μετάδοση των αποτελεσμάτων
της κοινωνικοοικονομικής ανάλυ-
σης σε «μαθήματα» πολιτικής όσον
αφορά τις αλλαγές στο ενεργειακό
προφίλ και τη συμπεριφορά των
καταναλωτών και η ανάδειξη της
επίδρασης του έργου με έμφαση
στους ίδιους τους ενδιαφερόμενους,
τους καταναλωτές αλλά και το ευρύ
κοινό. Για τις ανάγκες της μελέτης
θα καθοριστούν δείκτες (indicators)
που θα άπτονται όλων των πτυχών
(κοινωνικών, οικονομικών και πε-
ριβαλλοντικών), θα συλλεχθούν
πρωτογενή (σε δύο φάσεις/ χρονικές
περιόδους) και δευτερογενή στοι-
χεία, θα αποτυπωθεί η υφιστάμενη
κατάσταση (baseline scenario) και
θα γίνει σύγκριση με τη διαμορ-
φωμένη τη δεδομένη στιγμή κα-
τάσταση αποπεράτωσης του έργου,
για να διαπιστωθεί ο αντίκτυπος
του έργου σε κοινωνικοοικονομικό
επίπεδο.  

Σύνδεσμοι του έργου στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης
TWITTER:
https://twitter.com/SmartPV_Project
FACEBOOK:
www.facebook.com/smartpvproject
LINKEDIN:
www.linkedin.com/groups?home=&gid=
6512391&trk=anet_ug_hm

Η κ. Ελίζα Λουκαΐδου Κασσιανίδου είναι
διευθύντρια, Τμήμα Χρηματοοικονομι-
κών Συμβουλευτικών Υπηρεσιών, Μονά-
δα Grants & Incentives της Deloitte.

<<<<<<<

Ο ευφυής συμψηφι-
σμός ηλεκτρικής ενέρ-
γειας και η χρήση «έξυ-
πνων» μετρητών αναμέ-
νεται να επιφέρει ση-
μαντικότατα οφέλη
στην κοινωνία και οικο-
νομία του τόπου.

Πολλαπλά τα οφέλη των φωτοβολταϊκών συστημάτων
Α Ν Α Λ Υ Σ Η / ΤΗΣ ΕΛΙΖΑΣ ΛΟΥΚΑΪΔΟΥ
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Πολλά ερωτήματα άφησε αναπάν-
τητα η ομιλία που έκανε η διοική-
τρια της Κεντρικής Τράπεζας την
περασμένη εβδομάδα με την ευ-
καιρία της παρουσίασης της ετήσιας
έκθεσης της Κεντρικής Τράπεζας
για το 2013. Η ομιλία, η οποία δεν
σχολίασε καθόλου ουσιαστικά την
κατάσταση στο κυπριακό τραπεζικό
σύστημα, ήταν δομημένη σε τρία
σκέλη: Πρώτο, η εισαγωγή. Σε αυτή
αναφέρθηκε πως η έκθεση φέρει
την υπογραφή του τέως διοικητή
και έγινε ανασκόπηση των στοι-

χείων του 2013. Αυτό το σκέλος
είχε έκταση 426 λέξεις. 

Στη συνέχεια, το δεύτερο σκέλος
της παρουσίασης, έκτασης 648 λέ-
ξεων, αναφέρθηκε στο 2014 και
στα μέχρι σήμερα νούμερα που
έχουν διαφανεί, με βάση τα στοιχεία
του α΄ τριμήνου, δηλαδή ώς τον
Μάρτιο. Σημαντική, πάντως, ανα-
φορά της κ. Γιωρκάτζη ήταν πως
αναμένεται η υποχώρηση του ΑΕΠ
να είναι μικρότερη από το 4,2%,
το οποίο προβλέπεται από την Τρόι-
κα στην τέταρτη αξιολόγηση. Σε
αυτό το σκέλος της ομιλίας της δι-
οικήτριας, έγιναν και αναφορές
στη μεταφορά των δραστηριοτήτων
και ενεργητικών της Λαϊκής στην
Τράπεζα Κύπρου και στο κούρεμα
που ακολούθησε. 

Γίνονται επίσης αναφορές σε

«δραστικά μέτρα» που έλαβε η Κεν-
τρική Τράπεζα για την «αντιμετώ-
πιση των αιτιών που οδήγησαν
στην κρίση και την αποκατάσταση
της βιωσιμότητας του τραπεζικού
συστήματος» καθώς και σε «μια
σειρά από σημαντικά βήματα έχουν
πραγματοποιηθεί για την ενίσχυση
του εποπτικού και ρυθμιστικού
πλαισίου προκειμένου να τεθούν
τα θεμέλια για έναν υγιή και στα-
θερό τραπεζικό τομέα τόσο σε με-
σοπρόθεσμο όσο και μακροπρόθε-
σμο ορίζοντα». Σε αυτό το σημείο,
η ομιλία της διοικήτριας αναφέρει
ως παράδειγμα τη νέα οδηγία της
Κεντρικής Τράπεζας «για τις κεφα-
λαιακές απαιτήσεις των τραπεζών,
τις τροποποιήσεις του περί Εργα-
σιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου
που αφορούν τον πρόεδρο και τα
μέλη των Διοικητικών Συμβουλίων
και τους περιορισμούς στις πιστω-
τικές διευκολύνσεις των διευθυντών
και ανεξάρτητων συμβούλων των
τραπεζών, καθώς και την Οδηγία
της Κεντρικής Τράπεζας σε σχέση
με τις διαδικασίες αξιολόγησης των
πελατών για χορήγηση νέων πι-
στωτικών διευκολύνσεων». Οι κι-
νήσεις αυτές, έστω κι αν ήταν αυ-
τονόητες, δεν αναλύονται καθόλου
ως προς το αποτέλεσμα που είχαν
μέχρι σήμερα. 

Γίνεται, τέλος, αναφορά στο γε-
γονός ότι τα περιοριστικά μέτρα
σιγά-σιγά μειώνονται, χωρίς ωστόσο
να γίνεται αναφορά στο κατά πόσον
υπάρχει «κατάλοιπο» από τα μέτρα
που αφορούν στις ξένες τράπεζες
ή στις επιπτώσεις που τα (κατά τα
άλλα απαραίτητα) μέτρα μπορεί να
είχαν. 

Μετά από αυτές τις 648 λέξεις,
η ομιλία πέρασε στο τρίτο σκέλος,
το οποίο έχει έκταση 1421 λέξεις.
Το σκέλος αυτό της ομιλίας, που
αποτελεί και τον κύριο όγκο της,
ουσιαστικά αναφέρεται σε αποφά-
σεις της Ευρωπαϊκής Κεντρικής

Τράπεζας που λήφθηκαν πριν από
περίπου έναν μήνα. Απαριθμεί και
περιγράφει τις αποφάσεις, ενώ
κάνει και αναφορές στο νέο επο-
πτικό πλαίσιο και στο στρες τεστ. 

Πουθενά όμως δεν συνδέεται η
νομισματική πολιτική που ακολου-
θεί η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα,
με την κατάσταση στην Κύπρο.

Δεν αναφέρει κατά πόσον η νομι-
σματική πολιτική χαλάρωσης απο-
τελεί μια θεμιτή για την Κύπρο εξέ-
λιξη, ούτε αναφέρει η διοικήτρια
κατά πόσον οι μηχανισμοί «μετα-
φοράς» της νομισματικής πολιτικής
της ΕΚΤ λειτουργούν κανονικά
στην Κύπρο. Θα πρέπει, για παρά-
δειγμα, να αναμένουμε μείωση των

επιτοκίων και αύξηση των πιστώ-
σεων στην Κύπρο, λόγω των απο-
φάσεων που έλαβε η ΕΚΤ προ μη-
νός; 

Μοναδική έμμεση αναφορά της
κ. Γιωρκάτζη, ήταν στο πρώτο σκέ-
λος της ομιλίας της, στο οποίο σχο-
λιάζει πως «οι κίνδυνοι αποπληθω-
ρισμού για το σύνολο του έτους
παραμένουν» για την Κύπρο. Δεν
αναφέρεται ωστόσο, ούτε στο κατά
πόσον η συνέχιση του αποπληθω-
ρισμού αποτελεί μέρος της διόρ-
θωσης της οικονομίας εξαιτίας της
κρίσης, ούτε κατά πόσον αυτή η
διόρθωση, κατά την άποψη της
Κεντρικής Τράπεζας έφτασε πλέον
στο επιθυμητό σημείο και θα πρέπει
πλέον να αντιστραφεί. 

Ενώ η νομισματική πολιτική της
Φρανκφούρτης τονώνει τον πλη-
θωρισμό, εν μέσω φόβων για στα-
σιμότητα της οικονομίας της Ευ-
ρωζώνης, η Κεντρική Τράπεζα δεν
εκφράζει καμία άποψη ως προς το
κατά πόσον ο αποπληθωρισμός
στην Κύπρο αποτέλεσε (ή αποτελεί
ακόμα) μέρος της φυσιολογικής
πορείας που έπρεπε να ακολουθήσει
η οικονομία στο πλαίσιο της αντί-
δρασής της στην κρίση. Ούτε ανα-
φέρεται, ακόμα, στο κατά πόσον
η «μεταφορά» της νομισματικής
πολιτικής της Φρανκφούρτης από
το χρηματοπιστωτικό σύστημα
μπορεί να γίνει «κανονικά» στην
Κύπρο ή αν θα χρειαστούν και επι-
πλέον κινήσεις της Κεντρικής Τρά-
πεζας για να καταστεί δυνατόν κάτι
τέτοιο. 

Αυτά τα ερωτήματα είναι εξαι-
ρετικής σημασίας και η προσέγγιση,
με την οποία ουσιαστικά απαρίθ-
μησε αποφάσεις ήδη γνωστές, χω-
ρίς ωστόσο να σχολιάσει τις επό-
μενες κινήσεις της Κυπριακής Κεν-
τρικής Τράπεζας, άφησαν ένα τρο-
μερό κενό. Δεν ειπώθηκε, στην
πραγματικότητα, τίποτε το χρήσιμο
για τους αναλυτές, για τους επεν-

δυτές, για τους καταθέτες, για τους
δανειολήπτες ή για τους τραπεζίτες
στην όλη παρουσίαση. Ούτε μπορεί
να ειπωθεί πως, από τη στιγμή που
η ομιλία έγινε στο πλαίσιο της πα-
ρουσίασης της Ετήσιας Έκθεσης
του 2013, δεν υπήρχε «χώρος» για
κάτι τέτοιο, αφού ο κύριος όγκος
της ομιλίας αφορούσε στο 2014. 

Σημαντικό πάντως στοιχείο που
ειπώθηκε προς το τέλος της πα-
ρουσίασης, είναι πως η Κεντρική
Τράπεζα παραχώρησε κέρδη ύψους
181.4 εκατ. ευρώ στη Δημοκρατία
(το 80% του συνόλου των κερδών
της, όπως προβλέπεται). Αναφέρ-
θηκε επίσης πως η αύξηση των
κερδών του 2013 σε σχέση με το
2012, οφείλεται σε μεγάλο βαθμό
στο γεγονός ότι σχηματίστηκαν
προβλέψεις για ζημιές από τον ELA,
μέσα στο 2012. Τα μεγαλύτερα κέρ-
δη της Κεντρικής, πάντως, προέρ-
χονται από τον ELA. 

Πάντως, πρέπει να σημειωθεί
πως στις απαντήσεις της στους
δημοσιογράφους, η διοικήτρια της
Κεντρικής Τράπεζας δεν άφησε
ερωτήσεις να «πέσουν». Ήταν σα-
φής, σχολίασε χωρίς περιστροφές
κι απάντησε χωρίς πολλά μισόλογα.
Τα μηνύματα που έστειλε στην
Τράπεζα Κύπρου και τις άλλες τρά-
πεζες για την αύξηση του κεφα-
λαίου τους, ήταν ρητά. Το ίδιο
σαφή ήταν και τα μηνύματα (που
μάλλον πέρασαν σχεδόν απαρα-
τήρητα) προς τους μεγάλους δα-
νειολήπτες πως «τα δάνεια θα πλη-
ρωθούν», με εξαίρεση τα αφερέγ-
γυα, όπου θα πρέπει να γίνουν εκ-
ποιήσεις εξασφαλίσεων. 

Ωστόσο, μια παρουσίαση που να
αναφέρεται στην πολιτική της Κεν-
τρικής Τράπεζας, στις προκλήσεις
που θα αντιμετωπίσει και που αν-
τιμετωπίζει, στις προθέσεις, στο
όραμά της, στους μακροπρόθε-
σμους στόχους της, δεν θα μας
άφηνε τόσο διψασμένους.... 

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ

Η παρουσίαση της ετήσιας έκθεσης της Κεντρικής
Πολλά τα αναπάντητα ερωτήματα από τη Χρ. Γιωρκάτζη. Απέφυγε να σχολιάσει την κατάσταση στον τραπεζικό τομέα
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Ο κυριότερος όγκος της
ομιλίας παρουσίασε τις
παλαιότερες αποφάσεις
της ΕΚΤ, χωρίς αυτές να
συνδέονται με την κατά-
σταση της κυπριακής οι-
κονομίας. 
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Σε κρίσιμο σημείο καμπής βρίσκονται
οι αποφάσεις για την αύξηση του
μετοχικού κεφαλαίου της Τράπεζας
Κύπρου, αφού μετά τη συνεδρία του
Διοικητικού Συμβουλίου, την περα-
σμένη Πέμπτη, διαφάνηκαν έντονες
διαφωνίες, με ορισμένους συμβού-
λους να θέτουν ό,τι εμπόδια μπορούν
στην αύξηση κεφαλαίου. Σύμφωνα
με καλά ενημερωμένες πηγές, η ει-
κόνα που προέκυψε από τη συνεδρία
ήταν τέτοια που προκάλεσε άμεση
–παρασκηνιακή– αντίδραση των
εποπτικών αρχών, ενώ δεν πρέπει
να αποκλείεται ακόμα και η «έντονη
ενθάρρυνση» προς ορισμένους συμ-
βούλους της τράπεζας ώστε να πει-

στούν να αποχωρήσουν. Άτομα με
άμεση επαφή με το Δ.Σ. της τράπεζας,
αποκαλούν «πραξικοπηματική προ-
σπάθεια» από άτομα που δεν επιθυ-
μούν σε καμία περίπτωση την αλλαγή
στους συσχετισμούς δυνάμεων εντός
της τράπεζας και δη του Διοικητικού
Συμβουλίου. Κατηγορούνται πως
δεν θεωρούν πως υπάρχει λογική
στην όποια προσπάθεια διάσωσης
της αξίας της μετοχής, εφόσον κέρδη
μπορούν να αντληθούν από τη δια-
χείριση των μη εξυπηρετούμενων
δανείων και δη, των εξασφαλίσεων
που βρίσκονται πίσω από αυτά. Από
την άλλη, οι σύμβουλοι που διαφω-
νούν με την αύξηση κεφαλαίου σχο-
λιάζουν πως αυτή δεν είναι απαραί-
τητη και πως επιβάλλεται νέο κού-
ρεμα στους μετόχους, χωρίς να υπάρ-
χει λόγος. 

Πάντως, το μεγάλο ερώτημα που
τίθεται πλέον είναι το κατά πόσον
είναι δυνατή η συνύπαρξη της ση-
μερινής Διοίκησης της τράπεζας με
το Διοικητικό Συμβούλιο, στη ση-
μερινή του σύσταση. Να υπενθυμί-
σουμε ότι η συνεδρία του Δ.Σ. την
περασμένη Πέμπτη κύλησε σε υψη-
λούς τόνους και εντάσεις με βασικό

ζήτημα στο «παρασκήνιο» την άσκη-
ση ελέγχου από πλευράς των «εν-
διαφερόμενων» μέσα στην τράπεζα
την επαύριον της αύξησης του με-
τοχικού κεφαλαίου. Οι εμπλεκόμενοι
πλέον απευθύνονται στην πολιτική
ηγεσία σε ανώτατο επίπεδο από την
οποία ζητούν να επιβάλει μία λύση
ή τουλάχιστον την ειρήνη εντός της
τράπεζας. 

Οι τρεις τάσεις στο Δ.Σ.
Στο Διοικητικό Συμβούλιο επικρα-

τούν τρεις τάσεις: Πρώτο, εκείνοι
που θεωρούν επιβεβλημένη την αύ-
ξηση κεφαλαίου. Δεύτερο, οι τρεις-
τέσσερις σύμβουλοι που δέχτηκαν
πως η αύξηση κεφαλαίου είναι μεν
κάτι ανεπιθύμητο, αλλά αναγκαίο,
και οι οποίοι έμειναν εκτός της συ-
ζήτησης.

Τέλος, η ομάδα των μετόχων που
δέχονται κάτω από την πίεση των
περιστάσεων την αύξηση κεφαλαίου,
αλλά αναζητούν απεγνωσμένα τρό-
πους για διατήρηση του ελέγχου
στην τράπεζα. Πέρα από τους Ρώσους
συμβούλους που διατηρούν αυτή τη
στάση, στο πλευρό τους «παρατάσ-
σονται» και τρεις Κύπριοι σύμβουλοι,

που εκπροσωπούν (τουλάχιστον στη
θεωρία) συμφέροντα που δεν θα
επηρεαστούν άμεσα από την αύξηση.
Χαρακτηριστικό είναι το σχόλιο συμ-
βούλου ο οποίος σχολιάζει πολύ αρ-
νητικά την επικείμενη αύξηση κε-
φαλαίου: «Χάσαμε ήδη τα λεφτά μας
για να πάρει χρήματα η Πειραιώς…
Τώρα κάποιοι θέλουν να μας κου-
ρέψουν από την αρχή, με μια πε-
ρίεργη υπόσχεση πως θα αυξηθεί η
αξία των μετοχών μας». 

Πάντως, κάτω από τα δεδομένα
που υπάρχουν στα βιβλία της τρά-
πεζας, η αύξηση κεφαλαίου πρέπει
να θεωρείται δεδομένη. Όπως έγραψε
η «Κ» προ εβδομάδας, αυτή θα είναι
σαφώς μεγαλύτερη από τον αρχικό
σχεδιασμό του €0,5 δισ., με τους
πρόχειρους υπολογισμούς με βάση
τα διαθέσιμα στοιχεία, να ανεβάζουν
τις ανάγκες της τράπεζας γύρω στα
1 με 1,2 δισ. ευρώ. 

Σύμβουλοι πάντως σχολιάζουν
πως το εύρος της αύξησης θα κινηθεί
κατά πάσα πιθανότητα πιο χαμηλά,
μεταξύ 0,8 και 1 δισ. ευρώ. Εξάλλου,
σε αναζήτηση τρόπων για να απο-
φύγουν τη μείωση των συμφερόντων
τους (dilution) οι σύμβουλοι συζή-

τησαν διάφορες εναλλακτικές επι-
λογές, μεταξύ των οποίων και την
έκδοση bonus shares για τους υφι-
στάμενους μετόχους. Κάτι τέτοιο θα
συμβάλλει στη διατήρηση των πο-
σοστών τους, αλλά θέτει πολλά ερω-
τήματα για το κατά πόσον οι μεγάλοι
επενδυτές που ακούγονται θα έχουν
τη διάθεση να επενδύσουν σε μια
τόσο προβληματική τράπεζα χωρίς
να αποκτήσουν έλεγχο. 

Όσον αφορά στην τιμή της έκδο-
σης, ορισμένοι επιμένουν πως δεν
είναι δυνατό να αυτή να περιοριστεί
«πολύ πιο κάτω από 40 με 45 σεντ».
Σχόλια μάλιστα επιμένουν πως η
Ετήσια Γενική Συνέλευση δεν μπορεί
να εγκρίνει μία τιμή χαμηλότερη
από αυτό το επίπεδο. Πάντως, πρέπει
να θεωρείται δεδομένο πως το 18%
της Λαϊκής, που ελέγχεται από την
Κεντρική Τράπεζα, είναι έτοιμο να
αποδεχτεί την τιμή που θα επιβάλει
η αγορά. 

Αξίζει να σημειωθεί πως το τελευ-
ταίο διάστημα, η αγορά έχει εκτιμήσει
την αύξηση κεφαλαίου που αναμέ-
νεται στην τράπεζα και οι τιμές άρ-
χισαν να ανεβαίνουν. Πάντως, τα
επίπεδα κάτω από 20 σεντ, στα οποία

αναφέρθηκε η «Κ» προ εβδομάδας
και τα οποία επιχειρούν να εξασφα-
λίσουν ορισμένοι από τους επενδυτές,
είναι πλέον πολύ χαμηλά για να θε-
ωρούνται ως το πιθανότερο ενδε-
χόμενο. Οι συναλλαγές που κατα-
γράφονται εκτός πατώματος δείχνουν
πως υπάρχει κάποιο επενδυτικό εν-
διαφέρον για αγορές μετοχών μέχρι
και τα 27 σεντ. Ωστόσο, ένας μεγάλος
επενδυτής ενδεχομένως να φτάσει
και το όριο των 30 σεντ, εάν κάτι τέ-
τοιο του εξασφαλίζει και τον έλεγχο
της τράπεζας. 

Δίκοπο μαχαίρι οι επιλογές
Οι επιλογές της τράπεζας αποτε-

λούν δίκοπο μαχαίρι. Όσο περνά ο
χρόνος, οι δυνητικοί επενδυτές θα
γνωρίζουν πως αυξάνεται η πίεση
στην τράπεζα ενόψει των στρες τεστ.
Έτσι η τιμή θα δέχεται συνεχή πίεση
προς τα κάτω. Γι’ αυτό, εξάλλου, και
το ενδιαφέρον των σοβαρών επεν-
δυτών είναι μεν απτό αλλά δεν θα
μεταφραστεί σε πράξη άμεσα, αφού
προτιμούν να περιμένουν μέχρι να
βρεθεί σε πιο δύσκολη θέση η τρά-
πεζα. Ενώ στο Δ.Σ. θα πρέπει να βιά-
ζονται, αν επιθυμούν να στηρίξουν
την τιμή της μετοχής, την ίδια ώρα
οι προσπάθειες που γίνονται για να
διατηρηθεί η τιμή υψηλά και να απο-
φευχθεί το dilution, μπορεί από μόνες
τους να ρίξουν την τιμή...

Βαθαίνουν οι εντάσεις
Πίσω από τον αγώνα για διατή-

ρηση του ελέγχου στο Δ.Σ. της τρά-
πεζας, μαίνεται ένας όλο και βαθύ-
τερος εμφύλιος μεταξύ των «ισχυρών»
του Δ.Σ. από τη μία και της Διοίκησης
και άλλων μελών του Δ.Σ. από την
άλλη. Η συνεδρία της Πέμπτης ολο-
κληρώθηκε με αλληλοκατηγορίες
και μπόλικο παρασκήνιο το οποίο
δεν είναι καθόλου άσχετο και με την
προστασία των μεγάλων δανειολη-
πτών. Η συνάντηση που πραγματο-
ποιήθηκε στο Προεδρικό πριν από
ένα μήνα με στόχο την επιβολή εκ
των άνω μιας «κατάπαυσης του πυ-
ρός» είχε μόνο προσωρινή επιτυχία. 

Από το Διοικητικό Συμβούλιο σχο-
λιάζουν πως η Διοίκηση δεν ασχο-
λείται με τη λειτουργία της τράπεζας
και πως έχει επικεντρωθεί εξ ολο-
κλήρου στην είσπραξη των οφειλών

από τους γνωστούς μεγάλους οφει-
λέτες. Πάντως, η αντίθετη πλευρά,
σχολιάζει χωρίς περιστροφές πως
οι οφειλέτες μπορεί μεν να δέχονται
μεγάλες πιέσεις από τη Διοίκηση,
αλλά βρίσκουν πλάτες στο Διοικητικό
Συμβούλιο, με αποτέλεσμα η τράπεζα
να μην μπορεί να εισπράξει. 

Σύμφωνα με ασφαλείς πληροφο-
ρίες, «οι κάτοχοι των μεγαλύτερων
Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων
έχουν άμεση επαφή με μέλη-κλειδιά
του Δ.Σ., πέρα από τη Διοίκηση». 

Αξίζει να αναφέρουμε ότι ο διο-
ρισμός δύο πραιτοριανών που θα
έχουν ως ρόλο το στενό μαρκάρισμα
του Τζον Χούρικαν εκ μέρους του
Διοικητικού Συμβουλίου, δεν είναι
τυχαίος, ούτε προκαλεί έκπληξη σε
όσους παρακολουθούν στενά την
τράπεζα. Από την άλλη, μέλη του
Δ.Σ. εκτοξεύουν κατηγορίες πως τα
άτομα εκείνα που επιθυμούν την
αύξηση κεφαλαίου, έχουν ως στόχο
την επιβολή ζημιάς στους Ρώσους.
Αυτό είναι ενδεικτικό της κατάστα-
σης και σχετίζεται με το μήνυμα
Χούρικαν πως δεν προτίθεται να συ-
νεχίσει κάτω από συνθήκες πολέμου
από την προεδρία του Δ.Σ. Η αντι-
παράθεση, πάντως, φτάνει και σε
πολιτικό επίπεδο, με σχόλια για έλεγ-
χο από Συντεχνίες, για προσωπικές
ματαιοδοξίες που σχετίζονται με τη
διατήρηση επιφανών θέσεων αλλά
και για «ξεπούλημα» σε μεγάλης επι-
φάνειας επενδυτές. Τα περί ξεπου-
λήματος και «μιζαρίσματος», πάντως,
ακούγονται και από τις δύο πλευρές
του εμφυλίου της Τράπεζας Κύπρου.
Το μόνο βέβαιο είναι πως η τράπεζα
αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα,
με την ποιότητα των ενεργητικών
της να δέχεται συνεχή και ασταμά-
τητα πλήγματα και με την αντίδραση
της ίδιας της τράπεζας να είναι χλιαρή
έως ανύπαρκτη. Το γεγονός ότι ούτε
και ένας από τους μεγάλους οφειλέτες
δεν έχει καλύψει τις υποχρεώσεις
του, και πως η τράπεζα αποφεύγει
συνήθως τη διαχείριση προτιμώντας
τη «συνεχή παρακολούθηση» (δη-
λαδή την αναβολή αποφάσεων) για
τους δανειολήπτες, δείχνει μια αστο-
χία στις αντιδράσεις της. Στο μεταξύ
εκτός τράπεζας οι αναλυτές εκφρά-
ζουν ολοένα και μεγαλύτερες ανη-
συχίες.

<<<<<<<

Δεδομένη η αύξηση
κεφαλαίου αλλά πολύ-
πλοκες οι αλχημείες
που εξετάζονται.
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Αύξηση κεφαλαίου εν μέσω εμφυλίου
Δεν αποκλείεται απομάκρυνση συμβούλων της τράπεζας. Αδύνατη πλέον η συνύπαρξη Διοίκησης και μελών του Δ.Σ.

Ο ηθικός κίνδυνος του... υπουργού Οικονομικών
Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Η επιστροφή της Δημοκρατίας στις
διεθνείς αγορές έχει εντείνει και τις
συζητήσεις ανάμεσα σε αναλυτές,
μέλη τους ΔΣ της Τράπεζας Κύπρου,
αλλά και υψηλόβαθμα στελέχη της
τράπεζας, σχετικά με το ενδεχόμενο
στήριξης της τράπεζας από τη Δη-

μοκρατία. Το γεγονός ότι το Υπουρ-
γείο Οικονομικών δεν έκρυψε ποτέ
την πρόθεσήτου να χρηματοδοτήσει
το χρεόγραφο διάσωσης της Λαϊκής
μέσα από τα ομόλογα που εκδίδει,
ενίσχυσε την αίσθηση που έχουν
αρκετοί πως η Δημοκρατία έχει ως
στόχο να διασώσει την όποια κα-
τάσταση μπορεί να δημιουργηθεί

στην τράπεζα. Ήδη, η επαναγορά
950 εκατ. ευρώ από το χρεόγραφο
διάσωσης, ενισχύει τα Βασικά Ίδια
Κεφάλαια της τράπεζας κατά 0,4%,
γεγονός που τη φέρνει πλέον κοντά
στο 11%. Σημειώνεται πως το χρε-
όγραφο αποτιμάται σε εύλογη αξία
με βάση τους διεθνείς κανόνες (IFRS),
με έκπτωση στα 28% της ονομαστι-
κής αξίας των 1,98 δισ. ευρώ. Η απο-
πληρωμή σε ονομαστική αξία «κα-
λύπτει» τη διαφορά του 28% και
αποτελεί κέρδος.

Άποψη, την οποία δεν κρύβουν
μάλιστα διάφοροι από τους εμπλε-
κόμενους, είναι πως η Δημοκρατία,
όσο επιστρέφει στις αγορές, θα είναι
σε θέση να αυξάνει και το όφελος
στα βιβλία της Τράπεζας Κύπρου
μέσα από την αναχρηματοδότηση
του χρεογράφου της Λαϊκής σε πρώ-
το χρόνο, αλλά και μέσα από επι-
πλέον χρηματοδοτήσεις σε μεταγε-
νέστερο στάδιο. Λόγος ήδη γίνεται
για κυβερνητικό χρεόγραφο με το
οποίο θα δημιουργείται «εγγύηση»
για τον ELA, επιτρέποντας έτσι τη
μετατροπή του σε μακροπρόθεσμο
δανεισμό από την ΕΚΤ. «Ο (Νικόλας)
Παπαδόπουλος κατάλαβε την πρό-

θεση του Χάρη Γεωργιάδη. Γι’ αυτό
το ζητά σήμερα, για να λέει μετά
πως ήταν δική του η ιδέα», σχολιάζει
πηγή των άνω στρωμάτων της Τρά-
πεζας Κύπρου. Κάτι τέτοιο θα έχει
μικρή έως καθόλου άμεση επίδραση
στην κερδοφορία, αλλά θα ενισχύσει
τη ρευστότητα της τράπεζας, ενδε-
χομένως αρκετά για να επιτρέψει
ακόμα και την παραχώρηση δανεί-
ων.

Εν τω μεταξύ, και στην Κεντρική
Τράπεζα είχε παλαιότερα λεχθεί πως
«δεν θα αφήσουν την τράπεζα να
πέσει» από πλευράς της Τρόικας. 

Είναι σαφές πως, όσον αφορά στη
Δημοκρατία, κάτι τέτοιο δεν μπορεί
να γίνει, τουλάχιστον για το συνολικό
ποσό που χρειάζεται η τράπεζα.
Ακόμα και με 11% στα Βασικά Ίδια
Κεφάλαια, δεν μπορεί να είναι βέβαιο
πως η τράπεζα θα παραμείνει με
άνεση άνω του ορίου του 5,5% που
απαιτείται στο αρνητικό σενάριο
του στρες τεστ, όπως έγινε καλά κα-
τανοητό στη συνεδρία του ΔΣ της
περασμένης Πέμπτης. Προκύπτει,
επομένως, πως η ενίσχυση των κε-
φαλαίων ουσιαστικά θα «χρηματο-
δοτήσει» την αύξηση των προβλέ-

ψεων, έστω κι αν η διοικήτρια της
Κεντρικής σχολίασε ρητά πως αυτές
είναι ικανοποιητικές. Η τελική εικόνα
θα διαφανεί στο τέλος του έτους,
όταν θα είναι πλέον ξεκάθαρο αν η
Τράπεζα Κύπρου είχε ανάγκη ή όχι
την αύξηση κεφαλαίου, αλλά και
κατά πόσον αυτή τελικά θα στραφεί
προς τις προβλέψεις. 

Ο ηθικός κίνδυνος που έχει δη-
μιουργηθεί, ωστόσο, είναι σαφής.
Η επιμονή πως η κυβέρνηση ή και
η Τρόικα θα διασώσουν την τράπεζα
αποτελεί ρίσκο, αφού οδηγεί στην
αποφυγή λήψης των δύσκολων απο-
φάσεων από πλευράς της τράπεζας.
Από πλευράς της Κεντρικής Τράπε-
ζας, και μάλλον του Υπουργείου Οι-
κονομικών επίσης, έχει αρχίσει να
ξεκαθαρίζει πως περίπτωση άμεσης
ή έμμεσης διάσωσης μέσα από δα-
νεισμό του κράτους από τις αγορές
ή από την Τρόικα, για να διασωθεί
η τράπεζα, δεν υπάρχει πλέον. «Τα
πράματα ήταν διαφορετικά όταν
ήταν συστημική. Αλλά μια τράπεζα
χωρίς πιστώσεις για παραπάνω από
ένα χρόνο, δεν μπορεί να θεωρείται
για πάντα συστημική», σχολίασε
αρμόδια πηγή. 

<<<<<<<

Τρόικα, Κεντρική και κυ-
βέρνηση στέλνουν μή-
νυμα πως δεν θα διασώ-
σουν την τράπεζα, η
οποία μπορεί να σωθεί
και μόνη της.
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Δυο ξένοι στην ίδια Τράπεζα. Αδύνατη φαντάζει πλέον η συνύπαρξη Τζον Χούρικαν και Κρίστη Χασάπη;
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Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Βήματα προόδου σημειώνει η αγορά
αυτοκινήτου στην Κύπρο, μετά
την καθίζηση της περασμένης χρο-
νιάς. Αύξηση παρουσίασαν οι συ-
νολικές εγγραφές μηχανοκίνητων
οχημάτων την περίοδο Ιανουαρίου
- Μαΐου 2014, οι οποίες ανήλθαν
στις 9.087 από 7.709 την αντίστοιχη
περίοδο του 2013, καταγράφοντας
άνοδο σε ποσοστό 17,9%. Κατά το
πρώτο πεντάμηνο του 2014 δεν

διαφάνηκε καμία ξεκάθαρη τάση
σχετικά με το αν οι καταναλωτές
προτίμησαν αυτοκίνητο από το sh-
owroom ή από τη μάντρα, αφού
από τα συνολικά 9.087 αυτοκίνητα
που εγγράφηκαν, τα 4.839 ήταν
καινούργια, ενώ τα 4.248 ήταν με-
ταχειρισμένα. Όσον αφορά στις
εγγραφές ιδιωτικών οχημάτων σα-
λούν, τους πρώτους πέντε μήνες
του 2014, κατέγραψαν αύξηση
23,5%, φτάνοντας σε 6.952, εκ των
οποίων 3.323 καινούργια και 3.629
μεταχειρισμένα, συγκριτικά με
5.628 την αντίστοιχη περσινή πε-
ρίοδο, εκ των οποίων τα 2.674 ήταν
καινούργια και τα 2.954 μεταχει-
ρισμένα αυτοκίνητα.

Αρκετό ενδιαφέρον έχουν τα
στοιχεία σχετικά με τις πωλήσεις

που καταγράφηκαν την περίοδο
Ιανουαρίου - Μαΐου 2014. Συγκε-
κριμένα, τo Yaris της Toyota κα-
ταλαμβάνει με ελαφρύ προβάδισμα
την πρώτη θέση στις πωλήσεις που
έγιναν κατά το πρώτο πεντάμηνο
του 2014, εκθρονίζοντας έτσι το
Ford Fiesta, το οποίο ακολουθεί
στη δεύτερη θέση. Ωστόσο, αξιο-
σημείωτη είναι η προτίμηση που
δείχνουν οι Κύπριοι στα αυτοκίνητα
ελεύθερου χρόνου (crossover), κα-
θώς από τα πέντε πρώτα σε πωλή-
σεις αυτοκίνητα, τα τρία ανήκουν
στη συγκεκριμένη κατηγορία. 

Mικρά και οικονομικά
Αν τα προηγούμενα χρόνια για

πολλούς το πρώτο κριτήριο για την
επιλογή αυτοκινήτου ήταν το στυλ,
η ταχύτητα και η δυναμική του
στον δρόμο, οι δυσμενείς οικονο-
μικές συγκυρίες άλλαξαν άρδην τα
δεδομένα. Σύμφωνα με πωλητές

σε αντιπροσωπείες αυτοκινήτων,
με τους οποίους ήρθε σε επικοι-
νωνία η «Κ», οι υποψήφιοι αγορα-
στές δείχνουν σαφή προτίμηση σε
αυτοκίνητα μικρού κυβισμού, δί-
νοντας παράλληλα έμφαση στην
οικονομία. Παρόλο που η αναζή-
τηση ποιοτικού και αξιόπιστου αυ-
τοκινήτου δεν παύει να είναι ανα-
γκαία, η αρχική τιμή αγοράς δεν
είναι το μόνο ζητούμενο. Το συ-
νολικό κόστος ιδιοκτησίας του οχή-

ματος, το οποίο περιλαμβάνει τα
ετήσια τέλη κυκλοφορίας, την κα-
τανάλωση βενζίνης και τα έξοδα
συντήρησης, αποτελεί βασικό πα-
ράγοντα για την αγορά του αυτο-
κινήτου. Για αυτό τον λόγο το με-
τέπειτα κόστος είναι η κύρια αιτία
για τη στροφή των καταναλωτών
σε υβριδικά οχήματα, που χρησι-
μοποιούν για την κίνησή τους μία
πιο ήπια προς το περιβάλλον τε-
χνολογία (π.χ. ηλεκτρικό κινητήρα),

τον κλασικό κινητήρα εσωτερικής
καύσης και σε αυτοκίνητα με κι-
νητήρες πετρελαίου (diesel).

Η ανάγκη και η επίδειξη
Μία βασική τάση που διαμορφώ-

νεται είναι ότι οι καταναλωτές εμ-
φανίζονται πιο προσεκτικοί στις
επιλογές τους από ό,τι ήταν τα προ-
ηγούμενα χρόνια. Το ευτύχημα είναι
ότι το φαινόμενο που παρατηρείτο
παλαιότερα, όταν δεν γινόταν σχε-
δόν καμία έρευνα αγοράς πριν να
πάρουν τα κλειδιά στο χέρι, ανήκει
πλέον στο παρελθόν. Ψάχνουν, ενη-
μερώνονται, ρωτούν περισσότερες
λεπτομέρειες, είναι υποψιασμένοι,
ενώ βασική τους έγνοια είναι κατά
πόσο οι αγορές τους θα αποδειχθούν
οικονομικές και αποδοτικές σε βάθος
χρόνου. Αρκετοί είναι πλέον οι αγο-
ραστές που επιλέγουν αυτοκίνητο
βάσει των αναγκών τους, δηλαδή
ένα όχημα που θα εξυπηρετεί τις

βασικές καθημερινές τους μεταφο-
ρές, και όχι με γνώμονα την κομ-
ψότητα. Αν και η αλλαγή συμπερι-
φοράς της πλειοψηφίας των κατα-
ναλωτών δεν μεταφράζεται κατ’
ανάγκην σε ριζική αλλαγή νοοτρο-
πίας, εντούτοις διαπιστώνεται μία
τάση συμμόρφωσης και εγκράτειας.
Βασικό ρόλο στον νέο τρόπο επι-
λογής αυτοκινήτου διαδραματίζει
και η αδυναμία των τραπεζών να
παραχωρήσουν εξειδικευμένα κα-
ταναλωτικά δάνεια με την ίδια ευ-
κολία και στην ίδια αφθονία, με την
οποία έδιναν τα προηγούμενα χρό-
νια, μιας και επικρατεί η ανησυχία
ότι οι δανειολήπτες δυσκολεύονται
πλέον να αποπληρώνουν τις δόσεις
τους.

Δεδομένης της δυσχερούς οικο-
νομικής κατάστασης, το βραχυπρό-
θεσμο και το μακροπρόθεσμο κό-
στος λαμβάνονται σοβαρά υπόψη
από τους καταναλωτές. Όσοι, όμως
έχουν την οικονομική δυνατότητα,
συνεχίζουν να είναι υποστηρικτές
των αυτοκινήτων πολυτελείας.

Σε καλό δρόμο
Με αισιόδοξο μάτι βλέπει η κυ-

πριακή αγορά αυτοκίνητου τις θε-
τικές εξελίξεις που καταγράφονται,
καθώς οι εγγραφές αυτοκινήτων εί-
ναι αυξημένες μήνα με τον μήνα
τη φετινή χρονιά, ενώ δεν έχουν
καμία σχέση με την παράλυση, η
οποία είχε διαμορφωθεί αμέσως
μετά τις αποφάσεις του Eurogroup,
τον Μάρτιο του 2013 και των πε-
ριοριστικών μέτρων στις συναλλα-
γές. Ομολογουμένως, η αγορά είναι
αρκετά πεσμένη σε σύγκριση με τα
προηγούμενα χρόνια, αλλά κανείς
δεν μπορεί να παραβλέψει ότι πα-
ρουσιάζεται μία αυξητική τάση, η
οποία  αποτελεί μία καλή βάση,
πάνω στην οποία θα στηριχθούν
οι αντιπροσωπείες αυτοκινήτων
για να ανακάμψουν πλήρως.
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Ο νέος τρόπος επιλογής
αυτοκινήτου καθορίζε-
ται και από την αδυνα-
μία των τραπεζών να
παραχωρήσουν κατανα-
λωτικά δάνεια με την
ίδια ευκολία με την
οποία έδιναν τα προ-
ηγούμενα χρόνια.

Οι πρωταθλητές του πενταμήνου
Mοντέλο 5μηνο Mερίδ. Σύνολο 5μηνο Mερίδ.

2013 Αγοράς 2013 2014 Αγοράς
1 TOYOTA YARIS 174 5,7% 346 178 5,0%  
2 FORD FIESTA 214 6,99% 407 161 4,52%  
3 NISSAN QASHQAI 148 4,83% 378 147 4,12%  
4 HONDA CR-V 43 1,40% 110 142 3,98%  
5 LAND ROVER RANGEROVER 33 1,08% 62 126 3,53%  

ΠΗΓΗ: ΟΕΒ – ΣΕΜΟ, ΕΠΕΞΕΡΓΑΣΙΑ ΔΕΔΟΜΕΝΩΝ: INNOSOFT
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Της ΕΜΙΛΥΣ ΜΙΝΤΗ

Προβληματίζει άπαντες η στάση που
τηρούν τα χρηματοπιστωτικά ιδρύ-
ματα ως προς τις αναδιαρθρώσεις
δανείων που για κάποιο περίεργο
λόγο δεν προχωρούν, εκτοξεύοντας
στα ύψη τα μη εξυπηρετούμενα δά-
νεια τα οποία αποτελούν τεράστιο
αγκάθι τόσο στην οικονομία του τό-
που αλλά και στις ίδιες τις τράπεζες. 

Ενώ όλα τα κόμματα συμφωνούν
ότι θα πρέπει ο διαμεσολαβητής
που ήδη έχει διοριστεί να ενισχυθεί
με περισσότερες εξουσίες ώστε να
μπορεί να παράγει έργο ουσιαστικό
και αποτελεσματικό, εντούτοις, η

ίδια η φιλοσοφία της ισχύουσας
νομοθεσίας αποδεικνύει ότι στην
πράξη, η τράπεζα έχει τον τελευταίο
λόγο…

Κοινή παραδοχή και διαπίστωση
στην αρμόδια Επιτροπή Οικονομι-
κών της Βουλής είναι η άρνηση των
τραπεζών να προχωρήσουν σε ανα-
διαρθρώσεις και να καταστήσουν
βιώσιμα αρκετά δάνεια, κάτι που
αφήνει πολλά ερωτηματικά να πλα-
νώνται…

Την ίδια στιγμή, φαίνεται ότι το
πρόβλημα είναι βαθύτερο, αφού
αναφύεται μια σειρά άλλων προ-
βλημάτων που αγγίζουν αυτή τη φο-
ρά τον τομέα των ασφαλιστικών
εταιρειών και τον ΚΕΠΕΥ, τομείς
στους οποίους, αν προωθηθεί μια
ενισχυμένη νομοθεσία που θα μπο-
ρεί να παρέχει τη δυνατότητα στον
Επίτροπο να λαμβάνει αποφάσεις
και όχι απλώς να κάνει το διαιτητή,
μπορεί να του δώσει τη δυνατότητα
να θέσει σε «τάξη» πολλά από τα
κακώς έχοντα. 

Στο ρεπορτάζ της «Κ» σε σχέση
με τη νομοθεσία που συζητείται
στην Επιτροπή Οικονομικών και θα
πρέπει να ψηφιστεί μέχρι τα μέσα
Ιουλίου, επικεφαλής και μέλη των
οικονομικών γραφείων των κομμά-
των, παραθέτουν τη δική τους φι-
λοσοφία για τον ρόλο που θα πρέπει
να έχει ο διαμεσολαβητής και κυρίως
ποιους θα πρέπει να εξυπηρετεί.

Γιατί καθυστερούν; 
Μιλώντας στην
«Καθημερινή», εκ
μέρους του ΔΗΣΥ
ο Εκτελεστικός
Διευθυντής του
Ιδρύματος Γλαύ-
κος Κληρίδης Μι-
χάλης Σοφοκλέ-

ους επεσήμανε ότι υπάρχουν δάνεια
που μπορούν να γίνουν βιώσιμα και
προς αυτή την κατεύθυνση θα πρέ-
πει όλοι να βοηθήσουν, αφού δεν
υπάρχουν πλέον περιορισμοί, ενώ
αναφερόμενος ως προς τον θεσμό
του διαμεσολαβητή είπε ότι μπορεί
να λειτουργήσει «ευεργετικά» μεταξύ

τράπεζας και δανειζόμενου για να
καταλήξουν σε έναν συμβιβασμό.
Ξεκαθάρισε, ωστόσο ότι δεν παρέ-
χεται στον διαμεσολαβητή η δυνα-
τότητα να επιβάλει αποφάσεις, δι-
ευκρινίζοντας ότι πρόκειται για ιδιω-
τικές συμφωνίες που έγιναν μεταξύ
των δύο μερών. «Τη δεδομένη στιγμή
που έχουμε να αντιμετωπίσουμε
αυτή τη δύσκολη κατάσταση είναι
καλύτερα τα δάνεια να αναδιαρθρω-
θούν παρά να είναι μη εξυπηρετού-
μενα», πρόσθεσε. 

Σχολιάζοντας τη μεγάλη καθυ-
στέρηση που παρατηρείται από
πλευράς τραπεζών, καθώς και την
απροθυμία που δείχνουν να προ-
χωρήσουν σε αναδιαρθρώσεις –κάτι
το οποίο ισχύει όπως είπε, σημείωσε
δε ότι ο διαμεσολαβητής θα μπορεί
να βοηθήσει τους δανειολήπτες ως
προς την επίσπευση της διαδικασίας,
αλλά πρόσθεσε «από την άλλη δεν
παύει να υπάρχει ένα συμφωνητικό
και δεν παύει η κατάσταση να λει-
τουργεί με τους κανόνες της ελεύ-
θερης αγοράς. 

Το άλλο θέμα που προκύπτει σύμ-
φωνα με τον κ. Σοφοκλέους, είναι
ο αριθμός των υποθέσεων που θα
έχει ο διαμεσολαβητής και σημείωσε
ότι παρόλο που οι τράπεζες έχουν
προχωρήσει σε σύσταση τμημάτων
για να εξετάζονται αυτές οι περι-
πτώσεις, εντούτοις δεν προχωρούν.
Όπως υπογράμμισε ο κ. Σοφοκλέους,
«το μεγάλο μας πρόβλημα είναι ότι
τα περισσότερα δάνεια θα μπορού-
σαν να είναι τουλάχιστον βιώσιμα
και οι τράπεζες θα έπρεπε να είναι
οι πρώτες που θα το επιθυμούσαν
«και η μεγάλη μας απορία είναι γιατί
δεν προχωρούν», είπε. 

Σε  ποιον να πουλήσουν ; 
Η τράπεζα πρέπει
να έχει κίνητρα
για να οδηγείται
σε συμβιβασμό,
υπογράμμισε το
μέλος του Γραφεί-
ου Οικονομικών
και Κοινωνικών

Μελετών του ΑΚΕΛ, Χάρης Πολυ-
κάρπου, γιατί όπως επεσήμανε, «στο
τέλος της ημέρας θα αυξάνεται ο
αριθμός των μη εξυπηρετούμενων
δανείων και ο Επίτροπος δεν θα
μπορεί να κάνει οτιδήποτε για να
επιλυθεί το πρόβλημα». Ο κ. Πολυ-
κάρπου τόνισε ότι «χρειάζεται να
δημιουργηθεί ένα πλαίσιο που δεν
θα ωθεί σε μαζικές εκποιήσεις στις
περιπτώσεις των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων αλλά θα παρέχει τη
δυνατότητα διαπραγμάτευσης και
διαμεσολάβησης μεταξύ τράπεζας
και δανειζόμενου και στην περίπτω-
ση που ο καταναλωτής δεν βρίσκει
ανταπόκριση να μπορεί ο Επίτροπος
να παρεμβαίνει».

Όσο καθυστερούμε και βρίσκουμε
προσκόμματα, σπρώχνουμε το πρό-
βλημα παρακάτω σημείωσε, προ-
σθέτοντας πως δεν θα ωφελήσει σε
τίποτα να οδηγηθούμε στο σημείο
όπου οι τράπεζες θα έχουν στην κα-
τοχή τους ένα μεγάλο αριθμό ακι-
νήτων που θα πρέπει να τον που-
λήσουν, σε ποια τιμή θα τα πουλή-
σουν, σε ποιους και τι θα σημαίνει
αυτή η πράξη για τους ισολογισμούς
των τραπεζών, διερωτήθηκε. Όπως
εκτίμησε, «δεν συμφέρει την τράπεζα
να έχει ένα όγκο ακινήτων αλλά να

καταλήξει σε συμβιβασμό για να
μπορεί να εξασφαλίζει κάποιο ποσό
από το κάθε δάνειο. Όπως υπογράμ-
μισε, «αν οδηγηθούμε σε μαζικό
φαινόμενο εκποιήσεων σίγουρα δεν
σημαίνει βελτίωση αλλά αντιθέτως,
σημαίνει καταρράκωση του κοινω-
νικού ιστού και κατάρρευση μιας
μεγάλης μερίδας του πληθυσμού».
Αναφέρθηκε ακόμα στην πρόταση
ΑΚΕΛ ώστε να μπορεί κάποιος ως
ύστατο μέτρο να διεκδικήσει δικα-
στικώς αναστολή της δόσης του, αν
πληροί βεβαίως συγκεκριμένα κρι-
τήρια όπως π.χ. αν είναι άνεργος,
και επεσήμανε ότι στο θέμα που συ-
ζητείται για τον διαμεσολαβητή δεν
θα πρέπει να γίνει τέτοια ρύθμιση
ώστε να στερεί το δικαίωμα από κά-
ποιους να επιλέξουν τη δικαστική
οδό για προστασία της πρώτης του
κατοικίας. Ξεκαθάρισε ωστόσο ότι
το ζητούμενο δεν είναι οποιοσδή-
ποτε να εξασφαλίζει αναστολή, γιατί
υπάρχουν και συγκεκριμένες ομάδες
που μπορούν να ανταποκριθούν
στις υποχρεώσεις τους. 

Καταλήγοντας υπογράμμισε ότι
το ζητούμενο είναι να βελτιωθεί η
ικανότητα του κόσμου να πληρώνει,
άρα, τόνισε, «χρειάζεται ανάπτυξη». 

Σε ό,τι αφορά τις αρμοδιότητες

του Επιτρόπου είπε ότι θα πρέπει
να ελέγχει αν η τράπεζα έκανε τα
απαραίτητα βήματα, αν έδωσε επι-
λογές στον πελάτη που να είναι υλο-
ποιήσιμες και εφικτές. Επέκρινε,
ωστόσο, την κυβέρνηση, γιατί ενώ
τον Ιούλιο του 2013 δεσμεύτηκε ότι
θα κατέθετε στο Κοινοβούλιο νέο
νομοσχέδιο, αφού στο αρχικό εν-
τοπίστηκαν κενά στη νομοθεσία,
επανήλθε μετά από ένα χρόνο με
μία πρόταση που αφαιρεί «δόντια»
από τον επίτροπο, αφού δεν του
δίνει τη δυνατότητα να κρίνει αν
μία αναδιάρθρωση είναι δίκαιη ή
βιώσιμη. 

Kαι νέες προτάσεις
Έντονη ανησυ-
χία για τη μεγάλη
καθυστέρηση
που παρατηρεί-
ται στη λειτουρ-
γία του θεσμού
του Χρηματοοι-
κονομικού Επι-

τρόπου εξέφρασε το μέλος του
Εκτελεστικού γραφείου και επικε-
φαλής του τμήματος οικονομικών
του ΔΗΚΟ Λοΐζος Α. Λοΐζου. «Μας
ανησυχεί περισσότερο να λειτουρ-
γήσει αυτός ο θεσμός, όταν θα πα-

ρέλθει η αξία του», είπε υπογραμ-
μίζοντας πως είναι πάρα πολλά σή-
μερα τα προβληματικά δάνεια. Σύμ-
φωνα με τον κ. Λοϊζου, θέση του
ΔΗΚΟ είναι ότι θα πρέπει να αυ-
ξηθούν οι αρμοδιότητες του δια-
μεσολαβητή ώστε να υπάρχει ου-
σιαστικό αποτέλεσμα και να μην
παραμένουμε στα ευχολόγια. Κά-
λεσε ακόμα το κράτος να σταθεί
αρωγός σε αυτή την προσπάθεια
με τη στελέχωση του τμήματος
από υπαλλήλους για να μπορεί να
λειτουργεί, καθώς και την Κεντρική
Τράπεζα που είναι ο επόπτης να
κοινοποιεί στον Επίτροπο τις απο-
φάσεις της. 

Κληθείς να σχολιάσει ότι η νο-
μοθεσία που πάει να ψηφιστεί δεί-
χνει εκ των προτέρων ένα αποδυ-
ναμωμένο επίτροπο, είπε ότι σί-
γουρα θα πρέπει να ενισχυθούν οι
εξουσίες του, αναφέροντας πως
στις προτάσεις του ΔΗΚΟ υπάρχει
πρόνοια όπως το να μην μπορεί
μια τράπεζα να διεκδικήσει δικη-
γορικά έξοδα σε περίπτωση που
μια περίπτωση οδηγηθεί στο δικα-
στήριο. Ακόμα μία πρόταση που
συζητείται στο ΔΗΚΟ είναι στις
περιπτώσεις που η τράπεζα δεν
ακολουθεί τις οδηγίες της Κεντρικής
Τράπεζας να έχει το δικαίωμα, εφό-
σον τον ενημερώσει, ο δανειζόμενος
να ορίσει αποζημίωση, επειδή δεν
ακολουθήθηκαν από πλευράς τρά-
πεζας οι οδηγίες της Κ.Τ. 

Σε ό,τι αφορά την προστασία της
πρώτης κατοικίας είπε ότι σε αυτές
τις περιπτώσεις θα πρέπει να λαμ-
βάνονται υπόψιν τα εισοδηματικά
κριτήρια, τα τετραγωνικά μέτρα
και η αξία του ακινήτου. Διερωτή-
θηκε ακόμα ως προς το ποιους θα
πάμε να προστατέψουμε και ανέ-
φερε χαρακτηριστικά ότι είναι δια-
φορετική η περίπτωση μιας κατοι-
κίας των 500 τ.μ. της τάξης του
€1,5 εκατ. και άλλο μία κατοικία
π.χ. των €120 τ.μ. με €25 χιλ. 

Ανεπαρκής η νομοθεσία…
Κανένας δεν αμ-
φιβάλλει πως οτι-
δήποτε προτεί-
νεται σε μια προ-
σπάθεια να λυθεί
το πρόβλημα των
μη εξυπηρετού-
μενων δανείων

και του κινδύνου εκποιήσεων κα-
τοικιών είναι κάτι θετικό και απα-
ραίτητο, ανέφερε το μέλος του γρα-
φείου θεματικής οικονομίας της
ΕΔΕΚ Γιώργος Σταματίου. Επιση-
μαίνοντας ότι η διαδικασία διακα-
νονισμού είναι απαραίτητη, όταν
γίνεται σωστά με βάση τον Κώδικα
της Κεντρικής Τράπεζας, υπογράμ-
μισε ότι, «πρέπει να γίνει ξεκάθαρο
ότι δεν έχουμε επαρκή προστασία
της πρώτης κατοικίας ούτε της
επαγγελματικής στέγης». Εξήγησε
ότι ο διαμεσολαβητής προσφέρει
τις υπηρεσίες του σε μία προσπά-
θεια να βρει μια κοινή συνισταμένη
μεταξύ δανειολήπτη και τράπεζας
και αν αποτύχει αυτή η προσπάθεια
δεν μπορεί να κάνει κάτι άλλο. Τό-
νισε ακόμα ότι η τράπεζα έχει τον
πρώτο λόγο, γιατί ο δανειολήπτης
πάντα διαπραγματεύεται υπό την
πίεση ότι θα του εκποιηθεί η κα-
τοικία ή η επαγγελματική στέγη
και υπέδειξε ότι η πιο ολοκληρω-

μένη πρόταση κατατέθηκε από
την ΕΔΕΚ και το ΑΚΕΛ που αφορά
το τρίτο στάδιο, δηλαδή την περί-
πτωση που τράπεζα και δανειολή-
πτης δεν τα βρουν στη διαμεσο-
λάβηση, ο δανειζόμενος να έχει το
δικαίωμα να πάει στο δικαστήριο
και να ζητήσει ουσιαστικά ανα-
στολή της εκποίησης της κατοικίας
του φτάνει να αποδείξει ότι πράγ-
ματι δεν μπορεί να αντεπεξέλθει
στις υποχρεώσεις του. Ο Γιώργος
Σταματίου εξέφρασε ωστόσο δυ-
σαρέσκεια γιατί όπως είπε η κοινή
πρόταση ΕΔΕΚ-ΑΚΕΛ που συζη-
τήθηκε διεξοδικά στην Επ. Νομικών
της Βουλής, ΔΗΣΥ και ΔΗΚΟ στα-
μάτησαν την ψήφισή της «με απο-
τέλεσμα οι πολίτες να μένουν ξε-
κρέμαστοι». Ήγειρε ακόμα έντονα
το ζήτημα ότι η κυβέρνηση παρόλο
που δεσμεύτηκε δεν έφερε ολο-
κληρωμένη πρόταση που να προ-
στατεύει την πρώτη κατοικία, ση-
μειώνοντας πως είναι αμφίβολο αν
θα αποφύγουμε τον κίνδυνο των
εκποιήσεων, αφού το πρόβλημα
των μη εξυπηρετούμενων δανείων
είναι τεράστιο. 

Ανυπόφορη η κατάσταση
Ανυπόφορη χα-
ρακτήρισε την
κατάσταση των
μη εξυπηρετού-
μενων δανείων
το μέλος της Κεν-
τρικής Επιτροπής
του Κινήματος

Οικολόγων Έφη Ξάνθου σημει-
ώνοντας πως το γεγονός ότι αυτά
τα δάνεια δεν μπορούν να προχω-
ρήσουν, ότι οι δανειζόμενοι δεν
έχουν κάποιον που να μπορεί να
τους υπερασπιστεί για μια λογική
αναδιάρθρωση δανείου που να τους
δίνει μια καλή δυνατότητα να μη
χάσουν το σπίτι τους μέχρι να επα-
νέλθει η οικονομική τους κατάστα-
ση. Αναφερόμενη στην πρόταση
νόμου για τον διαμεσολαβητή, είπε
ότι είναι πολύ σημαντικό να ψη-
φιστούν οι τροπολογίες, ενώ κα-
τέθεσε τη θέση του Κινήματος ότι
στο νομοσχέδιο θα μπει πρόνοια
ότι θα είναι προς το συμφέρον και
της τράπεζας η διαμεσολάβηση με
την έννοια να μην επιλέγουν τη
νομική οδό που συνεπάγεται με
καθυστερήσεις και τόκους υπερη-
μερίας εις βάρος των καταναλωτών. 

Σύμφωνα με την κ. Ξάνθου, το
Κίνημα Οικολόγων θα στηρίξει την
πρόταση του προέδρου του ΔΗΚΟ
κ. Νικόλα Παπαδόπουλου για το
αν θα αποδεχτεί η τράπεζα να επι-
λέξει τη διαμεσολάβηση ή αν θα
επιλέξει τη δικαστική οδό να έχει
κυρώσεις και σχολίασε ότι αυτό
που προβληματίζει είναι λίγο τα
χρονοδιαγράμματα υπό την έννοια
κανένας καταναλωτής να μη χάσει
το δικαίωμα διαμεσολάβησης. 

Πρόσθεσε ακόμα ότι θα πρέπει
να εξεταστεί και η περίπτωση της
επαγγελματικής στέγης αφού μπο-
ρεί κάποιος να έχει συνάψει ένα
επιχειρηματικό δάνειο αλλά λόγω
κουρέματος ή και άλλων λόγων να
μην μπορεί να αντεπεξέλθει μέχρι
να γίνει βιώσιμη η κατάσταση του
γι’ αυτό και οι Οικολόγοι θα ζητή-
σουν από την Επ. Οικονομικών να
εξετάσει τη διεύρυνση νέων τρο-
ποποιήσεων. 

Πιο βαθύ το πρόβλημα με τις αναδιαρθρώσεις
Σωρεία ερωτηματικών από πολιτικά κόμματα για την άρνηση των τραπεζών να καταστήσουν πολλά δάνεια βιώσιμα

<<<<<<<

Μεγαλώνουν τα προ-
βλήματα για τους πολί-
τες. Ορισμένες ασφαλι-
στικές εταιρείες δεν κα-
ταβάλλουν ασφάλιστρα
στους δικαιούχους, αν
έχουν καθυστερήσει
δόσεις.

Μεγάλο πρόβλημα με τις ασφαλιστικές

Η διαδικασία διαμεσολάβησης μπο-
ρεί να επεκταθεί και σε άλλους δύο
τομείς που αφορούν τις ΚΕΠΕΥ και
τις ασφαλιστικές εταιρείες. Σύμφω-
να με τον Λοΐζο Λοΐζου,  επικεφα-
λής του τμήματος οικονομικών του
ΔΗΚΟ, παρόλο που τα φώτα είναι
στραμμένα στις τράπεζες, ο Επίτρο-
πος μπορεί να εξετάζει και τις περι-
πτώσεις ΚΕΠΕΥ και ασφαλιστικών
εταιρειών. Όπως υπογράμμισε,
υπάρχουν πολλά προβλήματα στον
τομέα των ΚΕΠΕΥ και κυρίως ασφα-
λιστικών εταιρειών, αφού υπάρ-
χουν αρκετές περιπτώσεις για
ασφάλειες ζωής που δεν πληρώ-

νονται, κάλυψης εξόδων ιατροφαρ-
μακευτικής περίθαλψης, επισκέ-
ψεις στα ιδιωτικά νοσοκομεία κ.λπ. 
Επισημαίνοντας ότι αυτές οι περι-
πτώσεις εμπίπτουν στις αρμοδιότη-
τες του διαμεσολαβητή πρόσθεσε
ότι κάποιες εταιρείες χάθηκαν ή
πτώχευσαν και αρνούνται να πλη-
ρώσουν ασφάλιστρα όπως κυρίως
συμβαίνει στις περιπτώσεις που οι
πελάτες δεν κατάφεραν για κάποιο
χρονικό διάστημα να καταβάλουν
τη δόση τους και τώρα οι εταιρείες
παρουσιάζουν δυσκαμψία ή αρ-
νούνται να καταβάλουν το ασφάλι-
στρο. 

Παρακολουθούμε να συνεχίζεται η
ατυχής και οικονομικά αστήριχτη
θριαμβολογία σχετικά με την έξοδο
της Κύπρου στις αγορές ως δήθεν
επιβεβαίωση της ακολουθούμενης
οικονομικής πολιτικής. Αναντίλεκτα,
η έξοδός μας στις αγορές αυτή τη
χρονική συγκυρία ήταν επιβεβλη-
μένη και απαιτείται να συνεχιστεί.
Απετέλεσε μάλιστα και δική μας
συγκεκριμένη εισήγηση που και
δημόσια κατατέθηκε στις 10 Απρι-
λίου – ημέρα εξόδου της Ελλάδας
στις αγορές. Είναι όμως επιβεβλη-
μένη αυτή η ενέργεια όχι φυσικά
ως πολιτικό πυροτέχνημα αλλά ως
μέρος μιας συγκεκριμένης στρα-
τηγικής. 

Οι λόγοι που επέτρεψαν τόσο σε
εμάς όσο και σε άλλα κράτη του ευ-

ρωπαϊκού νότου να πετύχουμε σχε-
τικά ευνοϊκά επιτόκια δανεισμού
από τις αγορές είναι πολύ συγκε-
κριμένοι και τεχνικοί. 

Παρουσιάζεται εδώ και μήνες
στις αγορές μια συγκυρία υπερβάλ-
λουσας ρευστότητας, υπερβολικά
χαμηλών επιτοκίων και χαμηλών
περιθωρίων κινδύνου σε αναδυό-
μενες οικονομίες – ακόμη και σε
αυτές με ψηλό πολιτικό κίνδυνο.
Επίσης, το νομικό πλαίσιο που διέπει
τα συγκεκριμένα ομόλογα προστά-
τευσε τους επενδυτές ακόμη και
από κούρεμα.  

Είναι άρα αυταπόδειχτο ότι η
συγκυρία αυτή δεν σχετίζεται με
την όποια πιστή εφαρμογή του μνη-
μονίου ή τις προοπτικές ανάπτυξης
(που αδιαμφισβήτητα υφίστανται

στην περίπτωσή μας). Το παράδειγ-
μα της Ελλάδας απορρίπτει κατη-
γορηματικά ανάλογες ερμηνείες.
Υπενθυμίζω ότι η Ελλάδα όταν βγή-
κε στις αγορές, αντιμετώπιζε (όπως
και αντιμετωπίζει ακόμη) δυσεπί-

λυτα δομικά και διαρθρωτικά προ-
βλήματα, τελεί υπό πολιτική αβε-
βαιότητα ενώ δεν μπορεί ούτε και
σήμερα είτε να χαρακτηρισθεί εκτός
κινδύνου είτε να ισχυρισθεί κανείς
ότι έχει τηρήσει πιστά το πρόγραμ-
μα της Τρόικας.

Στη δική μας όμως περίπτωση,
αυτή η ενέργεια για να έχει νόημα
και ουσία αλλά και όφελος για την
κοινωνία, επιβάλλεται η κυβέρνηση
να πειθαναγκαστεί να διαπραγμα-
τευτεί επιτέλους εκ μέρους των λα-
βωμένων πολιτών και της κοινωνίας
που έχει καταρρακωθεί, θέματα
εθνικού και κοινωνικού συμφέρον-
τος. Να χρησιμοποιηθεί δηλαδή
αυτή η συγκυρία για πολιτικό απεγ-
κλωβισμό από την Τρόικα και εφαρ-
μογή των αναγκαίων πολιτικών κοι-

νωνικής συνοχής, στρατηγικής ανά-
πτυξης και ισότιμου καταμερισμού
του κόστους της κρίσης. Αλλιώς
απλώς θα πληρώνουμε το επιπλέον
περιθώριο κέρδους των αγορών για
πολιτική διαφήμιση, για ακόμη μία
φορά. 

Συγκεκριμένα, και μεταξύ άλλων,
επιβάλλεται να τεθούν επιτέλους
στο τραπέζι θέματα κοινωνικού
κουρέματος δανείων, προστασίας
της πρώτης κατοικίας, επαναπροσ-
διορισμού και ηπιότερης μεταχεί-
ρισης των μη-εξυπηρετούμενων
δανείων, σημαντικής στήριξης των
ευάλωτων ομάδων, ενίσχυσης της
αγοράς και των υπηρεσιών με μεί-
ωση του ΦΠΑ, και ρευστοτικής στή-
ριξης των μικρομεσαίων επιχειρή-
σεων. Και οι δυνατότητες για αυτά

ενυπάρχουν σήμερα εξαιτίας της
συγκυρίας των αγορών, αλλά και
του τεράστιου κοινωνικού κόστους
που επωμίσθηκε τον τελευταίο χρό-
νο η κυπριακή κοινωνία. Επανα-
λαμβάνουμε λοιπόν και καταγρά-
φεται: η «φούσκα» των αγορών μας
δίνει σήμερα μία ευκαιρία πολιτικού
απεγκλωβισμού από την Τρόικα και
εφαρμογή πολιτικών κοινωνικής
συνοχής και στήριξης της λαβωμέ-
νης κοινωνίας. Ή μήπως το πολιτικό
κρυφτούλι πίσω από την Τρόικα
έχει γίνει πια τρόπος διακυβέρνη-
σης;

Ο δρ Στέλιος Πλατής είναι
οικονομολόγος, διδάκτορας
Χρηματοοικονομικών, συντονιστής
Συνδυασμού «ΜΗΝΥΜΑ ΕΛΠΙΔΑΣ».

<<<<<<<

Αυτή η ενέργεια για να
έχει νόημα, ουσία και
όφελος για την κοινω-
νία, επιβάλλεται η κυ-
βέρνηση να διαπραγμα-
τευτεί εκ μέρους των
λαβωμένων πολιτών και
της κοινωνίας.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΔΡ ΣΤΕΛΙΟΥ ΠΛΑΤΗ

Έξοδος στις αγορές: Ευκαιρία για στήριξη της κοινωνίας και όχι πολιτική διαφήμιση
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Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Την εδραίωσησε νέες αγορές επιχειρεί
η PHC Franchised Restaurants Public
Ltd με το άνοιγμα επτά εστιατορίων
στη Μαρίνα Λεμεσού, το φιλόδοξο
έργο που πρόσφατα άνοιξε τις πύλες
του στο κοινό. «Επιλέγουμε να ακο-
λουθούμε μία επιθετική στρατηγική,
μέσω της επέκτασης των αλυσίδων
αλλά και της παρουσίας σε νέα ση-
μεία», δηλώνει στην «Κ» ο διευθύνων
σύμβουλος του Ομίλου, Λύσανδρος
Ιωάννου, τονίζοντας παράλληλα ότι

η αποδοχή του κόσμου έχει ξεπε-
ράσει κατά πολύ τις προσδοκίες.
Αναγνωρίζοντας ότι η Μαρίνα είναι
ένα πολυδιάστατο έργο, ο κ. Ιωάννου
επισημαίνει ότι ο κύριος λόγος για
το αυξημένο ενδιαφέρον που επι-
δεικνύει το κοινό είναι ότι ο χώρος
δεν κάνει διακρίσεις και υποδέχεται
πολίτες με οποιαδήποτε οικονομική
επιφάνεια. Ο CEO του Ομίλου Εστια-
τορίων δεν διστάζει να καυτηριάσει
το «κυπριακό οικονομικό μοντέλο»,
του οποίου τα προβλήματα, σύμφωνα
με τον ίδιο, ήταν εμφανή εδώ και

αρκετά χρόνια, σημειώνοντας ότι
θα ήταν έκπληξη αν οι λανθασμένες
τακτικές διαιωνίζονταν. 
–Ποιες οι προσδοκίες του ομίλου
από το άνοιγμα των εστιατο-
ρίων/cafe; Πώς οδηγηθήκατε σε
αυτή την απόφαση;

–Η επένδυση στη Μαρίνα Λεμε-
σού γίνεται στο πλαίσιο των δύο βα-
σικών επενδυτικών μας προτεραι-
οτήτων. Ο πρώτος μας στόχος έχει
να κάνει με την επέκταση των νέων
μας αλυσίδων, Wagamama, Caffè
Nero και Derlicious, ενώ ο δεύτερος
σχετίζεται με την εγκαθίδρυση μιας
δυναμικής παρουσίας στις νέες αγο-
ρές, δηλαδή Μαρίνες, εμπορικά κέν-
τρα και παραλίες. Τόσο για εμάς,
όσο και για τη διεύθυνση της Μα-
ρίνας Λεμεσού θα ήταν αδιανόητο
να απουσιάζει η μεγαλύτερη εταιρεία
εστιατορίων από τον πιο σημαντικό
προορισμό εστίασης που έγινε ποτέ
στην Κύπρο.
–Συναντήσατε δυσκολίες στην
υλοποίηση των στόχων σας;
Ποια η μεγαλύτερη πρόκληση
που αναμένετε να αντιμετωπί-
σετε;

–Η ανάπτυξη μεγάλων έργων στην
Κύπρο παραμένει μεγάλο και δύ-
σκολο εγχείρημα. Από τη μία, το μέ-
γεθος της αγοράς δεν μας επέτρεπε
στο παρελθόν να αποκτήσουμε εμ-
πειρίες για μεγάλες επενδύσεις, από
την άλλη επικρατεί ανασφάλεια και
φοβία σε όλα τα επίπεδα, είτε αυτό
σχετίζεται με αδειοδοτήσεις είτε με
χρηματοδοτήσεις. 

Ωστόσο, τα περισσότερα προβλή-
ματα έχουν ξεπεραστεί, ενώ η απο-
δοχή του κόσμου τόσο της Μαρίνας
όσο και των υπολοίπων εστιατορίων

μας είναι άνευ προηγουμένου. Η
διαρκής πρόκληση του Ομίλου είναι
να εξυπηρετούμε τον κόσμο όσο
καλύτερα μπορούμε. 

Όλοι ευπρόσδεκτοι
–Τι διαφορετικό έχει να προ-
σφέρει στη Μαρίνα Λεμεσού η
παρουσία των εστιατορίων/cafe; 

–Σαφώς, η Μαρίνα Λεμεσού είναι
ένα πολυδιάστατο έργο. Η PHCέλαβε
το μεγάλο βάρος της ανάπτυξης, το
οποίο αφορά την εστίαση, συνει-

σφέροντας ταυτόχρονα με τις δικές
μας γνώσεις και εμπειρίες ώστε να
επιλέγουν τα καταλληλότερα εστια-
τόρια προκειμένου να καλύπτονται
οι ανάγκες όλων των επισκεπτών.
Όλοι είναι ευπρόσδεκτοι και καλο-
δεχούμενοι, από τους εύπορους ιδιο-
κτήτες σκαφών μέχρι τον οποιοδή-
ποτε οικογενειάρχη που θέλει να
περάσει όμορφα την ημέρα με την
οικογένειά του. Έτσι, και το φάσμα
των επιλογών που έχουν οι κατα-
ναλωτές ξεκινά από τα οικογενειακά

KFCκαι PizzaHutκαι φτάνουν μέχρι
το Wagamamaκαι το Friday’s. Αξίζει
να σημειωθεί ότι, έστω και αν δεν
έχουν ανοίξει ακόμα όλα τα εστια-
τόρια, η Μαρίνα προσφέρει ήδη τη
μεγαλύτερη γκάμα ποιοτικών επι-
λογών από οποιοδήποτε άλλο προ-
ορισμό στην Κύπρο.
–Πού αποδίδετε τη σημαντική
απήχηση της Μαρίνας;

–Κυρίαρχο ρόλο διαδραματίζει η
μοναδικότητα της Μαρίνας Λεμεσού
από πλευράς σχεδιασμού, ποιότητας
και επαγγελματισμού και γι’ αυτό
αξίζουν συγχαρητήρια στους ιδιο-
κτήτες και τους διευθυντές του έργου.
Όσον αφορά στους χώρους εστίασης,
τολμώ να πω ότι έγινε πολύ προσεγ-
μένη δουλειά, που σχετίζεται τόσο
με τις επιλογές όσο και με τις και-
νοτομίες, αλλά και την ποιότητα.
Το Caffè Nero σχεδιάστηκε αποκλει-
στικά για τον χώρο αυτό, έχοντας
ως στόχο να γίνει ο πρώτος προορι-
σμός για καφέ στη Λεμεσό. Παράλ-
ληλα, το Mediterraneo με το μενού
του Δημήτρη Σκαρμούτσου αποτελεί
μία πρακτική λύση από το πρωί μέχρι
το βράδυ. Ακόμα και το Μαρίνα Cool
Bar σχεδιάστηκε ειδικά για τον συγ-
κεκριμένο χώρο με το δημοφιλές
Frozen Yogurt αλλά και αυθεντικά
ιταλικά παγωτά, smoothies και waf-
fles. Το τι έχει εντυπωσιάσει τον κό-
σμο και ίσως εκπλήξει, είναι ότι ακό-
μη και επωνυμίες όπως το KFC και
Pizza Hut παρουσιάζονται από τη
μία πολύ αναβαθμισμένα, διατη-
ρώντας ταυτόχρονα εξίσου χαμηλές
τιμές με τα υπόλοιπα σημεία στην
Κύπρο.
–Πώς επηρεάζει η οικονομική
συγκυρία τη λειτουργία και τα

επενδυτικά πλάνα του ομίλου;
–Η κρίση έχει επηρεάσει όλες τις

κατηγορίες επιχειρήσεων στην Κύ-
προ γενικότερα. Ειδικά στον τομέα
της εστίασης, τα πράγματα είναι ιδι-
αίτερα άσχημα. Τα εστιατόρια κλεί-
νουν το ένα μετά το άλλο. Πολλά
άλλα, πάλι, παραμένουν ανοιχτά,
όχι επειδή πάνε καλά, αλλά επειδή
εισπράττουν τοις μετρητοίς και πλη-
ρώνουν επί πίστωση, ενώ όταν η
πίστωση τελειώσει, θα οδηγηθούν
και αυτά στο κλείσιμο. Όσοι ασχο-
λούνται με τον τομέα της εστίασης
γνωρίζουν πολύ καλά ότι ούτε οι
πωλήσεις δεν θα επανέλθουν στα
επίπεδα του 2011 αλλά ούτε τα πε-
ριθώρια κερδοφορίας θα ανακάμ-
ψουν στο εγγύς μέλλον. Το κυπριακό
οικονομικό μοντέλο, το οποίο δεν
έχει να κάνει μόνο με το τωρινό πρό-
βλημα της κυβέρνησης, των πολι-
τικών και των συντεχνιών, φάνηκε
ότι δεν θα αντέξει εδώ και πολλά
χρόνια. Και το επιχειρηματικό μον-
τέλο ήταν προβληματικό, αν φέρουμε
στη μνήμη μας το Χρηματιστήριο,
τη «φούσκα» των ακίνητων, την κα-
τάντια των τραπεζών, όπως επίσης
και τις υπερχρεωμένες επιχειρήσεις.
Στην PHC περιμέναμε την προσαρ-
μογή στη νέα τάξη πραγμάτων, η
οποία επιχειρείται αυτή την περίοδο,
και γι’ αυτό ήμασταν σχετικά προ-
ετοιμασμένοι. Θα αποτελούσε έκ-
πληξη αν συνέχιζαν οι ίδιοι ρυθμοί
και τα παράξενα που συνέβαιναν
κατά την προηγούμενη δεκαετία. Ο
Όμιλος επιλέγει να ακολουθεί μία
επιθετική στρατηγική, δίνοντας έμ-
φαση στην επέκταση τόσο σε νέα
προϊόντα όσο και σε καινούργια ση-
μεία.

«Το οικονομικό μοντέλο ήταν προβληματικό»
Ο CEO της PHC, Λύσανδρος Ιωάννου, μιλάει στην «Κ» για τα επενδυτικά σχέδια στη Μαρίνα Λεμεσού

« Όλοι είναι ευπρόσδεκτοι και καλοδεχούμενοι στη Μαρίνα Λεμεσού, από
τους εύπορους ιδιοκτήτες σκαφών μέχρι τον οποιοδήποτε οικογενειάρχη
που θέλει να περάσει όμορφα την ημέρα με την οικογένειά του», δηλώνει
στην «Κ» ο διευθύνων σύμβουλος της PHC, ο οποίος είχε βραβευτεί στα
Johnie Walker Man of the Year 2013 στην κατηγορία
Επιχειρηματίας/Επιχείρηση της Χρονιάς.

<<<<<<

Wagamama, Caffè Ne-
ro, Mediterraneo, Derli-
cious, Marina Cool Bar,
Pizza Hut, KFC είναι τα
επτά εστιατόρια του
Ομίλου, τα οποία μπορεί
κάποιος να απολαύσει
με θέα τη θάλασσα.

τ
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Ο ΣΤΕΚ καλεί
τους ξενοδόχους
να συμμορφωθούν 
Μεμονωμένα περιστατικά και
ενέργειες ξενοδοχειακών μονά-
δων που δεν συμμορφώνονται
με τους θεσμούς και τους νόμους
της Κυπριακής Δημοκρατίας κα-
ταδικάζει ο ΣΤΕΚ (Σύνδεσμος
Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύ-
πρου) τονίζοντας ότι τα θεσμικά

όργανα του κράτους πρέπει να
ενεργούν άμεσα και δραστικά,
προς συμμόρφωσή τους. 

Ωστόσο, όπως αναφέρει σε
σχετικό ανακοινωθέν, «μεμονω-
μένα περιστατικά δεν μπορούν
να αποτελούν προφάσεις για δη-
μιουργία εντυπώσεων και παρα-
πλάνηση της κοινής γνώμης» και
σημειώνει ότι, «τα ξενοδοχεία
μας έχουν καθιερώσει πολιτικές
προτίμησης κυπρίων υπαλλήλων
προσλαμβάνοντας κάθε προσφε-
ρόμενο για απασχόληση κατάλ-
ληλο Κύπριο επαγγελματία με
απόλυτη διαφάνεια, όπως επίσης
προτίμησης αγοράς κυπριακών
προϊόντων». 

Επισημαίνει ακόμα ότι, με εξα-
κριβωμένα στοιχεία, σήμερα ερ-
γοδοτούνται περίπου 16.500 χι-

λιάδες άτομα στην ξενοδοχειακή
βιομηχανία από τους οποίους οι
10.500 χιλιάδες είναι Κύπριοι και
χαρακτηρίζει «ατυχή και δυσά-
ρεστη τη συνεχή παράθεση πα-
ραπλανητικών στοιχείων, όπως
επίσης και κάποιες δηλώσεις και
ανακοινώσεις συνδικαλιστών τις
τελευταίες μέρες οι οποίες αγγί-
ζουν το όριο του αφορισμού και
δεν εξυπηρετούν σε τίποτα»,
όπως αναφέρει χαρακτηριστικά. 

«Αντιθέτως», προσθέτει, «προ-
καλούν ζημιά και αποτελούν τρο-
χοπέδη σε μια βιομηχανία που
εδώ και δεκαετίες στηρίζει την
οικονομία του τόπου μας». 

Αναφέρει ακόμα ότι, ο ΣΤΕΚ
και τα ξενοδοχεία-μέλη του, δια-
χρονικά επιδιώκουν να έχουν
μια εποικοδομητική σχέση με τις
συντεχνίες και τους εκπροσώπους
τους και υπογραμμίζει ότι, «στό-
χος ήταν και παραμένει η συνε-
χής αναβάθμιση και βελτίωση
των συνθηκών εργασίας των ερ-
γαζομένων στις ξενοδοχειακές
μονάδες, αφού η ξενοδοχειακή
βιομηχανία αποτελεί κατεξοχήν
μια ανθρωποκεντρική βιομηχα-
νία». Για αυτό επιδιώκουμε κα-
θημερινά υψηλή ποιότητα υπη-
ρεσιών, μέσω του ανθρώπινου
δυναμικού μας σημειώνει και κα-
λεί όλους σε ένα αμφίδρομο και
παραγωγικό διάλογο προς όφελος
του καλώς νοούμενου συμφέρον-
τος της τουριστικής βιομηχανίας
και της εν γένει οικονομίας του
τόπου μας. 

<<<<<<

Παραμένει ο στόχος
για συνεχής αναβάθμι-
ση και βελτίωση των
συνθηκών εργασίας
στις ξενοδοχειακές
μονάδες.

Εργοδοτούνται περίπου 16.500 χιλιάδες άτομα στην ξενοδοχειακή
βιομηχανία από τους οποίους οι 10.500 χιλιάδες είναι Κύπριοι.
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Της ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΔΑΜΟΥΛΙΑΝΟΥ

Μπορεί ο Νάρκισσος –που ερωτεύ-
θηκε την όψη του όταν την αντί-
κρισε για πρώτη φορά στην αντα-
νάκλαση του νερού– να μας έχει
προσφέρει το όνομά του για να πε-
ριγράψουμε τη νοσηρότητα ενός
ανθρώπου που βρίσκεται εγκλω-
βισμένος στα στεγανά του αυτο-
θαυμασμού του, ωστόσο είναι άδικο
να φορτώνουμε στον αρχαίο και
ωραίο Νάρκισσο όλα εκείνα τα χα-
ρακτηριστικά και τα συμπτώματα
με τα οποία εκδηλώνεται ο σύγ-
χρονος ναρκισσισμός ενός ατόμου.
Οταν μάλιστα τα άτομα αυτά συμ-

βαίνει να κατέχουν υψηλή θέση
ευθύνης στην επιχειρηματική κοι-
νότητα, τότε ο ναρκισσισμός μπαί-
νει κάτω από τον μεγεθυντικό φακό
της επιστημονικής έρευνας που –
στη συγκεκριμένη περίπτωση– δεν
απέχει πολύ από την ιατρική ανα-
ζήτηση για την αντιμετώπιση μιας
νόσου.

Μελέτη του INSEAD
Στο φαινόμενο του ναρκισσισμού

που συναντάται συχνά στους δι-
ευθύνοντες συμβούλους –στους
CEO– αναφέρεται μελέτη του Πα-
νεπιστημίου INSEAD (http://kno-
wledge.insead.edu/leadership-ma-
nagement) για να περιγράψει το

πώς «συνήθως χαρισματικά άτομα,
με μεγάλη αυτοπεποίθηση, συχνά
απαξιωτική συμπεριφορά και με
τον υψηλού επιπέδου ναρκισσισμό
τους, μπορεί να υπονομεύουν τη
λήψη των ορθών στρατηγικών απο-
φάσεων». Τους περιγράφει ως άτομα
που πιστεύουν ότι γνωρίζουν τα
πάντα καλύτερα και έχουν την τάση
να εμπιστεύονται εξαιρετικά την
ευφυΐα και την κρίση τους. Το χά-
ρισμά τους αυτό, τους κάνει να ξε-
χωρίζουν, τους βοηθά να ανέλθουν
στην ιεραρχία, ενώ συχνά τους
αναθέτουν και τη μεγάλη ευθύνη
να βγάλουν την εταιρεία τους από
κάποια δύσκολη κατάσταση.

Διευκρινίζεται ότι, επειδή συνή-

θως πρόκειται για άτομα που εκ-
φράζονται με πάθος, ο ναρκισσι-
σμός τους εκλαμβάνεται ως μια
διάσταση της προσωπικότητάς
τους, ακόμη και κατά τη διαδικασία
της λήψης σημαντικών αποφάσεων.
Συμβαίνει όμως, στα άτομα αυτά
οι δικές τους εμπειρίες να λειτουρ-
γούν ως «παρωπίδες» που τις επι-
βάλλει η ανωτερότητά τους, οι οποί-
ες όμως τους εμποδίζουν από το
να δεχθούν οιαδήποτε άλλη αξιό-
λογη και αξιόπιστη άποψη εκφρά-
ζουν τα μέλη του διοικητικού συμ-
βουλίου. Γεγονός, που έχει άμεσες
επιπτώσεις τόσο στη διαδικασία
λήψης των αποφάσεων, όσο και
στον τρόπο που λειτουργεί το δι-

οικητικό συμβούλιο. Και τα πράγ-
ματα γίνονται πολύ σοβαρά όταν
με τις απόψεις αυτές, τα μέλη του
διοικητικού συμβουλίου συμβαίνει
να εκφράζουν τα αποτελέσματα
και τις δεδομένες εμπειρίες και
πρακτικές από τη στρατηγική άλ-
λων οργανισμών που την εφάρμο-
σαν.

Σύμφωνα μάλιστα με την πρό-
σφατη έρευνα «CEO Narcissism
and the Impact of Interlocks on
Corporate Strategy» προέκυψε ότι
στην περίπτωση που ο CEO είναι
«νάρκισσος», μπορεί και να υπο-
νομεύσει τόσο την εμβέλεια όσο
και το περιεχόμενο της στρατηγικής
της εταιρείας, επειδή το πιθανότερο

είναι, οι αποφάσεις που λαμβάνον-
ται, να προσομοιάζουν με την όποια
δική του προηγούμενη επαγγελ-
ματική εμπειρία, παρά με τον πλού-
το των εμπειριών που έχουν εξα-
σφαλίσει με τις διασυνδέσεις τους
και παρουσιάζουν τα μέλη του δι-
οικητικού συμβουλίου. Προέκυψε
μάλιστα από την έρευνα ότι οι «νάρ-
κισσοι» αυτοί, προκειμένου να επι-
δείξουν την ανωτερότητά τους,
έχουν την τάση να κάνουν το αν-
τίθετο από αυτά που καταθέτουν
με τις εμπειρίες τους οι άλλοι δι-
ευθυντές.

Fortune 500
Σε άλλη μελέτη που πραγματο-

ποιήθηκε σε 300 δημόσιες εταιρείες
της λίστας Fortune 500, καταγρά-
φτηκε ο ναρκισσισμός των CEO
ανάλογα και με τον αριθμό των φω-
τογραφιών τους, όπως εμφανίζονται
στις ετήσιες και περιοδικές εκθέσεις
και στις ανακοινώσεις προς τον
Τύπο. Υπολογίσθηκε επίσης και
μέσα από τις χρηματικές αλλά και
μη οικονομικές ανταμοιβές τους,
σε σχέση με αυτές των άλλων ανώ-
τατων στελεχών της εταιρείας τους.
«Αν και το περιμέναμε ότι ο ναρ-
κισσισμός έχει κάποιες επιπτώσεις
στη λήψη αποφάσεων, μας εξέπληξε
το μέγεθός τους» σχολιάζουν οι
συντάκτες της μελέτης.

Τα αποτελέσματα έδειξαν ότι για
τους CEO εκείνους που ο ναρκισ-
σισμός τους ξεπερνούσε κατά μία
μονάδα τον μέσο όρο, ήταν πέντε
φορές πιθανότερο από ό,τι για τον
μέσο CEO να παίρνουν αποφάσεις
σύμφωνα με τις δικές τους προ-
ηγούμενες εμπειρίες. Οσο και τους
CEO εκείνους που ξεπερνούσαν
μόνο κατά μισή μονάδα τον μέσο
όρο, το πιθανότερο ήταν να επι-
δεικνύουν την ανωτερότητά τους,
λαμβάνοντας ακριβώς τις αντίθετες
αποφάσεις από αυτές που ειση-

γούντο οι άλλοι διευθυντές με βάση
τις δικές τους προηγούμενες εμ-
πειρίες. Ωστόσο τα ευρήματα αυτά
είναι πολύ σημαντικά γιατί έχουν
να κάνουν και με τη διακριτική δι-
οικητική διαχείριση που υφίσταται
η προώθηση καινοτόμων πρακτι-
κών και στρατηγικών.

Μέτρα
Μεταξύ των μέτρων που ειση-

γούνται προς τις εταιρείες ώστε να
περιορισθεί η επιρροή τους και να
μειωθούν οι προκλήσεις που δη-
μιουργούν, είναι και η ενδυνάμωση
της επιρροής των μελών μέσα από
τη δημιουργία επιτροπών, είτε με
τον ορισμό ενός επικεφαλής ο οποί-
ος και θα τους συντονίζει, έτσι ώστε
τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου
να είναι παρόντες ως ένα ενιαίο
μέτωπο.

Η διάσταση του φαινομένου
«Οι ίδιοι οι CEO οφείλουν να γνω-

ρίζουν τη διάσταση του ναρκισσι-
σμού στην προσωπικότητά τους
και να φροντίζουν να τον ελέγχουν
όταν παίρνουν αποφάσεις, λαμβά-
νοντας υπόψη και την εμπειρία
των άλλων μελών του διοικητικού
συμβουλίου. 

Ωστόσο, αν η αυτογνωσία αυτή
είναι δυνατόν να περιορίσει τον
ναρκισσισμό των CEO, αυτό είναι
κάτι που πρέπει να αποδειχθεί»
σχολιάζουν οι συντάκτες της με-
λέτης. Υπογραμμίζουν επίσης, ότι
έστω και αν δεν υπάρχει άμεση έν-
δειξη ότι τους CEO τους διακρίνει
μεγαλύτερος ναρκισσισμός από
ό,τι τις άλλες κατηγορίες διευθυν-
τών, ωστόσο συνιστάται στις εται-
ρείες να έχουν επίγνωση των προ-
κλήσεων που δημιουργεί ο διορι-
σμός ενός γενικού διευθυντή με
υψηλά επίπεδα ναρκισσισμού «ανε-
ξάρτητα από το πόσο ικανός και
ενθουσιώδης μπορεί να είναι».

Συμβαίνει στα άτομα αυτά οι δικές τους εμπειρίες να λειτουργούν ως «παρωπίδες» που τις επιβάλλει η ανωτερότητά
τους, οι οποίες όμως τους εμποδίζουν από το να δεχθούν οιαδήποτε άλλη αξιόλογη και αξιόπιστη άποψη εκφράζουν
τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου.

<<<<<<

Ο ναρκισσισμός πολλές
φορές εκλαμβάνεται ως
μία διάσταση της προ-
σωπικότητάς τους, ακό-
μη και κατά τη διαδικα-
σία της λήψης σημαντι-
κών αποφάσεων.

Συχνό φαινόμενο ο ναρκισσισμός των CEO
Θεωρούν ότι γνωρίζουν τα πάντα καλύτερα και εμπιστεύονται μόνο την ευφυΐα και την κρίση τους

OIK_08-OIKONOMIA 2_Master_cy  27/06/14  22:50  Page 8



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     9Ε Λ Λ Α Δ ΑΚυριακή 29 Ιουνίου 2014

Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ 

Σε πλήρη εξέλιξη βρίσκεται
το παιχνίδι πόκερ που στή-
θηκε γύρω από το μέλλον της
Forthnet.

Η σφήνα του ΟΤΕ στη διεκ-
δίκηση των δραστηριοτήτων
της εταιρείας που σχετίζονται
με τη συνδρομητική τηλεό-
ραση, δημιουργεί νέα δεδο-
μένα. Και σύμφωνα με όλες
τις ενδείξεις, στόχος του ΟΤΕ

με την κίνηση αυτή είναι,
είτε να προσθέσει στο πελα-
τολόγιό του περίπου 500.000
πελάτες της υπηρεσίας Nova,
είτε ν’ αναγκάσει τις εταιρείες
Vodafone και Wind να «μα-
τώσουν» οικονομικά για την
απόκτησή της.

Μέχρι σήμερα εμφανίζεται
να «σφάζονται παλικάρια
στην ποδιά» της Fotrhnet,
αλλά η Wind για ν’ αποκτήσει
το 33% ξόδεψε λιγότερο από
15 εκατ. ευρώ. 

Αλλα τόσα ή και λιγότερα
έχει ξοδέψει και η Vodafone.
Ειδικά η Wind, για ν’ απο-
κτήσει το 25% της εταιρείας
το καλοκαίρι του 2013, ξόδε-

ψε μόλις 3 εκατ. ευρώ. Την
πορεία αυτή, ο ΟΤΕ δεν μπο-
ρούσε ν’ αφήσει να εξελίσ-
σεται χωρίς παρέμβαση. Τη
διάσταση αυτή υπογράμμισε
στη γενική συνέλευση των
μετόχων του ΟΤΕ, ο πρόεδρος
και διευθύνων σύμβουλος
του ομίλου ΟΤΕ, κ. Μιχ. Τσα-
μάζ. 

«Κάνουμε επαφές για να
δούμε και να κατανοήσουμε
τι σημαίνουν οι εξελίξεις αυ-
τές για εμάς αλλά και την ευ-
ρύτερη αγορά», είπε ο κ. Τσα-
μάζ. Οσο και αν ο ίδιος και η

εταιρεία του ευνοούνται από
τη συγκέντρωση των παικτών
στην αγορά των τηλεπικοι-
νωνιών, δεν μπορούσε ν’
αφήσει να εξελίσσεται μια
φθηνή εναλλαγή μετόχων
στη Forthnet. 

Πόσω δε μάλλον, όταν οι
νέοι μέτοχοι που θέλουν να
εγκατασταθούν στην εται-
ρεία, δεν είναι το αραβικό
και μεσαίου μεγέθους επεν-
δυτικό κεφάλαιο, αλλά αμε-
ρικανικά επενδυτικά κεφά-
λαια και μια από τις μεγαλύ-
τερες επιχειρήσεις τηλεπι-

κοινωνιών του κόσμου.
Στο πλαίσιο αυτό, ο ΟΤΕ

ήρθε σε επαφή με τους με-
τόχους της Forthnet, προκει-
μένου να εξετάσει το ενδε-
χόμενο εξαγοράς της Nova.
Σύμφωνα με επιστολή του
οργανισμού προς την Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς, «η
OTE A.E. τα τελευταία χρόνια
δραστηριοποιείται στη συν-
δρομητική τηλεόραση, εκτι-
μώντας ότι η δραστηριότητα
αυτή παρουσιάζει δυνατότη-
τες ανάπτυξης, και όπως είναι
φυσικό εξετάζει και αξιολογεί

κάθε επιχειρηματική δυνα-
τότητα ή ενέργεια, η οποία
ενδέχεται να συμβάλει στην
κατεύθυνση αυτή.

Στο πλαίσιο αυτό έχουν γί-
νει διερευνητικές επαφές με-
ταξύ της ΟΤΕ Α.Ε. και του κυ-
ρίου μετόχου της FORTHNET,
της εταιρείας FORGENDO
LTD, σχετικά με τη δραστη-
ριότητα της συνδρομητικής
τηλεόρασης της NOVA». Ση-
μειώνεται ότι μια τέτοια συ-
ναλλαγή, αντίθετα με όσα λέ-
γονται, δεν θέτει κανένα θέμα
ανταγωνισμού. Αλλωστε, επί
πολλά χρόνια η Νova μέχρι
το 2011 που εισήλθε ο ΟΤΕ
στη συγκεκριμένη αγορά, λει-
τουργούσε μόνη της.

Η Forthnet, ωστόσο, διέ-
ψευσε τις επαφές αυτές. Με
λίγα λεπτά διαφορά από την
απάντηση του ΟΤΕ στην Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς, έφτα-
σε η απάντηση της Forthnet
η οποία διέψευδε οποιεσδή-
ποτε επαφές με τον ΟΤΕ.
«Σχετικά με συγκεκριμένο
δημοσίευμα της εφημερίδας

Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ της
24/6/2014 με τίτλο ‘Με το
όπλο παρά πόδα ο ΟΤΕ για
Forthnet’, η Forthnet Α.Ε.
(«Forthnet») ενημερώνει ότι
δεν βρίσκεται σε διαπραγμα-
τεύσεις με την ΟΤΕ Α.Ε.». 

Η εταιρεία ωστόσο άφηνε
το ενδεχόμενο να μη γνωρίζει
τις κινήσεις του μετόχου της.
Εικάζεται δε ότι η εταιρεία
δεν είχε ενημέρωση, καθώς
θεωρείται απίθανο ότι κάποιος
από τους δύο ενδιαφερόμενους
έλεγε ψέματα προς την Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς.

«Πολύφερνη νύφη» η Forthnet από
500.000 συνδρομητές της Nova
OTE, Vodafone, Wind διεκδικούν την εταιρεία. Ενδιαφέρον και από μεγάλα funds

<<<<<<

Με επιστολή του
προς την Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς ο
OTE επιβεβαιώνει
τις επαφές με τη No-
va, αλλά η Forthnet
το διαψέυδει.

www.ethal.com.cywww.ethal.com.cy
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Ισχυρή η εμπιστοσύνη
για τα ελληνικά ομόλογα
Τη ριζική βελτίωση των συνθηκών και τη μεταστροφή
του κλίματος στο εξωτερικό για την Ελλάδα υπογραμμίζει
δημοσίευμα του Bloomberg. Παράλληλα, υπογραμμίζεται
το πόσο έχουν βελτιωθεί οι αποδόσεις των ελληνικών
ομολόγων. Σύμφωνα με το Bloomberg, η εμπιστοσύνη
για την Ελλάδα έχει επιστρέψει ισχυρή, και είναι χαρα-
κτηριστικό ότι τον προηγούμενο μήνα οι επενδυτές
προτίμησαν επενδυτικά την Ελλάδα περισσότερο από
κάθε άλλον εταίρο της. Ετσι, τα ελληνικά ομόλογα εμ-
φανίζουν αποδόσεις 309% σε σχέση με τον Μάρτιο του
2012. Σύμφωνα με το δημοσίευμα, η Juniper Asset Ma-
nagement στο Λονδίνο είναι μεταξύ των αγοραστών
ελληνικού χρέους, επενδύοντας για πρώτη φορά το β΄
μισό του περασμένου έτους και αυξάνοντας τη συμμετοχή
της τους τελευταίους μήνες. «Σε σχέση με άλλες ανα-
δυόμενες οικονομίες, η Ελλάδα είναι μοναδική περίπτωση
καθώς αποτελεί μέλος της Ευρωζώνης», τόνισε ο Ariel
Bezalel, ο οποίος διαχειρίζεται 2,1 δισ. στερλίνες στην
Jupiter Strategic Bond Fund. «Οι επενδυτές βλέπουν τα
ελληνικά ομόλογα ως ευκαιρία επένδυσης στην αρχή
μιας πολυετούς ανάκαμψης και μιας ιστορίας απομό-
χλευσης».

Ο μεγαλύτερος επενδυτής στο ελληνικό ETF είναι η
Glovista Investments LLC, μια εταιρεία διαχείρισης κε-
φαλαίου στο Νιου Τζέρσεϊ, με ποσοστό 9,8% στο fund. Η
επένδυση αντανακλά την εμπιστοσύνη στην άνοδο στην
Ευρωζώνη και το πόσο «φθηνή» είναι η Ελλάδα σε σχέση
με άλλες αγορές, τονίζει ο Darshan Bhatt, συνιδρυτής της
Glovista το 2007.

Σύμφωνα με ανάλυση της Barclays, οι τράπεζες του ευ-
ρωπαϊκού Νότου έχουν υπεραποδόσεις έναντι των τραπεζών
του Βορρά, λόγω των καλύτερων προοπτικών εσόδων,
της βελτιούμενης ορατότητας σε ό,τι αφορά την πιστωτική
ποιότητα, της προόδου στη διόρθωση των ισολογισμών
τους και -προσφάτως- λόγω του κινήτρου των φθηνών
δανείων που θα μοιράσει η ΕΚΤ. Σε ό,τι αφορά τις ελληνικές
τράπεζες, η Barclays υπογραμμίζει πως λόγω της ανάκαμψης
των λειτουργικών μεγεθών και της επανόδου σε κερδοφορία
βρίσκονται σε ισχυρότερη θέση σε σχέση με άλλες χώρες
του ευρωπαϊκού Νότου. Οπως σημειώνουν οι αναλυτές
της Barclays, τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, ο σχηματισμός
νέων «κόκκινων» δανείων, το κόστος χρήματος, η εξάρτηση
από τη ρευστότητα της ΕΚΤ, ο αριθμός των εργαζομένων,
αλλά και ο αριθμός των καταστημάτων συρρικνώνονται.
Η ταχύτατη συγκέντρωση του κλάδου οδηγεί σε συνέργειες
κόστους, τονίζει η Barclays, προσθέτοντας ότι η ολιγο-
πωλιακή δομή μιας εκ των πιο συγκεντρωμένων τραπεζικών
αγορών της Ευρώπης αποτελεί εμπόδιο για τις μελλοντικές
ανταγωνιστικές πιέσεις. 

Μεσοπρόθεσμα, η Barclays εκτιμά πως τα πιστωτικά
ιδρύματα έχουν τη δυνατότητα να εμφανίσουν πραγματική
απόδοση ιδίων κεφαλαίων άνω του 15%.
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Με ταχείς ρυθμούς προχωρεί το Πεκίνο
στην ίδρυση της δικής του «Παγκόσμιας
Τράπεζας» με κεφάλαια ύψους 100 δισ.
δολαρίων, η οποία θα έχει θέση ανταγω-
νιστική προς τον υπάρχοντα θεσμό. Επι-
πλέον, όπως αναφέρεται σε δημοσιεύματα
των Financial Times, η Κίνα ενδιαφέρεται
να ανταγωνιστεί και την Ασιατική Τράπεζα
Ανάπτυξης, καθώς πιστεύει πως οι προ-
αναφερθέντες οργανισμοί τελούν υπό
αμερικανική επιρροή. Τον τελευταίο καιρό,

σύμφωνα με πηγές που επικαλείται η βρε-
τανική εφημερίδα, διεξάγονται συνομιλίες
μεταξύ Κινέζων αξιωματούχων και αξιω-
ματούχων άλλων χωρών. Στο πλαίσιο
αυτό προτάθηκε να διπλασιαστούν τα κε-
φάλαια της νέας Τράπεζας από 50 σε 100
δισ. δολάρια.

Με τα μέχρι στιγμής δεδομένα, 22 χώρες
της ευρύτερης περιφέρειας, μεταξύ των
οποίων και ορισμένες της Μέσης Ανατολής,
έχουν εκδηλώσει πρόθεση να συμμετά-
σχουν στη σύσταση ενός νέου πολυμερούς
οργάνου δανειοδότησης. Ο υπό συγκρό-
τηση θεσμός θα έχει το όνομα Ασιατική

Τράπεζα Επενδύσεων και Υποδομών. Σε
αρχικό στάδιο η Τράπεζα θα επικεντρωθεί
στην κατασκευή και την αναβίωση του
ιστορικού δρόμου του μεταξιού, ο οποίος
για μακρές ιστορικές περιόδους ένωνε
την Κίνα και την Απω Ανατολή με την
Ευρώπη. Ο δρόμος αυτός θα πληροί, βέ-
βαια, όλες τις σύγχρονες προδιαγραφές,
ενώ το πρώτο βήμα θα είναι η άμεση σύν-
δεση του Πεκίνου με τη Βαγδάτη διά
μέσου σιδηροδρομικής γραμμής. Αξίζει
να σημειωθεί πως το μεγαλύτερο μέρος
των κεφαλαίων για τις σχεδιαζόμενες
επενδύσεις θα προέλθει από το Πεκίνο.
Η αποφασιστικότητα της Κίνας στο να
αναλάβει την πρωτοβουλία για τη συγ-
κρότηση ενός αντίπαλου δέους στην Παγ-
κόσμια Τράπεζα μπορεί να αιτιολογηθεί.
Επί σειρά ετών διεκδικεί ισχυρότερο ρόλο
στη διαδικασία λήψεως αποφάσεων σε
παγκόσμια όργανα, όπως το Διεθνές Νο-
μισματικό Ταμείο, η Παγκόσμια Τράπεζα
και η Ασιατική Τράπεζα Ανάπτυξης. Καλά
πληροφορημένες πηγές επισημαίνουν,
εν κατακλείδι, στους Financial Times: «Η
Κίνα αντιλαμβάνεται πως δεν έχει περι-
θώρια να πετύχει τίποτε σημαντικό από
την Παγκόσμια Τράπεζα ή το Διεθνές Νο-
μισματικό Ταμείο. Συνεπώς, ήταν φυσική
εξέλιξη να ιδρύσει τη δική της Παγκόσμια
Τράπεζα και να την ελέγχει. Επιπλέον,
ενδιαφέρονται και άλλες ασιατικές χώρες,
αλλά ακόμα και αν δεν συνέβαινε αυτό,
η Κίνα θα προχωρούσε μόνη».

REUTERS

Προς σταδιακή χαλάρωση της απαγόρευσης
εξαγωγών αργού πετρελαίου μετά 40 χρόνια
κινείται η αμερικανική κυβέρνηση, η οποία
επέτρεψε σε δύο εταιρείες να εξαγάγουν πο-
σότητες εξαιρετικά ελαφρού πετρελαίου που
έχει υποστεί μηδαμινή διύλιση.

Την περασμένη Τρίτη το αμερικανικό υπουρ-
γείο Εμπορίου ενημέρωσε τις εταιρείες Pioneer
Natural Resources και Enterprise Products
Partners ότι η ελάχιστη επεξεργασία ελαφρού
πετρελαίου, γνωστού ως πετρελαίου συμπυ-
κνωμάτων, είναι επαρκής ώστε το προϊόν να

θεωρείται διυλισμένο και συνεπώς να επιτρέ-
πεται η εξαγωγή του. Σύμφωνα με την αμερι-
κανική εφημερίδα Wall Street Journal, η από-
φαση θα επιτρέψει στις αμερικανικές πετρε-
λαϊκές εταιρείες ν’ αρχίσουν να παρακάμπτουν
σταδιακά την απαγόρευση στις εξαγωγές αργού
πετρελαίου που επιβλήθηκε τη δεκαετία του
’70, μετά την επιβολή εμπάργκο από τον ΟΠΕΚ.
Προς το παρόν, η απόφαση για εξαγωγή του
ελαφρώς διυλισμένου πετρελαίου αφορά μόνο
τις δύο προαναφερθείσες εταιρείες, ωστόσο
είναι πολύ πιθανό ότι θα ενθαρρύνει και άλλες
εταιρείες να υποβάλουν παρόμοια αιτήματα,
ενώ το υπουργείο Εμπορίου επεξεργάζεται
κανονισμό που θα αφορά ολόκληρη τη βιο-
μηχανία και θα μπορούσε να καταστήσει ακόμη
ευκολότερη την εξαγωγή αμερικανικού πε-
τρελαίου στο εξωτερικό.

Σε ανακοίνωση Τύπου, το αμερικανικό
υπουργείο Εμπορίου αναφέρει ότι «δεν υπάρχει
αλλαγή πολιτικής όσον αφορά τις εξαγωγές
αργού πετρελαίου». Το ζήτημα της απελευ-
θέρωσης των εξαγωγών αργού είναι από τα
μεγαλύτερα που έχουν προκύψει εσχάτως,
χάρη στην έκρηξη παραγωγής σχιστολιθικού
πετρελαίου και φυσικού αερίου στις ΗΠΑ τα
τελευταία χρόνια. Για την ακρίβεια, η αύξηση

της παραγωγής είναι τόσο μεγάλη, ώστε οι
τιμές του εξαιρετικά ελαφρού αργού πετρελαίου
έχουν υποχωρήσει μέχρι και κατά 10 δολάρια
το βαρέλι σε σχέση με την τιμή του παραδο-
σιακού αργού πετρελαίου. Αποτέλεσμα αυτής
της πτώσης των τιμών είναι οι πετρελαιοπα-
ραγωγοί να πιέζουν σκληρά τους Αμερικανούς
πολιτικούς ώστε να χαλαρώσουν την απαγό-
ρευση εξαγωγών, διότι πιστεύουν ότι μπορούν
να πετύχουν καλύτερες τιμές από ξένους αγο-
ραστές από τις τιμές που δίνουν τ’ αμερικανικά
διυλιστήρια. Επί μήνες, αξιωματούχοι της κυ-
βέρνησης Ομπάμα αφήνουν να εννοηθεί πως
είναι πρόθυμοι να χαλαρώσουν τους όρους
εξαγωγής προϊόντων πετρελαίου, αν και είναι
πιθανό να υπάρξουν αντιδράσεις από το Κογ-
κρέσο, όπου ορισμένοι βουλευτές και γερου-
σιαστές επιμένουν ότι οι Αμερικανοί κατα-

ναλωτές θα ωφεληθούν περισσότερο από την
πτώση των τιμών αν η κυβέρνηση εξακολου-
θήσει να απαγορεύει τις εξαγωγές αδιύλιστων
προϊόντων. Ας σημειωθεί ότι μία μέρα μετά
η τιμή του αμερικανικού αργού ενισχυόταν
κατά 0,41% στα 106,46 δολάρια το βαρέλι,
ενώ νωρίτερα είχε σημειώσει άνοδο άνω του
1 δολαρίου, στα 107,05 δολάρια το βαρέλι.
Είναι ενδεικτικό ότι απαγορεύεται η εξαγωγή
συμπυκνώματος πετρελαίου που έχει παραχθεί
απευθείας από πετρελαϊκό κοίτασμα, ενώ επι-
τρέπεται η εξαγωγή του ίδιου τύπου πετρελαίου
εάν αυτό έχει εξαχθεί από εργοστάσιο επε-
ξεργασίας φυσικού αερίου ή από διυλιστήριο.
Σε κάθε περίπτωση, πολλοί παρατηρητές της
αγοράς εκτιμούν ότι θα περάσουν μερικά χρό-
νια μέχρι το αμερικανικό πετρέλαιο να βγει
στις αγορές.

Αποφασισμένη είναι η Βρετανία να απο-
τελέσει παγκόσμιο κέντρο στη διαπραγ-
μάτευση ισλαμικών χρηματοοικονομικών
προϊόντων, προχωρώντας στην πρώτη
5ετούς κρατικού ομολόγου 200 εκατ.
στερλινών, με τη ζήτηση να είναι πολ-
λαπλάσια της προσφοράς. Προς το παρόν,
η Βρετανία είναι η μοναδική χώρα στη
Δύση που εισέρχεται στην ιδιαίτερη αγο-
ρά των sukuk, ήτοι των ισλαμικών ομο-
λόγων, η οποία αναπτύσσεται με ετήσιο
ρυθμό 17% και προβλέπεται να φθάσει
τα 2,67 τρισ. δολάρια μέχρι το 2017, σύμ-
φωνα με την PricewaterhouseCoopers
LLP. Τα σχέδια της Βρετανίας είχαν ήδη
ανακοινωθεί διά στόματος του πρωθυ-

πουργού της Ντέιβιντ Κάμερον από τα
τέλη Οκτωβρίου. Μετά την επιτυχημένη
έκδοση, ο υπουργός Οικονομικών της
Βρετανίας Τζορτζ Οζμπορν επιβεβαίωσε
τον ενδιαφέρον της κυβέρνησης στη
διαπραγμάτευση τίτλων που συνάδουν
με το ισλαμικό δίκαιο. «Υπήρξε μεγάλο
ενδιαφέρον. 

Ελπίζουμε πως η κυβερνητική έκδοση
να ενθαρρύνει την προσφορά ιδιωτικών
τίτλων υπό τα πρότυπα των sukuk στη
Βρετανία», αναφέρεται στην ανακοίνωση
του κ. Οζμπορν. Προσδοκία της κυβέρ-
νησης του κ. Κάμερον είναι να εξελιχθεί
το Σίτι του Λονδίνου σε ένα παγκόσμιο
κέντρο στη διαπραγμάτευση ισλαμικών

χρηματοοικονομικών προϊόντων, συνα-
γωνιζόμενο το Ντουμπάι και την Κουάλα
Λουμπούρ.

Σύμφωνα με το ισλαμικό νόμο της σα-
ρίας απαγορεύεται η καταβολή τόκων.
Οι αποδόσεις των sukuk εξαρτώνται από
την αξιοποίηση περιουσιακών στοιχείων
και όχι από τις ημερήσιες διακυμάνσεις
των αγορών. Οπότε στην περίπτωση
του βρετανικού ισλαμικού ομολόγου που
εκδόθηκεαπό το υπουργείο Οικονομικών
της χώρας, η απόδοση εξασφαλίζεται
από την αξιοποίηση ενοικίων. Η ζήτηση
διαμορφώθηκε στα 2,3 δισ. στερλίνες
και εκδηλώθηκε ενδιαφέρον από κρατικά
επενδυτικά κεφάλαια, κεντρικές τράπεζες,

εγχώριες και διεθνείς επενδυτικές εται-
ρείες. Στην τελική κατανομή των κεφα-
λαίων του βρετανικού sukuk συμμετείχαν
«μεγάλα χρηματοοικονομικά κέντρα από
τη Μέση Ανατολή, την Ασία και τη Βρε-
τανία», όπως αναφέρεται στην ανακοί-
νωση του υπουργείου. Το 3ετές ομόλογο,
με ημερομηνία ωρίμανσης τις 22 Ιουλίου
του 2019, πουλήθηκε με επιτόκιο κέρδους
2,036%. Η εγγυημένη απόδοση ορίστηκε
στο 1,75%, όσο είναι το κουπόνι του αν-
τίστοιχου ομολόγου στη Βρετανία. Μά-
λιστα, το πρώτο ισλαμικό ομόλογο της
Βρετανίας θα είναι διαπραγματεύσιμο
στο χρηματιστήριο του Λονδίνου από
τις 2 Ιουλίου.

<<<<<<<

Ο νέος φορέας, που δεν 
θα τελεί υπό αμερικανική
επιρροή, θα εφοδιαστεί σε
πρώτη φάση με κεφάλαια
100 δισ. δολαρίων.

<<<<<<<

Ο περιορισμός ισχύει από τα
τέλη της δεκαετίας του ’70,
μετά την επιβολή εμπάργκο
από τον ΟΠΕΚ.

Η Παγκόσμια Τράπεζα αποκτά ανταγωνιστή
Με συνδρομή 22 κρατών η Κίνα προχωρά στη σύσταση της Ασιατικής Τράπεζας Επενδύσεων

Στόχος του Πεκίνου είναι η σύσταση ενός διεθνούς οργανισμού, στον οποίο ο ρόλος των
Ηνωμένων Πολιτειών και της Ιαπωνίας θα είναι περιορισμένος. Η κινεζική πλευρά
εκτιμά ότι τα αρχικά κεφάλαια των 100 δισ. δολαρίων είναι αρκετά για να εξασφαλίσουν
την επιτυχία του εγχειρήματος. 

Η δημοσιοποίηση των σχεδίων της Κίνας για
την Ασιατική Τράπεζα Υποδομών και Επενδύ-
σεων, η οποία θα λειτουργεί ανταγωνιστικά
προς την Π. Τράπεζα, συμπίπτει με έκθεση
του ΟΗΕ. Βάσει αυτής, προβλέπεται ότι φέτος
οι επενδύσεις από τη χώρα θα υπερσκελί-
σουν όσες κατευθύνονται προς αυτήν. 
Αυτό θα συμβεί, επειδή ολοένα και περισσό-
τερες κινεζικές επιχειρήσεις μετακινούνται
εκτός συνόρων. 
Αποτέλεσμα είναι να τείνει προς τη λήξη της η
εποχή, κατά την οποία μεγάλες επενδύσεις
εισέρρεαν αφειδώς στην Κίνα. Η Ασιατική
Τράπεζα Υποδομών και Επενδύσεων επιπλέ-
ον θα θέτει εν αμφιβόλω όχι μόνον την ισχύ
της Π. Τράπεζας, αλλά και της Ασιατικής Τρά-
πεζας Ανάπτυξης. Εχει έδρα τη Μανίλα και,
σύμφωνα με το Πεκίνο, επηρεάζεται υπερβο-
λικά από την Ιαπωνία. Εάν δε η νέα Τράπεζα
διαθέτει 100 δισ. δολάρια για να επενδύσει,
μπορεί να αντιπαρατεθεί στα 165 δισ. δολάρια
της Ασιατικής Τράπεζας Ανάπτυξης. Σε αυτήν
οι μεγαλύτεροι μέτοχοι είναι η Ιαπωνία και οι
Ηνωμένες Πολιτείες, ενώ από την ίδρυσή της
το 1966 και μετά μόνιμα διατηρεί Ιάπωνα πρό-
εδρο. Σύμφωνα με πηγές, στόχος της Κίνας
στον νέο οργανισμό είναι να αποκλειστούν
ΗΠΑ και Ιαπωνία.

Στροφή
στην εξωστρέφεια
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Απρόβλεπτες συνέπειες
από ενδεχόμενη χρεοκοπία
της Αργεντινής
Η πρόσφατη απόφαση αμερικανικού
εφετείου να δικαιώσει τους πιστωτές
της Αργεντινής που δεν συμμετείχαν
στις δύο αναδιαρθρώσεις χρέους μπο-
ρεί να έχει πολύ αρνητικές επιπτώσεις
στο παγκόσμιο χρηματοπιστωτικό
σύστημα και επίσης είναι αντίθετη
με την ίδια την αμερικανική νομοθεσία
περί ασυλίας κυρίαρχων κρατών, σύμ-
φωνα με τον οργανισμό εμπορίου του
ΟΗΕ. Μάλιστα, τονίζεται πως το κόστος
για την Αργεντινή μπορεί να ξεπεράσει
τις απαιτήσεις των 15 δισ. δολαρίων
με βάση την απόφαση του ανώτατου
δικαστηρίου, φθάνοντας τα 120 δισ.
εάν ζητήσουν πλήρη εξόφληση και
οι επενδυτές που συμμετείχαν στην
αναδιάρθρωση. Η προθεσμία για την
Αργεντινή λήγει στις 30 Ιουλίου, λαμ-
βάνοντας υπόψη και την περίοδο χά-
ριτος ενός μηνός για την πληρωμή
του κουπονιού. Ειδάλλως, μπορεί να
καταλήξει σε νέα χρεοκοπία με απρό-
βλεπτες συνέπειες.

H ανακοίνωση
Σύμφωνα με ασυνήθιστη ανακοί-

νωση Τύπου του UNCTAD, η απόφαση
του αμερικανικού δικαστηρίου «δη-
μιουργεί νομικό προηγούμενο που θα

μπορούσε να έχει πολύ σημαντικές
επιπτώσεις για το διεθνές χρηματο-
πιστωτικό σύστημα. Θα μπορούσε ν’
ακολουθήσει κατακλυσμός παρόμοιων
υποθέσεων ανάλογα με την ερμηνεία
που θα δώσουν τα διάφορα δικαστή-
ρια». Η πρόεδρος της Αργεντινής κ.
Κριστίνα Φερνάντεζ υποστηρίζει ότι
αν πληρώσει στο ακέραιο τους πιστω-
τές που δεν συμμετείχαν στην ανα-
διάρθρωση χρέους, τότε και αυτοί που
συμμετείχαν θα μπορούσαν να διεκ-
δικήσουν την άμεση εξόφληση ποσού
ύψους 15 δισ. δολαρίων. Η Αργεντινή
θα πρέπει να πληρώσει το κουπόνι
στους κατόχους των ομολόγων που
αναδιαρθρώθηκαν στις 30 Ιουνίου,
ωστόσο σύμφωνα με την απόφαση
του αμερικανικού εφετείου αυτό δεν
μπορεί να γίνει αν δεν καταβληθεί
ταυτόχρονα και 1,33 δισ. δολάρια σε
αυτούς που δεν συμμετείχαν στην
αναδιάρθρωση. «Η δικαστική απόφαση
καθιστά μελλοντικές αναδιαρθρώσεις
χρέους πολύ πιο δύσκολες, καθώς οι
οφειλέτες θα διαθέτουν ως μοναδικά
όπλα για να πείσουν τους πιστωτές
τους να συνεργαστούν μόνο την πειθώ
και τη διπλωματία» αναφέρεται στην
ανακοίνωση της UNCTAD.

Προς σταδιακή άρση της απαγόρευσης 
εξαγωγών πετρελαίου κινούνται οι ΗΠΑ

Η Βρετανία έγινε η πρώτη δυτική χώρα που δανείστηκε με ισλαμικό ομόλογο

Προσδοκία της βρετανικής κυβέρνησης είναι να εξελιχθεί
το Σίτι του Λονδίνου σε ένα παγκόσμιο κέντρο στη διαπραγ-
μάτευση ισλαμικών χρηματοοικονομικών προϊόντων, συνα-
γωνιζόμενο το Ντουμπάι και την Κουάλα Λουμπούρ. 
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Ανάπτυξη της Ευρωζώνης, μετά δύο χρό-
νια ύφεσης, κατά 1,1% φέτος, 1,5% το
2015 και ελαφρώς ταχύτερο ρυθμό το
2016-18, αναμένεται σύμφωνα με την
τελευταία έκθεση της EY Eurozone Fo-
recast (EEF). Οι εξαγωγές ενισχύονται
ενώ η σταδιακή ανάκαμψη της εγχώριας
ζήτησης θα οδηγήσει σε περιορισμένη
αύξηση των επενδύσεων. Ωστόσο, η
απειλή του αποπληθωρισμού παραμένει.
Ο πληθωρισμός στην Ευρωζώνη μει-
ώθηκε στο 0,5% τον Μάιο. Εκτεταμένος
αποπληθωρισμός, ή ακόμα και μια πε-
ρίοδος με πολύ χαμηλό πληθωρισμό,
θα προσθέσει στα προβλήματα της υπο-
τονικής ανάπτυξης, μέσω της αύξησης
των πραγματικών τιμών του χρέους και
της αναβολής των αποφάσεων για δα-
πάνες και επενδύσεις.

Πληθωρισμός και ευρώ
Τα χαμηλά επίπεδα πληθωρισμού

οφείλονται εν μέρει στο ισχυρό ευρώ
κατά τους τελευταίους μήνες. Η πρό-
σφατη αντίδραση της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας (ΕΚΤ) θα έχει κάποιο
αντίκτυπο και, καθώς οι ΗΠΑ προσα-
νατολίζονται προς αυστηρότερη πο-
λιτική, το ευρώ θα πρέπει να αρχίσει
να υποτιμάται αργότερα φέτος και το
2015. Ως εκ τούτου, η έκθεση προβλέπει
ότι ο πληθωρισμός θα αρχίσει να αυ-
ξάνεται, οδηγώντας σε μείωση τις ανη-
συχίες για αποπληθωρισμό και στηρί-
ζοντας την ευρύτερη ανάκαμψη των
επενδύσεων και των καταναλωτικών
δαπανών. Το σενάριο συνεχίζει να δια-
φοροποιείται από χώρα σε χώρα. Παρά
το γεγονός ότι οι μεγάλες διαφορές
στον ρυθμό ανάπτυξης μεταξύ του
Βορρά και της περιφέρειας της Ευρω-
ζώνης που κατεγράφησαν στη διάρκεια
των τελευταίων ετών έχουν αρχίσει
να περιορίζονται, η έκθεση εξακολου-
θεί να προβλέπει αποκλίσεις στις οι-

κονομικές επιδόσεις μεταξύ Βορρά
και Νότου. Η Ελλάδα και η Ιταλία θα
βρίσκονται ανάμεσα στις ασθενέστερες
οικονομίες της Ευρωζώνης, μαζί με την
Κύπρο και τη Φινλανδία. Ωστόσο, η
αύξηση του ΑΕΠ στην Ισπανία και την
Πορτογαλία αναμένεται να ανακάμψει
σημαντικά φέτος, καθώς οι μεταρρυθ-
μίσεις που υλοποιήθηκαν κατά τα τε-
λευταία χρόνια αρχίζουν να αποδίδουν.

Ανάπτυξη 2 ταχυτήτων
Ενώ ο ρυθμός αύξησης του ΑΕΠ στην

Ισπανία και την Πορτογαλία θα βρί-
σκεται κοντά στον μέσο όρο της Ευ-
ρωζώνης, οι δύο χώρες ενδέχεται να

σημειώσουν επιδόσεις καλύτερες από
μερικές από τις πιο αδύναμες οικονομίες
του πυρήνα, όπως η Γαλλία και η Ολ-
λανδία, που καθυστέρησαν να αντιμε-
τωπίσουν τα θεμελιώδη οικονομικά
τους προβλήματα. Ωστόσο, εξακολου-
θούν να υπάρχουν μεγάλες αποκλίσεις
ως προς το πλεονάζον παραγωγικό δυ-
ναμικό μεταξύ των χωρών του πυρήνα
και της περιφέρειας. Η έκθεση εκτιμά
πως η Γερμανία κινείται σήμερα στα
όρια του πλήρους παραγωγικού δυνα-
μικού. Αντίθετα, το ΑΕΠ στην Ιταλία
και την Ισπανία εξακολουθεί να είναι
περίπου 6% κάτω από τις δυνατότητές
τους ενώ το μέγεθος του ελληνικού πα-

ραγωγικού κενού είναι πιθανό να είναι
σημαντικά μεγαλύτερο.

Ευρώ και εξαγωγές
Το 2013 ο όγκος των εξαγωγών της

Ευρωζώνης αυξήθηκε μόλις κατά 1,4%
– η χαμηλότερη ετήσια αύξηση από
την παγκόσμια οικονομική κρίση. Αν
και λόγω της περαιτέρω ενίσχυσης του
ευρώ από την αρχή του έτους ενδέχεται
οι εξαγωγείς να αντιμετωπίσουν μία
ακόμη δύσκολη χρονιά, η έκθεση EEF
εκτιμά πως η αύξηση των εξαγωγών
θα φθάσει το 3,5% φέτος και το 3,8%
το 2015, καθώς η παγκόσμια ζήτηση
συνεχίζει να αυξάνεται.

Η οικονομία της Ευρωζώνης 
επιστρέφει σταδιακά στην ανάπτυξη
Αύξηση του ΑΕΠ κατά 1,1% φέτος και 1,5% το 2015, προβλέπει έκθεση της EY

Η πρόσφατη αντίδραση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ) θα έχει κάποιο αντίκτυπο και, καθώς οι ΗΠΑ προσανατολί-
ζονται προς αυστηρότερη πολιτική, το ευρώ θα πρέπει να αρχίσει να υποτιμάται αργότερα φέτος και το 2015. Ως εκ τούτου, η
έκθεση προβλέπει ότι ο πληθωρισμός θα αρχίσει να αυξάνεται, μετριάζοντας τις ανησυχίες για αποπληθωρισμό και στηρίζοντας
την ευρύτερη ανάκαμψη των επενδύσεων και των καταναλωτικών δαπανών.

Οι Βρυξέλλες και το Βερολίνο αντάλλαξαν κατηγορίες
για τους κανόνες ανταγωνισμού της Ε.Ε. στον ενεργειακό
τομέα, σύμφωνα με δημοσίευμα της εφημερίδας Fi-
nancial Times. Σε μία ασυνήθιστα αιχμηρή ανακοίνωση,
οι Βρυξέλλες «αντεπιτέθηκαν» στον Γερμανό αντικαγ-
κελάριο Ζίγκμαρ Γκάμπριελ, ο οποίος είχε κατηγορήσει
τη Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής ότι επιχειρεί να θέσει υπό «ομηρία» τη Γερ-
μανία με μη δικαιολογημένες και αυθαίρετες απαιτήσεις.
Η διαμάχη, σημειώνει το δημοσίευμα, αφορά τις
κρατικές γερμανικές επιδοτήσεις, ύψους δισεκατομ-
μυρίων ευρώ, που χορηγούνται για την υλοποίηση της
στροφής της ενεργειακής πολιτικής της χώρας προς
τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και για την ταυτόχρονη
μείωση του κόστους της βαριάς βιομηχανίας της.

Η Γερμανία σχεδιάζει να παράγει το 60% της ηλε-
κτρικής της ενέργειας έως το 2035 από ανανεώσιμες
πηγές, στο πλαίσιο της ριζικής αλλαγής του ενεργειακού
προγράμματός της, η οποία περιλαμβάνει και την εγ-
κατάλειψη της παραγωγής πυρηνικής ενέργειας. Η
αύξηση της παραγωγής καθαρής ενέργειας ενθαρρύν-
θηκε από ένα γενναιόδωρο σύστημα επιδοτήσεων
στους παραγωγούς ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. Η
γερμανική κυβέρνηση επιδιώκει τώρα να περιορίσει
το κόστος αυτό, με τη μείωση των επιδοτήσεων στους
παραγωγούς καθαρής ενέργειας, τη θέσπιση πλαφόν
για νέες επενδύσεις και τον περιορισμό του αριθμού
των βιομηχανικών κλάδων που έχουν το δικαίωμα να
λαμβάνουν επιστροφές για τους λογαριασμούς ηλε-
κτρικού ρεύματος. Η ομοσπονδιακή Βουλή της Γερμανίας
(Μπούντεσταγκ) αναμένεται να ψηφίσει σήμερα τον
νέο νόμο, αν και δεν έχει λήξει η μακρά διαμάχη με
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ο επίτροπος της Ε.Ε. για
τον Ανταγωνισμό, Χοακίν Αλμούνια, αμφισβήτησε τον
ισχυρισμό του κ. Γκάμπριελ ότι ένα ανοικτό θέμα –
που αφορά την υποχρέωση της Γερμανίας να μετα-
χειρίζεται την εισαγόμενη ενέργεια με τους ίδιους
όρους όπως και την εγχώρια παραγωγή– δεν είχε τεθεί
ποτέ κατά τους έξι μήνες των διαβουλεύσεων. Σε ανα-
κοίνωση που εξέδωσε προχθές, ο κ. Αλμούνια υποστήριξε
πως η διακριτική μεταχείριση είναι πιθανόν παράνομη
και ότι αυτός ο κίνδυνος «είχε γίνει σαφής στις γερ-
μανικές Αρχές από τον Δεκέμβριο του 2013». «Δεν
υπάρχει κάτι νέο όσον αφορά την ανάγκη να αντιμε-
τωπισθεί η πιθανή διακριτική μεταχείριση εισαγόμενου
ρεύματος από τη Γερμανία», τόνισε ο επίτροπος.

Νέα κόντρα
Γερμανίας, 
Κομισιόν 
για την ενέργεια
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Συμβολή της τάξεως των 3,8 τρισ. ευρώ
στο ΑΕΠ συνολικά 9 ευρωπαϊκών χωρών
είχε το 2013 ο κλάδος των υποδομών
και των οικοδομηθέντων κτιρίων (κα-
τοικίες, επαγγελματικά και βιομηχανικά
ακίνητα), αναφέρει σχετική έρευνα
της Arcadis σε συνεργασία με τον Κέν-
τρο Οικονομικών και Επιχειρηματικών
Μελετών (Cebr).

Οι εταιρείες έχουν αναπτύξει έναν
δείκτη ο οποίος εξετάζει το εισόδημα
που δημιουργείται από τα κτίρια, τις
υποδομές και άλλα σχετικά περιουσιακά
στοιχεία, όπως π.χ. μια βιομηχανική

μονάδα, σε ένα σύνολο 30 χωρών, οι
οποίες αντιπροσωπεύουν από κοινού
το 82% του παγκόσμιου ΑΕΠ.

Οπως φαίνεται στην έρευνα, κατά
μέσο όρο το 40% του παγκόσμιου ΑΕΠ
προκύπτει από τέτοιου είδους επενδύ-
σεις, με το σχετικό ποσοστό να έχει
διακυμάνσεις με βάση τον βαθμό ωρί-
μανσης της κάθε οικονομίας. Σύμφωνα
με την ανάλυση, καλές συγκοινωνιακές
συνδέσεις, παραγωγικά βιομηχανικά
κέντρα και υψηλής ποιότητας συγκρο-
τήματα κατοικιών κι επαγγελματικά
ακίνητα συμβάλλουν με ιδιαίτερα θετικό
τρόπο στην οικονομική απόδοση μιας
χώρας. Στο πλαίσιο αυτό, οι εν λόγω
υποδομές στην Κίνα απέδωσαν 5 τρισ.
το 2013, φέρνοντας την εν λόγω χώρα

στην κορυφή της παγκόσμιας κατάτα-
ξης. Ακολούθησαν οι ΗΠΑ με 4,2 τρισ.,
η Ινδία με 1,5 τρισ. και η Ιαπωνία με
1,45 τρισ.

Είναι χαρακτηριστικό ότι χώρες με
ανεπτυγμένη οικονομία βασίζονται λι-
γότερο στις υποδομές τέτοιου είδους

(κτιριακές και συγκοινωνιακές) για τη
δημιουργία πλούτου, καθώς αυτές συμ-
βάλλουν κατά μέσο όρο σε ποσοστό
36% του ΑΕΠ. Στον αντίποδα, στις ανα-
πτυσσόμενες οικονομίες, όπου η βιο-
μηχανική παραγωγή διαδραματίζει
πρωταγωνιστικό ρόλο, η μέση συμβολή

στο ΑΕΠ των εν λόγω υποδομών άγγιξε
το 45%.

Αποδίδουν τα ξενοδοχεία
Τις υψηλότερες αποδόσεις προσφέ-

ρουν σε πανευρωπαϊκό επίπεδο τα ξε-
νοδοχειακά ακίνητα, όπως προκύπτει
από τον σχετικό δείκτη που επιμελείται
η International Property Databank. Βάσει
αυτού, προκύπτει ότι οι αποδόσεις των
ξενοδοχείων άγγιξαν το 6,6% κατά τη
διάρκεια του 2013, έναντι αποδόσεων
5,9% των υπολοίπων βασικών κατηγο-
ριών ακινήτων, δηλαδή των κτιρίων
γραφείων και των εμπορικών ακινήτων.

Μάλιστα, σύμφωνα με τα στοιχεία
της IPD, τα ξενοδοχεία βελτίωσαν ση-
μαντικά την ελκυστικότητά τους, δε-
δομένου ότι το 2012 οι αποδόσεις τους
δεν είχαν ξεπεράσει το 5,8%.

Για την αξιολόγηση της απόδοσης
της συγκεκριμένης κατηγορίας ακινή-
των, η IPD εξέτασε 742 ξενοδοχεία συ-
νολικής αξίας 12,6 δισ. ευρώ. Μάλιστα,
ένα ακόμα επιχείρημα υπέρ των ξενο-
δοχείων, ως μία από τις πλέον ελπιδο-
φόρες κατηγορίες επενδυτικών ακινή-
των, είναι και το γεγονός ότι οι απο-
δόσεις των εν λόγω ακινήτων παρου-
σιάζουν τις μικρότερες διακυμάνσεις
κατά τη διάρκεια των τελευταίων 13
ετών, ενώ ταυτόχρονα παραμένουν σε
υψηλό επίπεδο.  Οσον αφορά τις επι-
μέρους χώρες, τα ξενοδοχεία της Βρε-
τανίας είναι τα πλέον ελκυστικά με
αποδόσεις 11,2%, έναντι 5,2% το 2012,
ενώ ακολουθούν τα ξενοδοχειακά ακί-
νητα της Αυστρίας με 6,4%. 

Στον αντίποδα, τη χειρότερη εικόνα
εμφάνισαν τα ξενοδοχεία της Ιταλίας,
που σημείωσαν αρνητική απόδοση της
τάξεως του 3,17%.

Στα 3,8 τρισ. η συμβολή των κτιριακών
υποδομών σε 9 ευρωπαϊκές χώρες
Το 40% του παγκόσμιου ΑΕΠ προκύπτει από τέτοιου είδους επενδύσεις

Τα αποτελέσματα της 18ης έκδοσης του
Δείκτη Τιμών Ακινήτων του RICS (Royal
Institution of Chartered Surveyors)
Κύπρου, που πραγματοποιείται σε συ-
νεργασία με τον Σύνδεσμο Επιστημό-
νων Επιμετρητών Οικονομολόγων Κα-
τασκευών Κύπρου (ΣΕΕΟKΚ) και το
Σύνδεσμο Επιστημόνων Εκτιμητών
Ακινήτων Κύπρου (ΣΕΕΑΚ), δόθηκαν
στη δημοσιότητα. Ο δείκτης παρακο-
λουθεί τις τιμές και τα ενοίκια των ακι-
νήτων σε όλες τις επαρχίες και βασίζεται

σε μεθοδολογία που αναπτύχθηκε από
το Πανεπιστήμιο του Reading, του
Ηνωμένου Βασιλείου. Κατά το πρώτο
τρίμηνο του 2014, ο Δείκτης Τιμών Ακι-
νήτων κατέγραψε σημαντικές μειώσεις
παγκύπρια, σε όλες τις κατηγορίες με
τη σημαντική πτώση να παρατηρείται
σε Λευκωσία και Λεμεσό. Η Λευκωσία
αισθάνεται σαφώς τις επιπτώσεις από
τον κυβερνητικό και τραπεζικό τομέα
(οι δύο τομείς που κυριαρχούν στην
τοπική αγορά εργασίας), ενώ ακολου-
θούν οι υπόλοιπες πόλεις την πτωτική
τάση. Παγκύπρια, οι τιμές για κατοικίες,
τόσο για σπίτια, όσο και για διαμερί-
σματα, παρουσίασαν τριμηνιαία πτώση
της τάξης του 1,4% και 2,6% αντίστοιχα,
με τη μεγαλύτερη μείωση να καταγρά-

φεται στην Αμμόχωστο (4,0% για τα
σπίτια και 9,3% για τα διαμερίσματα).
Παγκύπρια, οι τιμές των καταστημάτων
μειώθηκαν κατά μέσο όρο 1,7%, των
γραφείων κατά 1,4% και των αποθηκών
κατά 0,9%. 
Σε σύγκριση με το αντίστοιχο πρώτο
τρίμηνο του 2013, οι τιμές των διαμε-
ρισμάτων μειώθηκαν κατά 10,7%, των
σπιτιών κατά 7,8%, των καταστημάτων
κατά 14,8%, των γραφείων 10,4% και

των αποθηκών κατά 11,4%. Η μέση
τιμή ενοικίασης σε ολόκληρη την Κύπρο
παρουσίασε τριμηνιαία πτώση 1,4%
στα διαμερίσματα, 1,6% στα σπίτια,
στα καταστήματα 1,3%, στις αποθήκες
3,1% και στα γραφεία 1,2%. Συγκρί-
νοντας τα ενοίκια με εκείνα του πρώτου
τριμήνου του 2013, οι τιμές ενοικίασης
υποχώρησαν κατά 11,3% για τα δια-
μερίσματα, 12,6% για σπίτια, 23,3%
για καταστήματα, 15,3% για γραφεία

και 14,0% για αποθήκες. Όλες οι κα-
τηγορίες σε όλες τις γεωγραφικές πε-
ριοχές εξακολουθούν να επηρεάζονται,
με αυτές που κατέγραψαν πρώτες τη
μεγαλύτερη πτώση στον τομέα των
ακινήτων, τώρα να έχουν το χαμηλό-
τερο ρυθμό μείωσης. 

O κ. Χαράλαμπος Πετρίδης, MRICS,
εκ μέρους του ΣΕΕΑΚ, δήλωσε: «Η πτω-
τική πορεία στις τιμές των ακινήτων
συνεχίζεται και το πρώτο τρίμηνο του
2014. Το θετικό που παρατηρείται ένα
χρόνο μετά τις οδυνηρές αποφάσεις
του Eurogroup είναι η αυξημένη εμ-
πορευσιμότητα. 

Φαίνεται ότι το 2013 οι αγοραπωλησίες
ακινήτων έχουν πιάσει «πάτο» και είναι
ξεκάθαρο ότι το 2014 θα κινηθεί ανοδικά
η κτηματαγορά όσον αφορά τις πωλήσεις
ακινήτων. Όσον αφορά τις τιμές των
ακινήτων το 2014 αναμένεται να συνε-
χισθεί η πτωτική πορεία τουλάχιστο
κατά το πρώτο εξάμηνο με εξαίρεση
συγκεκριμένων τύπων ακινήτων όπως
για παράδειγμα εισοδηματικά ακίνητα
σε πολύ καλές (κεντρικές) περιοχές ή
εξειδικευμένα projects (Landmark pro-
jects) κυρίως επί της παραλίας. Η περιο-
ρισμένη ρευστότητα στην αγορά και τα
υψηλά επιτόκια παρουσιάζονται ως τρο-
χοπέδη για την σταθεροποίηση της αγο-
ράς των ακινήτων».

Η μεθοδολογία και τα πορίσματα της
έρευνας είναι διαθέσιμα στην ιστοσε-
λίδα του RICS www.rics.org/cy/kno-
wledge/news-insight/news/rics-cy-
prus-property-price-index-q1-2014/.

Κατά 10,7% μειώθηκαν οι τιμές διαμερισμάτων

Στα ύψη η ζήτηση για
διαμερίσματα σε μεγάλες
πόλεις των ΗΠΑ
Επιστρέφουν στην αγορά των μεγάλων οικι-
στικών συγκροτημάτων οι εταιρείες ανάπτυ-
ξης ακινήτων των ΗΠΑ, καθώς η ζήτηση για
διαμερίσματα σε μεγάλες πόλεις ανά τη χώ-
ρα έχει εκτοξευτεί. Σύμφωνα με αναλυτές
της αγοράς, μία σειρά από νέους πύργους
διαμερισμάτων κατασκευάζεται αυτή την πε-
ρίοδο σε πόλεις όπως η Βοστώνη, το Σιάτλ
και το Λος Άντζελες. Στο Σιάτλ, που βρίσκεται
στις βορειοδυτικές ΗΠΑ, κατασκευάζεται αυ-
τήν την περίοδο ένας πύργος 41 ορόφων,
ενώ στο Λος Άντζελες ολοκληρώνεται η κα-
τασκευή ενός κτηρίου 22 ορόφων, που θα εί-
ναι το πρώτο συγκρότημα διαμερισμάτων
που αναπτύσσεται στην αμερικανική μεγα-
λούπολη από το 2005. Μάλιστα, σταδιακά κι
άλλες πόλεις εισέρχονται στον «χάρτη» των
επενδύσεων, όπως για παράδειγμα η Ουάσιγ-
κτον, το Χιούστον, το Μαϊάμι, η Νέα Υόρκη και
το Σαν Φρανσίσκο. 
Η στροφή των επενδυτών προς την εν λόγω
κατηγορία ακινήτων, που στις ΗΠΑ θεωρείται
υψηλού ρίσκου, καθώς σε περιόδους κρίσης
είναι η πρώτη που πλήττεται, αποδίδεται
στην εκτόξευση των τιμών και της ζήτησης.
Σύμφωνα με τα στοιχεία της Εθνικής Ένωσης
Μεσιτών ΗΠΑ (NAR), οι τιμές πώλησης μετα-
χειρισμένων διαμερισμάτων αυξήθηκαν κατά
8,3% κατά μέσο όρο τον Απρίλιο, σε σχέση
με τον αντίστοιχο μήνα του προηγούμενου
έτους. Η μέση τιμή διαμορφώθηκε σε
152.000 ευρώ περίπου. Την ίδια στιγμή, οι τι-
μές των μονοκατοικιών αυξήθηκαν κατά
4,7% κατά την ίδια περίοδο. Αντίστοιχα, οι
πωλήσεις υφιστάμενων διαμερισμάτων κατέ-
γραψαν άνοδο της τάξεως του 7,3% σε μηνι-
αία βάση τον Απρίλιο, τη στιγμή που οι αγο-
ραπωλησίες μονοκατοικίες αυξήθηκαν μόλις
κατά 0,5%. 
Πρόκειται για σαφή δείγματα αύξησης του
ενδιαφέροντος, εξέλιξη που ωθεί όλο και πε-
ρισσότερους επενδυτές στην ανάπτυξη νέων
διαμερισμάτων. Σύμφωνα με στοιχεία του
Census Bureau, κατά τη διάρκεια του 2013
ξεκίνησε η κατασκευή 22.000 νέων διαμερι-
σμάτων προς πώληση, μια αύξηση της τάξε-
ως του 4,8% έναντι του 2012 και 47% σε
σχέση με το ναδίρ της αγοράς που καταγρά-
φηκε το 2010. Αξίζει να σημειωθεί ότι στις
ΗΠΑ το μεγαλύτερο ποσοστό τέτοιων ανα-
πτύξεων πραγματοποιείται με στόχο την εκ-
μετάλλευση, δηλαδή την ενοικίαση και όχι
την πώληση. Αυτό φαίνεται να αλλάζει, λόγω
του αγοραστικού ενδιαφέροντος, με αποτέ-
λεσμα κατά το φετινό πρώτο τρίμηνο το 8,5%
των 71.000 διαμερισμάτων που ξεκίνησαν να
κατασκευάζονται να προορίζεται αποκλειστι-
κά για πώληση. Το αντίστοιχο μερίδιο το 2013
δεν είχε ξεπεράσει το 6,9%.

<<<<<<

Οι υποδομές στην Κίνα
απέδωσαν 5 τρισ. το 2013,
φέρνοντας τη χώρα στην
κορυφή της παγκόσμιας
κατάταξης.

<<<<<<

Σε Λευκωσία και Λεμεσό
η μεγαλύτερη πτώση 
το 1ο τρίμηνο 2014.

Κατά το πρώτο τρίμηνο του 2014, ο Δείκτης Τιμών Ακινήτων κατέγραψε σημαντικές
μειώσεις παγκύπρια, σε όλες τις κατηγορίες με τη σημαντική πτώση να παρατηρείται
σε Λευκωσία και Λεμεσό.

Τις υψηλότερες αποδόσεις προσφέρουν σε πανευρωπαϊκό επίπεδο τα
ξενοδοχειακά ακίνητα, όπως προκύπτει από τον σχετικό δείκτη που επιμελείται η
International Property Databank.

Μια σειρά από νέους πύργους
διαμερισμάτων κατασκευάζεται αυτή την
περίοδο σε πόλεις όπως η Βοστώνη, το Σιάτλ
και το Λος Άντζελες. 
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Συνέντευξη στον
ΜΙΧΑΛΗ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 

Το Σάββατο 5 Ιουλίου, ένας ακόμη μεγάλος
Έλληνας τραγουδοποιός, ο Διονύσης
Σαββόπουλος, θα βρεθεί στο μεταλλείο
της Σκουριώτισσας για μία ιδιαίτερη
μουσική παράσταση αφιερωμένη στον
Μάνο Χατζιδάκι που τιτλοφορείται «Μά-
νος Χατζιδάκις Τώρα» με την ευκαιρία
συμπλήρωσης 20 χρόνων από τον θά-
νατό του. Με την παράσταση αυτή συμ-
πληρώνεται ο κύκλος παρουσίασης στη
Σκουριώτισσα του έργου των τριών με-
γάλων σύγχρονων συνθετών της Ελ-
λάδας, με το αφιέρωμα στον Μίκη Θε-
οδωράκη το 2011, τη συναυλία του

Σταύρου Ξαρχάκου το 2012 και φέτος,
του Μάνου Χατζιδάκι. Ο Διονύσης Σαβ-
βόπουλος θα τιμήσει τη μνήμη του Μά-
νου Χατζιδάκι με τη συνοδεία της Ορ-
χήστρας Νυκτών Εγχόρδων του Δήμου
Πατρέων, η ορχήστρα και τα φωνητικά
του Διονύση Σαββόπουλου το φωνητικό
σύνολο και την παιδική χορωδία της
«Διάστασης». Με αφορμή την επικείμενη
συναυλία και την επίσκεψή του στην
Κύπρο ο Διονύσης Σαββόπουλος μίλησε
στην Κύπρο για τους δεσμούς που τον
ενώνουν με το νησί, τις μνήμες του
χθες, τη μουσική, την κρίση, γιατί απο-
λαμβάνει τους νέους και αναφέρθηκε
στο σήμερα τονίζοντας ότι «είναι φανερό
πως πρέπει να αλλάξουμε ζωή διότι η
κρίση που βιώνουμε δεν είναι μόνο οι-
κονομική». 
-Πώς νιώθετε κάθε φορά που έρχεστε

στην Κύπρο και τι σημαίνει για εσάς
το νησί;

-Με συγκινούσε από παλιά το γεγονός
ότι ερχόμουν από την Αθήνα, περνούσα
σύνορα και τελωνείο κι άκουγα πάλι ελ-
ληνικά. Αισθάνομαι σαν να φτάνω στη
Ρόδο, στην Κρήτη αλλά στον δρόμο απ’
το αεροδρόμιο της Λάρνακας για τη
Λευκωσία βλέπω απέναντί μου το βουνό
με την τούρκικη σημαία και θυμάμαι
πάλι δυστυχώς αυτό που πάντα ξεχνώ
αλλά είναι εκεί. Δεν θέλω να παρεξηγηθώ,
θα μπορούσα να ζήσω με Τούρκους,
έχω εξάλλου μερικούς πολύ καλούς συ-
ναδέλφους. Η Κύπρος θα μπορούσε να
είναι μια διπλή πύλη προς το Ισλάμ και
την Ορθοδοξία αλλά όταν βάζουμε ακόμα
και τα βουνά να διαλαλούν τις βαθύτερες
και πιο σκοτεινές επιδιώξεις μας μένουμε
πίσω, φριχτά πίσω.

-Οι εποχές στιγματίζουν τα τραγούδια
ή τα τραγούδια τις εποχές; 

-Τα μεγάλα τραγούδια –ας πούμε τρα-
γούδια σαν του Σούμπερτ ή του Χατζι-
δάκι– ενσωματώνουν τα στοιχεία της
εποχής τους αλλά δεν ανήκουν μόνο
στην εποχή τους. Ανήκουν σε πολλές
γιατί πέτυχαν μία βαθύτερη φλέβα της
εποχής τους που έσφυζε και πριν και
μετά. Αν μάλιστα σκεφτούμε τις ραψω-
δίες π.χ. του Ομήρου, ναι μεν σημα-
δεύονται από την εποχή που γράφτηκαν,
ανήκουν όμως στην αιωνιότητα. Τώρα
βέβαια, υπάρχουν και τα τραγούδια της
μόδας που απέρχονται μαζί με την εποχή
τους. 
-Το δικό σας στίγμα πού το εντοπίζετε
στη μουσική και ποια εποχή σας «στιγ-
μάτισε»; 

-Εγώ είμαι συνθέτης της δεκαετίας

του ́ 60. Έζησα όλο εκείνο το πανηγύρι,
όλη εκείνη την άνθιση. Σε εκείνη την
εποχή νιώθω ότι ανήκω αλλά φυσικά
χαίρομαι πολύ όταν βλέπω πολλά από
τα τραγούδια μου να αντέχουν στον
χρόνο. «Σαν να τα έγραψες σήμερα»,
μου λένε κι έχει περάσει σχεδόν μισός
αιώνας αφότου τα έγραψα. 
-Μέσα από τη μεγάλη σας πορεία στη
ζωή αλλά και στην τέχνη τι «εκομί-
σατε» ως νόημα ζωής;

-Ότι χωρίς τον άλλον είμαστε ένα τί-
ποτα. Μας χρειάζεται το βλέμμα του
άλλου. Το βλέμμα αγάπης του άλλου
που μας μαθαίνει ποιοι είμαστε και
«ποιοι εξάπαντος οφείλουμε να είμαστε»
όπως έλεγε ο Καβάφης. 
-Για ποιο πράγμα μετανιώνετε στη
ζωή σας;

-Δύσκολο να απαντήσω. Είχα πολύ

θυμό στα νιάτα μου. Αυτός ο θυμός
έδωσε ενέργεια και λάμψη στην καλ-
λιτεχνική μου έκφραση αλλά στην κα-
θημερινότητα, αυτή η συμπεριφορά
μου με θυμούς και σαρκασμούς, πλή-
γωσε κάποιους ανθρώπους ή πρόσβαλε
κάποιους άλλους που έτυχε να έχουν
αντίθετη άποψη. Ύστερα το μετάνιωνα
και έτρεχα και ζητούσα συγγνώμη στα
καλά καθούμενα, αίφνης π.χ. στη μέση
του δρόμου, ενώ μπορεί να είχαν πε-
ράσει χρόνια απ’ τον καβγά. Δεν θέλω
να στεναχωρώ τον άλλον, θέλω να είμαι
καλό παιδί. 

-Όλα αυτά που βιώνουμε σήμερα πού
πιστεύετε ότι θα μας οδηγήσουν;
-Βρισκόμαστε σε αμηχανία. Δεν ξέρουμε
τι να πούμε, γιατί κατά βάθος νιώθουμε
ότι η κρίση που περνάμε δεν είναι μόνο
οικονομική. Είναι φανερό πως πρέπει
να αλλάξουμε ζωή. Αλλά πώς γίνεται
αυτό και τι ακριβώς πρέπει να κάνουμε
το μαθαίνουμε όλοι λαχανιάζοντας τώρα
στον ανήφορο. 

Σήμερα απολαμβάνω
τους νέους ανθρώπους

Ο Δ. Σαββόπουλος τιμά τον Μάνο Χατζιδάκι με μία συναυλία στο ειδυλλιακό περιβάλλον του μεταλλείου Σκουριώτισσας 

Χειμαρρώδης, πληθωρικός και με λόγο μεστό
και αποφασιστικό ο Διονύσης Σαββόπουλος
είναι ο άνθρωπος που χαίρεσαι να μιλάς
μαζί του διότι απέναντί σου έχεις έναν
σοφό άνθρωπο. Οι κουβέντες του είναι τα
λόγια του ανθρώπου που έχει φιλοσοφήσει
τη ζωή και έχει μετρήσει τα πράγματα κα-
ταλήγοντας σε αυτά που αξίζουν και σε
αυτά που δεν αξίζουν. Σήμερα, λίγο πριν
από τα 70 του και μέσα σε αυτό τον κυκεώνα
της κρίσης και της απαξίωσης κάνει την
αυτοκριτική του, εκφράζοντας την ιδιαίτερη
αγάπη του για τη νέα γενιά την οποία φαί-
νεται να απολαμβάνει ιδιαίτερα. «Απολαμ-
βάνω να τους ακούω να μιλάνε μεταξύ τους,
στο διπλανό τραπέζι, σε μια καφετέρια ή
στο μετρό όταν τυχαίνει. Έχουν έναν και-
νούργιο, δικό τους κώδικα που μου είναι
δύσκολο να σας τον μεταφέρω. Μιλούν με

ατάκες, μιλούν με μια θετική επιθετικότητα,
οι φράσεις τους είναι κεφάτες, είναι σαν
προέκταση μερικών πετυχημένων διαφη-
μιστικών σποτ της τηλεόρασης, είναι μάλλον
λιγόλογοι, αποφασιστικοί στις κουβέντες
τους και εντελώς άμεσοι. Νιώθω ότι μιλούν
για να πουν «κάτι», εν αντιθέσει με τη δική
μου γενιά που μιλούσαμε με πολλές λέξεις
και στοχαστικό ύφος. Εμείς μιλούσαμε πολ-
λές φορές για να μην πούμε τίποτα, γι’ αυτό
μας έλεγαν κουλτουριάρηδες. Όχι, δεν βρί-
σκω ότι είναι μια χαμένη γενιά. Τώρα αν
μιλάμε για κάποια συλλογική τους στάση
απέναντι στα προβλήματα, εκεί νομίζω ότι
βρίσκονται στην ίδια αμηχανία που βρι-
σκόμαστε όλοι.
- Τι σας κάνει σήμερα να θυμώνετε και
τι να χαμογελάτε; 

-Δεν θυμώνω πια, μερικές φορές μόνο

με τη σύζυγό μου. Όταν ήμασταν νέοι της
θύμωνα συχνά αλλά εκείνη δεν μιλούσε.
Τώρα που μεγαλώσαμε μου βγάζει γλώσσα
εκείνη αλλά εγώ δεν μιλάω. Θυμώνω μόνο
όταν μου αλλάζει το κανάλι χωρίς να με
ρωτήσει κι όταν μου φέρεται σαν να είμαι
μικρό παιδί για το τι φόρεσα κι αν έπλυνα
τα χέρια μου. Όσο για το χαμόγελο το έχω
σχεδόν μόνιμο. 
-Είχατε δηλώσει παλαιότερα πως θέλατε
να αλλάξετε τον κόσμο. Αλλάζει ο κόσμος; 

-Αλλάζει, φυσικά και αλλάζει. Ήθελα κι
εγώ να τον αλλάξω τον κόσμο. Ο κόσμος
μου ήταν το τραγούδι. Ε, το άλλαξα λίγο
γιατί δούλεψα κι εγώ στο τραγούδι «που
μας αποκαλύπτει κι όχι σ’ αυτό που μας
διασκεδάζει και μας κολακεύει εις τας
βιαίως αποκτηθείσας συνήθειές μας», όπως
έλεγε ο αλησμόνητος Μάνος Χατζιδάκις. 

Oι νέα γενιά μιλά για να πει κάτι,
εν αντιθέσει με τη δική μου

“Εμείς, της δικής μου γενιάς, μι-
λούσαμε με ύφος στοχαστικό, με
πολλές λέξεις πολλές φορές για
να μη πούμε τίποτα, γι’ αυτό μας
έλεγαν κουλτουριάρηδες.

“Σήμερα βρισκόμαστε σε αμηχα-
νία. Δεν ξέρουμε τι να πούμε,
γιατί κατά βάθος νιώθουμε ότι η
κρίση που περνάμε δεν είναι μόνο
οικονομική. Είναι φανερό πως
πρέπει να αλλάξουμε ζωή.

Ο Σαββόπουλος
για τον Χατζιδάκι 
«Ακούς ένα τραγούδι του Χατζιδάκι. Τελει-
ώνει και νιώθεις μέσα σου ευγενέστερος.
Σαν να ξεπλένεται από μέσα σου κάθε ευτέ-
λεια, λαϊκισμός και κακογουστιά. Υπάρχει κά-
τι σαν κορυφαία πράξη αντίστασης στα τρα-
γούδια του. Μας επισκέπτονται σαν ένα γλυ-
κό φως στο σκοτάδι για να γίνουμε πιο ταπει-
νοί δηλαδή πιο ικανοί να συγχωρήσουμε ο
ένας τον άλλον και να προχωρήσουμε. Ο Χα-
τζιδάκις έζησε και έπαιξε με ελεύθερο φρό-
νημα και γενναιοδωρία αληθινού μάγκα και
ανατολίτη. Έτσι κατέκτησε τη σπουδαία θέση
του στην Ευρώπη και μάλιστα χωρίς καν να το
επιδιώξει: σαν παιδί. Δηλαδή σαν Έλληνας.
Ερχόμαστε να παίξουμε τα τραγούδια του στο
παραμυθένιο ορυχείο χαλκού με τη μαγική
Ορχήστρα Νυκτών Εγχόρδων της Πάτρας και
θα συναντήσουμε εδώ τους επιστήθιους φί-
λους και συνεργάτες της Διάστασης Λεμε-
σού. Μαζί με τους Αθηναίους σολίστ της Βά-
σως Δημητρίου ξεπερνάμε τα εκατό άτομα
επί σκηνής. Βάλτε και το καινούργιο φεγγα-
ράκι του Ιουλίου από πάνω, δεν κρύβω τη χα-
ρά μου που θα συναντηθούμε».

Info

Ο Διονύσης Σαββόπουλος παρουσιάζει τη συναυ-
λία με τίτλο «Μάνος Χατζιδάκις Τώρα», στο μεταλ-
λείο Σκουριώτισσας το Σάββατο 5 Ιουλίου στις 8:30
μ.μ. Τιμή εισιτηρίου 10 ευρώ. Πληρ. 22583500,
25878744.

Ο Διονύσης Σαββόπουλος κάποτε δήλωνε πως ήθελε να αλλάξει τον κόσμο, δεν το κατάφερε αλλά πέτυχε, όπως είπε,
να αλλάξει λίγο το τραγούδι. 
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Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Η περίοδος του κανιβαλισμού στους χώ-
ρους εργασίας έχει ξεκινήσει εδώ και
κάποιους μήνες. Μένω εμβρόντητος με
όσα βιώνω προσωπικά σε ημικρατικό
οργανισμό και με όσα μαθαίνω ότι συμ-
βαίνουν σε διάφορους χώρους εργασίας.
Τι να σκεφτεί κάποιος, όταν υπάλληλοι
καταγγέλλουν ανώνυμα επί χρόνια συ-
ναδέλφους τους για παρατυπίες στην
εργασία τους, με στόχο τη διαπόμπευση
και την απόλυσή τους; Δηλαδή αυτήν
την περίοδο ξαφνικά έγιναν αντιληπτά
όλα τα «εγκλήματα» που διαπράττονται
στους χώρους εργασίας; Ή μήπως απο-
φάσισαν οι καταγγέλλοντες να αναλά-
βουν την περίφημη «κάθαρση» που οι
αρμόδιοι μονίμως επαγγέλλονται και
ποτέ δεν εφαρμόζουν; Γιατί όμως η εκά-
στοτε εξουσία, -από τον διευθυντή ενός
πολυμελούς οργανισμού έως ενός ολι-
γομελούς ξενοδοχείου- τους αξιοποιεί
φορώντας τους την κουκούλα του ανώ-
νυμου καταδότη και μετά ξεφορτώνεται
υπαλλήλους; Είναι ντροπή τους και ντρο-
πή της Πολιτείας, που μόλις πριν από

λίγο καιρό διαφήμιζε τα πλεονεκτήματα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου ανήκουμε.
Αλλά θα είναι και ντροπή όλων μας εάν
ανεχθούμε την επιβράβευση του κανι-
βαλισμού. Και οι επ’ αδίκω κατηγορού-
μενοι ας αντισταθούν στον φόβο και
την τρομοκρατία, αξιοποιώντας όλους
τους θεσμούς που υπάρχουν, από την
επίτροπο Διοίκησης μέχρι τα δικαστή-
ρια.

Αντιγράφω και μοιράζομαι μαζί σας
τον δεκάλογο του Paulo Coelho:

1. Όλοι οι άνθρωποι είναι διαφορετικοί.
Και θα πρέπει να κάνουν ό,τι μπορούν
για να παραμείνουν έτσι.

2. Σε κάθε άνθρωπο έχουν δοθεί δύο
ποιότητες: η δύναμη και το ταλέντο. Η
δύναμη τον οδηγεί να συναντήσει το
πεπρωμένο του, το ταλέντο του τον υπο-
χρεώνει να μοιραστεί με τους άλλους τα
καλά του στοιχεία. Ο καθένας πρέπει να
γνωρίζει πότε να χρησιμοποιεί το ένα
και πότε το άλλο.

3. Σε κάθε άνθρωπο έχει δοθεί μία αρε-
τή: η ικανότητα να επιλέγει. Για όποιον

δεν χρησιμοποιεί αυτή την αρετή, με-
τατρέπεται σε κατάρα – και οι άλλοι θα
επιλέγουν πάντα για λογαριασμό του.

4. Κάθε άνθρωπος έχει τον Προσωπικό
του Μύθο να υλοποιήσει και αυτός είναι
ο λόγος που έρχεται στον κόσμο. Ο Προ-
σωπικός Μύθος εκδηλώνεται στον εν-
θουσιασμό του για όσα κάνει.

5. Κάθε άνθρωπος πρέπει να γνωρίζει
δύο γλώσσες: τη γλώσσα της κοινωνίας
και τη γλώσσα των οιωνών. Η πρώτη
εξυπηρετεί την επικοινωνία με τους άλ-
λους. Η δεύτερη χρησιμοποιείται για να
εξηγεί τα μηνύματα από τον Θεό.

6. Κάθε άνθρωπος έχει το δικαίωμα
να αναζητά την απόλαυση – αυτό δηλαδή
που δίνει σ’ εκείνον χαρά και όχι κατ’
ανάγκη στους άλλους.

7. Κάθε άνθρωπος πρέπει να διατηρεί
ζωντανή μέσα του την ιερή φλόγα της
τρέλας. Και πρέπει να συμπεριφέρεται
σαν κανονικός άνθρωπος.

8. Τα μόνα σφάλματα που θεωρούνται
σοβαρά είναι τα εξής: να μη σέβεσαι τα
δικαιώματα του άλλου, να παραλύεις

από τον φόβο, να αισθάνεσαι ένοχος,
να νομίζεις ότι δεν αξίζεις ό,τι καλό και
κακό σου συμβαίνει στη ζωή και να είσαι
δειλός. Να αγαπούμε τους εχθρούς μας,
αλλά να μην κάνουμε συμμαχίες μαζί
τους. Βρίσκονται στον δρόμο μας για να
δοκιμάσουν το σπαθί μας και αξίζουν
τον σεβασμό της μάχης μας. Εμείς να
διαλέγουμε τους εχθρούς μας και όχι αν-
τίστροφα.

9. Όλες οι θρησκείες οδηγούν στον
ίδιο Θεό και όλες αξίζουν τον ίδιο σεβα-
σμό.

10. Ό,τι κάνουμε στο παρόν επηρεάζει
το μέλλον ως συνέπεια και το παρελθόν
ως λύτρωση.

Για να παραμείνουμε άνθρωποι στην
εποχή του κανιβαλισμού. Για να αντέ-
χουμε και να προσέχουμε στον αγώνα
για την επιβίωση, την ομορφιά και τη
χαρά… όπου και όσο υπάρχει ακόμα…
Καλό καλοκαίρι αδέρφια!

Υ.Γ. Τα άρθρα αυτά γράφονται σε εθελον-
τική βάση χωρίς υλική αμοιβή.

Του Paulo Coelho

ΕΠΙΣΗΣ | Του ΚΩΣΤΑ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

29.6-5.7.14

Aτζέντα

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΒΙΒΛΙΟΥ 
45 Κύπριοι σχεδιαστές
σε 144 σελίδες
Μετά την επιτυχημένη παρουσίαση του coffee table
book «Fashion Portfolio» από τον εκδοτικό οίκο A bo-
okworm publication τον περασμένο Νοέμβριο στη
Λευκωσία, ακολουθεί η αντίστοιχη παρουσίασή του
αυτή την εβδομάδα στη Λεμεσό. Σαράντα πέντε Κύ-
πριοι σχεδιαστές μόδας και αξεσουάρ συναντιούνται
στις σελίδες του «Fashion Portfolio», μιας πολυτελούς
δίγλωσσης έκδοσης, που παρουσιάζει τη δουλειά του
κάθε δημιουργού ξεχωριστά και επιπλέον φιλοξενεί
τρία ομαδικά editorial μόδας, με την υπογραφή του
φωτογράφου Χάρη Κυπριανού και τη στυλιστική επι-
μέλεια του Νικόλα Κυριάκου. Τετάρτη 2 Ιουλίου, γκα-
λερί Μορφή Λεμεσός στις 8:00 μ.μ. Πληρ. 22347797.

ΜΟΥΣΙΚΗ
Άγνωστα κυπριακά
τραγούδια 
Ο Μιχάλης Ττερλικκάς με τη μουσική
του παρέα «Μούσα» παρουσιάζουν
στο πλαίσιο του Πολιτιστικού Φεστι-
βάλ του Πανεπιστημίου Κύπρου μία
επιλογή από παραδοσιακά τραγούδια
που βγήκαν ξανά στο φως μέσα από
τις δραστηριότητές τους από το 1983
μέχρι σήμερα. Τραγούδια στα οποία
έδωσαν τη δική τους άποψη και
σφραγίδα, σεβόμενοι το βασικό τους
κορμό, το ύφος και το ήθος. Δευτέρα
30 Ιουνίου, Αρχοντικό οδού Αξιοθέ-
ας, Παλιά Λευκωσία στις 8:30 μ.μ.
Πληρ. 22894531, 22894532.

Με την παράσταση Μήδεια του
Ευριπίδη, μία συμπαραγωγή του
Εθνικού Θεάτρου Κροατίας στο
Ζάγκρεμπ με την Pandur.Theaters
από τη Σλοβενία και το Dubrovnik
Summer Festival στην Κροατία, σε
σκηνοθεσία του παγκοσμίου φή-
μης Τομάζ Παντούρ, θα ανοίξει το
18ο Διεθνές Φεστιβάλ Αρχαίου
Ελληνικού Δράματος. Η παράστα-
ση, η οποία έχει παρουσιαστεί
στην Κροατία, στη Σλοβενία και
στο Ιβηροαμερικάνικο Θεατρικό
Φεστιβάλ στην Μπογκοτά της Κο-
λομβίας, έχει αποσπάσει διθυ-
ραμβικές κριτικές τόσο για τη
σκηνοθεσία όσο και για τη θαυμά-
σια ερμηνεία της Άλμα Πρίτσα στο
ρόλο της Μήδειας. Παρασκευή 4
Ιουλίου, Αρχαίο Ωδείο Πάφου και
Κυριακή 6 Ιουλίου Αμφιθέατρο
Μακαρίου Γ΄, Λευκωσία. Οι παρα-
στάσεις αρχίζουν στις 9:00 μ.μ.
Εισιτήρια 10 και 5 ευρώ για φοιτη-
τές, στρατιώτες και συνταξιού-
χους. Πληρ. 70002414.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ
ΕΚΘΕΣΗ
Istanbul Modern
www.istanbulmodern.org
«Plurivocality: Εικαστικές τέχνες και
μουσική στην Τουρκία». Η έκθεση, η
οποία διοργανώθηκε στο πλαίσιο του
εορτασμού της 10ης επετείου της ίδρυ-
σης του μουσείου, εξερευνά τη σύνδεση
μεταξύ ακουστικών και εικαστικών τε-
χνών στο σύγχρονο καλλιτεχνικό τοπίο
της Τουρκίας. Παρουσιάζονται έργα καλ-
λιτεχνών, στα οποία το ακουστικό και το
οπτικό αντιμετωπίζονται όχι ως ξεχωρι-
στοί τρόποι έκφρασης αλλά ως δύο πεδία
που αλληλοεπηρεάζονται. Στα έργα ζω-
γραφικής, στα γλυπτά, στις εγκαταστά-
σεις και στα βίντεο που εκτίθενται ο ήχος
και η μουσική είναι το κεντρικό θέμα, άλ-
λοτε με εικαστική κυρίως προσέγγιση και
άλλοτε με την ενσωμάτωση στο έργο
ηχητικών στοιχείων. Στόχος της έκθεσης
είναι να συμβάλει στην κατανόηση του
πολιτιστικού και κοινωνικοπολιτικού ρό-
λου που έχει διαδραματίσει η μουσική
στην Τουρκία και του πώς οι διαφορετι-
κές μουσικές τάσεις έχουν επηρεάσει τις
εικαστικές τέχνες. Εως τις 27 Νοεμβρίου.

ΛΟΝΔΙΝΟ
ΘΕΑΤΡΟ
Young Vic
www.youngvic.org
«The Valley of Astonishment». Γραμμένο
και σκηνοθετημένο από τον Πίτερ
Μπρουκ και την Μαρί-Ελέν Εστιέν, το έρ-
γο έχει ως θέμα του τη λειτουργία του αν-
θρώπινου μυαλού και στηρίζεται εν μέ-
ρει σε ένα προηγούμενο έργο, το «Je suis
un phenomene», το οποίο αναφερόταν
στη μνήμη. Αυτή τη φορά η εστίαση αφο-
ρά κυρίως τη συναισθησία, μια κατάστα-
ση όπου μια αίσθηση παρακινείται και
συγχέεται με μιαν άλλη. Παρακολουθού-
με την πορεία μιας γυναίκας, της δημο-
σιογράφου Σάμι Κόστας, της οποίας η
ικανότητα να βλέπει τις λέξεις σαν εικό-
νες τής δίνει εξαιρετικές ικανότητες απο-
μνημόνευσης, κάτι που δεν τη γλιτώνει
από την απόλυση. Γίνεται αντικείμενο
έρευνας από επιστήμονες, δίνει παρα-
στάσεις σε μιούζικ χολ και καταλήγει
τραυματισμένη από το χάρισμά της. Η
ιστορία της συνυφαίνεται με εκείνη ενός
28χρονου νεαρού που συνδέει τη μουσι-
κή με χρώματα, καθώς και με τη μελέτη
ενός ηλικιωμένου ο οποίος, πάσχοντας
από μειωμένη σωματική αυτοσυναίσθη-
ση, χρησιμοποιεί το μυαλό του για να ξε-
περάσει τη μυϊκή παράλυση. Εως τις 12
Ιουλίου.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
ΕΚΘΕΣΗ
Museum of Modern Art
www.moma.org
«Αlibis: Sigmar Polke 1963-2010». Η έκ-
θεση είναι ένα αναδρομικό αφιέρωμα
στο έργο του Σίγκμαρ Πόλκε (1941-
2010), του Γερμανού καλλιτέχνη ο οποί-
ος θεωρείται μία από τις σημαντικότε-
ρες φυσιογνωμίες στην τέχνη της μετα-
πολεμικής περιόδου. Στα έργα που πα-
ρουσιάζονται αναδεικνύονται οι τολμη-
ροί πειραματισμοί του και το ευρύτατο
φάσμα καλλιτεχνικών μέσων που χρησι-
μοποίησε – ζωγραφική (αφαιρετική και
παραστατική), γλυπτική, σχέδιο, κολάζ,
φωτογραφία, χαρακτική, περφόρμανς,
φιλμ. Σε συνεχή αναζήτηση, ο Πόλκε
απέφευγε επιμελώς να αποκτήσει οποι-
οδήποτε στυλ-υπογραφή (εδώ το έργο
του «Μοντέρνα τέχνη», 1968). Η έκθεση
εστιάζει επίσης στον μεγάλο σκεπτικι-
σμό του Πόλκε όσον αφορά την πορεία
της Γερμανίας μετά τον πόλεμο και το
«θαύμα» της γοργής οικονομικής ανάρ-
ρωσης της πατρίδας του. Εως τις 3 Αυ-
γούστου.

MATIEΣ ΣΤΟΝ ΚΟΣΜΟ

Eπιμέλεια: ΜΙΧΑΛΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 
art@kathimerini.com.cy

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ 

Ζωγραφίζοντας
το Θείον

Έργο των αρχών του 19ου αιώνα του ζωγράφου Νικόλαου Κουνελάκη που τιτλο-
φορείται «Ο οβολός της χήρας» και βρίσκεται στον ιερό ναό Αρχαγγέλου Μιχαήλ
Τρυπιώτη στη Λευκωσία.

ΘΕΑΤΡΟ 
Επίσημη πρεμιέρα
για τους « Όρνιθες»
Ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου
υποδέχεται το καλοκαίρι του 2014 πα-
ρουσιάζοντας την κωμωδία του Αρι-
στοφάνη « Όρνιθες». Μέσα στη δίνη
της οικονομικής κρίσης και της γενι-
κής κατάπτωσης αξιών, η κωμωδία
του Αριστοφάνη φαντάζει πιο επίκαι-
ρη από ποτέ. Στο έργο δυο φίλοι, ο
Πεισθέταιρος και ο Ευελπίδης, απο-
φασίζουν να εγκαταλείψουν την ανυ-
πόφορη ζωή της Αθήνας για να συ-
ναντήσουν τον Τηρέα Τσαλαπετεινό.
Εκεί γεννιέται η ιδέα της ίδρυσης
μιας νέας πόλης, της Νεφελοκοκκυ-
γίας στο αιθέριο βασίλειο των που-
λιών με στόχο την υφαρπαγή της
εξουσίας από τον Δία και της μεταβί-
βασής της στα πουλιά. Τρίτη 1 μέχρι 3
Ιουλίου, Σχολή Τυφλών Λευκωσία
στις 9:00 μ.μ. Πληρ. 77772717.

BIBΛΙΟ
Αποκαλύψεις
ενός βετεράνου
δημοσιογράφου
«Ένας βετεράνος αποκαλύπτει» τιτλο-
φορείται το βιβλίο του βετεράνου δη-
μοσιογράφου Φάνου Κωνσταντινίδη
(εκδόσεις Επιφανίου), το οποίο αποτε-
λεί μαρτυρία και καταγραφή γεγονό-
των της νεότερης Κυπριακής Ιστορίας,
με πολλά αυτοβιογραφικά στοιχεία
του συγγραφέα. Το βιβλίο θα παρου-
σιαστεί την Πέμπτη 3 Ιουλίου 2014
στις 7 μ.μ. στη Δημοσιογραφική Εστία.
Την παρουσίαση θα κάνει ο αρχισυν-
τάκτης του Φιλελεύθερου Κώστας Βε-
νιζέλος. Χαιρετισμούς θα απευθύνουν
ο εκδότης Κ. Επιφανίου, ο πρόεδρος
της Ένωσης Συντακτών Α. Μακρίδης
και ο παλαίμαχος δημοσιογράφος Α.
Καννάουρος. Θα ακολουθήσει αντι-
φώνηση από τον συγγραφέα.

Μετά από 3.000 χρόνια η Μήδεια του Ευριπίδη είναι εξίσου πολύπλοκη και γεμάτη αντιθέσεις,
που προσπαθεί να δικαιώσει «τα πάντα» με τα εγκλήματά της, τα οποία διαπράττει στο όνομα
της «αγάπης».

ΘΕΑΤΡΟ 

Η «Μήδεια» του Ευριπίδη μιλά κροατικά

Η Εταιρεία Κυπριακών Σπουδών και η Κυ-
πριακή Επιτροπή Βυζαντινών Σπουδών σε
συνεργασία με την Πρεσβεία της Ελλάδος
στην Κύπρο και με την υποστήριξη του
Συνδέσμου Υποτρόφων Ιδρύματος Α. Γ.
Λεβέντη (Κύπρου) συνδιοργανώνουν έκ-
θεση με θέμα: «Ζωγραφίζοντας το Θείον:
Τάσεις και επιδράσεις στην εκκλησιαστική
ζωγραφική της Κύπρου κατά τον 19ο και
20ό αιώνα και ο ρόλος του νεοελληνικού
κράτους». Μέσα από την έκθεση διαγρά-
φονται οι σχέσεις του νεοσύστατου νεοελ-
ληνικού κράτους (1830) με την υπόδουλη
Κύπρο στον τομέα της ζωγραφικής. Η έκ-
θεση περιλαμβάνει 100 περίπου έργα κλη-
ρικών αγιογράφων και κοσμικών ζωγρά-
φων, σχέδια, ανθίβολα, σπουδές και δοκι-
μές, καθώς και αντικείμενα λαϊκής εκκλη-
σιαστικής τέχνης. Εγκαίνια Τρίτη 1 Ιουλίου
στο Μέγαρο της Παλαιάς Αρχιεπισκοπής,
όπου στεγάζεται η Εταιρεία Κυπριακών
Σπουδών (έναντι Παγκυπρίου Γυμνασίου)
στις 7:30 μ.μ. Η έκθεση θα διαρκέσει μέχρι
τις 25 Οκτωβρίου. Πληρ. 22432578.

ΜΟΥΣΙΚΗ 
Φεστιβάλ ΕΔΟΝ 
Το 27ο Παγκύπριο Φεστιβάλ Νεολαί-
ας και Φοιτητών ΕΔΟΝ θα φιλοξενήσει
και φέτος πλήθος καλλιτεχνών. Τρίτη 2
Ιουλίου οι Χρίστος Θηβαίος και Μίλτος

Πασχαλίδης, Τετάρτη 3
Ιουλίου ο Βασίλης Παπα-
κωνσταντίνου και την Πέμ-
πτη 4 Ιουλίου η Γλυκερία,
ο Δημήτρης Μπάσης, η Σο-
φία Παπάζογλου, ο Δώρος
Δημοσθένους μαζί με τη
Λαϊκή Ορχήστρα του «Μί-
κη Θεοδωράκη». Τάφρος

Πύλης Αμμοχώστου, Λευκωσία. Όλες
οι συναυλίες αρχίζουν στις 8:30 μ.μ. Η
τιμή εισόδου είναι 20 ευρώ και για τις
τρεις νύκτες, ενώ η είσοδος για κάθε
βράδυ είναι 15 ευρώ.
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Συνέντευξη στον
ΜΙΧΑΛΗ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 

Τησυνάντησα σε γνωστό ξενοδοχείο
της Λευκωσίας με σκοπό να μιλή-
σουμε για το έργο της «Η σεξουαλική
ζωή του κυρίου και της κυρίας Νι-
κολαΐδη» που ανεβαίνει αυτές τις
μέρες στην Κύπρο σε σκηνοθεσία
της Αθηνάς Ξενίδου με την προ-
οπτική ότι η κουβέντα μας θα επι-
κεντρωνόταν στο έργο το οποίο πα-
ρουσιάζει ιδιαίτερο ενδιαφέρον,
αφού έχει να κάνει απόλυτα με το
σήμερα, τις σχέσεις και τι γίνεται
όταν μας τελειώσει ο έρωτας. «Αυτό
το έργο μου το είχαν ζητήσει πάρα

πολλοί άνθρωποι για να το φέρω
στην Κύπρο και τους ευχαριστώ. Η
σκηνοθέτρια Αθηνά Ξενίδου είχε
μια τέτοια επιμονή όμως, που ήταν
αδύνατο να της το αρνηθώ. Έτσι,
λοιπόν, κάποια στιγμή με έπεισε να
το κάνουμε». Το έργο αυτό μου εξο-
μολογήθηκε ότι δέχθηκε να το ανε-
βάσει στην Κύπρο κυρίως για συ-
ναισθηματικούς λόγους, αφού σε
μία περίοδο τέτοιας στενότητας ένα
τέτοιο εγχείρημα θα ήταν δύσκολο
οικονομικά. 
-Ποια ήταν η έμπνευση για τη συγ-
γραφή αυτού του έργου; 

-Η αφορμή ήταν συγκεκριμένη.
Από τη μία τα πάρα πολλά προβλή-
ματα των αντρών γύρω από τη σε-
ξουαλικότητά τους για τα οποία

έχουν μιλήσει και οι ίδιοι κατά και-
ρούς και από την άλλη των γυναικών
φυσικά. Παρατήρησα, λοιπόν, πως
όλοι οι άνθρωποι πάνω κάτω αντι-
μετωπίζουν τα ίδια προβλήματα
στον τομέα αυτό. Όλα αυτά μου φά-
νηκαν πολύ ενδιαφέροντα να τοπο-
θετηθούν σε ένα θεατρικό. 
-Ποιος είναι ο κύριος άξονας του
έργου; 

-Η παράσταση επικεντρώνεται
στο σεξουαλικό θέμα ενός ζευγαριού
όταν περνάει η πρώτη του φάση
που είναι όλα ωραία. Έπειτα όμως
από μία επταετία στη σχέση –που
θεωρείται ένας κύκλος– αρχίζει να
παρουσιάζεται μία ύφεση στο ζευγάρι
που έχει φυσικά αντίκτυπο και στη
σεξουαλική του ζωή. Όλα αυτά επη-
ρεάζονται σήμερα ακόμη περισσό-
τερο και από την κρίση αλλά γενι-
κότερα σε κάποια στιγμή στη σχέση
επέρχεται και η φθορά. Με αυτό
ακριβώς ασχολείται το έργο, τη φυ-
σική φθορά ενός ζευγαριού που είναι
γύρω στα 35-38 το οποίο όμως αγα-
πιέται και θέλει να παλέψει για τη
σχέση του. 
-Πώς κρατιέται νομίζετε ένας γάμος; 

-Αν το ζευγάρι έχει αγαπηθεί πραγ-
ματικά και έχει άλλους σοβαρούς
λόγους για να είναι μαζί πιστεύω ότι
θα βρει τον τρόπο να διατηρήσει
αυτή τη σχέση. 
-Πώς μπορεί ένας ψυχολόγος να
συμβάλει στο να σωθεί μία σχέση; 

-Όλη η μεθοδολογία που ακολου-
θείται στο έργο από τον ψυχολόγο
προέρχεται μέσα από πραγματικές
θεραπευτικές διαδικασίες. Στη συγ-
κεκριμένη περίπτωση του έργου ο
ψυχολόγος τοποθετείται με κωμικό
τρόπο έτσι που να μη φαίνεται πως
χρησιμοποιεί επιστημονικές διαδι-
κασίες ψυχοθεραπείας. Στο έργο
υπάρχει μία ειδική συνθήκη που το
κοινό συμμετέχει διαδραστικά. Υπο-
τίθεται πως ολόκληρη η παράσταση
είναι ένα μεγάλο group therapy. Οι

θεατές εκφράζονται ανοικτά, μιλάνε,
λένε τη γνώμη τους, επηρεάζουν τη
διαδικασία του έργου, συμβάλλουν
στις αποφάσεις που θα πάρει το ζευ-
γάρι. Το κοινό από τις παραστάσεις
στην Αθήνα, αντιμετωπίζει όλη αυτή
τη διαδικασία με εξαιρετική άνεση.
Πάρα πολλοί φίλοι μου μου είπαν
ότι μετά την παράσταση έψαξαν το
θέμα και χαίρομαι που η παράσταση
έγινε αφορμή για συζήτηση. 
-Πόσο σημαντική είναι τελικά η
σεξουαλική ζωή για ένα ζευγάρι; 

-Έλα ντε! Όταν οι άνθρωποι είναι
πολύ νέοι και με πάρα πολλές ορμές,
δεν ξέρω αν μπορούν να τις τιθα-
σεύσουν. Πιστεύω ότι και το σε-
ξουαλικό θέμα είναι μία συλλογική
υστερία του ανθρώπου, δεν θεωρώ
πως είναι και τόσο σπουδαίο. Από
την άλλη όμως έχουμε και την κα-
ταπίεση αιώνων που μας έχει κάνει
να θεωρούμε τη σεξουαλικότητα το
άλφα και το ωμέγα της σχέσης. Κατά
τη γνώμη μου δεν είναι. Αυτό όμως
χρειάζεται μεγάλη ωριμότητα για
να το συνειδητοποιήσεις και να το
καταλάβεις. Ξέρεις κάτι, το σεξουα-
λικό κομμάτι προβληματίζει όλο τον
κόσμο. Σίγουρα είναι μια μορφή έν-
τονης επαφής αλλά αν δεν υπάρχουν
και άλλα κανάλια επαφής και είναι
το μοναδικό τότε καταλαβαίνεις
πόσο απαραίτητο είναι.
-Όλη αυτή τη διαδικασία πώς τη
βιώνει το ζευγάρι μέσα στο έργο;

-Το συζητάει ανοιχτά, με τρόπο
που βγαίνουν στη φόρα όλα τα προ-
βλήματα τόσο της γυναίκας όσο και
του άντρα. Ταυτόχρονα, λέγονται
πράγματα που δεν είχαν τολμήσει
ποτέ να τα πούνε ο ένας στον άλλο.
Από τη στιγμή που συζητάνε για
όλα αυτά αρχίζει μια αποδοχή της
κατάστασης, επέρχονται οι συγ-
κρούσεις, οι διαφωνίες μέχρι που
μπαίνει και το θέμα της απιστίας
στο οποίο συμμετέχει και το κοινό.
Γίνεται συζήτηση με το κοινό για

το πώς θα το διαχειριστούν, αλλά
και την απιστία και άλλα θέματα με
τρόπο που άντρες και γυναίκες θα
αναγνωρίσουν δικά τους κομμάτια
και βιώματα. Μέσα από αυτή τη δια-
δικασία η παράσταση φτάνει σε ένα
φινάλε που δεν μπορώ φυσικά να
σας το πω. 
-Έχει απομυθοποιηθεί πιστεύετε
σήμερα η επίσκεψη στον ψυχο-
λόγο; 

-Θεωρώ πως αν ένα ζευγάρι απο-
ταθεί σε ένα ψυχολόγο με ειλικρίνεια,
σημαίνει ότι πραγματικά θέλει να
λύσει το πρόβλημα και αυτό είναι
που μετράει. Αυτός που θα συμβάλει
και θα βοηθήσει δεν είναι απαραί-
τητο να είναι ένας ψυχολόγος. Μπο-
ρεί να είναι φίλος ή κάποιος άνθρω-
πος του ευρύτερου οικογενειακού
περιβάλλοντος. Σημασία έχει η πρό-
θεση. 
-Πόσο νομίζετε ότι έχουν αλλάξει
τα πράγματα στα ζευγάρια από το
«Σ’ αγαπώ, μ’ αγαπάς»;

-Μπορώ να πω όχι πολύ, αλλά
μπορώ και να πω αρκετά. Η σημερινή
κρίση, όπως τη βιώνουμε σήμερα
έχει κάνει τα ζευγάρια πιο ευάλωτα
και αποφασίζουν πιο εύκολα να δια-
λύσουν μια σχέση. Η κρίση επηρεάζει
όλες τις σχέσεις. Μέσα από την κω-
μωδία όμως μας επιτρέπεται να πού-
με πιο εύκολα αλήθειες και να μι-
λήσουμε πιο ανάλαφρα. Γενικότερα,
οτιδήποτε ειπωθεί με ένα κωμικό
τρόπο είναι πιο απαλό. Το χιούμορ
απαλύνει τα πάντα. 

Το κούρεμα της Κύπρου με επηρέασε 
Η Δήμητρα Παπαδοπούλου μίλησε στην «Κ» για το ιδιαίτερα ενδιαφέρον θεματικά έργο της που ανεβαίνει στην Κύπρο

Όταν έκανα την πρώτη ερώτηση
για την κρίση κατάλαβα πόσο
πολύ επηρέασε και η ίδια από
τον τρόπο που με κοίταξε αλλά
και τον τόνο στη φωνή της που
άλλαξε. «Με βάρυνε και μένα
πολύ κρίση», μου είπε. «Όλοι
φάγαμε τα στραπάτσα μας και
χάσαμε πράγματα. Τώρα έχουμε
αναγκαστεί να κάνουμε διάφορες
υποχωρήσεις, αλλά όχι να μην
κάνουμε όνειρα. Πιστεύω ότι η
κρίση πρέπει να μας πεισμώσει
για να κάνουμε πιο ποιοτικά
πράγματα, διότι ο άλλος δεν μπο-
ρεί να δώσει τα λεφτά του εύκολα
και να πάει να δει κάτι μέτριο.
Εδώ στην Κύπρο βιώσατε την
κρίση λίγο μετά από εμάς εκεί
στην Ελλάδα, που όμως ήταν
πιο απότομο. Το κούρεμα που
έγινε στην Κύπρο επηρέασε και
εμένα σε ένα μεγάλο βαθμό αλλά
δεν θα ήθελα να επεκταθώ. 
-Πώς το σχολιάζετε όλο αυτό
με το κούρεμα;

-Να σου πω τι πιστεύω; Τόσο

ο ελληνικός λαός όσο και ο κυ-
πριακός δεν έχει καταφέρει ποτέ
να γίνει αφεντικό του εαυτού
του. Παραμένουμε μονίμως έρ-
μαια άλλων πολιτικών και οικο-
νομικών δυνάμεων. Δυστυχώς
δεν έχουμε καταφέρει ποτέ να
στηριχτούμε στα πόδια μας! Εί-
ναι λυπηρό και χρειάζεται μεγάλη
αυτογνωσία για να αντιληφθούμε
γιατί γίνεται. Είμαστε τόσο υπο-
τελείς ανά τους αιώνες. Δεν κι-
νούμε τίποτα δικό μας, ούτε τη
γλώσσα μας ούτε τον πολιτισμό
μας. Σε όλα είμαστε «Yes man!».
Δεν έχουμε αυτοεκτίμηση. Θε-
ωρώ ότι οι Έλληνες πρέπει να
στραφούμε στη γλώσσα μας και
να επενδύσουμε σε αυτή. Δεν
ξέρω τι συμβαίνει στην Κύπρο
αλλά στην Ελλάδα δεν έχουμε
καταφέρει να μπορούμε να συ-
νεργαστούμε. Υπάρχει γενικό-
τερα μια ασυνεννοησία. Ο κό-
σμος στην Ελλάδα βρίσκεται σε
κατάθλιψη και αυτό είναι ένα
στοιχείο που το διαπραγματεύε-

ται και το έργο. Χάθηκαν πράγ-
ματα απότομα και αιφνίδια και
ο κόσμος έπεσε σε μαρασμό.
Αυτό που υπάρχει είναι ο θυμός. 
-Και μέσα από όλα αυτά που
συζητάμε δυναμώνουν τα
ακραία στοιχεία.

-Είναι ένα φαινόμενο που προ-
κύπτει μέσα από τα σημερινά
δεδομένα. Όταν η Δημοκρατία
έτσι όπως ασκείται σήμερα, κά-
ποιοι άνθρωποι την αμφισβη-
τούν και στρέφονται στα άκρα.
Η άνοδος της ακροδεξιάς είναι
μια αποτυχία της Δημοκρατίας.
Άμα ο άλλος είναι λίγο ανίδεος
και αμόρφωτος και το βασικό-
τερο θυμωμένος στρέφεται στα
άκρα. Ο θυμός, η έλλειψη παι-
δείας και η απόγνωση των Ελ-
λήνων οδήγησαν σήμερα τη
Χρυσή Αυγή σε αυτά τα ποσο-
στά. Ας ευχηθούμε όλο αυτό να
μας προβληματίσει θετικά και
να μη δημιουργήσει ένα έντονο
συγκρουσιακό περιβάλλον και
να μη χυθεί αίμα. 

“Τόσο ο ελληνικός όσο και ο
κυπριακός λαός δεν έχει κατα-
φέρει ποτέ να γίνει αφεντικό
του εαυτού του. Παραμένουμε
μονίμως έρμαια των άλλων.

Ολοι φάγαμε τα στραπάτσα μας και
χάσαμε πράγματα από την κρίση

Η Δήμητρα Παπαδοπούλου με τους πρωταγωνιστές της παράστασης Ιεροκλή Μιχαηλίδη, Λευτέρη Ζαμπε-
τάκη και Χριστίνα Μαρούχου. 

i n f o
«Η Σεξουαλική ζωή του κυρίου και της κυρίας
Νικολαΐδη» ανεβαίνει μέχρι τις 2/7 στο Σατι-
ρικό θέατρο, Λευκωσία, την Πέμπτη 3/7 στο
αρχαίο θέατρο Κουρίου, Λεμεσός, την Κυρια-
κή 6/7 στο Αρχαίο Ωδείο Πάφου και την Πέμ-
πτη 10/7 στο Δημοτικό Θέατρο Λάρνακας. Οι
παραστάσεις αρχίζουν στις 9:00 μ.μ. Εισιτή-
ρια 15 ευρώ. Πληρ. 22312940, 22421609.
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ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΓΚΡΑΧΑΜ ΓΚΡΗΝ
Οι θεατρίνοι
μετ. Κλαίρη Παπαμιχαήλ
εκδ. Πόλις, σελ.398

Τρεις άντρες και μία γυ-
ναίκα ταξιδεύουν με το
φορτηγό πλοίο «Μήδεια»
στην Αϊτή. Ο κύριος
Μπράουν, χωρίς ρίζες,
χωρίς οικογένεια και χω-
ρίς πίστη. Ο κύριος και η
κυρία Σμιθ, Αμερικανοί

ιδεολόγοι που πιστεύουν με αθωότητα ότι
μπορεί να εξαλειφθεί η βιαιότητα της αν-
θρώπινης συμπεριφοράς. Και ο αξιαγάπη-
τος Κύριος Τζόουνς. Είναι ταγματάρχης, έχει
πράγματι πολεμήσει στη Βιρμανια ή είναι
ένας επιτήδειος ψεύτης με σκοτεινό πα-
ρελθόν; Αϊτή: η λεηλατημένη χώρα της δι-
κτατορίας του Παπά Ντοκ.

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΝΙΚΟΛΑΣ ΚΑΛΟΤΕΡΑΚΗΣ
Κόκκινο Panda
εκδ. Γαβριηλίδης, σελ. 148

Σε ένα πάρτι στην Αθήνα
δύο νέοι γνωρίζονται και
φλερτάρουν ανάμεσα σε
μποτίλιες αλκοόλ και κόν-
τρες αυτοκινήτων στις λε-
ωφόρους της πόλης. Εκεί-
νη, μια εύθραυστη ελκυ-
στική κοπέλα που την κα-

τατρέχει βαθιά κατάθλιψη λόγω της διπολι-
κής διαταραχής της, γοητεύεται από το τα-
λέντο και τα αστεία του. Οδηγεί σχεδόν πάν-
τα το κόκκινο Panda της αντικανονικά όπως
άλλωστε ζει. Εκείνος, ένας μουσικός, ένας
αντί συμβατικός κιθαρίστας που παντρεύει
τα μπλουζ με το φλαμένκο, έτοιμος να την
ερωτευτεί για πάντα, έτοιμος να γίνει ο αγα-
πημένος της γελωτοποιός.

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΤΕΦΑΝΑΚΗΣ
Συλλαβίζοντας το καλοκαίρι
εκδ. Ψυχογιός, σελ. 250

Το ταξίδι στις Κυκλάδες
και στο φως ξεκινά ένα
καλοκαίρι στα τέλη του
20ού αιώνα. Ενας διάση-
μος νομπελίστας, ο Αλμ-
πέρ Καμύ, επιστρέφει
στην πρωτεύουσα του
χρόνου, στην εποχή μας,

και στη Μεσόγειο που αγάπησε. Τον συνο-
δεύει η νεαρή δημοσιογράφος Αριάδνη Δα-
ρίβα, που βλέπει αυτό το ταξίδι σαν μια δεύ-
τερη ευκαιρία προκειμένου ο Γαλλοαλγερι-
νός συγγραφέας να ολοκληρώσει το μυθι-
στόρημά του «Ο πρώτος άνθρωπος». Στην
καλοκαιρινή Μύκονο, ο Καμύ θα προσπαθή-
σει να συμφιλιώσει την προηγούμενη ζωή
του με ένα παρόν που δεν τον αφορά.

ΜΥΘΙΣΤΟΡΗΜΑΤΙΚΗ ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ
ΒΛΑΣΣΗΣ ΤΡΕΧΛΗΣ
Ανδρέας Κάλβος, Το χαμένο πορτραίτο
εκδ. Κέδρος, σελ. 582

Κοσμοπολίτης στο πνεύ-
μα και την αντίληψη.
Επαναστάτης στην καρ-
διά. Καρμπονάρος. Περι-
διαβάζει στη Φλωρεντία,
τη Ζυρίχη, το Λονδίνο, το
Παρίσι. Υστερα στη Γε-
νεύη, στο Ναύπλιο, στην

Κέρκυρα, ξανά στο Λονδίνο, στο Εσσεξ και
στο Λάουθ. Πρόκειται για μια μυθιστορη-
ματική βιογραφία που ανασυνθέτει το πορ-
τρέτο του εθνικού ποιητή και μας μεταφέ-
ρει στον 19ο αιώνα, στην εποχή των επανα-
στάσεων, του ρομαντισμού και των μεγά-
λων κοινωνικών αλλαγών.

ΛΕΥΚΩΜΑ
ΓΙΑΝΝΗΣ ΨΥΧΟΠΑΙΔΗΣ
Επάγγελμα: ποιητής
Εικόνες πάνω στο πρόσωπο και την ποίηση
του Κ.Π. Καβάφη
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 166

Ο Καβάφης του Ψυχο-
παίδη, γράφει προλογικά
ο Δημήτρης Δασκαλό-
πουλος, δεν είναι μια
κλασική, παραδοσιακή
σειρά πορτρέτων που
προσπαθούν να ανταπο-
κριθούν στη γνωστή φι-

λαρέσκεια και κοκεταρία του ποιητή. Είναι
μια άσκηση ερμηνείας των κρυμμένων
γνωρισμάτων που αποκαλύπτει σταδιακά
το έργο του Αλεξανδρινού σε όσους το
προσεγγίζουν με άδολες προθέσεις και
χωρίς προκαταλήψεις.

ΝΕΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ

500ΛΕΞΕΙΣ ΜΕ ΤΟΝ ΚΩΣΤΑ ΚΩΣΤΑΚΟ

Ο Κώστας Κωστάκος γεννήθηκε το 1972
και σπούδασε στη Νομική Αθηνών. Από
το 2005 διατηρεί το μπλογκ Οld Boy
(http://old-boy.blogspot.com), ενώ πα-
ράλληλα έχει συνεργαστεί με πολλές εφη-
μερίδες, περιοδικά και σάιτ. To βιβλίο Οld
Boy {πλέι μολέξεις} που εκδόθηκε πριν
από λίγο καιρό από τις εκδόσεις bibliothèque
είναι το πρώτο του και αποτελείται από
70 μικρές έως πολύ μικρές ιστορίες ή σαν
ιστορίες.
Προτιμάτε ένα συγκεκριμένο είδος λογο-
τεχνίας;
Οχι (ας φυλάξω λέξεις για τις επόμενες
ερωτήσεις. Ολα στη διαχείριση της οικο-
νομίας τους δεν ανάγονται τελικά;).
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που σας
έκανε να θυμώσετε;
Με θύμωσε κάπως το ότι στη «Γιορτή της
ασημαντότητας» ο Μίλαν Κούντερα εξα-
κολουθεί να σκιαμαχεί με παλιά φαντά-
σματα και να στοχάζεται περί του αστείου
και του σοβαρού, περί του σημαντικού και
του ασήμαντου και γενικότερα περί της
ανθρώπινης κατάστασης, με πρώτη ύλη
ιστορίες και ανέκδοτα για τον Στάλιν και
τον κύκλο του. 25 χρόνια μετά το 1989 και
πάνω από 60 χρόνια μετά τον θάνατο
του Ιωσήφ, αυτό μου μοιάζει σαν ένα
είδος πολιτικής καθήλωσης του λο-
γοτεχνικού βλέμματος, που επιλέγει
να μη σαρκάσει μια πιο καίρια πρώ-
τη ύλη, ακριβώς επειδή δεν την
βλέπει. Από την άλλη, όσο κι αν με
θυμώνει, ο Κούντερα δεν σταματά
και με αυτό το βιβλίο να με γοη-
τεύει, οπότε ελπίζω σήμε-
ρα που θα διαβάσει αυ-
τές εδώ τις γραμμές να
μη μου αντιθυμώσει.
Και το τελευταίο που
σας συγκίνησε;
Η «Ψυττάλεια Β΄
(πρώτη γραφή)» του
Σαμσών Ρακά  και ως

ποιητικό σώμα («στη διαδρομή επάνω σ’
ένα λόφο/ ένα ξυπόλητο κορίτσι/ το ’δα
με υψωμένα χέρια/ να φέρνει ένα μακρύ
καλάμι/ δυο βόλτες γύρω απ’ τα σύννε-
φα./ -Τι κάνει;/ φτιάχνει μαλλί της γριάς,
είπε ο οδηγός μου») και ως σώμα βιβλίου
(το ποίημα γράφτηκε αρχικά σε υπολογι-
στή, στη συνέχεια μεταγράφηκε χειρό-
γραφα σε παχύ χαρτί και τα εκτυπωμένα
χειρόγραφα κολλήθηκαν πάνω σε μια
σειρά περιοδικών της Νέας Εστίας του
1938-39)  η οργανική ενότητα ανάμεσα
στα δύο αυτά σώματα.
Ποιο είναι το χειρότερο βιβλίο που έχετε
διαβάσει;
Το «Αποτύπωμα», η ποιητική συλλογή του
διευθυντή του Μega Χρήστου Παναγιωτό-
πουλου. Οχι μόνο γι’ αυτό καθαυτό το βι-
βλίο  κυρίως για το συμβολικό του φορτίο
και την ανταπόκριση σε αυτό το φορτίο,
την υποδοχή δηλαδή που επιφυλάχθηκε
στο βιβλίο από τη μιντιακή, πολιτική και
τραγουδοποιητική ελίτ. Στο δέος αυτής
της προκατειλημμένης υποδοχής νιώθω
την ηθική υποχρέωση να αντιπαραθέσω
το δικό μου προκατειλημμένο μένος.
Ποιο είναι ένα κλασικό βιβλίο που δεν έχετε

διαβάσει και ντρέπεστε γι’ αυτό;
Θα έπρεπε μάλλον να ομολογήσω

κάτι πιο ανώδυνο, αλλά ας είμαι
ειλικρινής κι ας παραδεχθώ ότι
περισσότερο απ’ όλα ντρέπομαι
που δεν έχω διαβάσει ακόμα το
«Αναζητώντας τον χαμένο χρόνο».

Κάποιο κλασικό βιβλίο που δεν
αντέξατε καθόλου;

Προσπάθησα να διαβά-
σω το «Ταξίδι στην
άκρη της νύχτας», αλ-
λά δεν μπόρεσα να
προχωρήσω πέρα
από τις πρώτες σελί-
δες και το άφησα.
Ελπίζω  όχι  για  πάν-
τα.

Πέντε αιώνες πειρατείας 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΡΑΝΤΟΝΕΛΛΗ-
ΒΟΚΟΤΟΠΟΥΛΟΥ
Ιστορία της πειρατείας (τρεις τόμοι)
εκδ. Εστία

Του ΘΑΝΑΣΗ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ

Η δυσεύρετη τα τελευταία χρόνια τριλογία
της πειρατείας της Αλεξάνδρας Κραντο-
νέλλη, «Ιστορία της πειρατείας στους
πρώτους χρόνους της τουρκοκρατίας
1390-1538», η «Ιστορία της πειρατείας
στους μέσους χρόνους της τουρκοκρατίας,
1538-1699» και η «Ελληνική πειρατεία
και κούρσος τον ΙΗ΄ αιώνα και μέχρι την
Ελληνική Επανάσταση» (πρωτοδημοσι-
ευμένα το 1985, 1991 και 1998, αντίστοιχα),
επανεκδόθηκε το 2014 από την Εστία. Οι
τρεις τόμοι του έργου ζωής, για το οποίο
η Κραντονέλλη βραβεύτηκε το 1986 από
την Ακαδημία Αθηνών, αποτελούν ένα
πραγματικό πανόραμα της πειρατείας,
την πρώτη επιχείρηση μελέτης της σε
τόσο μεγάλη κλίμακα.

Η συγγραφέας εκκινώντας από την
εποχή της μεγάλης οθωμανικής επέκτασης
του 14ου και 15ου αιώνα προς τη Δύση
και μελετώντας την προσπάθεια κυριαρ-
χίας στη θάλασσα, εξαντλεί τις πηγές και
όλα τα μέσα τεκμηρίωσης για να φωτίσει
με λεπτομερέστατο τρόπο και συναρπα-
στική αφήγηση τις περιόδους αλλά και
τους γνωστούς και άγνωστους, χριστιανούς
ή μουσουλμάνους, πρωταγωνιστές της
πειρατείας στο Αιγαίο και τη Μεσόγειο,
από το μακρινό 1390, τους Βενετοτουρ-
κικούς πολέμους, τον Γαλλοαγγλικό θα-
λάσσιο ανταγωνισμό του 17ου αιώνα,
τους Ρωσοτουρκικούς πολέμους, τη συν-
θήκη του Κιουτσούκ Καϊναρτζή του 1774,
τη Γαλλική Επανάσταση, τους Ναπολε-
όντειους πολέμους έως και την Ελληνική
Επανάσταση του 1821 – αιώνες κατά τους
οποίους οι Ελληνες ως λαός ναυτικών και
εμπόρων χρησιμοποίησαν κι αυτοί, ανά-
μεσα σε όλα τα άλλα μέσα του θαλασσίου
επιχειρείν, την πειρατεία και το κούρσος
ως ένα από τα πιο προσοδοφόρα.

Ο κύριος σκοπός της πειρατείας αλλά
και κύριο αίτιό της ήταν το κέρδος, σε
μια «προκαπιταλιστικού» τύπου φάση εμ-
πορικής επέκτασης, η οποία γινόταν με

τα πουγκιά γεμάτα χρήμα. «Αν θέλαμε
να αξιολογήσουμε τα αντικείμενα της
πειρατείας και να δώσουμε μια νοητή
προτεραιότητα στην επιδίωξη της από-
κτησής τους, αποτιμώντας τα κέρδη που
απέδιδαν και την ευκολία με την οποία
ήταν δυνατή η εκποίησή τους στην ελεύ-
θερη αγορά, θα λέγαμε ότι η σειρά προ-
τίμησης τον 15ο και τον 16ο αιώνα ήταν
το χρήμα, ο χρυσός και ο άργυρος, οι πο-
λύτιμοι λίθοι, οι άνθρωποι, τα εμπορεύ-
ματα, τα ίδια τα πλοία, τα ζώα και οι σοδειές
– με το χρήμα να είναι ο πλέον άμεσος
στόχος» σημειώνει η Κραντονέλλη. Βέβαια,
για τον 15ο και 16ο αιώνα, εκτός από το
κέρδος, αίτιο ήταν η κυριαρχία και η θρη-
σκευτική πίστη – τουλάχιστον αυτό τον
χαρακτήρα έδιναν οι Τούρκοι πειρατές
στις επιδρομές εξόντωσης των χριστιανών,
αλλά και, από την άλλη πλευρά, οι εκφρα-
στές της παπικής πολιτικής, οι οποίοι
ήθελαν να περιορίσουν την επέκταση
του μουσουλμανικού στοιχείου στη Δύση.
Η πειρατεία έγινε αισθητή με την κατά-
ληψη των παραλίων της Μικράς Ασίας
από τους Οθωμανούς, μετά το 1390, και
αργότερα εντάθηκε με τους πειρατές της
Μπαρμπαριάς. Μετά την πτώση της Κων-
σταντινούπολης, το 1453, ώθηση στην
πειρατεία έδωσαν δύο επιπλέον αδυναμίες:
η αδυναμία του στόλου της Βενετίας να
διατηρήσει ανοιχτές τις θαλάσσιες εμ-
πορικές οδούς και η αδυναμία του οθω-
μανικού κράτους να επιβάλει, με οργα-
νωμένο στόλο, την κυριαρχία του στις
κατακτημένες περιοχές. Και αφού οι δύο
δεσπόζουσες δυνάμεις, η Οθωμανική Αυ-
τοκρατορία και η Βενετική Δημοκρατία
δεν μπορούσαν να πατάξουν την πειρα-
τεία, την χρησιμοποίησαν ως παρασυμ-
πλήρωμα του εμπορίου αλλά και ως μέσο
ισχύος, επιρροής και πολέμου.

Από την πλευρά της, η Πύλη χρησιμο-

ποίησε τους πειρατές για να αυξήσει τη
σφαίρα επιρροής της στη Μεσόγειο, να
επανδρώσει τον στόλο της αλλά και για
να αναθέσει σε έμπειρους πειρατές, όπως
ο Χαϊρεντίν Μπαρμπαρόσα, τη διακυβέρ-
νηση μεγάλων και σημαντικών θαλάσσιων
δυνάμεων. Οι Τούρκοι πειρατές επίσημα
δρούσαν για λογαριασμό του κράτους,
ενώ παράλληλα δρούσαν για δικό τους
όφελος. Οθωμανοί ηγεμόνες, διοικητές
παράλιων περιοχών, ισχυροί πασάδες της
Κωνσταντινούπολης, επένδυαν στην πει-
ρατεία και χρηματοδοτούσαν τα πειρατικά.
Οι Ιππότες του Τάγματος του Αγίου Ιωάννη
στη Ρόδο και, μετά το 1530, στη Μάλτα,
επίσης ασκούσαν πειρατεία. Ο Μεγάλος
Μάγιστρος και το Τάγμα των Ιπποτών
της Ρόδου πολλές φορές χρηματοδοτούσε
πειρατές, αποκομίζοντας τα κέρδη. Βενετοί
διοικητές αλλά και δυτικοί χριστιανοί, Σι-
κελοί, Καταλανοί, Γενουάτες, Ιταλοί, Γάλλοι
και ο Στόλος του Αντρέα Ντόρια, συγκα-
ταλέγονταν στους πειρατές. Ο βενετικός
στόλος ασκούσε πειρατεία σε περίοδο
πολέμου. Σε περίοδο πολέμου, ο Πάπας,
ο αυτοκράτορας Κάρολος Ε΄ αλλά και ο
Σουλτάνος, χρηματοδοτούσαν την πει-
ρατεία. Κύριο αίτιο και σκοπός της πει-
ρατείας ήταν σταθερά το κέρδος μέσα
από τη λεηλασία, όμως πάντα εις βάρος
της ναυτιλίας, του εμπορίου αλλά, κυρίως,
εις βάρος των παράκτιων πληθυσμών και
των νησιωτών της Ανατολικής Μεσογείου.
Τον 16ο αιώνα η χριστιανική δύση, πανι-
κόβλητη από την οθωμανική απειλή και
υπό την πίεση του Πάπα ένωσαν τις ναυ-
τικές τους δυνάμεις, μέσω της Ιεράς Συμ-
μαχίας, για να αποκρούσουν την εξάπλωση
των Οθωμανών μέσω της εναλλαγής πει-
ρατείας-πολέμου. Η σύγκρουση που έλαβε
χώρα στις 7 Οκτωβρίου 1571, έξω από τη
Ναύπακτο, υπήρξε σταθμός στις σχέσεις
Ανατολής-Δύσης. Για τα καθ’ ημάς, όμως,
το γεγονός ότι ελληνικά πληρώματα είχαν
υποχρεωθεί να μετάσχουν στη ναυμαχία
και στις δύο παρατάξεις, δημιούργησε ένα
μετέπειτα δυναμικό: εκείνο των χριστιανών
ναυτικών, πειρατών και κουρσάρων, που
επωφελήθηκαν από τον θαλάσσιο πυρετό
για να ασκήσουν οι ίδιοι πειρατεία μικρής
έκτασης και τοπικού χαρακτήρα, μετέ-
χοντες σε επιδρομές. Στη συνέχεια, οι Ελ-
ληνες ναυτικοί, εκμεταλλευόμενοι τις ιστο-
ρικές ευκαιρίες, έχοντας υπό τον έλεγχό
τους ένα μεγάλο μέρος του επίσημου εμ-
πορίου στα λιμάνια της Οθωμανικής Αυ-
τοκρατορίας, θα κάνουν ολοένα συχνότερη
και εντονότερη την παρουσία τους στη
θάλασσα, αξιοποιώντας την πείρα τους,
τα συσσωρευμένα κέρδη τους από το νό-
μιμο εμπόριο αλλά και από την πειρατεία,
η οποία... συνεχίστηκε στο Αιγαίο και μετά
το 1821.

Εγχρωμη γκραβούρα που απεικονίζει τη σύγκρουση Βρετανών και Ελλήνων πειρατών σε ελληνικό πειρατικό πλοίο.

“Η δράση χριστιανών και
μουσουλμάνων κουρσάρων από
την οθωμανική επέκταση
έως την Επανάσταση του 1821.
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Το μιούζικαλ «Άννι» στην Κύπρο 
Ένα από τα δημοφιλέστερα μιούζικαλ στον κόσμο έρχεται στην Κύπρο με πρωταγωνιστή τον Μιχάλη Χατζηγιάννη 

Του ΜΙΧΑΛΗ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 

Πρόκειται για ένα από τα δημοφι-
λέστερα μιούζικαλ παγκοσμίως
που όπως έγραψαν οι Times υπο-
λογίζεται ότι ανεβαίνει ετησίως
μόνο στις ΗΠΑ 700 με 900 φορές.
Το μιούζικαλ «Άννι» έκανε την
παρθενική του πρώτη παράσταση
38 χρόνια πριν, το 1976 στο Κο-
νέκτικατ  των Ηνωμένων Πολιτει-
ών για να περάσει την αμέσως επό-
μενη χρονιά στην Μέκκα των μι-
ούζικαλ, το Μπρόντγουεϊ.  Το 1978,
η απήχηση του μικρού γενναίου
ορφανού κοριτσιού Άννι είναι τε-
ράστια και η φήμη της περνά εκτός

Αμερικής και ανεβαίνει στο West
End του Λονδίνου. Έπειτα από
1485 παραστάσεις στο Λονδίνο το
μιούζικαλ «Άννι» το 1981 κλείνει
τον μεγάλο κύκλο των παραστά-
σεών του και δύο χρόνια μετά το
1983 ολοκληρώνει τις παραστάσεις
του και στο Μπρόντγουεϊ. Το 1982
προηγείται η κινηματογραφική
του μεταφορά σε σκηνοθεσία του
Τζον Χιούστον εξασφαλίζοντας
δύο υποψηφιότητες για Όσκαρ.
Το 1997, το «Άννι» με αφορμή την
συμπλήρωση των είκοσι χρόνων
από την πρεμιέρα του στο Μπρόντ-
γουεϊ επιστρέφει στις θεατρικές
σκηνές της Νέας Υόρκης και του
Λονδίνου ανοίγοντας έτσι ένα νέο
κύκλο παραστάσεων με περιοδείες

σε ολόκληρο τον κόσμο. Από το
1977 μέχρι και σήμερα το «Άννι»
έχει ανέβει σε πάνω από 30 χώρες
σε ολόκληρο τον κόσμο από την
Αυστραλία μέχρι τις Φιλιππίνες
και την Ζιμπάμπουε και από το
Περού μέχρι τη Χιλή και την Σιγ-
καπούρη. Μάλιστα, το μιούζικαλ
στην Ιαπωνία όπου παρουσιάστηκε
αρκετές φορές κυκλοφορεί κάθε
χρόνο ένας καινούργιος δίσκος με
επιλεγμένα τραγούδια από την πα-
ράσταση ερμηνευμένα  κάθε φορά
από τη νέα μικρή πρωταγωνίστρια
ενώ τα δύο από τα τραγούδια του.  

Το μιούζικαλ «Άννι» μετρώντας
πλήθος παραστάσεων σε ολόκληρο
τον κόσμο δεν θα μπορούσε να
λείπει από την Ελλάδα όπου η πα-

ράσταση αναβαίνει αυτή την επο-
χή συγκεντρώνοντας πάνω από
70.000 θεατές. Μετά την τεράστιά
του επιτυχία σε Αθήνα και Θεσ-
σαλονίκη το μιούζικαλ «Άννι» έρ-
χεται για τρεις παραστάσεις και
στην Κύπρο και συγκεκριμένα
στη Λάρνακα στο πλαίσιο του κα-
λοκαιρινού πολιτιστικού φεστιβάλ
του Δήμου. Πέρνα από τη γλυκιά
ιστορία του ορφανού κοριτσιού
Άννι που φεύγει από το σκληρό
περιβάλλον του ορφανοτροφείου
της δεκαετίας του 1930 στη Νέα
Υόρκη όπου μεγαλώνει γλιτώνον-
τας από τη δεσποτική διευθύντριά
του κυρία Χάνιγκαν για να βρεθεί
ξαφνικά στο σπίτι του δισεκατομ-
μυριούχου Όλιβερ Γουόρμπακς

το μιούζικαλ είναι ιδιαίτερα αγα-
πητό για τη μουσική και τα τρα-
γούδια του. Μάλιστα, δύο από αυ-
τά, το Tommorow και το Hard-
Knock Life, θεωρούνται από τα
πιο δημοφιλή τραγούδια μιούζικαλ,
όλων των εποχών. Ενώ η μικρή
Άννι θα βρεθεί ξαφνικά σε ένα
παραμυθένιο σπίτι είναι πεπει-
σμένη ότι οι γονείς της ζουν και
έτσι ο κύριος Γουόρμπακς αν και
επιθυμεί να υιοθετήσει την Άννι
αποφασίζει να δώσει μια γερή
αμοιβή στους γονείς –αν εμφανι-
στούν- και από κει αρχίζουν τα
προβλήματα. Η κακιά διευθύντρια
οργανώνει μια σκευωρία με τον
επίσης κακό αδελφό της, Ρούστερ
και την αδίστακτη φίλη του, Λίλυ

που θέτουν σε κίνδυνο τη μικρή,
αθώα Άννι. Στο τέλος όλα βέβαια
διορθώνονται, αφού πρόκειται για
μιούζικαλ με το απόλυτο happy
ending. Πέραν από τη μουσική
και τα τραγούδια η συγκεκριμένη
παράσταση ξεχωρίζει με το καστ
της και τον Μιχάλη Χατζηγιάννη
που ηγείται του σχήματος στον
ρόλο του πάμπλουτου κύριου
Γουόρμπακς. Μαζί του οι ηθοποιοί
Κατερίνα Παπουτσάκη, Αργύρης
Αγγέλου, Ιωάννα Πηλιχού και στο
ρόλο της κ. Χάνιγκαν η Μίρκα Πα-
πακωνσταντίνου. Συνολικά στην
παράσταση συμμετέχουν 45 άτομα
με μουσικούς,  τραγουδιστές, ηθο-
ποιούς και μια ομάδα παιδιών που
κλέβει τις εντυπώσεις.  

“Το μιούζικαλ «Άννι» έκανε
την παρθενική του παρά-
σταση, το 1976 στις ΗΠΑ και
μέχρι σήμερα έχει ανέβει σε
πάνω από 30 χώρες. 

Κριτικές στην Ελλάδα 

> Έξοχα συγκροτημένη, αι-
σθητικά και ρυθμολογικά, η
παράσταση απευθύνεται
πρωτίστως σε ρομαντικούς,
«ανοιχτούς» στο μιούζικαλ
θεατές και οπωσδήποτε σε
παιδιά. Η ιδανική παράσταση
δηλαδή για μία οικογενειακή
θεατρική έξοδο.

Μ. Κρύου, Αθηνόραμα

> Για μικρούς θεατές με μεγά-
λες απαιτήσεις.

Σ. Χαραμή, Ελ. Τύπος

> Η παραγωγή με τις διαρκείς
αλλαγές σκηνικών και τη
ζωντανή ορχήστρα, αφήνει
μικρούς και μεγάλους με μία
ζεστασιά στην καρδιά. 

Γ. Τσίρος, Καθημερινή

> Αξίζει να πάτε τα παιδιά σας
να δουν την παράσταση αν
είναι από πέντε ετών και πά-
νω. Δεν ξέρω ποιος θα δια-
σκεδάσει περισσότερο.
Εσείς ή αυτά;

Τ. Στεφανίδου, Tlife

Πρωταγωνιστές της παράστασης είναι οι Μιχάλης Χατζηγιάννης και Κατερίνα Παπουτσάκη. Στο ρόλο της Άννι τα κορίτσια Άννα-Μαρία Κόρνια και Δανάη Βασι-
λοπούλου. Συνολικά στην παράσταση συμμετέχουν 45 άτομα με μουσικούς,  τραγουδιστές, ηθοποιούς και μια ομάδα παιδιών που κλέβει τις εντυπώσεις.

i n f o

Παραστάσεις: Πέμπτη 3, Πα-
ρασκευή 4 και Σάββατο 5 Ιου-
λίου στο Παττίχειο Αμφιθέα-
τρο της Λάρνακας στις 9:00
μ.μ. Εισιτήρια διατίθενται από
το tickethour.com.cy και σε
όλα τα ACS Couriers. Πληρ.
24665795.
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07.30 Θεία λειτουργία
10.30 Στην άκρη του 

παράδεισου - (E)
12.15 H ύπαιθρος 

Εβδομαδιαία εκπομπή
με θέματα από την
κυπριακή αγροτική ζωή. 

12.45 Kύπρος ένα ταξίδι 
Ένα οδοιπορικό
στην Κύπρο του χθες
και του σήμερα. 

13.15 Eίμαστε εδώ - (E)    
Νεανική εκπομπή.          

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Σάββατο 

κι απόβραδο - (E)          
16.00 Τετ-Α-Τετ - (E)
17.00 Η παροικία μας 

Μια εκπομπή με 
πρωταγωνιστές τους 
απόδημους Κυπρίους.    

17.30 Ασπασίας 10 - (E)
Μίνι κωμική σειρά. 

18.00 EIΔHΣEIΣ 
18.15 Πατάτες 9 - (E)

Σατιρική εκπομπή.
18.50 Χωρίς αποσκευές - (E)

Ταξιδιωτική εκπομπή, με 
την Αλεξία Αναστασίου.   

19.20 Κυπριώτικο σκετς - (E) 
«Με το ζόρι παντρειά». 

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Nora Roberts: Northern 

Lights. Αστυνομική
τηλεταινία μυστηρίου, 
με τους Λι Αν Ράιμς, 
Ροζάνα Αρκέτ, κ.ά.         

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.15 Πατάτες 9 - (E)
00.00 Χωρίς αποσκευές - (E)
00.30 Πατάτες 9 - (E)
01.00 Η παροικία μας - (E)
01.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.00 Κύπρος ένα ταξίδι - (E)

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000

07.00 MAD Music 
09.00 Παιδική ζώνη

α. To κόκκινο λεωφορείο
β. Τόμας το τρενάκι
γ. Ποκόγιο, δ. Μπομπ ο
μάστορας, ε. Μπάρνι
στ. Κλίφορντ, ζ. The big
Cartoonie show, η. Tα
τρελά Καρτούνς, θ. Στη
χώρα του γιατί - Γιατί TV

13.15 Παγκόσμιο Κύπελλο
(Επανάληψη αγώνα 
για τη φάση των 16).

15.15 Παγκόσμιο Κύπελλο 
(Επανάληψη αγώνα 
για τη φάση των 16).

17.00 Στην πράξη
Εκπομπή με τη Σύλβια
Κλιμάκη.   

17.45 Παγκόσμιο Κύπελλο 
(Αθλητική εκπομπή).

18.30 Παγκόσμιο Κύπελλο 
(Pregame αγώνα 
για τη φάση των 16).

18.55 Παγκόσμιο Κύπελλο 
(Aγώνας για τη 
φάση των 16).

20.55 Παγκόσμιο Κύπελλο
(Postgame αγώνα 
για τη φάση των 16).

21.40 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
21.50 EIΔHΣEIΣ (τουρκική) 
22.00 Εuromaxx
22.30 Παγκόσμιο Κύπελλο 

(Pregame αγώνα 
για τη φάση των 16).

22.55 Παγκόσμιο Κύπελλο 
(Aγώνας για τη 
φάση των 16).

00.55 Παγκόσμιο Κύπελλο 
(Postgame αγώνα 
για τη φάση των 16).

01.20 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
01.40 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

06.00 Φιλοδοξίες - (E)
Ελληνική σειρά.

07.00 Θεία λειτουργία
10.00 Mπουκιά

και συχώριο - (E) 
11.00 Dr. Cook

Eκπομπή μαγειρικής
με τον Γιάννη Λουκάκο. 
Επεισόδιο 32ο.         

12.00 Σαββατογεννημένες - (Ε)
Ελληνική σειρά.

12.40 Οι αυθαίρετοι
Ελληνική σειρά - (Ε)

13.30 Μουσικό κουτί Live - (Ε)
Μουσικό τηλεπαιχνίδι.

15.10 Πού σου νέφκω 
special... - (Ε) 
Κυπριακό τηλεπαιχνίδι 
με τους Όλγα Ποταμίτου, 
Βαγγέλη Ευαγγέλου.

16.00 Επτά θανάσιμες 
πεθερές - (Ε)

18.10 EIΔHΣEIΣ
18.30 Celebrity game night - (Ε)

Τηλεπαιχνίδι με τη
Σμαράγδα Καρύδη.

19.30 Είσαι το ταίρι μου - (Ε)
Ελληνική σειρά.

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.15 Τhe game

Nέο τηλεπαιχνίδι με τους
Βαγγέλη Ευαγγέλου και
Μαρία Κορτζιά. 
(Πρεμιέρα).

22.20 Sex and the city 2
Pομαντική κομεντί, με
τους Σάρα Tζέσικα Πάρ-
κερ, Kιμ Kατράλ, κ.ά. 

01.00 Blind guy driving
Κωμωδία. 

02.30 Αριστοτέλης ο Αρίστος
03.20 Τηλεμπόρα - (E)
04.20 Όλα τα κακά της μοίρας
05.00 Οι αυθαίρετοι - (E)

MEGA        ΤHΛ.: 22477777

06.20 Πρωινή ενημέρωση
Ενημερωτική εκπομπή.

07.00 Tα φιλαράκια - (E) 
Ελληνική σειρά.

08.00 Οι Μεν και οι Δεν - (E)
Ελληνική σειρά. 

08.30 Μax Magilica 
09.00 Άκρως 

οικογενειακόν-(E)
Ελληνική σειρά.  

10.30 Λίτσα.com - (E)
Ελληνική σειρά. 

11.20 Γάμος με τα όλα του - (E)
Ελληνική σειρά.

13.00 Music and more
Ψυχαγωγική εκπομπή.   

14.00 Εκείνες κι εγώ - (E)
14.50 Βαλς με 12 θεούς - (E)

Κυπριακή σειρά. 
17.00 Mπρούσκο - (E)

Κυπριακή σειρά.
17.55 Tα νέα του ANT1 σε 10’ 
18.10 Συνέχεια της σειράς
19.30 Tην πάτησα - (E)

Κυπριακή σειρά.
20.20 Tα νέα του ANT1 
21.20 Γελών λαβέ

Θεατρικό έργο.       
00.15 Tίτλοι ειδήσεων
00.20 Αθλητικές ειδήσεις 
00.30 Grey’s Anatomy, VI 

Ξένη σειρά. Eπεισόδιο
16ο. «Perfect  little 
accident»         

01.20 Πόσο γλυκά 
με σκοτώνεις - (Ε) 
Ελληνική σειρά.

02.10 Ο γητευτής - (Ε)
Ελληνική σειρά.

03.00 Tα νέα του ANT1 - (Ε)
04.00 Οι χωραΐτες - (Ε)

Κυπριακή σειρά.
04.40 H αγάπη είναι light - (Ε)

Ελληνική σειρά.

ANT1         ΤHΛ.: 22200200

07.00 Zωή ποδήλατο - (E)
Κυπριακή σειρά. 

07.55 Βουράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή σειρά. 

08.40 Παιδική ταινία
10.00 Mες στην καλή χαρά

Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Κατ. Καραβάτου. 

14.00 The Social 
Media Show - (Ε)

14.40 7 ουρανοί και 
σύννεφα αλήτες - (Ε)
Κυπριακή σειρά.

15.30 Mην αρχίζεις 
τη μουρμούρα - (Ε)
Ελληνική σειρά. 

16.10 Τhe cooKing - (Ε) 
16.45 Άκου τι είπαν - (Ε) 

Τηλεπαιχνίδι με τον 
Χρήστο Φερεντίνο. 

17.30 Τί θα φάμε 
σήμερα μαμά; - (Ε) 
Εκπομπή μαγειρικής.

18.30 Tομές στα γεγονότα
18.35 Πάμε πακέτο - (E)

Εκπομπή με τη
Βίκυ Χατζηβασιλείου.            

20.20 Tομές στα γεγονότα
21.20 Ο γιατρός τρελάθηκε

(Doctor Dolittle). 
Kωμωδία, με τους 
Έντι Μέρφι, 
Όσι Ντέιβις,  κ.ά.           

23.00 Rules of engagement 
Ξένη σειρά, με τους 
Πάτρικ Γουάρπερτον, 
Όλιβερ Χάντσον, κ.ά.  

23.35 Οι ιστορίες του 
αστυνόμου Μπέκα - (Ε)

00.25 Γεγονότα σε τίτλους
00.30 Μες στην καλή χαρά - (Ε)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
03.30 Ελένη - (Ε)

Ψυχαγωγική εκπομπή.

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

08.20 Παιδική ζώνη
12.00 Tηλεαγορά 
13.45 Αρμονία & φύση - (Ε)
14.00 Κουζίνα με άποψη - (Ε)
14.30 Τηλεαγορά
16.35 H Λουίζα και η παρέα της
17.00 10.5 apocalypse

(Δράμα)
20.05 Εσμεράλδα - (Ε)
21.00 Nine months

(Κωμωδία)        
23.00 The οrder

(Περιπέτεια)
00.50 Αgent of influence

(Δράμα)   
02.30 Τhe mean season

(Θρίλερ)   
04.15 The deal (Δράμα)

CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

ΕXTRA
07.15 Εxtra Kids 11.05 Extra μα-
γειρική 12.00 Ελληνική ταινία
14.00 Tαξίδι ζωής 16.00 Το
πάρτι της ζωής σου 16.45 EI-
ΔHΣEIΣ (νοηματική) 17.00 Ελ-
ληνική ταινία 18.45 EIΔHΣEIΣ
19.30 Ελληνική ταινία 21.00 7
μέρες Κύπρος 22.30 Ελληνική
ταινία 23.55 Ξένη ταινία 01.00
ΕΙΔΗΣΕΙΣ

NOVACINEMA 1
07.55 Cine News 08.20 Butter-
flies Are Free 10.10 Barefoot
In The Park 11.55 The Oranges
13.30 Tootsie 15.30 Burn Notice
16.30 Cedar Cove 17.20 Satis-
faction 17.55 Mike Tyson: Undis-
puted Truth 19.35 Flight 22.00
Rush 00.10 Blue Jasmine 01.55
Hannibal 02.45 Cine News 03.20
Foxfire

NOVASPORTS 1
02.30 Αγώνες Αυτοκινήτων
NHRA Drag Racing - English
Town (Ε) 05.00 Novasports -
Classic Zone 14.30 Ο κόσμος
του τένις - Ιούνιος (Ε) 18.00
Nova Beach Volley 15th  Tour-
nament - Τελικός Γυναικών
(Live) 19.15 Nova Beach Volley
15th  Tournament - Τελικός Αν-
δρών (Live) 20.30 Στιγμιότυπα
BMX Supercross - World Cup
Series 21.00 Αγώνες Αυτοκινή-
των NHRA Drag Racing - New
England

LTV SPORTS 1
07.00 Ισπανικό Πρωτάθλημα
Ποδοσφαίρου (Ε)09.00 Αγγλικό
Πρωτάθλημα (Ε) 11.00 Πόκερ
(Ε) 13.00 Τρελά και απίθανα
σπορ (Ε) 14.00 Στιγμιότυπα
Ισπανικού Πρωταθλήματος (Ε)
15.00 Χωρίς παρωπίδες (Ε)15.45
Ιπποδρομίες (Live) 21.00 Πόκερ
23.00 Τρελά και απίθανα σπορ
(Ε) 00.00 Αγώνες αυτοκινήτου
(Ε) 00.30 Μπουντεσλίγκα: Αφιέ-
ρωμα 01.00 Πόκερ (Ε) 03.00
Ισπανικό Πρωτάθλημα (Ε)

MAD          ΤHΛ.: 22472472

08.00 Around the world in 80
days

11.30 Comme Un Chef
(Τhe chef)

13.00 Kate & Leopold
15.00 She’s all that
17.00 Nancy Drew (2007)
19.00 Unstoppable
21.00 The Cider House Rules
23.15 Freeloaders
00.40 Zώνη ενηλίκων
04.40 The timekeeper
06.30 Seeking Justice

LTV            ΤHΛ.: 22357272

21.00 Nora Roberts 22.55 Παγκόσμιο Κύπελλο 21.15 Τhe game 21.20 Γελών λαβέ 21.20 Ο γιατρός τρελάθηκε 22.10 Extreme measures17.30 Fashion Music Project

21.00 Nine months

21.00 The Cider House Rules

07.00 EIΔHΣEIΣ - (Aπό το Star) 
08.05 Παιδική ζώνη
14.00 Φ+Μ Live - (Βest of)
14.30 Επίκαιρα - (Ε)
16.00 Τηλεαγορά
17.00 Μεταξύ μας
17.45 Mίλα - (Βest of)

Κοινωνική εκπομπή.
18.45 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
19.00 Θανάση σφίξε 

κι άλλο το ζωνάρι
Ελληνική ταινία.

20.30 The big funny show - (Ε)
20.55 ΕΙΔΗΣΕΙΣ 
21.10 The big funny show
22.10 Extreme measures

Θρίλερ         
00.05 Being Julia

Kωμωδία     
02.05 Μίλα - (Ε)

02.00 Insomnia Mixer 
06.00 Wake Up... Hits 
08.00 Breakfast
11.00 Greeks Only Mixer
12.00 MAD Greekz Top 10
13.00 Greeks Only Mixer
14.00 Breaking MAD 
15.00 Zone M
17.00 Mixer
17.30 Fashion Music Project    
18.00 Λάικ στα ελληνικά   
19.00  Hits Non Stop
21.00 OK @ Night     
22.00 Nu School Old School 
23.00 Zone M

Τηλεοπτικές σειρές υψηλών προδιαγραφών
H αμερικανική τηλεόραση έχει πλέον περάσει σε παραγωγές επιπέδου που ξεπερνούν αυτό των κινηματογραφικών
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Μόλις λίγα χρόνια πριν, η τηλεόραση
για τους ανθρώπους της αμερικανικής
κινηματογραφικής βιομηχανίας θα μπο-
ρούσε να παρομοιαστεί με μια μεγάλη
πόρτα, στην κορυφή της οποίας ανα-
γραφόταν είτε η λέξη «είσοδος» είτε η
λέξη «έξοδος». Μεγάλοι σταρ του Χό-
λιγουντ όπως ο Τζορτζ Κλούνεϊ («Στην
Εντατική») ή ο Γουίλ Σμιθ («Ο πρίγκιπας
του Μπελ-Ερ») ξεκίνησαν την πορεία
τους προς τη δόξα και τους ποταμούς
των χρημάτων από κάποια τηλεοπτική
σειρά. Από την άλλη, η συμμετοχή ενός
ήδη καταξιωμένου ηθοποιού στην τη-
λεόραση θεωρούνταν μάλλον σημάδι
παρακμής, πισωγύρισμα ή στην καλύ-
τερη περίπτωση ευκαιρία για «αρπαχτή».
Σε κάθε περίπτωση σηματοδοτούσε
την αποχώρησή τους από το κεντρικό
πάλκο της προβολής. Το ίδιο ίσχυε πά-
νω-κάτω και με τους υπόλοιπους κινη-
ματογραφικούς συντελεστές, όπως οι
σκηνοθέτες, οι σεναριογράφοι και κυ-
ρίως οι παραγωγοί.

Εξαιρετικές ερμηνείες
Περίπου την τελευταία πενταετία,

αυτή η κατάσταση τείνει να αλλάξει
άρδην. Η αμερικανική τηλεόραση έχει
πλέον περάσει σε παραγωγές άλλου

επιπέδου, τέτοιου που προσεγγίζει -και
πολλές φορές ξεπερνά- αυτό των κινη-
ματογραφικών αντίστοιχών τους. Ταυ-
τόχρονα, η ατολμία και η έλλειψη πρω-
τοτυπίας από την πλευρά του Χόλιγουντ
ωθούν όλο και περισσότερους σημαν-
τικούς ανθρώπους της βιομηχανίας να
δραστηριοποιηθούν στον πιο απελευ-
θερωμένο χώρο της τηλεόρασης. Οταν
βλέπει κανείς στην τηλεοπτική παρα-
γωγή ονόματα όπως του Μάρτιν Σκορ-
σέζε («Boardwalk Empire») ή του Ντέι-
βιντ Φίντσερ («House of Cards»), τα
λόγια είναι περιττά. Και βέβαια, τέτοιοι
δημιουργοί όπως είναι φυσικό τραβούν
την προσοχή και των καταξιωμένων
ηθοποιών, όπως για παράδειγμα του
δις βραβευμένου με Οσκαρ Κέβιν Σπέισι
ο οποίος ερμηνεύει έναν αδίστακτο πο-
λιτικό στο εξαιρετικό «House of Cards»,
του οποίου ο τρίτος κύκλος αναμένεται,
ενώ όσο η ποιοτική άνοδος συνεχίζεται,
είναι φανερό πως ακόμα περισσότεροι
θα ακολουθήσουν. Και μόνο το ότι η
φήμη για πιθανή συμμετοχή του Μπραντ
Πιτ στην επόμενη σεζόν του «True De-
tective» δεν θεωρήθηκε καθόλου πα-
ράλογη είναι χαρακτηριστικό της κο-
σμογονίας που συντελείται στη μικρή
οθόνη.

Η συγκεκριμένη σειρά αποτελεί αναμ-
φισβήτητα το πιο καθαρό παράδειγμα

όσων αναλύθηκαν παραπάνω. «Να συ-
νειδητοποιείς ότι όλη σου η ζωή -ξέρεις,
όλη σου η αγάπη, όλο σου το μίσος, όλη
η μνήμη, όλος ο πόνος σου- ήταν όλα
το ίδιο πράγμα. Ηταν όλα στο ίδιο όνειρο.
Σε ένα όνειρο που είδες μέσα σε κάποιο
κλειδωμένο δωμάτιο. Ενα όνειρο για

το ότι είσαι άνθρωπος. Και όπως σε
πολλά όνειρα, υπάρχει ένα τέρας στο
τέλος του», παρατηρεί δυσοίωνα ο μη-
δενιστής ντετέκτιβ Ραστ Κόουλ, ερμη-
νευμένος άψογα από τον Μάθιου Μα-
κόναχι. Ο πρόσφατα βραβευμένος με
Οσκαρ ηθοποιός και με τον επίσης εξαι-

ρετικό Γούντι Χάρελσον στο πλευρό
του δημιούργησαν δύο ενδιαφέροντες
και κυρίως πειστικούς χαρακτήρες από-
λυτα ενταγμένους στο πνεύμα του σε-
ναρίου. Αυτό, πολύ προσεγμένο, ανήκει
στον συγγραφέα Νικ Πιτσολάτο και
στέκεται άνετα στο βάθρο μαζί με εκείνα
των καλύτερων ταινιών του αστυνομικού
είδους. Χειρουργικός χειρισμός του χρό-
νου τόσο σε κυριολεκτικό όσο και σε
μεταφορικό επίπεδο («Ο θάνατος δη-
μιούργησε τον χρόνο για να μεγαλώσει
τα πράγματα που εκείνος θα σκοτώσει»,
εξηγεί ο Κόουλ) με δύο παράλληλες
αφηγήσεις που συναντώνται λίγο πριν
από το τέλος.

Συνεχείς ανατροπές
Φιλοσοφικές και μεταφυσικές ανη-

συχίες, οι οποίες εντάσσονται στο πλαί-
σιο μιας αγωνίας που είναι πότε σχετική
με τη δράση και πότε καθαρά υπαρξιακή.
Αδιαφορία, τέλος, για το τετριμμένο
μοτίβο των «συνεχών ανατροπών», το
οποίο αν και πολυδιαφημισμένο, απο-
τελεί μάλλον δείγμα σεναριακής αδυ-
ναμίας παρά αρετής. Μπορεί το αμερι-
κανικό κανάλι HBO να χτύπησε φλέβα
χρυσού με το «Game of Thrones», όμως
με το «True Detective» πιθανότατα θα
αλλάξει οριστικά το πρεστίζ της τηλε-
όρασης.

«Game of Thrones», η πολυσυζητημένη σειρά με την πρωτοφανή παραγωγή και τους
εκατοντάδες εκατομμύρια «πιστούς» σε όλο τον κόσμο.

Οι ντετέκτιβ Κόουλ και Χαρτ κυνηγούν μέσα σε ένα διάστημα 17 ετών τη λύση μιας ανατριχιαστικής υπόθεσης στους
βάλτους της Λουιζιάνα.

Τον έβδομο κύκλο του ολοκλήρωσε αισίως το «The Big Bang Theory», η ξεκαρδιστική σειρά που έφερε (επιτέλους)
τους «σπασίκλες» στο προσκήνιο.
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ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ

Ενοικιάζεται στην Έγκωμη απέναντι από τα φώτα
του Hilton Park χώρος 2200τ.μ. από τα οποία τα
1000τ.μ. είναι στεγασμένα. Ιδανικός χώρος για
οποιαδήποτε εργασία. Τηλ. 22673403, 99908143.

Ενοικιάζεται μοντέρνο διαμέρισμα στην Έγκωμη
80τμ, 2 υπνοδωμάτια, 2ος όροφος, κατα-
σκευή:2009, Πλήρως επιπλωμένο, Κεντρική Θέρ-
μανση, Κλιματισμός, Αποθήκη, Στεγασμένος
Χώρος Στάθμευσης, Δίπλα από Πανεπιστήμιο
Λευκωσίας. Tιμή: 750€. 99689498.

Ενοικιάζεται οροφοδιαμέρισμα στο Καϊμακλί. Απο-
τελείται από τρία υπνοδωμάτια en suite και κοι-
νόχρηστη κουζίνα, τραπεζαρία και σαλόνι. Mε
πλήρη επίπλωση ή χωρίς έπιπλα. Τηλέφωνο
99327245.

Ενοικιάζεται διαμέρισμα 2 υπνοδωματίων, 80 τ.μ.,
με 2 βεράντες και ιδιωτικό χώρο στάθμευσης σε
ολοκαίνουργια πολυκατοικία, στη περιοχή Αγα-
πήνωρος στην Κάτω Πάφο. Τιμή ευκαιρίας. Πε-
ρισσότερες πληροφορίες στα τηλέφωνα 99632077,
99328326.

Ενοικιάζεται ρετιρέ 180τ.μ. με απρόσκοπτη θέα,
στην Αγλαντζιά, παρά το ΚΕΜΑ. Διαθέτει 3 υπνο-
δωμάτια, 2 αποχωρητήρια, αποθήκη, κεντρική
θέρμανση, κλιματιστικά σε όλους τους χώρους,
φούρνο και κεραμική εστία, ψυγείο και πλυντήριο
ρούχων. Τιμή: 650 ευρώ (συζητήσιμη). Ιάκωβος
99-606-586.

Ενοικιάζεται αποθήκη με εμβαδό 350 τ.μ. εις Βιομ.
περιοχή Αραδίππου. Διαθέτει γραφείο - κουζίνα
- και 2 αποχωρητήρια. Διαθέτει πόρτα ασφαλείας
και εύκολη και γρήγορη πρόσβαση στον αυτοκι-

νητόδρομο. Τηλ. 99634136. Λάρνακα.

Ενοικιάζεται ανεξάρτητη μονοκατοικία στην περιοχή
Ζακάκι. Είναι 150 τετραγωνικά μέτρα με 3 υπνο-
δωμάτια. Για περισσότερες πληροφορίες επικοι-
νωνήστε στο τηλέφωνο 99552063.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΟΙΚΟΠΕΔΑ

Πωλείται οικιστικό τεμάχιο, 724 τ.μ., στην Αλάμπρα,
μεταξύ Παλαιού και Νέου δρόμου Λ/σίας- Λεμεσού.
Τιμή: € 150.000  τηλ.99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ εξαιρετικό οικόπεδο 661 τ.μ στην περιοχή
Coloumbia-Γερμασόγεια. Εφάπτεται πεζόδρομου
και μεγάλου διαμορφωμένου χώρου πρασίνου.Με
τίτλο κι όλες τις παροχές. ΣΔ 100%. Μέχρι τρεις
ορόφους. Τιμή 370.000 ευρώ (συζητήσιμη). Τηλ
97742121.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο στην περιοχή της Αγίας Φύλας,
776τ.μ. με τίτλο ιδιοκτησίας, 90% ΣΔ, 3 ορόφοι.
Τιμή 290.000 ευρώ. Τηλ 99787862. Email: e.zoi-
dou@gmail.com

ΠΩΛΕΙΤΑΙ oικόπεδο στο χωριό Ποταμιά, 580 τ.μ.
με τίτλο ιδιοκτησίας, 90% Συντελεστή Δόμησης,
σε εξαιρετική περιοχή με νέες κατοικίες. Τιμή
130.000 ευρώ. Τηλ. 99574611.

ΠΩΛEITAI ΟΙΚΙΣΤΙΚΟ ΤΕΜΑΧΙΟ ΚΑΤΑΛΛΗΛΟ ΓΙΑ
ΕΠΕΝΔΥΣΗ. Το οικιστικό τεμάχιο βρίσκεται στην
περιοχή Φοινικαριά. Ολικο εμβαδο 5,686 με Σ.Δ
20%.Τηλ : 96885030 ιδιοκτήτης.

Πωλείται σε νεόκτιστη περιοχή οικόπεδο 533 τ.μ.
στην περιοχή Αγ. Κων/νου και Ελένης, Ηλιούπολη
στο Δάλι Λευκωσίας. Το οικόπεδο εφάπτεται με
πεζόδρομο και έχει τίτλο ιδιοκτησίας. Για πληρο-
φορίες τηλ. 99458745

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

Πωλείται καινούργια, 2όροφη κατοικία, 4 υπν.,
214 τ. μ. σε 600 τ.μ. οικιστικό τεμάχιο, στην Αλάμπρα,
πάνω στον παλιό δρόμο Λευκωσίας- Λεμεσού.
Τιμή: € 265.000   τηλ. 99622427

Πωλείται καινούργιο διαμέρισμα, ισόγειο 2 υπνο-
δωματίων με A/C κοινή πισινα,2 parking και μεγάλη
βεράντα με κήπο στην περιοχή Τάφοι των Βασιλέων,
με τίτλο ιδιοκτησίας στην Παφο.Τιμη:130.000 Τηλ.
99425558 

Πωλείται διαμέρισμα 2 υπνοδωματίων στο Κολόσσι
επιπλωμένο, με κλιματισμό σε όλους τους χώρους.
Διαθέτει αποθήκη και καλυμμένο χώρο στάθμευσης
σε πολύ καλή τιμή. Πληροφορίες 99009501

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ

OPEL VECTRA 18CC, registration DAF, 1993, ma-
nual, airbags, air-condition, car radio, silver color,
special price: 800 euro only! Call 22101858.

Πωλείται GolF IV Tdi Van 110 hp χρώματος ασήμι
3.500 ευρώ. Τηλ. 99997147.

Πωλείται Toyota Starlet Glanza 13άρι turbo, χρώ-
ματος ασημί, γραμμένο και επιθεωρημένο, 4.500
ευρώ. Τιμή συζητήσιμη! 96766150 Λεμεσός.

Πωλείται Mercedes e 220 CDI μοντέλο 2001 silver,
MOT 5/2014, πρόσφατο γενικό service, full extra,
5.500 ευρώ, λόγω αναχώρησης στο εξωτερικό.
Για περισσότερες πληροφορίες 99177507.

Πωλείται αμάξι Renault Megane Cabrio, έτος 2006
16 άλογα, αρ. εγγραφής KJY, περασμένο ΜΟΤ,
σύστημα triptonic, leather, με αρκετά extra. Τιμή
5.800 ευρώ. Τηλ. 99850944 Λεμεσός.

ΔΙΑΦΟΡΑ

Πωλείται περίπτερο money gram dvd club. Πωλείται
επικερδής επιχείρηση στον ίδιο χώρο λειτουργεί
υπηρεσία money gram, υπάρχει ενσωματωμένο
dvd club και τεράστιο περίπτερο. Επίσης στον
ίδιο χώρο λειτουργεί και κατάστημα αθλητικών
παπουτσιών. Πλούσιο stock. Πωλείται λόγο άλλων
ασχολιών των ιδιοκτήτων. Τηλ. 99843498.

Πωλείται επικερδής επιχείρηση (Πάρκο Καφε-
στιατόριο) με όλο τον εξοπλισμό, λόγο άλλων
ασχολιών του ιδιοκτήτη. Υπαίθρια παιχνιδούπολη
και κλειστή αίθουσα παιχνιδιών. Κατάλληλο για
διοργάνωση εκδηλώσεων (γάμων, βαφτίσεων
κ.α). Τηλ: 99843498.

Ενοικιάζονται φουσκωτά κάστρα σε διάφορα
μεγέθη για εσωτερικούς και εξωτερικούς χώρους

για διάφορες εκδηλώσεις! Τηλ.: 99484639

Πωλείται σκούτερ Piaggio μοντέλλο Beverly - An-
niversary Edition, κυβισμού 500 κ.ε. χρώματος
μολυβί, έτους 2012, παρα πολύ καλή κατάσταση,
με εγγύηση αντιπροσωπείας 2 χρόνια με χιλιόμετρα
2400 , ένας ιδιοκτήτης . Για πληροφορίες: τηλ.
99 - 634-136, ή 97-686-236. Λάρνακα. 

Πωλείται εργοστασιακό eνυδρείο, διαστάσεων
100 x 30 κ. εκ. μαζί με όλα τα απαραίτητα για
χρήση του και με επίσης με χαλίκια. 60 ευρώ. Τηλ.
99- 634136. 

Πωλούνται 2 ηλεκτρογεννήτριες HONDA μοντέλο
GX390 - απόδοσης 7 ΚVA. ελαφρώς μεταχειρι-
σμένες, κατάλληλες για τουρμπίνα νερού ή άλλη
ασχολία. Τιμή έκαστη: ευρώ 1.200. Για ραντεβού:
99634136 Λάρνακα.

Ε Π Ι Σ Τ Η Μ Η - Τ Ε Χ Ν Ο Λ Ο Γ Ι Α

Ενοικιάζεται
διαμέρισμα

Ενοικιάζεται στην Έγκωμη δια-
μέρισμα δύο υπνοδωματίων,
στον πρώτο όροφο, επιπλωμένο,
με κεντρική θέρμανση και κλι-
ματισμό. Στεγασμένος χώρος
στάθμευσης. Για πληροφορίες
στο τηλ. 99429291.

Rent for your wedding. Info 99626987, Angelos

SAMSUNG

Νέα εμπειρία
στις τηλεοράσεις
Χάρις στο κυρτό σχήμα τους, οι και-
νούργιες τηλεοράσεις Curved TV της
Samsung ακολουθούν την καμπυλό-
τητα του ανθρώπινου ματιού, φέρ-
νοντας έτσι στο σαλόνι μια εντελώς
νέα και καθηλωτική εμπειρία ψυχα-
γωγίας, η οποία «βυθίζει» τον τηλε-
θεατή στην πλοκή αυτού που παρα-
κολουθεί. Οι Curved TV αποτελούν-
ται από τη σειρά HU8500, με μοντέ-
λα υπερυψηλής ευκρίνειας 66 και 55
ιντσών, και τη σειρά H8000 που πε-
ριλαμβάνει τρία Full HD μοντέλα 65,
55 και 48 ιντσών.

PANASONIC

Κινητό 
και σταθερό μαζί
Τον διπλό ρόλο του «έξυπνου» κινη-
τού και του ασύρματου σταθερού τη-
λεφώνου αναλαμβάνει το νέο Gryph-
one (KX-PRX150) της Panasonic. Δια-
θέτοντας οθόνη αφής 3,5 ιντσών, GPS
και υποδοχή για κάρτα SIM, το Gryph-
one είναι ένα πλήρες smartphone με
λειτουργικό Android (4.0.4), υποστη-
ρίζοντας λειτουργίες όπως το σερφά-
ρισμα στο Ιντερνετ μέσω Wi-Fi ή 3G,
την πλοήγηση, ή την εγκατάσταση
εφαρμογών από το Google Play. Οταν
όμως ο κάτοχός του βρίσκεται στο
σπίτι, μπορεί επίσης από την ίδια συ-
σκευή να απαντά και να πραγματο-
ποιεί κλήσεις μέσω της σταθερής τη-
λεφωνικής του γραμμής.

Η Εταιρεία Α. Μ. &
Μ Educational
services ζητά
συνεργάτες -

καθηγητές όλων
των μαθημάτων για
το Επιμορφωτικό
της κέντρο στη

Λευκωσία.
Τηλ. 97661008

Ενοικιαζονται καταστήματα

Ενοικιαζονται καταστήματα/ showroom στην Λεωφ. Στροβόλου
με κλιματισμό και χώρους στάθμευσης ενοποιημένος χώρος 465τ.μ.
ισόγειο και 210τ.μ. μεσοπάτωμα ή μέρος αποθήκης στο υπόγειο
και διαφημιστικής πινακίδας στην Οροφή. Τηλ.99685150

Ενοικιαζεται ή Πωλείται

Ενοικιαζεται ή Πωλείται στη Λευκωσια καινούριο πολύπλευρο κα-
τάστημα – γραφείο – showroom με υπερυψωμένο πάτομα για κα-
λωδίωση σε πολυσύχναστο κεντρικό δρόμο (απέναντι από δημοτικό
– ΣΠΕ Καϊμακλιου) 170τ.μ. προς ενοικίαση ενιαίο ή διαχωρισμένο,
τηλ.99685150

«Υβριδικά» και χωρίς καλώδια
Η νέα γενιά λάπτοπ και τα χαρακτηριστικά τους όπως παρουσιάσθηκαν στην Computex

Του ΚΩΣΤΑ ΔΕΛΗΓΙΑΝΝΗ

Εξαιρετικά λεπτά και ελαφριά λάπτοπ ή
«υβριδικά» μηχανήματα, τα οποία θα
έχουν πολύ μεγάλη αυτονομία, δεν θα
χρειάζονται κανένα καλώδιο για να λει-
τουργήσουν και θα «καταλαβαίνουν» τις
χειρονομίες του χρήστη τους. Αυτό είναι
το μέλλον που έχουν στα σκαριά για τα
φορητά PC αρκετές εταιρείες ηλεκτρο-
νικών, όπως φάνηκε από τα πρωτότυπα
μοντέλα και τις τεχνολογίες που παρου-
σίασαν πριν από λίγες ημέρες στην Ταϊπέι
και την Computex, τη μεγαλύτερη ετήσια
έκθεση τεχνολογίας στην Ασία.

Ολες αυτές οι εταιρείες ποντάρουν
στο γεγονός ότι, παρά την ολοένα μεγα-
λύτερη απήχηση που έχουν τα tablet,
αρκετοί χρήστες σε όλο τον κόσμο θα
εξακολουθήσουν να χρειάζονται τις δυ-
νατότητες και τις επιδόσεις που δίνει
ένα notebook, και τις οποίες δεν μπορεί
να προσφέρει καμία ταμπλέτα. Οπως

φαίνεται, αυτοί οι καταναλωτές ενδεχο-
μένως δεν θα αποδειχθούν αρκετοί ώστε
να ανακάμψει η αγορά των υπολογιστών
– για παράδειγμα, η εταιρεία αναλύσεων
IDC προβλέπει πως οι πωλήσεις PC θα
συνεχίσουν να μειώνονται την επόμενη
τετραετία. Ακόμη κι έτσι, όμως, η ίδια
εταιρεία εκτιμά πως το 2018 θα διατεθούν
ούτε λίγο ούτε πολύ 290 εκατομμύρια
υπολογιστές σε όλο τον κόσμο.

Πολύ νωρίτερα από το 2018, και πιο
συγκεκριμένα στο τέλος της φετινής
χρονιάς, αναμένεται να κυκλοφορήσουν
στο εμπόριο φορητά PC με τους επεξερ-
γαστές πέμπτης «γενιάς» (Broadwell)
της Intel, οι οποίοι θα είναι εντυπωσιακά
λεπτοί, αφού θα ψύχονται χωρίς ανεμι-
στήρα. Ενδεικτικό παράδειγμα το 12,5
ιντσών «υβριδικό» Transformer Book
T300 Chi που έδειξε η Asus στην έκθεση
– το οποίο έχει πάχος μόλις 7,2 χιλιοστά,
όταν αποσπασθεί από το πληκτρολόγιό
του, και 14,3 χιλιοστά με το πληκτρολόγιο.
Το ίδιο πάχος και μέγεθος οθόνης έχει
και το πρωτότυπο Llama Mountain που
η Intel παρουσίασε στην Computex, επί-

σης με επεξεργαστή Broadwell, ζυγίζοντας
μάλιστα μόλις 670 γραμμάρια.

Σύμφωνα με την αμερικανική εταιρεία,
τα οφέλη της νέας «γενιάς» CPU δεν
σταματούν εδώ, αφού συνδυάζονται με
την εξαιρετική ταχύτητα και την πολύ
μικρή κατανάλωση ρεύματος. Μάλιστα,
στην περίπτωση του Llama Mountain,
η Intel αξιοποίησε ακόμη περισσότερο
τις μικρές απαιτήσεις σε ενέργεια των
Broadwell, «στριμώχνοντας» δύο μπα-
ταρίες στην οθόνη του υπολογιστή.
Ετσι, ούτε λίγο ούτε πολύ, το συγκεκρι-
μένο μοντέλο έχει «θηριώδη» αυτονομία,
που αγγίζει τις 32 ώρες.

Αν και τέτοια μοντέλα θα μπορούν
να «κονταροχτυπηθούν» με τα tablet,
όσον αφορά την ευκολία στη μεταφορά
και τη μεγάλη διάρκεια «ζωής» εκτός
πρίζας, η AMD και η Texas Instruments
στοχεύουν να τα κάνουν και πιο εύχρη-
στα, αναπτύσσοντας το πρωτόκολλο
DockPort το οποίο θα δώσει τέλος στο...
κουβάρι από καλώδια που χρειάζεται
ένας υπολογιστής. Κι αυτό γιατί μία
θύρα θα είναι αρκετή για τη φόρτιση

του μηχανήματος και τη σύνδεση με
σκληρούς δίσκους, οθόνες, εκτυπωτές
και άλλα περιφερειακά. Οι πρώτες εφαρ-
μογές του DockPort παρουσιάστηκαν
στην έκθεση, ωστόσο επισκιάσθηκαν
από την αποκάλυψη της Intel, ότι το...
μεθεπόμενο βήμα θα είναι τα φορητά
PC να μη χρειάζονται καθόλου καλώδια.
Η εταιρεία ανέφερε ότι τα πρώτα πλήρως
ασύρματα μοντέλα αναμένονται το 2016,
ενσωματώνοντας τεχνολογίες που θα
τους επιτρέπουν να επικοινωνούν με
κάθε είδους περιφερειακό μέσω ηλε-
κτρομαγνητικών κυμάτων. Ασύρματα
θα γίνεται επίσης η φόρτιση των μπα-
ταριών τους, καταργώντας και σε αυτή
την περίπτωση την ανάγκη ενός καλω-
δίου. Η τεχνολογία ονομάζεται Rezence
και αναπτύσσεται από την Alliance 4
Wireless Power (A4WP), μια κοινοπραξία
στην οποία συμμετέχουν κολοσσοί όπως
οι Dell, Fujitsu, Lenovo, Logitech, Pana-
sonic, Asus, Logitech και Toshiba.

Η A4WP εξέλιξε πρόσφατα την τεχνο-
λογία, ώστε να μπορεί να καλύψει τις
ενεργειακές ανάγκες όχι μόνο μικρών

γκάτζετ, αλλά και φορητών υπολογιστών.
Μάλιστα, στην Computex έκανε την
πρώτη επίδειξη των δυνατοτήτων που
έχει πλέον η Rezence, φιλοξενώντας στο
περίπτερό της ένα ξύλινο τραπέζι, που
φόρτιζε ταυτόχρονα ένα λάπτοπ, ένα κι-
νητό και ένα ζευγάρι ακουστικών. Η
«ασύρματη πρίζα» ήταν μία βάση τοπο-
θετημένη κάτω από το τραπέζι, η οποία
μπορούσε να μεταφέρει ενέργεια στις
συσκευές, παρόλο που ανάμεσά τους
υπήρχε ξύλο πάχους 5 εκατοστών.

Την έκθεση στην Ταϊπέι επέλεξε όμως
και η AMD για να δώσει μια πρόγευση
της ικανότητας που θα έχουν τα PC με
τους νέους επεξεργαστές της Kaveri να
«βλέπουν» μέσω της κάμεράς τους τις
χειρονομίες του χρήστη – π.χ. για να
παίζουν παιχνίδια. Οι κάμερες που ανα-
πτύσσει η Intel, από την άλλη μεριά,
μπορούν εκτός από τις χειρονομίες να
αντιλαμβάνονται το πρόσωπο του κα-
τόχου τους σε τρεις διαστάσεις, κάνοντας
έτσι πιο αξιόπιστη τη χρήση του προ-
σώπου για το ξεκλείδωμα του υπολογι-
στή.

“Στο τέλος του 2014 αναμένεται
να κυκλοφορήσουν στο εμπόριο
φορητά PC με τους επεξεργαστές
πέμπτης «γενιάς».

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ή ΠΩΛΕΙΤΑΙ
ΜΟΝΤΕΡΝΟ ΔΙΑΜΕΡΙΣΜΑ

Υπερσύγχρονο, ανεξάρτητο διαμέρισμα 170τ.μ. στον τρίτο όροφο,
συγκρότημα Laxia Boutique, με κοινόχρηστη πισίνα. Μεγάλο μέτωπο,
βεράντα 32τ.μ., κυρίως υπνοδωμάτιο με γκαρνταρόμπα και χώρο
υγείας walk-through, υπνοδωμάτιο en-suite, με πλήρη ποιοτικό
εξοπλισμό και φωτιστικά σώματα.

Για φωτογραφικό υλικό και άλλες πληροφορίες:
info@grandad.com.cy  ή  τηλέφωνο 99 621 380.

Οι εταιρείες ποντάρουν στο γε-
γονός ότι αρκετοί χρήστες σε όλο
τον κόσμο θα εξακολουθήσουν να
χρειάζονται τις δυνατότητες και
τις επιδόσεις που δίνει ένα note-
book, και τις οποίες δεν μπορεί
να προσφέρει καμία ταμπλέτα.
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